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Klimaavtalen utfordrer fiskeflåtens energieffektivitet 
 Kystmagasinet. 29.02.2016 08:42 
Kystmagasinet 1.16: På klimatoppmøtet i Paris ble
verdens land enige om en historisk klimaavtale som
skal gjelde fra 2020. Avtalen vil stimulere til å gjøre
alle deler av samfunnet mer energieffektive og mindre
avhengig av fossilt brennstoff.

Fiskeflåten vil møte nye krav, avgifter og
miljøsertifiseringer.

 En tredjedel av norske fiskefartøyer har motorer som
er 25 år eller eldre. 2.404 norske fiskefartøyer har i dag
fremdriftsmotor som er 25 år eller eldre. Samlet har
disse motorene over 348.000 hestekrefter. Den norske
fiskeflåten besto ved årsskiftet av 5.793 fartøyer med
fremdriftsmotorer som samlet hadde over 1,7 millioner
hestekrefter.

 Mange fiskefartøyer har i tillegg hjelpemotorer, og
legges disse til har norsk fiskeflåte sannsynligvis over
2 millioner hestekrefter. Noen hestekrefter er mer
forurensende enn andre, og ofte er det knyttet til alder
på motoren hvor mye CO2 og NOx som slippes ut.

 Store nye fiskefartøyer har som oftest ureaanlegg
som fjerner det meste av NOx-utslippene. I tillegg er
motorene moderne, samtidig som fartøyene har
dieselelektriske eller andre fremdriftsløsninger som gir
mer energieffektiv bruk av både hovedmotor og
hjelpemotorer.

 Harto er et eksempel på en ny generasjon effektive
kystnotbåter. Den har moderne motor og fisker med
not. Silda den leverer har et karbonfotavtrykk på under
en kilo CO2 til en kilo sild. Foto Terje Engø.

 Fisk har lavt karbonfotavtrykk

 Fisk, og spesielt fisk som fiskes med not, har i
utgangspunktet et svært lavt karbonfotavtrykk per kilo,
sammenlignet med både gris, storfe, får og fjørkre. Det
vil si at mengden av klimagassen CO2 som slippes ut
per kilo sild som fiskes og leveres til forbruker er
atskillig lavere enn for annet kjøtt. Allerede i 2009 la

SINTEF frem tall som viste at en kilo sild er en
klimavinner på middagsbordene. Norsk sild som er
fryst, produsert og transportert til dagligvarehyllene i
Moskva står for et samlet klimagassutslipp på under
en kilo CO2.

 Til sammenligning står svinekjøtt for et utslipp på 4,9
til 6,4 kg CO2, og storfe fra 14,5 til 30 kg, ifølge ulike
undersøkelser. I 2011 presenterte SINTEF Fiskeri og
havbruk, NTNU og SIK (Institutet för Livsmedel och
Bioteknik i Sverige) et Miljøregnskap på oppdrag for
forskingsfondet FHF. Analysene gjorde det for første
gang mulig å sammenligne klimagassutslipp for
forskjellige sjømatprodukter med hverandre, samt å
sammenligne sjømat med kjøtt fra kylling, svin og
storfe.

 Sild er den mest utslippsvennlige fisken. For å fiske en
kilo sild går det med 0,091 liter diesel. Foto Terje Engø.
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 Forskerne studerte det såkalte "karbonfotavtrykket" til
22 norske sjømatprodukter. Karbonfotavtrykket gir et
mål på direkte og indirekte utslipp av klimagasser i
forbindelse med produksjonen, noe som er et av de
viktigste målene for miljøbelastning. Effektene ble målt
i såkalte CO 2 -ekvivalenter, en enhet for å
sammenligne ulike klimagassers virkning på miljøet.

 Miljøregnskapet viste at en kilo norske laksefileter
som ble omsatt i Paris, medførte et utslipp på cirka 2,5
kilo CO 2 -ekvivalenter. Av dette sto selve frakten stått
for rundt 0,25 kilo. Fiskeslag som torsk, sei og hyse
kom omtrent på samme utslippsnivå som laks.
Eksempelvis leveres norsk klippfisk og saltfisk til det
portugisiske markedet for under 2,3 kilo CO 2 -
ekvivalenter per kilo fisk. Sild og makrell skiller seg
imidlertid ut med spesielt gode tall. Rundfryst sild og
makrell som sendes til Moskva, innebærer et utslipp på
rett under 1,0 kilo CO 2 -ekvivalenter per kilo fisk.

 Det svenske instituttet sitter på tilsvarende tall for
andre matprodukter, og dette gjør det for første gang
mulig med en direkte sammenligning. Laks og hvitfisk
viser seg å ha omtrent tilsvarende klimagassutslipp
som svenskprodusert kylling, men langt lavere
karbonfotavtrykk enn kjøttvarer som svin (cirka 5,9
kilo) og storfe (30 kilo).

 Garnfiske er ikke spesielt miljøvennlig med hensyn til
CO2-utslipp. En kilo torsk krever i snitt en kvart liter
diesel.

 Mulige forbedringstiltak

 Hvert enkelt sjømatprodukt er fulgt gjennom hele
livssyklusen frem til grossist, og miljøregnskapet viste
hvilke deler av produksjonskjeden som ga størst
utslipp. Dette vil variere fra produkt til produkt, og
analysen tok derfor for seg forskjellige produkter av
samme råstoff, for eksempel rund fisk kontra filet, og
fersk kontra fryst fisk.

 - Miljørapporten har en innretning som gjør den til et
godt redskap for nye, målrettede miljøtiltak.
Miljøhensynet er gjennomgående i mange av de

prosjekter vi utfører, og resultatene fra miljøregnskapet
kan bidra til å identifisere hvor det gir best effekt å
sette inn videre forsknings- og utviklingstiltak, sier
direktør i FHF, Terje Flatøy.

 Miljøregnskapet konstaterte at for villfanget fisk er det
i de fleste tilfeller drivstoff og kjøling på fartøyene som
gir størst utslipp, og det påpekes at det derfor blir viktig
å videreføre arbeidet med å redusere drivstofforbruket,
og erstatte eldre kjølesystemer og kjølemedier med
mer miljøvennlige løsninger.

 CO2-utslipp ved ulike fiskemetoder

 Fiskemetode Drivstofforbruk (liter/kilo)* Standard
avvik

 Udefinert not) 0.083 0.160

 Snurpenot/ringnot 0.089 0.030

 Pelagisk partrål/flytetrål 0.093 0.022

 Pelagisk trål/flytetrål 0.098 0.120

 Flyteline 0.100 0.051

 Snurrevad/Rundfisktrål/Flyndretrål 0.120 0.200

 Dorg/harp/snik 0.140 0.140

 Juksa/pilk 0.150 0.190

 Andre liner 0.150 0.069

 Udefinert garn 0.250 0.260

 Autoline 0.310 0.120

 Bunntrål 0.430 0.240

 *Liter drivstoff per kilo landet rund vekt

 Kilde: Sintef
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 Moderne fremdriftsanlegg som dette er mer
energieffektiv og har nærmest nullutslipp av
forurensende gasser. Foto: Edmund Mongstad.

 Bærekraftsertifisering

 Marine Stewardship Council og Friends of Sea er de to
største miljøsertifiseringsprogrammene for sjømat.
Disse vurderer primært bærekraften i de enkelte
fiskerier. Svenske KRAV som ble etablert allerede i
1985, og som sertifiserer alle typer økologiske
produkter utviklet i 2001 en sertifiseringsstandard for
vill fisk. I tillegg til at produktet må være økologisk
stiller KRAV krav til matsikkerhet, dyrevelferd og
miljøbelastning. Det siste har primært fokus på CO2-
utslipp (karbon fotavtrykk).

 Mens klimaforhandlingene pågikk i Paris i desember,
la Grønn Skattekommisjon frem sine forslag. Blant
forslagene var et forslag om CO2-avgift på kjøtt. Den
forpliktende klimaavtalen som ble inngått i Paris
aktualiserte dette forslaget enda mer. Men kanskje
viktigere, er at de absolutt aller fleste av verdens land
inngikk en bindene avtale om reduksjon i utslippene av
CO2.

 Ny krav tvinger seg frem

 Nye miljøkrav og avgifter vil komme. De vil også
ramme fiskeflåten. Men kanskje viktigere, er at det er
et tidsspørsmål før det vil utvikles standarder for CO2-
merking av fisk og andre matvarer. Neppe i form av et
tall som helt nøyaktig spesifiserer utslippene i kilo CO2
per kilo av matvaren, men kanskje i en form ikke ulik
den vi ser på hvitevarer.

 Nye miljøkrav, avgifter og CO2-sertifisering vil komme.
Taperne vil bli eldre fartøyer med høyt utslipp av CO2.
Utslipp av ett tonn NOx tilsvarer 298 CO-ekvivalenter. I
dag er det bare fartøyer med motorer som yter over
1000 hestekrefter som må betale NOX-avgift, og bare
disse som får støtte fra NOx-fondet hvis de for
eksempel installerer ureaanlegg for å redusere NOx-
utslippet.

 Deler av fiskeflåten, spesielt de største trålerne og
snurperne, har blitt fornyet de siste årene. Mer
energieffektive fartøyer har tatt plassen til eldre mindre
energieffektive fartøyer. Men en gjennomgang av
Fiskeridirektoratets fartøyregister Kystmagasinet har
foretatt, viser at det er 2.404 fiskefartøyer med
fremdriftsmotor som er 25 år eller eldre.

 De siste 25 år har det skjedd store teknologiske
forbedringer på skipsmotorer og med hensyn til
hvordan energien utnyttes mest mulig effektivt. De
eldste og minste motorene finnes i første rekke bord i
sjarker og kystfartøy. Men det eksisterer også en del
motorer med ytelse over tusen hestekrefter. Selv om
mange motorer er godt vedlikeholdt, og i en del tilfeller
er blitt modernisert, er det ikke tvil om at de er mindre
drivstoffvennlige enn nye motorer.

 Norges kanskje mest avanserte garnbåt, Nesejenta,
ble bygget i 2011 og er utstyrt med en Cummins
KTA38-M1 som yter 990 hestekrefter. Strengere krav til
utslipp vil følge som resultat av Parisavtalen, og da
spørs det om det hjelper å bare ha 990 hester for å
slippe unna NOx-avgift. Foto Terje Engø.

 Utslippsverstinger

 Dette blir utfordringen norsk fiskeflåte, og ikke minst
motorprodusenter og skipsdesignere må forholde seg
til i fremtiden. Selv om et dramatisk fall i råoljeprisene
nå gir lavere kostnader for marin diesel, er det ikke gitt
at dieselprisene vil forbli lave. Det er også et
tidsspørsmål før andre miljøstandarder som MSC og
FOS følger etter svenske KRAV, og belønner fiske som
gir lavt CO2-utslipp per kilo fisk. Når slik merking får et
visst omfang vil det være viktig for både fiskere og
norsk fisk sitt omdømme, at fiskeflåtens
utslippsverstinger er utfaset til fordel for mer
miljøvennlige fartøyer.

 Fases de eldste fartøyene og skipsmotorene ut, kan
det bety at klimaavtalen som ble inngått i Paris vil bli
svært verdifull for norske fiskere. Pelagisk fisk er
allerede mer miljøvennlig enn noe kjøtt produsert i
landbruk, mens hvitfisk og kylling representerer relativt
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like utslipp.

 Ny flåte med gamle motorer

 De fleste deler av norsk fiskeflåte har en positiv
utvikling. Men unntak finnes. Fisket etter snøkrabbe
har fått flere redere til å investere i svært gamle
fartøyer. Antakelig er både usikkerhet med hensyn til
fremtidig regulering og fiskets utvikling medvirkende
årsaker.

 Krabbefartøyene, som er medlemmer i
Fiskebåtredernes Forbund, har til sammen 9.310
hestekrefter fordelt på seks motorer med en snittalder
på 36 år. Den eldste er om bord på krabbebåten Arctic
Pioneer. Den er i år nøyaktig femti år gammel. Nyest er
motoren om bord i Arctic Wolf. Den er bare 24 år. Det
kan selvsagt argumenteres med at de gamle motorene
er i god stand og meget driftssikre. Men med hensyn til
utslipp av CO2 er de neppe like bra.

 Klimaargumenter og økonomi

 Det må forventes at landbruket klarer å redusere sine
utslipp. Men det vil neppe være mulig for verken gris,
storfe eller får å matche verken vill fisk eller
oppdrettsfisk sitt lave klimautslipp. Innføres det CO2-
avgift på kjøtt er det ikke usannsynlig at den også vil
komme på fisk. Når så skjer, er det viktig at fiskeflåtens
utslipp er lavest mulig. Det er med andre ord både
klimahensyn og økonomiske hensyn som tilsier at de
eldste båtmotorene bør skiftes ut med nye motorer
eller struktureres ut av fisket.

 Alder på fremdriftsmotorer i norsk fiskeflåte

 Fylke 1951 - 1970 1971 - 1990 -2015

 Antall Hk totalt Antall Hk totalt Antall Hk totalt

 Finnmark 10 409 409 40 068 958 200 343

 Troms 12 3 328 337 55 940 799 180 434

 Nordland 22 213 653 92 228 1550 380 136

 N Trøndelag 0 0 63 5 990 174 35 036

 S Trøndelag 3 182 81 9 266 248 52 157

 Møre og Romsdal 10 509 216 40 688 623 336 601

 Sogn og Fjordane 2 122 100 16 576 265 81 180

 Hordaland 13 3 621 164 44 940 462 280 345

 Rogaland 11 1 659 113 19 834 302 71 910

 Agder 11 517 92 12 089 215 56 825

 Østlandet 2 21 80 10 777 197 31 637

 Totalt 96 10 581 2 308 348 396 5 793 1 706 604

 Kilde: Fiskeridirektoratet

© Kystmagasinet

Se webartikkelen på http://ret.nu/0j5fVpD8
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Starter vinterfisket med jakt etter hyse

Jon Eirik Olsen
Harstad

– Vi er litt forsinket i oppstar-
ten, og med en stor hysekvote 
prøver vi å få fisket litt av den 
først. 

Deretter er planen å kombi-
nere levendefangst av torsk og 
kongekrabbefiske i hjemlige 
farvann litt senere på våren, 

forteller skipper og reder Ove 
Nergård.

Ganske nøyaktig ti år etter at 
hans forrige «Stormfuglen» ble 
levert fra Vikna, kunne bygge-
verftet Viknaslipen nylig over-
levere rederiet en ny utgave. 
Flerbruksbåten på 15 meter 
er godt utstyrt for flere fiske-
rier, og er søsterskip til «Po-
larstjerna» som ble overlevert 
til rederkolleger av Nergård i 
Hammerfest i fjor sommer.

Kompetanse
Finnmarkingene er med andre 
ord tilfreds med kompetansen 
de finner hos trønderne i Vikna. 

– Joda, vi er strålende fornøyd 
med sluttproduktet. Selv om 
overleveringen ble noe utsatt 
på grunn av mangler på en 
del av utstyret, er dette blitt 
et godt produkt, sier Nergård 
der han skuer utover på sin nye 
arbeidsplass.

Samarbeidet med Viknasli-
pen og konstruktøren Marin 
design skryter han av.

– Meget profesjonelle folk på 
alle områder, og vi har fått en 
båt med en unik kombinasjon 
av komfort og funksjonalitet, 

sier Nergård. Sammen med 
broren Are og et mannskap 
på ytterligere tre, mener han 
alt ligger til rette for en god 
framtid i kystfiskeriene i nord. 

Innholdsrik
«Stormfuglen» er som nevnt 
et innholdsrikt fartøy for sine 
15 meter, slik man også kan 
se av bildene. I sluttfasen før 
overleveringen tok en travel 
skipper seg tid til en liten om-
visning for pressen om bord, 
og han demonstrerte det store 
potensialet han mener ligger i 
nybåten. 

Tradisjonelt snurrevadfiske 
etter torsk, sei og hyse er nevnt, 
sammen med teinefiske etter 
kongekrabbe og levendefangst. 
I levendefangsten skal nybåten 
inn i et samarbeid med blant 
andre nevnte «Polarstjerna», og 
som en del av samarbeidspro-
sjektet er Hammerfest Torske-
hotell snart klar til innvielse.

I tillegg ser Nergård for seg 
oppdrag for oppdrettsnæringen 

ENDELIG MOT NORD: Etter flere utsettelser kunne nye «Stormfuglen» endelig sette kursen hjemover mot Finnmark i forrige uke. FOTO: JON EIRIK OLSEN

Fakta: «StORMFUGLEN»
QQKystfiskebåt med lengde på 

14,99 meter og bredde på 6,57 
meter. Hovedmotor på 612 hk, 
toppfart på rundt 10 knop og en 
marsjfart på åtte.
QQBygget i aluminium ved 

Viknaslipen i Nord-Trøndelag og 
overlevert til rederiet Nergårdfisk 
i Hammerfest. Fiskeriregistret F-
260-H, og har kvotegrunnlag for 
torsk, hyse og sei, sammen med 
kongekrabbe. 

Hysefiske utenfor Vest-
erålen blir første post 
på programmet når 
helt nye «Stormfuglen» 
snart setter kursen 
mot fiskefeltet. Men 
først blir det høytidelig 
mottakelse hjemme i 
Hammerfest.

z Ny BÅt ”” Hammerfest kom-
mune er som alltid be-
hjelpelig, og vi har fått 
bare velvilje derfra
Ove Nergård, «Stormfuglen»-reder

Uavklart 
om hau
T o r s k e -
n æ r i n g a 
n o r d p å 
har fått ei 
stor utfor-
dring etter 
at Nigeria-
markedet 
for tor-
s k e h a u 
nærmest 
har stop-
pet opp. – Det går minimalt 
ut, og da blir det naturligvis 
vanskelig. Men vi arbeider 
med et opplegg for å løse 
det akutte problemet ute på 
fiskemottakene slik at de i 
hvertfall blir kvitt hodene, 
forteller Erling Santi Falch 
hos Saga Fisk i Svolvær.

Saga Fisk er den største 
norske aktøren på tørkahau 
til Nigeria. I fjor sommer 
vedtok den nye nigerian-
ske regjeringen at det ikke 
lenger skulle kunne kjøpes 
valuta hos sentralbanken til 
import av fiskeprodukter. Ut-
over høsten har importørene 
brukt de valutamulighetene 
de har hatt ellers. Men etter 
jul har det nærmet seg full 
stopp. Dermed måtte Saga 
Fisk sist uke varsle sine 
leverandører om at de ikke 
lenger kan kjøpe inn hau for 
produksjon i Svolvær.

– Dette har blitt en vanske-
lig situasjon, og vi behøver 
drahjelp for å få på plass et 
alternativt opplegg, enten 
det nå blir snakk om oppma-
ling eller rein destruksjon. 
Det mener fiskekjøper Geir 
Rognan på Myre i Vester-
ålen hvor det daglig har gått 
vognlaster med torskehau til 
Svolvær.

– Vi har et transportopp-
legg og skal prøve å utnytte 
dette til å løse den akutte 
krisa, er alt Santi Falch vil 
si om dette akkurat nå.

Mange steder ellers på 
kysten har de fått på plass 
nødløsninger på egen hånd, 
enten det nå er snakk om 
oppmaling, destruksjon eller 
til og med egenproduksjon.

I forhold til oppgjør til fis-
ker, så kan det bli snakk om 
et priskutt på fisken i stør-
relsesorden 5 - 10 øre nå når 
hauene ikke kan nyttiggjøres 
til konsum. Minsteprisen på 
hau hos Norges Råfisklag er 
for tiden på 25 øre.

Godt kolmuefiske
KolmulefisKet: Fisket etter 
kolmule fortsetter tilsynela-
tende på den gode flyten. Odd 
Fredrik Andersen, salgssleder 
i Norges Sildesalgslag, fortalte 
til fbfi.no fredag ettermiddag 
at det fortsatt var et svært 
godt kolmulefiske.

– Båtene som går ut fylles 
opp i løpet av svært kort tid. 
Andersen forteller at det er 
flere båter som ikke har brukt 
et døgn engang på å fylle opp 
kapasiteten.

 – «Malene S» halte 700 
tonn på 14 minutter, det sier 
litt om hvor godt fiske er.

Erling Santi 
Falch
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Hysefiske utenfor Vesterålen blir første post på
programmet når helt nye «Stormfuglen» snart setter
kursen mot fiskefeltet. Men først blir det høytidelig
mottakelse hjemme i Hammerfest. Jon Eirik Olsen
Harstad

- Vi er litt forsinket i oppstarten, og med en stor
hysekvote prøver vi å få fisket litt av den først.

 Deretter er planen å kombinere levendefangst av torsk
og kongekrabbefiske i hjemlige farvann litt senere på
våren, forteller skipper og reder Ove Nergård.

 Ganske nøyaktig ti år etter at hans forrige
«Stormfuglen» ble levert fra Vikna, kunne byggeverftet
Viknaslipen nylig overlevere rederiet en ny utgave.
Flerbruksbåten på 15 meter er godt utstyrt for flere
fiskerier, og er søsterskip til «Polarstjerna» som ble
overlevert til rederkolleger av Nergård i Hammerfest i
fjor sommer.

 Kompetanse

 Finnmarkingene er med andre ord tilfreds med
kompetansen de finner hos trønderne i Vikna.

 - Joda, vi er strålende fornøyd med sluttproduktet. Selv
om overleveringen ble noe utsatt på grunn av mangler
på en del av utstyret, er dette blitt et godt produkt, sier
Nergård der han skuer utover på sin nye arbeidsplass.

 Samarbeidet med Viknaslipen og konstruktøren Marin
design skryter han av.

 - Meget profesjonelle folk på alle områder, og vi har
fått en båt med en unik kombinasjon av komfort og
funksjonalitet, sier Nergård. Sammen med broren Are
og et mannskap på ytterligere tre, mener han alt ligger
til rette for en god framtid i kystfiskeriene i nord.

 Innholdsrik

 «Stormfuglen» er som nevnt et innholdsrikt fartøy for

sine 15 meter, slik man også kan se av bildene. I
sluttfasen før overleveringen tok en travel skipper seg
tid til en liten omvisning for pressen om bord, og han
demonstrerte det store potensialet han mener ligger i
nybåten.

 Tradisjonelt snurrevadfiske etter torsk, sei og hyse er
nevnt, sammen med teinefiske etter kongekrabbe og
levendefangst. I levendefangsten skal nybåten inn i et
samarbeid med blant andre nevnte «Polarstjerna», og
som en del av samarbeidsprosjektet er Hammerfest
Torskehotell snart klar til innvielse.

 I tillegg ser Nergård for seg oppdrag for
oppdrettsnæringen i rolige perioder - hvis de skulle
melde seg. Og han har allerede sikret seg en
oljevernstatus for båten, noe som betyr tre faste
oppdrag i året for NOFO og dermed også interessant
alternativ aktivitet, mener Nergård.
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 Kjærkommen støtte

 Realiseringen av ny båt i denne klassen hadde neppe
latt seg gjøre uten god støtte fra egen kommune, og
fra Innovasjon Norge.

 - Hammerfest kommune er som alltid behjelpelig, og
vi har fått bare velvilje derfra. Likedan med Innovasjon
Norge som har bistått med tilskudd i forbindelse med
fangstbehandling og den delen av prosjektet som går
på å sikre best mulig kvalitet på sluttproduktet,
opplyser Nergård.

 Investeringen endte på over 20 millioner kroner, men
smilet er fortsatt på plass hos optimistiske fiskere om
bord.

 På verksted

 Optimismen lot seg heller ikke knekke av at tekniske
problemer på hjemturen endte i et mange dager langt
verkstedopphold i Sandnessjøen. Turen fortsatte
omsider nordover for Nergård og hans mannskap i
forrige uke. Etter en stopp i Svolvær for å ta om bord
utstyr torsdag, ble så kursen satt direkte nordover mot
Hammerfest der man håper å være klar for fiske i løpet
av en knapp uke.

 jeo@fbfi.no

 Telefon: 77 05 90 22

 ENDELIG MOT NORD: Etter flere utsettelser kunne nye
«Stormfuglen» endelig sette kursen hjemover mot
Finnmark i forrige uke. FOTO: JON EIRIK OLSEN

 (Bildetekst - båten overnfra)

 KOMPAKT: «Stormfuglen» er med sine 15 meter blitt
en meget kompakt kystfiskebåt. Utstyr for
levendefangst er på plass, og som søsterbåten
«Polarstjerna» har den også fått den spesielle
«ryggsekken» på hekken. FOTO: JON EIRIK OLSEN

 (Bildetekst - Nergård i styrehuset)

 PÅ BROEN: Skipper og reder Ove Nergård er godt
fornøyd med nybåten og skryter av samarbeidet med
Viknaslipen og Marin Design. FOTO: KNUT ARNE VALØ

 (Bildetekst - to mann på dekk)

 (Bildetekst - to mann i vinduet)

 hammerfest, finnmark HEKTISK: Mikael Nordheim fra
Viknaslipen (tv) og reder Ove Nergård bevarte humøret
gjennom en hektisk sluttspurt før overleveringen.

 FOTO: KNUT ARNE VALØ HYSA NESTE: Brødrene Are
og Ove Nergård ser fram til å ta fatt på hysefiske for
Vesterålen med nybåten. FOTO: KNUT ARNE VALØ

 @text2

© Fiskeribladet Fiskaren
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Meninger
Signert
Innlegg skal normalt 
være signert med fullt 
navn. Navn og adresse 
må alltid oppgis til 
redaksjonen. Skriv kort. 
Det øker sjansen for å 
komme på trykk. Mak-
simal lengde er 4.000 
tegn.

Forkorting
Vi forbeholder oss 
retten til å forkorte 
og redigere innlegg.

Digital publisering
Alle innlegg kan bli 
publisert digitalt på nett.

Honorar
Innlegg honoreres 
normalt ikke.E-post: leser@nordlys.no

innlegg
Svein Anders Noer Lie
Førsteamanuensis i filosofi UiT 
Norges Arktiske Universitet 

■■■ Hvis en næringslivsaktør ønsker 
å sette opp en stor fabrikk som for-
urenset hele lokalsamfunnet uten 
å hverken betale for tomta eller 
legge igjen skattepenger, ville vi da 
sagt «ja takk»,  fordi fabrikken også 
ga et par arbeidsplasser til bygda?

■■■ I Stortingsmelding 16 
(2014/2015) la regjeringen frem 
sin plan for fremtidig vekst i opp-
drettsnæringen. 6% vekst hvert 
annet år. En 5-dobbling av antall 
konsesjoner innen 2050. Hvis man 
ser for seg dagens tetthet av opp-
drettsanlegg og ganger det med 5 
får man et inntrykk av hva dette 
innebærer. I Nord-Norge må man 
se for seg en enda større prosent-
vis økning, fordi det er mer eller 
mindre «fullt» lenger sør. Da er det 
ikke vanskelig å se for seg at lokale 
kommunestyrer og myndighetsor-
ganer må ta stilling til en god del 
søknader de nærmeste tiårene. Re-
gjeringen foreslo at berørte kom-
muner skal få halvparten av kon-
sesjonsvederlaget som var satt til 
1,5 millioner. Altså hele 750 000 
kroner…

■■■ Så å si all næringsvirksomhet 
produserer i tillegg til verdier også 
‘eksternaliteter’: kostander som 
ikke kommer til syne i det bedrifts-
økonomiske regnskapet. Hvis en 
bestemt vare/tjeneste-produksjon 
medfører langvarig helseskade så 
er dette en eksternalitet som sam-
funnet og enkeltpersoner må betale 
for – ikke den enkelte bedrift.  Like-
ledes; hvis en næringsvirksomhet 
medfører forringelse av naturmil-
jøet, så er det typisk noe allmen-
ningen/samfunnet og de rammede 
populasjonene/økosystemene må 
betale for. De fleste av oss er imid-
lertid innforstått med at vi må veie 
fordeler opp mot ulemper. Det av-
gjørende er derfor ikke om det fin-
nes eksternaliteter som sådan men 
om det finnes en rimelig balanse 
mellom «fordeler og ulemper».

■■■ Kjente eksternaliteter som ge-
netisk forurensning av villaks 
(rømming), spredning av lak-
selus, høyt bruk av skalldyrfi-
entlige kjemikalier til å bekjem-
pe lakselusa, antibiotikabruk, 
spredning av ulike virussykdom-
mer til villaksstammen, dyrevel-
ferdsbelastninger for laksen selv, 
generell organisk forurensning, 
generell visuell forurensning, 
samt arealmessig «forurensing» 
av relativt uberørt kystnatur lig-
ger i den ene vektskåla. Hva lig-
ger i den andre? 750 000 kroner 
og potensielt sett noen få ar-
beidsplasser til kommunen? Noe 
mer? Ja, men det går til noen an-

dre enn de som rammes av bak-
delene. Det går til uberørte aksje-
eiere i Oslo, Bergen og på Cypros. 
Den som ser mest til innholdet i 
denne vektskålen er Jon Fredrik-
sen som «bor» i London og skat-
ter til Cypros. Vær så god. Vi ofrer 
alt dette for at du skal få plusset 
enda flere milliarder på kontoen 
din!

■■■ En oppdrettskonsesjon slipper 
ut nesten like mye organisk for-
urensning som Tromsøs befolk-
ning. Vi betaler i gjennomsnitt 
100 000 i engangsavgift, samt 
en høy årlig avgift for å rense vår 
kloakk. Oppdrettsnæringen ver-

Verdier i nord, mynt i sør – igjen?

mangedobling: Oppdrettsæringa ønsker å mangedoble produksjonen i nærmeste åra. Dette bildet er fra Flakstadvåg på Senja.  Foto: NtB

innlegg

Kurt Jenssen, 
Senterpartiet, Hadsel 

■■■ Vinterens store thriller 
for kystens befolkning er 
de sentralt styrte omleg-
gingene som det ser ut til at 
posisjonspartiene på Stor-
tinget ivrer for. Havbruks-
meldingen tar opp i seg for-
skjellige forslag, bl.a. det å 
slippe totalt fri de trålerne 
som har forskjellige for-
pliktelser til respektive lo-
kalsamfunn.

■■■ Norge har fått en ny fis-
keriminister som i tiltre-
delseserklæringen sier 
at han har mye å lære og 
får en bratt læringskurve. 
Kjapt var læringskurven 
over og han skulle revo-
lusjonere næringen ved å 
strukturere sjarkkvoter til 
store kystbåter osv. Vi hus-
ker oppslag som: Fiskere 
raser - kysten raseres osv 
osv. Fra stortings- og regje-
ringshold hevdes det at fis-
ken skal bli den nye oljen. 
Frp`s Carl Ivar Hagen ville, 
som vi husker, selge Nor-
ges oljeressurser.  Dyktige, 
fremsynte politikere hin-
dret det. Resultatet vet vi 
i dag - rikdommen som ol-
jen skapte har bygd Norge 
og gjort Norges befolkning 
økonomisk velholden.

■■■ Nå er vi på full vei i sam-
me retning som Hagen iv-
ret for, men nå er det ikke 
oljen, men fisken som skal 
«selges» og samles på noen 
få eierhender.  

■■■ Det norske folk eier fis-
ken i  havet som Norge 
har fått råderett over. Fis-
ken må vi se verdien av i 
et  «evighetsperspektiv» 
hvis vi klarer å bevare ha-
vet rent og unngå for stor 
oppvarming. Jeg tror ikke 
vi når målet om mere sys-
selsetting basert på den 

råstoffmengden vi har til-
gjengelig ved å sette de 
forskjellige flåtegrupper 
opp mot hverandre. Utvik-
lingen har gått fra stort sett 
bare små båter til den mi-
xen vi har i dag med noen 
mindre båter, mellomsto-
re og store kystbåter og en 
trålerflåte. Fordelingen av 
kvoteandeler mellom flå-
tegruppene  har ligget re-
lativt fast i svært mange 
år.  Utfordringene vi har 
sett de siste år,  gjelder en 
del trålerkonsesjoner som 
har leveringsforpliktelser 
til kystsamfunn.  I Nord-
land gjelder dette Melbu 
og Stamsund samt noen 
mindre forpliktelser til an-
dre kystkommuner.  

■■■ Både Melbu og Stam-
sund får svært mye råstoff 
fra kystflåten i vinterseson-
gen. Vi ser at dette sammen 
med levendelagring kan 
«strekke» sesongen svært 
langt.  Da burde det være 
mulig å oppfylle konse-
sjonsvilkårene ved å sørge 
for råstoff i høstmånedene.   

■■■ Nedbyggingen i antall 
arbeidsplasser på f.eks. 
Melbu vitner ikke om in-
dustrisatsing, men hel-
ler et ønske om kun å øke 
profitten, på bekostning av 
kystlandsbyens behov for 
arbeidsplasser.

■■■ Det snakkes mye om 
verdiskaping. Samfunns-
messig verdiskaping kan 
også måles i hvor mye ar-
beid og lønnsinntekt hvert 
tonn fisk gir, ikke nødven-
digvis hvor mye penger 
som må trilles til banken 
for å svare kapitalkostna-
der eller utbytte.

■■■ Regionalisering av leve-
ringsplikten,  fjerning av 
bearbeidingsplikten og av-
vikling av aktivitetsplikten 
bidrar ikke til å vedlikehol-
de arbeidsplassene på land 
på Melbu eller Stamsund.

Fiskeri og rasering av 
fiskerisamfunn

trafikk-tromsø
Tromsøs politikere og næringsak-
tører gjør f.eks. mye for å tekkes 
langveisfarende turister og 
journalister, men de glemmer ofte 
at byen også er det viktigste 
stedet for et omland som er 
avhengig av vare- og tjenestetil-
budet der. Det hadde sånn sett 
ikke vært urimelig om alle 
Tromsøs nabokommuner hadde 
minst en stemme hver i bystyret! 

Men ettersom dette nok er 
umulig å få til uten at disse 
kommunene lar seg sluke levende 
av storkommunen (Tromsø er 
allerede en av landets aller største 
kommuner i areal), kan vi 
«bonan» ikke gjøre annet enn å 
minne om den gjensidige 
avhengigheten som gjelder 
mellom by og omland.

Et tilbakevendende tema er 
byens trafikk- og parkeringspro-

blemer. Ulike interessegrupper 
kaster fram egne og forkaster 
andres løsninger på de proble-
mene som har oppstått fordi 
politikerne ikke har vært fram-
synte nok og bare har jobbet for 
vekst i folketall og arbeidsplasser i 
byen, og da aller helst på Troms-
øya. Nå planlegges en ny parke-
ringstunnel, og noen vil at de nye 
parkeringsplassene ikke skal 
komme i tillegg til de gamle, men 

i stedet erstatte mange av de 
plassene som allerede fins. Flere 
parkeringsplasser antas nemlig å 
føre til mer trafikk og mer 
forurensning. Som sporadisk 
bruker av sentrumsnære parke-
ringsplasser i Tromsø vil jeg da si: 
Er det ikke bedre at bilene som 
kommer til byen blir parkert 
fortest mulig enn at de skal være 
nødt til å kjøre rundt og rundt for 
å finne en ledig plass (jf. situasjo-

nen ved UNN ifølge reportasjen i 
«Nordlys» 22.2.)? Jeg har aldri 
skjønt hvorfor så mange Tromsø-
politikere ser ut til å mene at alt 
helst skal foregå på Tromsøya, 
men slik det nå en gang er blitt, 
må politikerne sørge for at alle 
brukerne av byens mange tilbud 
kommer seg dit de skal uten at de 
fastboende blir kvalt av trafikk-
støv og eksos. Da må det være stor 
nok kapasitet på gater og veier til 
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 Vinterens store thriller for kystens befolkning er de
sentralt styrte omleggingene som det ser ut til at
posisjonspartiene på Stortinget ivrer for.
Havbruksmeldingen tar opp i seg forskjellige forslag,
bl.a. det å slippe totalt fri de trålerne som har
forskjellige forpliktelser til respektive lokalsamfunn.

 Norge har fått en ny fiskeriminister som i
tiltredelseserklæringen sier at han har mye å lære og
får en bratt læringskurve. Kjapt var læringskurven over
og han skulle revolusjonere næringen ved å strukturere
sjarkkvoter til store kystbåter osv. Vi husker oppslag
som: Fiskere raser - kysten raseres osv osv. Fra
stortings- og regjeringshold hevdes det at fisken skal
bli den nye oljen. Frp`s Carl Ivar Hagen ville, som vi
husker, selge Norges oljeressurser. Dyktige, fremsynte
politikere hindret det. Resultatet vet vi i dag -
rikdommen som oljen skapte har bygd Norge og gjort
Norges befolkning økonomisk velholden.

 Nå er vi på full vei i samme retning som Hagen ivret
for, men nå er det ikke oljen, men fisken som skal
«selges» og samles på noen få eierhender.

 Det norske folk eier fisken i havet som Norge har fått
råderett over. Fisken må vi se verdien av i et
«evighetsperspektiv» hvis vi klarer å bevare havet rent
og unngå for stor oppvarming. Jeg tror ikke vi når
målet om mere sysselsetting basert på den
råstoffmengden vi har tilgjengelig ved å sette de
forskjellige flåtegrupper opp mot hverandre.
Utviklingen har gått fra stort sett bare små båter til den
mixen vi har i dag med noen mindre båter,
mellomstore og store kystbåter og en trålerflåte.
Fordelingen av kvoteandeler mellom flåtegruppene har
ligget relativt fast i svært mange år. Utfordringene vi
har sett de siste år, gjelder en del trålerkonsesjoner
som har leveringsforpliktelser til kystsamfunn. I

Nordland gjelder dette Melbu og Stamsund samt noen
mindre forpliktelser til andre kystkommuner.

 Både Melbu og Stamsund får svært mye råstoff fra
kystflåten i vintersesongen. Vi ser at dette sammen
med levendelagring kan «strekke» sesongen svært
langt. Da burde det være mulig å oppfylle
konsesjonsvilkårene ved å sørge for råstoff i
høstmånedene.

 Nedbyggingen i antall arbeidsplasser på f.eks. Melbu
vitner ikke om industrisatsing, men heller et ønske om
kun å øke profitten, på bekostning av kystlandsbyens
behov for arbeidsplasser.

 Det snakkes mye om verdiskaping. Samfunnsmessig
verdiskaping kan også måles i hvor mye arbeid og
lønnsinntekt hvert tonn fisk gir, ikke nødvendigvis hvor
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mye penger som må trilles til banken for å svare
kapitalkostnader eller utbytte.

 Regionalisering av leveringsplikten, fjerning av
bearbeidingsplikten og avvikling av aktivitetsplikten
bidrar ikke til å vedlikeholde arbeidsplassene på land
på Melbu eller Stamsund.

© Nordlys

Les hele nyheten på http://ret.nu/gdbPWsPj

Oversikt over like treff

Fiskeri og rasering av fiskerisamfunn

Brønnøysunds Avis - 01.03.2016
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Fiskeriministerens mørke makter 
 Bergensavisen Pluss. 28.02.2016 21:54 
Chris Tvedt, BA-spaltist 
Fiskeribransjen går så det suser. Men det er verre
med en fiskeriminister som er fornøyd med det meste,
men som er opptatt av å kjempe mot det han kaller de
mørke motmaktene.

I Chris Tvedts verden er disse mørke motmaktene de
som virkelig har belegg for sine utsagn, i motsetning til
ministeren.

 Per Sandberg har vært på tur, leser jeg i Aftenposten.
Det er en hyggelig og tilsynelatende harmløs reportasje
om en fersk minister på ferd langs vår vidstrakte kyst
for å gjøre seg kjent med fagfeltet og folkene. Et bilde
viser fiskeriministeren som ler hjertelig etter en
replikkveksling med en nordnorsk sjarkfisker. Selv
toppbyråkratene som omgir ministeren bryter ut, om
ikke i tøylesløs morskap, så i hvert fall forsiktige smil.

 Det går så det suser med fiskeribransjen, får vi vite,
både med den tradisjonelle, fangstbaserte, og
oppdrettsnæringen. Det er en lettelse å lese, i disse
tider hvor kysten sliter med lave oljepriser, konkurser
og oppsigelser. Ministeren er fornøyd. Pengene
strømmer inn, lønnsomheten er bra, utsiktene gode.
Det er bare ett problem, så langt Per Sandberg kan se,
et problem som han til gjengjeld lover å bruke all sin tid
og all sin energi på å bekjempe: De mørke motkreftene.

 Det går kaldt nedover ryggen min. Slike skal man ikke
spøke med, men man lurer jo litt på hvem de er, disse
mørke kreftene? Det lurer journalisten også på, men
fiskeriministeren er ikke særlig lysten på å være
konkret. Det må flere oppfølgingsspørsmål til, før han
motvillig slipper katten ut av sekken.

 Jeg registrerer dem hver eneste dag. Det er både
politikere, professorer, institusjoner, de finnes på
universitetene våre og i akademia. Nå gir jeg dette
signalet - og det kommer jeg til å gjenta på inn- og
utpust så lenge jeg er fiskeriminister: Så lenge disse
kreftene eksisterer, skal jeg være en motkraft til dem.
Motkraften til dem som snakker næringen ned, skal

være meg, sier Sandberg, uten å navngi noen.

 Dette er fiskeriministeren i en norsk regjering anno
2016.

 Hovedfienden hans er, i tillegg til noen politikere -
akademia, professorene, forskningsinstitusjonene, kort
sagt de tunge norske fagmiljøene som besitter
kunnskap og kompetanse i verdensklasse! Med andre
ord, alle de som har tyngden og troverdigheten til å
peke på klimaproblemer, mangler ved
ressursforvaltningen og trusler mot artsmangfoldet, de
som vet litt om oppdrettsnæringens alvorlige
problemer med lus og rømminger og om desimeringen
av villaksstammen i elvene våre, for å nevne noen av
de utfordringene en fiskeriminister burde bekymre seg
over.

 Men fordi de snakker næringen ned, skal de
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bekjempes med en nidkjærhet som minner om
inkvisisjonens jakt på kjettere og vranglærere!
Eksempelet er jo ikke tilfeldig valgt fra min side.
Uttrykket Mørke motkrefter vekker assosiasjoner til de
mest djevelske makter. Det er den evige kampen
mellom mørke og lys, ondskap og godhet, ministeren
spiller på. De som ikke står på Per Sandbergs side,
heier åpenbart på Lucifer eller Voldemort.

 Dette er populistisk retorikk av simpleste slag, men i
tillegg er det et eksempel på en annen trend som Frp
lever høyt på, en trend som får enda mer ekstreme
utslag i USA: Anti-intellektualismen. Denne grasrot-
overbevisningen om at det eksisterer en motsetning
mellom sunn fornuft og akademisk tyngde, har for
eksempel ført til at det er nærmest umulig å bli valgt til
amerikansk president hvis du behersker
fremmedspråket fransk. Troen på at de intellektuelle
har sine egne agendaer som på et aller annet vis går
på tvers av vanlige folks interesser, er imidlertid ikke
bare dum, den er også farlig.

 Det er et kjennetegn ved vår tid at mange mener at alle
overbevisninger er like gode, alle argumenter like
valide, alle stemmer like viktige. Slik er det ikke, noen er
basert på fordommer, andre på livslang ervervet
kunnskap, men i dag roper de alle like høyt. Enkelte
forveksler dette med demokrati. Det er dette toget Per
Sandberg hiver seg på, som en representant for folkets
utrettelige kamp mot eliten. Ut med badevannet går
dessverre også respekten for forskning, kunnskap og
begrunnet kritikk.

 Samtidig som Sandbergs uttalelser får meg til å sette
morgenkaffen i halsen, vandrer det en paranoid,
høyreekstrem gjeng rundt i Drammensnatten og kaller
seg Odins soldater. Disse selvbestaltede
borgervernere, som selvsagt er mye mer skremmende
for vanlige folk enn innvandrerne er, får klapp på
skulderen og skryt for å gjøre gatene trygge av Jan
Arild Ellingsen, Frp-politiker og medlem av stortingets
justiskomite!

 Grunnen til at jeg nevner det i denne sammenhengen,
er jo at de fleste av oss forstår hvor de egentlige mørke

motkreftene er. De befinner seg ikke på universitetenes
kontorer eller i Havforskningsinstituttets kjeller, for å si
det slik. Det hadde vært temmelig ironisk det hele, hvis
det ikke hadde vært så skremmende.

 Image info:

 Per Sandberg på fiskeri-turné og snakker om de mørke
motmaktene...

© Bergensavisen Pluss

Se webartikkelen på http://ret.nu/gQcm57Ii
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statsministeren piddien

Per Sandberg redd for 
mørke motmakter. – Vi 
andre e' 
ferdig med 
opplys-
ningsti-
den for-
lengst...

Fiskeribransjen går så 
det suser. Men det er 
verre med en fiskeri-
minister som er for-
nøyd med det meste, 
men som er opptatt 
av å kjempe mot det 
han kaller «de mørke 
motmaktene». I Chris 
Tvedts verden er 
disse «mørke mot-
maktene» de som 
virkelig har belegg for 
sine utsagn, i motset-
ning til ministeren.

P er Sandberg har vært 
på tur, leser jeg i Af-
tenposten. Det er en 
hyggelig og tilsynela-

tende harmløs reportasje om 
en fersk minister på ferd langs 
vår vidstrakte kyst for å gjøre 
seg kjent med fagfeltet og fol-
kene. Et bilde viser fiskerimi-
nisteren som ler hjertelig etter 
en replikkveksling med en 
nordnorsk sjarkfisker. Selv 
toppbyråkratene som omgir 
ministeren bryter ut, om ikke i 
tøylesløs morskap, så i hvert 
fall forsiktige smil.

■■■ Det går så det suser med fiske-
ribransjen, får vi vite, både med 
den tradisjonelle, fangstbaserte, 
og oppdrettsnæringen. Det er en 
lettelse å lese, i disse tider hvor 
kysten sliter med lave oljepri-
ser, konkurser og oppsigelser. 
Ministeren er fornøyd. Pengene 
strømmer inn, lønnsomheten er 
bra, utsiktene gode. Det er bare 
ett problem, så langt Per Sand-
berg kan se, et problem som han 
til gjengjeld lover å bruke all sin 
tid og all sin energi på å bekjem-
pe: De mørke motkreftene.

" 
Dette er populis-
tisk retorikk av 
simpleste slag, 

men i tillegg er det et eksem-
pel på en annen trend som 
FrP lever høyt på, en trend 
som får enda mer ekstreme 
utslag i USA : Anti- intellek-
tualismen.

■■■ Det går kaldt nedover ryggen 
min. Slike skal man ikke spøke 

med, men man lurer jo litt på 
hvem de er, disse mørke krefte-
ne? Det lurer journalisten også 
på, men fiskeriministeren er 
ikke særlig lysten på å være kon-
kret. Det må flere oppfølgings-
spørsmål til, før han motvillig 
slipper katten ut av sekken. 

■■■ «Jeg registrerer dem hver 
eneste dag. Det er både politi-
kere, professorer, institusjoner, 
de finnes på universitetene våre 
og i akademia. Nå gir jeg dette 
signalet – og det kommer jeg til 
å gjenta på inn- og utpust så len-
ge jeg er fiskeriminister: Så lenge 
disse kreftene eksisterer, skal jeg 
være en motkraft til dem. Mot-
kraften til dem som snakker næ-
ringen ned, skal være meg, sier 
Sandberg, uten å navngi noen.»

■■■ Dette er fiskeriministeren i en 
norsk regjering anno 2016.

■■■ Hovedfienden hans er, i til-
legg til noen politikere – akade-
mia, professorene, forsknings-
institusjonene, kort sagt de 
tunge norske fagmiljøene som 
besitter kunnskap og kompe-
tanse i verdensklasse! Med an-
dre ord, alle de som har tyngden 
og troverdigheten til å peke på 
klimaproblemer, mangler ved 
ressursforvaltningen og trus-
ler mot artsmangfoldet, de som 
vet litt om oppdrettsnæringens 
alvorlige problemer med lus og 
rømminger og om desimerin-
gen av villaksstammen i elvene 
våre, for å nevne noen av de ut-
fordringene en fiskeriminister 
burde bekymre seg over.

■■■ Men fordi de «snakker næ-
ringen ned», skal de bekjempes 
med en nidkjærhet som minner 
om inkvisisjonens jakt på kjet-
tere og vranglærere! Eksempelet 
er jo ikke tilfeldig valgt fra min 

side. Uttrykket «Mørke mot-
krefter» vekker assosiasjoner til 
de mest djevelske makter. Det 
er den evige kampen mellom 
mørke og lys, ondskap og god-
het, ministeren spiller på. De 
som ikke står på Per Sandbergs 
side, heier åpenbart på Lucifer 
eller Voldemort.

■■■ Dette er populistisk retorikk 
av simpleste slag, men i tillegg 
er det et eksempel på en annen 

trend som Frp lever høyt på, en 
trend som får enda mer ekstre-
me utslag i USA : Anti-intellek-
tualismen. Denne grasrot-over-
bevisningen om at det eksisterer 
en motsetning mellom sunn 
fornuft og akademisk tyngde, 
har for eksempel ført til at det 
er nærmest umulig å bli valgt 
til amerikansk president hvis 
du behersker fremmedspråket 
fransk. Troen på at de intellek-
tuelle har sine egne agendaer 

som på et aller annet vis går på 
tvers av vanlige folks interesser, 
er imidlertid ikke bare dum, den 
er også farlig. 

■■■ Det er et kjennetegn ved vår 
tid at mange mener at alle over-
bevisninger er like gode, alle ar-
gumenter like valide, alle stem-
mer like viktige. Slik er det ikke, 
noen er basert på fordommer, 
andre på livslang ervervet kunn-
skap, men i dag roper de alle like 

Fiskeriministerens «mørke  makter»

per sandberg: På fiskeri-turné og snakker om de mørke motmaktene... arkivfoto: ntb scanpix
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Ingeniør/samfunnsplanlegger  
og fast spaltist i BA.

Marit warncKe 
Marit Warncke er daglig leder i 
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de har ikke noe i gatene 
å gjøre. det er politiet 
som skal holde trygghe-

ten oppe for norske borgere når 
vi ferdes ute, og det er politiet 
som skal ha den rollen.
SyLvI LIStHAug, INNvANDrINgSmINISter, om 
oDINS SoLDAter (vg)

høyt. Enkelte forveksler dette 
med demokrati. Det er dette to-
get Per Sandberg hiver seg på, 
som en representant for folkets 
utrettelige kamp mot eliten. Ut 
med badevannet går dessverre 
også respekten for forskning, 
kunnskap og begrunnet kritikk.

■■■ Samtidig som Sandbergs utta-
lelser får meg til å sette morgen-
kaffen i halsen, vandrer det en 
paranoid, høyreekstrem gjeng 

rundt i Drammensnatten og 
kaller seg Odins soldater. Disse 
selvbestaltede borgervernere, 
som selvsagt er mye mer skrem-
mende for vanlige folk enn inn-
vandrerne er, får klapp på skul-
deren og skryt for å gjøre gatene 
trygge av Jan Arild Ellingsen, 
Frp-politiker og medlem av stor-
tingets justiskomite!

■■■ Grunnen til at jeg nevner det 
i denne sammenhengen, er jo at 

de fleste av oss forstår hvor de 
egentlige mørke motkreftene er. 
De befinner seg ikke på universi-
tetenes kontorer eller i Havfors-
kningsinstituttets kjeller, for å si 
det slik. Det hadde vært temme-
lig ironisk det hele, hvis det ikke 
hadde vært så skremmende. 

Fiskeriministerens «mørke  makter»

per sandberg: På fiskeri-turné og snakker om de mørke motmaktene... arkivfoto: ntb scanpix

innlegg

tobias strandskog
Unge Høyre

■■■ Norge trenger ikke mer in-
vestering i bolig, vi trenger in-
vesteringer i bedrifter som gir 
oss ny teknologi og arbeids-
plasser. En ny skattereform 
bør derfor inneholde en nasjo-
nal boligskatt og andre incen-
tiver som gjør det mer lønn-
somt å investere i bedrifter.  

■■■ Norske bedrifter trenger 
tilgang på privat kapital for å 
investere i nye prosjekter og 
arbeidsplasser. Problemet er 
at privatpersoner og investo-
rer hovedsakelig investerer i 
egen bolig, sekundærbolig el-
ler større boligfelt.  Dette dri-
ver boligprisen opp, samtidig 
som  næringslivet ikke får dek-
ket sitt behov for privat kapital 
for å klare omstillingen. 

" 
Skatter og 
avgifter brukes 
for å regulere 

folks atferd. Vi skattlegger 
det vi vil ha mindre av og 
gir incentiver til det vi vil ha 
mer av.

■■■ En ny skattereform burde 
derfor legge til rette for at in-
vesteringene vris fra bolig til 
bedrifter. En nasjonal bolig-
skatt vil gjøre det mindre at-
traktivt å investere i bolig, og 
kan derfor bidra til nettopp 
det. 

■■■ I tillegg til en nasjonal bolig-

skatt trenger vi skatteincenti-
ver som gjør det mer lønnsomt 
å investere i bedrifter. I Sveri-
ge, England og Frankrike har 
de innført et investeringsfra-
drag hvor man får skattelette 
for å investere i bedrifter. Det 
er et fornuftig tiltak som kan gi 
de mindre bedriftene mer til-
gang på privat kapital. 

■■■ De største investorene i 
Norge, eller investorer fra Kina 
og USA vil ikke velge å inves-
tere i en rørleggerbedrift på 
Askøy. Med et skattefradrag 
reduseres derimot risikoen for 
lokale og regionale investorer, 
slik at de kan gjøre det i stedet.

■■■ Forutsetningen for å inn-
føre en nasjonal boligskatt vil 
være å fjerne formueskatten. 
Det skal ikke alltid være et mål 
å erstatte kutt i statsbudsjettet 
med en annen inntekt. Bolig-
skatten skal endre investe-
ringsmønster, mens kutt i for-
mueskatten skal sørge for at 
bedrifter får beholde mer av 
egenkapital. Egenkapitalen 
kan brukes på mer investerin-
ger i nye arbeidsplasser, mens 
investering i boliger som ikke 
skaper arbeidsplasser, skatte-
legges.

■■■ Skatter og avgifter brukes 
for å regulere folks atferd. Vi 
skattlegger det vi vil ha min-
dre av og gir incentiver til det 
vi vil ha mer av. Akkurat nå 
trenger vi mindre investerin-
ger i boligmarkedet og mer in-
vesteringer i bedrifter som skal 
skape morgendagens arbeids-
plasser og teknologi. Derfor er 
en nasjonal boligskatt og skat-
teincentiver for å investere i 
bedrifter et skritt i riktig

Nasjonal boligskatt 
og skattereformen

boliger: Unge Høyre vil ha nasjonal boligskatt. foto: ntb scanpix 

Fiskeriministerens «mørke makter» 
 Bergensavisen. 28.02.2016. Side: 26-27 
CHRIS TVEDT Forfatter og fast BA-spaltist 
PÅ SØNDAG
Fiskeribransjen går så det suser. Men det er verre
med en fiskeriminister som er fornøyd med det meste,
men som er opptatt av å kjempe mot det han kaller
«de mørke motmaktene». I Chris Tvedts verden er
disse «mørke motmaktene» de som virkelig har
belegg for sine utsagn, i motsetning til ministeren.

Per Sandberg har vært på tur, leser jeg i Aftenposten.
Det er en hyggelig og tilsynelatende harmløs reportasje
om en fersk minister på ferd langs vår vidstrakte kyst
for å gjøre seg kjent med fagfeltet og folkene. Et bilde
viser fiskeriministeren som ler hjertelig etter en
replikkveksling med en nordnorsk sjarkfisker. Selv
toppbyråkratene som omgir ministeren bryter ut, om
ikke i tøylesløs morskap, så i hvert fall forsiktige smil.

 Det går så det suser med fiskeribransjen, får vi vite,
både med den tradisjonelle, fangstbaserte, og
oppdrettsnæringen. Det er en lettelse å lese, i disse
tider hvor kysten sliter med lave oljepriser, konkurser
og oppsigelser. Ministeren er fornøyd. Pengene
strømmer inn, lønnsomheten er bra, utsiktene gode.
Det er bare ett problem, så langt Per Sandberg kan se,
et problem som han til gjengjeld lover å bruke all sin tid
og all sin energi på å bekjempe: De mørke motkreftene.

 Det går kaldt nedover ryggen min. Slike skal man ikke
spøke med, men man lurer jo litt på hvem de er, disse
mørke kreftene? Det lurer journalisten også på, men
fiskeriministeren er ikke særlig lysten på å være
konkret. Det må flere oppfølgingsspørsmål til, før han
motvillig slipper katten ut av sekken.

 «Jeg registrerer dem hver eneste dag. Det er både
politikere, professorer, institusjoner, de finnes på
universitetene våre og i akademia. Nå gir jeg dette
signalet - og det kommer jeg til å gjenta på inn- og
utpust så lenge jeg er fiskeriminister: Så lenge disse
kreftene eksisterer, skal jeg være en motkraft til dem.
Motkraften til dem som snakker næringen ned, skal
være meg, sier Sandberg, uten å navngi noen. »

 Dette er fiskeriministeren i en norsk regjering anno
2016.

 Hovedfienden hans er, i tillegg til noen politikere -
akademia, professorene, forskningsinstitusjonene, kort
sagt de tunge norske fagmiljøene som besitter
kunnskap og kompetanse i verdensklasse! Med andre
ord, alle de som har tyngden og troverdigheten til å
peke på klimaproblemer, mangler ved
ressursforvaltningen og trusler mot artsmangfoldet, de
som vet litt om oppdrettsnæringens alvorlige
problemer med lus og rømminger og om desimeringen
av villaksstammen i elvene våre, for å nevne noen av
de utfordringene en fiskeriminister burde bekymre seg
over.

 Men fordi de «snakker næringen ned», skal de
bekjempes med en nidkjærhet som minner om
inkvisisjonens jakt på kjettere og vranglærere!
Eksempelet er jo ikke tilfeldig valgt fra min side.
Uttrykket «Mørke motkrefter» vekker assosiasjoner til
de mest djevelske makter. Det er den evige kampen
mellom mørke og lys, ondskap og godhet, ministeren
spiller på. De som ikke står på Per Sandbergs side,
heier åpenbart på lucifer eller Voldemort.

 Dette er populistisk retorikk av simpleste slag, men i
tillegg er det et eksempel på en annen trend som Frp
lever høyt på, en trend som får enda mer ekstreme
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utslag i USA : Anti-intellektualismen. Denne grasrot-
overbevisningen om at det eksisterer en motsetning
mellom sunn fornuft og akademisk tyngde, har for
eksempel ført til at det er nærmest umulig å bli valgt til
amerikansk president hvis du behersker
fremmedspråket fransk. Troen på at de intellektuelle
har sine egne agendaer som på et aller annet vis går
på tvers av vanlige folks interesser, er imidlertid ikke
bare dum, den er også farlig.

 Det er et kjennetegn ved vår tid at mange mener at alle
overbevisninger er like gode, alle argumenter like
valide, alle stemmer like viktige. Slik er det ikke, noen er
basert på fordommer, andre på livslang ervervet
kunnskap, men i dag roper de alle like høyt. Enkelte
forveksler dette med demokrati. Det er dette toget Per
Sandberg hiver seg på, som en representant for folkets
utrettelige kamp mot eliten. Ut med badevannet går
dessverre også respekten for forskning, kunnskap og
begrunnet kritikk.

 Samtidig som Sandbergs uttalelser får meg til å sette
morgenkaffen i halsen, vandrer det en paranoid,
høyreekstrem gjeng rundt i Drammensnatten og kaller
seg Odins soldater. Disse selvbestaltede
borgervernere, som selvsagt er mye mer skremmende
for vanlige folk enn innvandrerne er, får klapp på
skulderen og skryt for å gjøre gatene trygge av Jan
Arild Ellingsen, Frp-politiker og medlem av stortingets
justiskomite!

 Grunnen til at jeg nevner det i denne sammenhengen,
er jo at de fleste av oss forstår hvor de egentlige mørke
motkreftene er. De befinner seg ikke på universitetenes
kontorer eller i Havforskningsinstituttets kjeller, for å si
det slik. Det hadde vært temmelig ironisk det hele, hvis
det ikke hadde vært så skremmende.

"Dette er populistisk retorikk av simpleste slag, men i
tillegg er det et eksempel på en annen trend som FrP
lever høyt på, en trend som får enda mer ekstreme
utslag i USA : Anti-intellektualismen."

© Bergensavisen

Les hele nyheten på http://ret.nu/W4TcSNTz
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10  Lørdag 27. februar 2016

Bare 12 prosent av de spur-
te mener norske bønder får 
for mye penger over stats-
budsjettet. Over 30 prosent 
mener bøndene får for lite, 
nær 30 prosent er usikre 
og drøyt 25 prosent mener 
bøndene får pass med stats-
støtte.

Undersøkelsen er lagt av 
Ipos MMI for tankesmien 
Agenda og AgriAnalyse.

De spurte, 1037 i tallet, 
ble også bedt om å vurdere 
hvor stor støtten egentlig er. 
Riktig svar er 0,9 prosent av 
statsbudsjettet. 38 prosent 
av de spurte mente støtten 
var høyere, og syv prosent 
av de spurte mente korrekt 
svar er over syv prosent. 

Bøndene får for 
lite penger

Tine leverte ekstraordinært 
gode resultater i 2015. 

Det fører til at bønder som 
leverer melk til Tine får etter-
betalt 59 øre per liter. «Gjen-
nomsnittsbonden» får 97.000 
kroner i etterbetaling.

Tine omsatte i fjor for 22 
milliarder kroner og tjente 1,6 
milliarder kroner.

Totalt etterbetaler Tine 870 
millioner kroner til sine leve-
randører.

Ekstrabetaling fra 
Tine til bøndene

Ventemerdene som ligger ved 
Norway Seafoods på Melbu 
var ikke riktig merket, mente 
Hadsel havn, som varslet flere, 
deriblant Kystverket.

Kystverket melder i et brev 
til Hadsel Havn Kf at den som 
er ansvarlig for merdene, har 
varslet at saken er ordnet.

– Kystverket vil lukke saken 
så snart vi mottar endelig 
dokumentasjon fra tiltaksha-
ver, melder Kystverket.

Lysene skal være 
tent på Melbu

Det britiskeide transportkonsernet Hur-
tigruten ASA hadde et EBITDA-resultat 
på 923 millioner kroner i fjor, som er tide-
nes høyeste. Det betyr en historisk vekst i 
EBITDA på 42 prosent. Veksten er i hoved-
sak kommet fra økte inntekter kombinert 
med mer effektiv drift, melder selskapet.

Rekordår for Hurtigruten
Mens Hadsel-politikerne snart skal vur-
dere om det må bygges ny skole på Stok-
marknes, har Andøy sendt ut anbud på å 
bygge ny skole i Risøyhamn. Skolen skal 
ha plass til 120–150 elever og vil koste 132 
millioner kroner, om kommunen har reg-
net rett.

Ny skole til 132 millioner
Hadsel kommune har nettopp sendt en 
områdeplan for Børøya ut på høring. 
Steinbruddet er foreslått til næringsfor-
mål. Lomvien forlenges ikke. Børøya Sør-
øst skal undersøkes.Om området ikke er 
bebyggelig, vurderes tre andre steder.

Områdeplan ut på høring

Line Henriette 
Hjemdal (KrF) 
ønsker et bredt 
fiskeripolitisk for-
lik mellom regje-
ringen Ap, SV og 
Sp.

Torsdag besøkte Stortingets 
Næringskomité Vesterålen. 
Der fikk blant annet Norway 
Seafoods, Havfisk og Nord-
laks si sin mening til stor-
tingspolitikerne. 

Line Henriette Hjemdal 
(KrF) mener at stortingspar-
tiene må samle seg når det 
skal tas stilling til sjømatin-
dustrimeldingen.

 – Vi ønsker at Ap, Sp og SV 
skal være med i et flertall. Vi 
klarer ikke å legge til rette 
uten et bredt flertall. Vi må 
tenke på langt sikt. Det er 

store utfordringer og vi i KrF 
vil prøve å få et flertall med 
regjeringspartiene.  

– Påfyll
Hjemdal sier at det var viktig 
å besøke Vesterålen. 

– Ansatte og fabrikksje-
fer fikk si hva de er enige og 
uenige om til oss som skal 
utarbeide politikken. Vi har 
hørt om utfordringer knyttet 
til verdiskapningen, og om å 
bruke hvitfisk fremtidsrettet 
slik at vi kan ivareta kvalite-
ten. 

Venstres Pål Farstad 
besøkte Vesterålen en måned 
tidligere. 

– Nå har enda flere fått 
kommet til ordet, og fått 
belyst frykt og konsekvenser. 
Vi har hørt om en fremover-
lent fremtid. Jeg vil ikke kom-
me med noen konklusjoner i 
dag. Det har vært en dag med 

mer viktig påfyll før vi skal ta 
en avgjørelse. 

Står samlet
Etter å ha besøkt rederiet 
Prestfjord på Sortland og 
Nordlaks, samlet næringsko-
miteen seg på Hurtigrutens 
Hus. 

Ordførere fra Lødingen, 
Sortland, Vågan, Øksnes og 
Hadsel snakket om utfor-
dringene. Også Vesterålen 
Regionråd og Lofotrådet talte 
sin sak, og understrekte at de 
alle står samlet. 

Sortlandordfører Tove 
Mette Bjørkmo (Ap) sier at 
kommunen er opptatt av å 
videreutvikle regionen.

– For å fortsette utviklin-
gen må grunnressursene vi 
har være til stede. Gründerli-
vet vokser, og da er vi avhen-
gige av at fisken er her. 

Hun pekte på at man i 

Vesterålen jobber for å finne 
ny teknologi gjennom kunn-
skapsinnhenting. Hun sa 
også at Hålogalandsveien er 
svært viktig for at sjømatnæ-
ringen skal kunne frakte fis-
ken ut av landet. 

Levendelagring
Øksnesordfører Karianne B. 
Bråthen forklarte at det er 
den kommunen som er størst 
på hvitfisk. 

– For å kunne få vekst og 
utvikling må fiskerihavnen 
oppdateres. 

Også hun fortalte om 
gründervirksomhet, og sa at 
Fiskeriparken er utrolig vik-
tig for fremtiden. 

– For å ha helårlige arbeids-
plasser må vi få råstoff hele 
året. 

I dag er det en grense på 
12 uker som man kan drive 
levendelagring av fisk. 

KrF ønsker et bredt flertall
FORLIK: Line Henriette Hjemdal (midt på bildet), KrF, ønsket et bredt fiskeripolitisk forlik på Stortinget. Foto: Anja Elen Eikenes

KrF ønsker et bredt flertall 
 Vesteraalens Avis. 27.02.2016. Side: 10 
Anja Elen Eikenes | 977 61 947 – anja@vesteraalensavis.no – 
Line Henriette Hjemdal (KrF) ønsker et bredt
fiskeripolitisk forlik mellom regjeringen Ap, SV og Sp.

Torsdag besøkte Stortingets Næringskomité
Vesterålen. Der fikk blant annet Norway Seafoods,
Havfisk og Nordlaks si sin mening til
stortingspolitikerne.

 Line Henriette Hjemdal (KrF) mener at
stortingspartiene må samle seg når det skal tas stilling
til sjømatindustrimeldingen.

 – Vi ønsker at Ap, Sp og SV skal være med i et flertall.
Vi klarer ikke å legge til rette uten et bredt flertall. Vi må
tenke på langt sikt. Det er store utfordringer og vi i KrF
vil prøve å få et flertall med regjeringspartiene.

 – Påfyll

 Hjemdal sier at det var viktig å besøke Vesterålen.

 – Ansatte og fabrikksjefer fikk si hva de er enige og
uenige om til oss som skal utarbeide politikken. Vi har
hørt om utfordringer knyttet til verdiskapningen, og om
å bruke hvitfisk fremtidsrettet slik at vi kan ivareta
kvaliteten.

 Venstres Pål Farstad besøkte Vesterålen en måned
tidligere.

 – Nå har enda flere fått kommet til ordet, og fått belyst
frykt og konsekvenser. Vi har hørt om en fremoverlent
fremtid. Jeg vil ikke komme med noen konklusjoner i
dag. Det har vært en dag med mer viktig påfyll før vi
skal ta en avgjørelse.

 Står samlet

 Etter å ha besøkt rederiet Prestfjord på Sortland og
Nordlaks, samlet næringskomiteen seg på
Hurtigrutens Hus.

 Ordførere fra Lødingen, Sortland, Vågan, Øksnes og
Hadsel snakket om utfordringene. Også Vesterålen
Regionråd og Lofotrådet talte sin sak, og understrekte
at de alle står samlet.

 Sortlandordfører Tove Mette Bjørkmo (Ap) sier at
kommunen er opptatt av å videreutvikle regionen.

 – For å fortsette utviklingen må grunnressursene vi
har være til stede. Gründerlivet vokser, og da er vi
avhengige av at fisken er her.

 Hun pekte på at man i Vesterålen jobber for å finne ny
teknologi gjennom kunnskapsinnhenting. Hun sa også
at Hålogalandsveien er svært viktig for at
sjømatnæringen skal kunne frakte fisken ut av landet.

 Levendelagring
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 Øksnesordfører Karianne B. Bråthen forklarte at det er
den kommunen som er størst på hvitfisk.

 – For å kunne få vekst og utvikling må fiskerihavnen
oppdateres.

 Også hun fortalte om gründervirksomhet, og sa at
Fiskeriparken er utrolig viktig for fremtiden.

 – For å ha helårlige arbeidsplasser må vi få råstoff
hele året.

 I dag er det en grense på 12 uker som man kan drive
levendelagring av fisk.

 – Dersom vi kan forlenge grensen kan vi også forlenge
sesongen og holde oppe trykket, øke
gjennomsnittsprisen og få bedre kostnadseffekt.

 Til 90-tallet?

 Hjemdal spurte Aasvik om man vil tilbake til 90-tallet.

 – Jeg forstår spørsmålet. Jeg mener at det er viktigere
å ta seg tid til å utforme pliktene på en bedre måte. Vi
ser at endringene må komme, men skal vi fjerne alle
pliktene før vi får forbedret dem?

 Våganordfører og leder for Lofotrådet, Eivind Holst (H),
understrekte at man har en effektiv verdikjede i dag.
Men for å få verdivekst må det komme nok fisk.

 – Det finnes mange næringer å ta tak i før man trenger
å effektivisere fiskerinæringen. Vi ønsker ikke å fjerne
leverings-, bearbeidings- og aktivitetsplikten. Vi må
forbedre dem. Det er også mange gode punkter i
sjømatinudstrimeldingen som vi støtter.

 Aktivitetsplikt

 Sjef for Norway Seafoods avdeling på Melbu, Martin
Rasmussen, sa at han har tro på helårsplasser på
Melbu.

 – Revolusjonerende teknologi gjør at vi i fremtiden kan

være konkurransedyktige. Det er stor etterspørsel etter
kvalitetsprodukter. Valutasituasjonen vi har i dag, gjør
at vi bør gripe mulighetene. Vi har stor tro på fryse- og
levendelagring av fisk.

 Konserntillitsvalgt i Norway Seafoods, Bjarne
Kristiansen, uttrykte bekymring for at det har vært mye
permitteringer i løpet av de siste årene.

 – Er det hensiktsmessig å fjerne alle pliktene? Nei, jeg
tror ikke det, men vi må modernisere. Aktivitetsplikten
er limet og er hellig. Den må ikke fjernes. Legger man
ned et anlegg, så legger man ned et samfunn.

 Han sier at man ikke burde måtte fiske som man må
kaste. Derfor ønsker han at man ikke skal vært nødt å
kjøpe hele fangsten som en tråler kommer med, og
redusere til 70 prosent, og dermed ha en differensiert
bearbeidingsplikt.

 – Avskaff tilbudsplikt

 Konsernsjef i Havfisk, Webjørn Barstad, sa at man må
se på lønnsomhetsprinsippet på sjøen.

 – Pliktsystemene skaper ikke lønnsomhet. Snarere
tvert om. Vi får mindre fleksibel produksjon og får en
forutbestemt produkttype.

 Havfisk ønsker et fritt råstoffmarked, derfor bør
tilbudsplikten avskaffes.

 – Løs opp mer av de fastlåste strukturene. Vi trenger
endringsvilje og kreative produksjonstekniske
løsninger. Vi trenger praktiske svar. Vi må slippe løs
aktiviteten, ikke pliktene, men tenke løsningsorientert
og se på mulighetene til å omstille og se positivitet.

© Vesteraalens Avis
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NYHETER Torskepris: Torskeprisene holder fortsatt et godt nivå til tross for økte 
landinger, melder Norges Råfisklag. Det er omsatt totalt 49.700 tonn fersk 
torsk hittil i år i kystflåten, mot 42.100 tonn til samme tid i fjor.

Levendelagringen godt i gang

Jon Eirik Olsen
Harstad

– Sju båter har deltatt i levende-
fangsten så langt, men ytterli-
gere seks har meldt at de ønsker 
å være med, forteller Rådgiver 
Charles Aas ved Norges Råfisk-
lags kontor i Tromsø.

– Torsken som er lagret så 
langt i sesongen befinner seg 
i merder på Bjarkøya, Melbu, 

Myre og i Senjahopen. Aktivi-
teten kommer nå også i gang 
lenger nordover, og først ut blir 
man trolig i Båtsfjord. Men også 
andre steder i Finnmark gjøres 
det klart for levendelagring et-
ter hvert, sier Aas.

I rute
Ved anlegget Sjøfisk på Bjark-
øya i Sør-Troms har man vært 
tidlig på banen denne sesongen, 
og daglig leder Geir Johnsen 
mener Sjøfisk er godt i rute etter 
bedriftens planer og forventin-
ger.

– Vi ligger langt foran fjoråret 
til samme tid i kvantum, men en 
slik sammenligning sier ingen 
ting. I 2015 var det dårlig vær 
her i området til ut februar, og vi 
var bare så vidt kommet i gang 
med levendelagring på denne 
tida. Nå er situasjonen en helt 
annen og nærmere det vi hå-

per skal være 
n o r m a l e n , 
sier Johnsen.

Til Bjarkøy-
anlegget har 
snu r revad-
båter som 
«Olagutt» og 
”Haakon-Jr” 
levert, mens 
«Klotind» og 
«Bernt Os-
kar» er blant bidragsyterne til 
merdene på Melbu og Myre.

Flere av båtene som er med 
driver ”vekselbruk” mellom or-
dinært fiske og levendefangst, 
og ved et anlegg som på Bjark-
øya er det mottaksmuligheter 
for begge typer fangst.

Venter på Finnmark
Det har vært godt fiske en tid 
utenfor Vest-Finnmark, men 
foreløpig har det ikke vært 

muligheter for levendelagring 
i rimelig avstand fra feltene her.

– Ting er på gang, men vi vet 
ikke nøyaktig status for pro-
sjektene akkurat nå, sier Char-
les Aas, og legger til at andre i 
Finnmark ønsker å begynne 
levendelagringen litt senere på 
våren.

Hau-problem
Et annet moment som nevnes 
ved flere av mottaksanleggene 
er den vanskelige situasjonen 
for torskehau. I løpet av kort tid 
er tørking for Nigeria-markedet 

nærmest forsvunnet som an-
vendelse på grunn av økono-
miske utfordringer. Og dermed 
er også det som så sent som for 
et år siden var en attraktiv an-
vendelse for et kvantumsmessig 
ganske stort biprodukt, nå blitt 
et problem for mange fiskebruk.

Alternativer
– Når man holder til på et sted 
som Bjarkøya må man finne 
praktiske løsninger på det 
meste. Derfor har vi anskaffet 
oss en kvern slik at vi kan ta 
vare på hau som ikke henges. 
Men mengdene hos oss er ikke 
så store, og jeg kan forstå at det 
blir problemer for andre som 
har satset mer på henge-mu-
lighetene, sier Johnsen.

jeo@fbfi.no
tlf 77059022

LEVENDEFANGST: Moskenes-båten ”Håkon-Jr” er en av de snurrevadbåtene som allerede er godt i gang med levendefangst-sesongen. Ved siste levering på Bjarkøya 
ble 11,5 tonn torsk satt i merd. FOTO: JON EIRIK OLSEN

Vel 250 tonn torsk er 
foreløpig lagret levende 
ved anlegg i Troms og 
Vesterålen. En bra start 
på sesongen, mener 
bransjen.

z fisket ”” Nå er situasjonen 
en helt annen og nær-
mere det vi håper skal 
være normalen.
Geir Johnsen, daglig leder Sjøfisk

Geir Johnsen

Henningsværboksen åpner for fiske
Fiskeridirektøren åpnet 25. 
februar 2016 med øyeblikkelig 
virkning åpnet et område i 
Vestfjorden, den såkalte «Hen-
ningsværboksen» for fiske 
med konvensjonelle redskaper 
unntatt snurrevad. Åpningen 
gjelder fartøy som har en 
største lengde under 15 meter.
Denne uken har vinterfisket 

for alvor kommet i gang også 
i Lofoten, etter at den største 
aktiviteten tidligere har vært 
i Vest-Finnmark, Troms og 
Vesterålen. Tirsdag fortalte 
daglig leder, Tore Johansen, 
ved Røst Sjømat i Lofoten om 
stor pågang torsk, der 70-80 
prosent kunne klassifiseres 
som skrei.

Det bekrefter også Trond 
Ottemo i Fiskeridirektoratet.

– Vi har tatt prøver på to 
steder. Et i selve Hennings-
værboksen der skreiandelen 
ble målt til 83 prosent, og en 
måling i Austnesfjorden der 
skreiandelen er oppgitt til 
53,5 prosent, forteller han til 
FBFI.

– Men at andelen skrei er 
mindre i Austnesfjorden er 
helt i tråd med normalen 
ettersom innsiget dit kommer 
noe senere, påpeker han.

Han forklarer at Fiskeride-
partementet ikke har noen 
faste prosentsatser de går 
etter for å avgjøre åpning eller 
ikke, utover at det skal være 

dominans av skrei i målin-
gene de gjør. 

– Det er det definitivt nå, 
så da er det trygt å åpne, sier 
han.

Og meldingene FBFI har fått 
fra Råfisklaget forteller om 
fortsatt veldig gode kilopriser 
for torsken. Til tross for økte 
landinger.

 3FISKERIBLADETFISKAREN  fredag 26. februar 2016

Levendelagringen godt i gang 
 Fiskeribladet Fiskaren. 26.02.2016. Side: 3 
Vel 250 tonn torsk er foreløpig lagret levende ved
anlegg i Troms og Vesterålen. En bra start på
sesongen, mener bransjen. Jon Eirik Olsen Harstad

- Sju båter har deltatt i levendefangsten så langt, men
ytterligere seks har meldt at de ønsker å være med,
forteller Rådgiver Charles Aas ved Norges Råfisklags
kontor i Tromsø.

 - Torsken som er lagret så langt i sesongen befinner
seg i merder på Bjarkøya, Melbu, Myre og i Senjahopen.
Aktiviteten kommer nå også i gang lenger nordover, og
først ut blir man trolig i Båtsfjord. Men også andre
steder i Finnmark gjøres det klart for levendelagring
etter hvert, sier Aas.

 I rute

 Ved anlegget Sjøfisk på Bjarkøya i Sør-Troms har man
vært tidlig på banen denne sesongen, og daglig leder
Geir Johnsen mener Sjøfisk er godt i rute etter
bedriftens planer og forventinger.

 - Vi ligger langt foran fjoråret til samme tid i kvantum,
men en slik sammenligning sier ingen ting. I 2015 var
det dårlig vær her i området til ut februar, og vi var bare
så vidt kommet i gang med levendelagring på denne
tida. Nå er situasjonen en helt annen og nærmere det
vi håper skal være normalen, sier Johnsen.

 Til Bjarkøy-anlegget har snurrevadbåter som «Olagutt»
og ”Haakon-Jr” levert, mens «Klotind» og «Bernt Oskar»
er blant bidragsyterne til merdene på Melbu og Myre.

 Flere av båtene som er med driver ”vekselbruk”
mellom ordinært fiske og levendefangst, og ved et
anlegg som på Bjarkøya er det mottaksmuligheter for
begge typer fangst.

 Venter på Finnmark

 Det har vært godt fiske en tid utenfor Vest-Finnmark,
men foreløpig har det ikke vært muligheter for

levendelagring i rimelig avstand fra feltene her.

 - Ting er på gang, men vi vet ikke nøyaktig status for
prosjektene akkurat nå, sier Charles Aas, og legger til at
andre i Finnmark ønsker å begynne levendelagringen
litt senere på våren.

 Hau-problem

 Et annet moment som nevnes ved flere av
mottaksanleggene er den vanskelige situasjonen for
torskehau. I løpet av kort tid er tørking for Nigeria-
markedet nærmest forsvunnet som anvendelse på
grunn av økonomiske utfordringer. Og dermed er også
det som så sent som for et år siden var en attraktiv
anvendelse for et kvantumsmessig ganske stort
biprodukt, nå blitt et problem for mange fiskebruk.

 Alternativer
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 - Når man holder til på et sted som Bjarkøya må man
finne praktiske løsninger på det meste. Derfor har vi
anskaffet oss en kvern slik at vi kan ta vare på hau
som ikke henges. Men mengdene hos oss er ikke så
store, og jeg kan forstå at det blir problemer for andre
som har satset mer på henge-mulighetene, sier
Johnsen.

 jeo@fbfi.no

 tlf 77059022

 LEVENDEFANGST: Moskenes-båten ”Håkon-Jr” er en
av de snurrevadbåtene som allerede er godt i gang
med levendefangst-sesongen. Ved siste levering på
Bjarkøya ble 11,5 tonn torsk satt i merd. FOTO: JON
EIRIK OLSEN

 @text2
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Billigst å fjerne drivstoffsubsidiene
Elsjarkfisker Bent Gabriel-
sen har tidligere oppfordret 
fiskeriministeren til å innføre 
kvotebonus for fiskere som 
velger elektrisk båt, for å 
stimulere til mer miljøvennlig 
fiske. Nofima-forsker John Ro-
ald Isaksen mener imidlertid 
det mest rasjonelle er å fjerne 
drivstoffsubsidiene.

– Det finnes andre mulighe-
ter for å stimulere fiskeflåten 

til å velge mer miljøvennlig 
framdrift, blant annet å 
subsidiere det på lik linje med 
Enova-tiltak i private hushold-
ninger. Men å fjerne subsidi-
ene er kanskje det billigste 
og mest kostnadseffektive 
tiltaket for myndighetene, sier 
Isaksen.

Drivstoffsubsidiene, eller 
refusjonen fra mineralolje-
avgiften, er skattefritaket 

fiskerne får når de kjøper 
drivstoff. Isaksen skrev i 2009 
en rapport om konsekvensene 
av å fjerne subsidiene, der han 
og kollegene konkluderte med 
at det ville hatt en begrenset 
effekt på klimagassutslip-
pene fordi det den gang var få 
alternativer til diesel. 

Om subsidiene fjernes 
og dieselen blir dyrere, vil 
flere velge mer miljøvennlig 

drivstoff, er logikken.
– Refusjonen fra mineralol-

jeavgiften er ikke ubetydelig, 
i 2014 ble det utbetalt mer enn 
400 millioner kroner. I tillegg 
kommer avgiftsfritt drivstoff 
på utførsel når flåten opererer 
utenfor 250 nautiske mil fra 
kysten.

– Norsk fiskeri er i utgangs-
punktet ganske rent. Men om 
man vil redusere utslippene 

ytterligere, kan det være en 
mulighet å innføre prinsip-
pet om at forurenser betaler 
også i denne næringa. Men 
da må det ligge alternative 
framdriftsmuligheter der, og 
det vet jeg ikke om det gjør i 
dag. For årer og seil vil neppe 
tas i bruk igjen i kommersiell 
skala, sier Isaksen.

Sintef gir gass i elsjarkprosjekt

Arne Fenstad
Tromsø

Sintef har samlet data fra el-
sjarken «Karoline» mens den 
har vært i drift. Nå skal de bru-
ke dataene, sammen med tall 
fra elektriske ferger og andre 
båter med elektrisk framdrift, 
for å se om resten av fiskeflåten 
kan bli elektrisk.

– Vi samler alt av data for å 

finne de riktige beregningene. 
Så langt ser tallene fra «Karo-
line» positive ut, så nå skal vi 
se på potensialet for den øvrige 
flåten, sier Jørn Eldby, leder i 
Sintef Nord.

Simulere eltråler
Det blir for dyrt å bygge en 
eltråler til flere hundre millio-
ner kroner som en test. Derfor 
bruker de tall fra andre far-
tøygrupper for å estimere ut-
slippsreduksjoner og kostnader 
på større båter. Det er fortsatt 
ikke kjent hvor mye mindre 
co2 elsjarken slipper ut, men 
Eldby sier de skal verifisere 
målingene i løpet av de neste 
månedene.

– Det kan tenkes at den min-
ste flåten kan redusere utslip-
pene med 40 til 50 prosent, og 
kanskje en 30 prosents reduk-
sjon i den øvrige flåten. Det før-
ste kan vi svare ganske sikkert 
på om noen måneder, sier han.

– Finner dere ut om det blir 
lønnsomt å legge om til eldrift 
også?

– Vi er nødt til å se på lønn-
somheten, ellers er det ikke noe 
poeng.

Vond og vende
Erik Ianssen i Selfa er gründe-
ren bak elsjarken. Han ser på 
«Karoline» som et ledd i Norges 
avtale med EU om å kutte 40 
prosent av co2-utslippene. Fis-
keflåten står for om lag fem pro-
sent av dieselforbruket i Norge, 
og Ianssen mener fiskeflåten 
må ta sin del av utslippskuttene.

Men reaksjonene etter at det 
har blitt skrevet om elsjarken, 
var ikke de Ianssen forventet. 

– Jeg merker at det trengs en 
holdningsendring i fiskerinæ-
ringa. Denne overgangen var 
ikke så lett som jeg trodde på 
forhånd. Norge blir veldig an-
nerledes om 15 år, og det har 
ikke fiskerinæringa skjønt 

ennå, sier Ianssen og viser til 
at annen maritim næring har 
kommet lenger i debatten om 
kutt i klimagassutslipp.

Sikre tall
De lærde strides om hvor mye 
diesel havflåten og kystflåten 
bruker. Oddbjørn Skarbøvik i 
Fiskebåt viste til tall fra kon-
sulentselskapet COWI da han i 
et leserinnlegg tidligere denne 
måneden, skrev at havfiske-
flåten brukte omtrent samme 
mengde drivstoff per kilo fisk 
som kystflåten i 2012. 

Innlegget var et svar på Mil-

jøpartiet De Grønnes påstand 
om at havflåten bruker fire til 
fem ganger mer enn kystflåten. 
Professor Torbjørn Trondsen 
svarte på Skarbøviks tall med 
tall fra Fiskeridirektoratet, 
som viser at trålerne brukte 
mellom 3,5 og 3,9 prosent mer 
penger på drivstoff i 2014.

Eldby vil ikke si hvem som 
har rett.

– Men vi håper å gi et svar 
på det i løpet av noen måneder, 
sier Eldby.

Vil ikke svare
Fiskeriminister Per Sandberg 
har ikke villet svare på spørs-
mål fra FiskeribladetFiskaren 
om myndighetene må gi større 
insentiver for å stimulere fis-
kere til å velge elektriske båter 
eller ikke, ei heller i Stortingets 
spørretime. 

arne.fenstad@fbfi.no
Tlf: 930 58 868

«KAroline»: Båtbygger Erik Ianssen synes fiskernes reaksjoner på elsjarken tyder på at fiskerinæringa trenger en holdningsendring. Her er elsjarken til kai i Tromsø. 
Foto: Arne FenstAd.

– Norge blir veldig an-
nerledes om 15 år. Det 
har ikke fiskerinæringa 
skjønt ennå, sier båt-
bygger Erik Ianssen. Nå 
skal elsjarkprosjektet 
bli større.

z Miljø ”” Vi er nødt til å 
se på lønnsomheten, 
ellers er det ikke noe 
poeng.
Jørn eldby, Sintef

10 NYHETER fredag 26. februar 2016 FISKERIBLADETFISKAREN

Billigst å fjerne drivstoffsubsidiene 
 Fiskeribladet Fiskaren. 26.02.2016. Side: 10 
Elsjarkfisker Bent Gabrielsen har tidligere oppfordret
fiskeriministeren til å innføre kvotebonus for fiskere
som velger elektrisk båt, for å stimulere til mer
miljøvennlig fiske.

Nofima-forsker John Roald Isaksen mener imidlertid
det mest rasjonelle er å fjerne drivstoffsubsidiene.

 - Det finnes andre muligheter for å stimulere
fiskeflåten til å velge mer miljøvennlig framdrift, blant
annet å subsidiere det på lik linje med Enova-tiltak i
private husholdninger. Men å fjerne subsidiene er
kanskje det billigste og mest kostnadseffektive tiltaket
for myndighetene, sier Isaksen.

 Drivstoffsubsidiene, eller refusjonen fra
mineraloljeavgiften, er skattefritaket fiskerne får når de
kjøper drivstoff. Isaksen skrev i 2009 en rapport om
konsekvensene av å fjerne subsidiene, der han og
kollegene konkluderte med at det ville hatt en
begrenset effekt på klimagassutslippene fordi det den
gang var få alternativer til diesel.

 Om subsidiene fjernes og dieselen blir dyrere, vil flere
velge mer miljøvennlig drivstoff, er logikken.

 - Refusjonen fra mineraloljeavgiften er ikke ubetydelig,
i 2014 ble det utbetalt mer enn 400 millioner kroner. I
tillegg kommer avgiftsfritt drivstoff på utførsel når
flåten opererer utenfor 250 nautiske mil fra kysten.

 - Norsk fiskeri er i utgangspunktet ganske rent. Men
om man vil redusere utslippene ytterligere, kan det
være en mulighet å innføre prinsippet om at forurenser
betaler også i denne næringa. Men da må det ligge
alternative framdriftsmuligheter der, og det vet jeg ikke
om det gjør i dag. For årer og seil vil neppe tas i bruk
igjen i kommersiell skala, sier Isaksen.

 @text2
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- Ikke bare Norway Seafoods som sliter 
 Fiskeribladet Fiskaren - Login. 25.02.2016 21:30 
Arne Fenstad 
Både små og store industribedrifter sliter med
lønnsomheten, ifølge Industrisjef Sverre Johansen i
Sjømat Norge, som ikke vil avlyse sjømatmeldinga
selv om omsetningen er god.

Driftsundersøkelse

 Selv om omsetningen i fiskeindustrien går over all
forventning, er det fortsatt nødvendig å endre politikk
slik at industrien kan øke lønnsomheten, mener
Johansen. Kostnadene øker mer enn inntektene, og
resultatene fra 2015 kommer til å vise en mer
beskjeden lønnsomhet enn rekordåret 2014, ifølge
ham.

 - 2014 var et historisk bra år for den norske
fiskeindustrien, og så langt tyder de tilbakemeldingene
vi har fått på at 2015 vil være langt mer på det jevne,
sier Johansen.

 - Men er det ikke bare Norway Seafoods som går
dårlig, mens resten av hvitfiskindustrien går godt?

 - Det er en voldsom forenkling. Norway Seafoods er en
av de få aktørene som rapporterer resultater
kvartalsvis, der vi kan se resultatet allerede nå. Jeg vil
ikke sammenligne dem direkte med andre, men
tilbakemeldingene vi har fått tyder på at både store og
små industribedrifter opplever det samme, sier
Johansen og presiserer at han snakker om hvitfisk- og
pelagisk fiskeindustri.

 - Ikke rart

 En oversikt fra SSB viser at fiskeindustrien sammen
med annen næringsmiddelindustri, hadde større
økning i omsetningen enn bortimot all annen industri i
Norge i fjor. Hovedårsaken er den svake krona som
følge av lave oljepriser.

 Sjømatmeldinga, stortingsmeldinga som har som
hensikt å bedre lønnsomheten i industrien, skal etter

planen behandles i Stortinget i april.

 På spørsmål om forslagene i meldinga er nødvendige
nå som omsetningen er så god, svarte Frode Reppe i
Norske Sjømatbedrifters Landsforening (NSL) at
sjømatmeldinga ser litt rar ut nå, tidligere denne uka.
Reppe mener tiltakene blir mindre nødvendige om
kronekursen forblir lav framover, noe han anser som
sannsynlig.

 Johansen mener Reppe bommer, at man ikke kan
avlyse sjømatmeldinga selv om industrien selger godt.

 - Jeg er helt uenig i at sjømatmeldinga ser rar ut, sier
han.

 Bedre i 2014

 De fleste industribedriftene har ikke offentliggjort
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resultatene for 2015 ennå, men tallene fra den
kommende driftsundersøkelsen for fiskeindustrien i
2014, som Nofima har gjort, viser at hvitfiskindustrien
samlet sett hadde positivt resultat i 2014 (se hele
oversikten i egen fil øverst til høyre.)

 Industrien kan ikke stole på at krone holder seg lav
framover, mener Johansen.

 - Industrien opplever at tilgangen på, og konkurransen
om, råstoff er knallhard, og betydelige mengder råstoff
blir eksportert ubearbeidet ut av Norge. Vi vet også at
kronekursen svinger, så det virker ikke som en spesielt
robust strategi å satse på at krona vil holde seg svak
mot spesielt dollar og euro.

© Fiskeribladet Fiskaren - Login
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Torskehotell vil telle fisk 
 Intrafish. 25.02.2016 05:21 
Sjøfisk i Troms utvikler en fisketellemaskin for å møte
strengere krav til levendelagring.

© Intrafish
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10 |  | MENINGER|   
LofotpostenTORSDAG 25. FEBRUAR 2016

Leserbrev

Kurt Jenssen 
Kommunestyrerepresentant for 
Hadsel Senterpartiet 
Fylkestingsrepresentant
i Nordland for Senterpartiet

■■■ Vinterens store triller for kys-
ten befolkning er de sentralt 
styrte omleggingene som det 
ser ut til at posisjonspartiene på 
Stortinget ivrer for.

■■■ Havbruksmeldingen tar opp i 
seg forskjellige forslag, bl.a. det 
å slippe totalt fri de trålerne som 
har forskjellige forpliktelser til 
respektive lokalsamfunn.

■■■ Norge har fått en ny fiskerimi-
nister som i tiltredelseserklærin-
gen sier at han har mye å lære og 
får en bratt læringskurve.    Kjapt 
var læringskurven over og han 
skulle revolusjonere næringen 
ved å strukturere sjarkkvoter 
til store kystbåter osv. Vi husker 
oppslag som: Fiskere raser- kys-
ten raseres osv.

■■■ Fra stortings- og regjerings-
hold hevdes det at fisken skal 
bli den nye oljen.

■■■ Frps Karl Ivar Hagen ville, 
som vi huske, selge Norges ol-

jeressurser. Dyktige framsynte 
politikere hindret det. Resulta-
tet vet vi i dag - rikdommen som 
oljen skapte har bygd Norge og 
gjort Norges befolkning økono-
misk velholden.

■■■ Nå er vi på full vei i samme 
retning som Hagen ivret for, 
men nå er det ikke oljen,   men 
fisken som skal «selges» og sam-
les på noen få eierhender.   Det 
norske folk eier fisken i havet 
som Norge har fått råderett 
over. Fisken må vi se verdien av 
i et «evighetsperspektiv» hvis 
vi klarer å bevare havet rent og 
unngå for stor oppvarming.

■■■ Tror ikke vi når målet om 
mere sysselsetting basert på den 
råstoffmengden vi har tilgjenge-
lig ved å sette de forskjellige flå-
tegrupper opp mot hverandre.

■■■ Utviklingen har gått fra stort 
sett bare små båter til den mik-
sen vi har i dag med noen min-
dre båter, mellomstore og store 
kystbåter og en trålerflåte. For-
delingen av kvoteandeler mel-
lom flåtegruppene har ligget re-
lativt fast i svært mange år.  

■■■ Utfordringene vi har sett de 
siste år, gjelder en del tråler-
konsesjoner som har leverings-
forpliktelser til kystsamfunn. I 

Nordland gjelder dette Melbu 
og Stamsund samt noen min-
dre forpliktelser til andre kyst-
kommuner. Både Melbu og 
Stamsund får svært mye råstoff 
fra kystflåten i vintersesongen. 
Vi ser at dette sammen med le-
vendelagring kan «strekke» se-
songen svært langt. Da burde 
det være mulig å oppfylle kon-
sesjonsvilkårene ved å sørge for 
råstoff i høstmånedene.   

■■■ Nedbyggingen i antall ar-
beidsplasser på f.eks. Melbu 
vitner ikke om industrisatsing, 
men heller et ønske om kun å 
øke profitten, på bekostning av 
kystlandsbyens behov for ar-
beidsplasser.

■■■ Det snakkes mye om verdi-
skapning.   Samfunnsmessig 
verdiskapning kan også måles i 
hvor mye arbeide og lønnsinn-
tekt hvert tonn fisk gir, ikke nød-
vendigvis hvor mye penger som 
må trilles til banken for å svare 
kapitalkostnader eller utbytte.

■■■ Regionalisering av leverings-
plikten, fjerning av bearbei-
dingsplikten og avvikling av 
aktivitetsplikten bidrar ikke til 
å vedlikeholde arbeidsplasse-
ne på land på Melbu eller Stam-
sund.

Fiskeri og rasering av fiskerisamfunn

debatt
telefon: 76 06 78 00 Nettavis: lofotposten.no/debatt

Leder
Et tenkt tilfelle: Grupper av mørkkledde, muskuløse 
menn med krigerske symboler på ryggen – islamistis-
ke, for eksempel – gir seg til å patruljere i norske 
gater, angivelig for å forebygge lovbrudd – rasistisk 
betingede, for eksempel. 

Hadde så et medlem av Stortingets justiskomité gitt 
«honnør» til prosjektet, er det mulig å tenke seg at 
komiteens nestleder, Jan Arild Ellingsen fra Frp, ville 
ha stilt seg ganske kritisk. Men patruljerende mørkk-
ledde, muskuløse menn med norrøne symboler og 
fremmedfiendtlige holdninger kan altså bidra til å 
redusere utrygghet og kriminalitet når «politiet ikke 
har nok ressurser».
 
Soldiers of Odin dukker 
opp stadig nye steder i 
landet, som selvbestal-
tede selvjustisgrupper. 
Natteravnene, som gjør 
en utmerket jobb, 
betakker seg naturlig 
nok for denne typen 
privatpraktiserende 
vektere. Ifølge politiet 
er flere av medlemmene 
tilknyttet kriminelle 
miljøer. At enkelte kan 
ha lagt sin fortid bak 
seg, og har et oppriktig 
ønske om å bidra i 
samfunnet, kan jo ikke 
utelukkes. Men da bør 
engasjementet finne 
andre former. For de 
borgervernlignende 
Odin-folkene er en oppskrift på polarisering og på å 
spre frykt.
 
På spørsmål om uniformer som bidrar til frykt, svarer 
talspersonen Ronny Alte at soldatene må bruke de 
samme klærne som det internasjonale nettverket de 
er en del av. Odins soldater ble startet i Finland, av en 
erklært nynazist. Båndene er tette til ekstreme 
sammenslutninger som Pegida og Norwegian 
Defence League, og symbolene er gjenkjennelige fra 
dem nasjonalsosialistene tusket til seg fra norrøn 
mytologi under andre verdenskrig. En Odin-armé må 
være noe av det siste vi trengte akkurat nå. 
 
Frp-ledelsen kritiseres, og tidvis med rette, for å la de 
mest provokative få tale til sitt hjemmepublikum litt 
for lenge. Men tirsdag gikk det ikke mange timene før 
Siv Jensen tok avstand fra «honnøren», i likhet med 
statsministeren og Frps justisminister Anders 
Anundsen. Det skulle da også bare mangle. 

Nå er det jo lov å gå med mørk hettegenser i gaten, 
burka for den saks skyld, og det er fri ferdsel innen 
lovens rammer. Men en borgervernlignende opp-
marsj krever et våkent øye fra et politi som ifølge 
regjeringspartiet Frps justispolitiker Ellingsen har for 
lite ressurser. 

Soldater  
i gatene

 
 
En Odin-armé  
må være noe  
av det siste  
vi trengte  
akkurat nå

Fiskeri og rasering av fiskerisamfunn 
 Lofotposten. 25.02.2016. Side: 10 
Kurt Jenssen Kommunestyrerepresentant for Hadsel Senterpartiet Fylkestingsrepresentant Nordland for Senterpartiet 
LESERBREV

 Vinterens store triller for kysten befolkning er de
sentralt styrte omleggingene som det ser ut til at
posisjonspartiene på Stortinget ivrer for.

 Havbruksmeldingen tar opp i seg forskjellige forslag,
bl.a. det å slippe totalt fri de trålerne som har
forskjellige forpliktelser til respektive lokalsamfunn.

 Norge har fått en ny fiskeriminister som i
tiltredelseserklæringen sier at han har mye å lære og
får en bratt læringskurve. Kjapt var læringskurven over
og han skulle revolusjonere næringen ved å strukturere
sjarkkvoter til store kystbåter osv. Vi husker oppslag
som: Fiskere raser-kysten raseres osv.

 Fra stortings- og regjeringshold hevdes det at fisken
skal bli den nye oljen.

 Frps Karl Ivar Hagen ville, som vi huske, selge Norges
oljeressurser. Dyktige framsynte politikere hindret det.
Resultatet vet vi i dag - rikdommen som oljen skapte
har bygd Norge og gjort Norges befolkning økonomisk
velholden.

 Nå er vi på full vei i samme retning som Hagen ivret
for, men nå er det ikke oljen, men fisken som skal
«selges» og samles på noen få eierhender. Det norske
folk eier fisken i havet som Norge har fått råderett over.
Fisken må vi se verdien av i et «evighetsperspektiv»
hvis vi klarer å bevare havet rent og unngå for stor
oppvarming.

 Tror ikke vi når målet om mere sysselsetting basert på
den råstoffmengden vi har tilgjengelig ved å sette de
forskjellige flåtegrupper opp mot hverandre.

 Utviklingen har gått fra stort sett bare små båter til
den miksen vi har i dag med noen mindre båter,
mellomstore og store kystbåter og en trålerflåte.
Fordelingen av kvoteandeler mellom flåtegruppene har

ligget relativt fast i svært mange år.

 Utfordringene vi har sett de siste år, gjelder en del
trålerkonsesjoner som har leveringsforpliktelser til
kystsamfunn. I Nordland gjelder dette Melbu og
Stamsund samt noen mindre forpliktelser til andre
kystkommuner. Både Melbu og Stamsund får svært
mye råstoff fra kystflåten i vintersesongen. Vi ser at
dette sammen med levendelagring kan «strekke»
sesongen svært langt. Da burde det være mulig å
oppfylle konsesjonsvilkårene ved å sørge for råstoff i
høstmånedene.

 Nedbyggingen i antall arbeidsplasser på f.eks. Melbu
vitner ikke om industrisatsing, men heller et ønske om
kun å øke profitten, på bekostning av kystlandsbyens
behov for arbeidsplasser.

 Det snakkes mye om verdiskapning. Samfunnsmessig
verdiskapning kan også måles i hvor mye arbeide og
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lønnsinntekt hvert tonn fisk gir, ikke nødvendigvis hvor
mye penger som må trilles til banken for å svare
kapitalkostnader eller utbytte.

 Regionalisering av leveringsplikten, fjerning av
bearbeidingsplikten og avvikling av aktivitetsplikten
bidrar ikke til å vedlikeholde arbeidsplassene på land
på Melbu eller Stamsund.
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Oljeselskaper og deres 
interesseorganisasjoner 
med Norsk Olje og Gass 

(NOG), Petro Arctic, Senja 
Petro og LoVe Petro i spis-
sen ramler med tomtønnene 
for igjen. Målet er åpning av 
fiskefeltene utenfor Lofoten, 
Vesterålen og Senja (LoVeSe) 
for olje/gass. Tidsperspektivet 
er Stortingsvalget i 2017. Ka-
muflasjeordet er konsekvens-
utredning (KU) av LoVeSe. 

Regionpolitikernes krav 
om KU er forstummet, men 
det er kansje ikke så rart. For 
det bør være rimelig forvir-
rende når LoVe Petro, Senja 
Petro og Petro Arctic uten nye 
og bedre argumenter stadig 
oftere krever LoVeSe konse-
kvensutredet. 

Hvorfor er KU av LoVeSe nå 
plutselig blitt så veldig mye 
viktigere for oljeindustrien 
når olje- og gassprisene er 
i fritt fall og Europa ikke er 
villig til å betale prisen det 
egentlig koster for norsk 
gass? Og hvordan løser så 
oljeselskapene disse utfor-
dringene?

Ingen lønnsomhet i nord
Kostnader på alle plan kuttes 
og miljøkravene for våre 
nærområder i nord senkes. 
Vi ser at billige utenlandske 
aktører får kontrakter og 
jobbene, og bare dersom det 
er hensiktsmessig vinner nor-
ske bedrifter fram - gjerne 
i sørvest hvor posisjonerte 
og kriserammede bedrifter 
nærmest står i kø og skriker 
etter oppdrag. Samtidig 
samarbeider oljeselskapene 
om utbyggingsprosjekter og 
lønnsomhet beregnes utfra 
«samlede vurderinger». 

Nordland fylke lot Statoil 

få komme inn i ytterste del 
av Lofoten med sitt Aasta 
Hansteen-prosjekt, men 
blåmandag kom fort da det 
etter kort tid ble klart hvor 
lite ringvirkninger prosjektet 
gir oss. Stikk i strid med alle 
lovnadene. Vi ble lurt. Oljen 
skal bøyelastes og gassen 
fraktes til Møre gjennom 
rørgata Polarled (= Nordled). 

Når krisen nå er over oss 
bør det derfor være ganske 
lett å forutsi hva som er Stat-
oils og andre oljeselskapers 
store og våte drøm; forlen-
gelse av Polarled fra Aasta 
Hansteen opp til Barentsha-
vet - gjennom LoVeSe. Bare 
slik kan mange og små olje- 
og gassforekomster langs 
rørgata gjøre utbygginger 
i nord lønnsomme. Gassen 
skal sørover og oljen skal 
bøyelastes.

Hva da med Johan Castberg 
og Snøhvit? 

Villedning 
Da passer det selvsagt veldig 
godt for Statoil og andre 
oljeaktører i sør at lokale 
medspillere i nord som Petro 
Arctic, Senja Petro og LoVe 
Petro lager støy i mediene og 
vil ha KU i LoVeSe med det 
gamle hakket i plata – kunn-
skaper, arbeidsplasser, lokal 

medvirkning og «utvikling».
Det blir ny debatt og fokus 

tas bort fra sakens kjerne 
mens det lobbyeres intenst 
på fylkesplan og sentralt. For 
mens desperasjonen brer 
om seg er tallenes tale klar. 
Ingen prosjekter i nord er 
lønnsomme uten at man får 
åpnet LoVeSe. 
Fylkespolitikere i nord må 
nå være oppmerksomme på 
hvilket spill som i øyeblikket 
foregår bak kulissene. Det 
brukes enorme ressurser på 
å nå målene, men strategier 
og egentlige mål displayes 
ikke i mediene. Det er vår 
plikt å dekode det oljeselska-
pene og deres medspillere 
ikke sier.                                                               

Nyttige idioter? 
Begrepet nyttige idioter ble 
lansert om politikere i forbin-
delse med trålerkonsesjoner 
og leveringsbetingelser. Når 
oljeselskapenes lovnader og 
utbyggingsplaner ikke lenger 
er troverdige før vedtak er 
fattet, så skapes det flere 
slike. 

Krav om KU i LoVeSe 
repeteres for tiden til det 
kjedsommelige selv om de 
fleste av oss nå skjønner at 
det ikke er kunnskaper man 
egentlig er ute etter. Men når 
Kjell Giæver og Ørjan Robert-
sen m. fl. med stor iver da 
forsøker å framstille seg selv - 
og bedriftslederne bak – som 
framsynte samfunnsbyggere, 
er det lite som tyder på at 
man har særlig god innsikt i 
det spillet som deres bedrif-
ter brukes som brikker i. 

For dersom det i ettertid 
likevel skulle vise seg at 
oljeselskapenes forlengede 
armer i nord med vitende og 
vilje var med å slukke lys i 
vår kjære landsdel - altså at 
«utvikling» viste seg å bety 
avvikling - når de gikk inn 
for å åpne LoVeSe for olje/
gass, så blir ikke ettermælet 

samfunnsbyggere.  Og det 
vil kunne bli bli fatalt for de 
mange ansatte i bedriftene 
som Petro Arctic, Senja Petro 
og LoVe Petro påstår å repre-
sentere.  

Bjørnar Nicolaisen.  
Utdannet kystfisker og 
økonom

Høyt spill i nord

Lys i mørket med Per Sandberg? 

Mens folk på Melbu går 
i fakkeltog med krav 
om at leveringsplikt og 

aktivitetsplikt opprettholdes, 
har fiskeriminister Per Sand-
berg pønska ut hva han skal 
bruke tida på. Han skal slåss 
mot de «mørke motkreftene». 

På inn- og utpust. Det kunne 
han fortelle til Aftenposten 
på lørdag.  Sandberg er for 
feig til å fortelle hvem disse 
motkreftene er. På kaia på 
Myre  nøyde han seg med å si 
at det er politikere og profes-
sorer han sikter til. Og at de 
befinner seg på institusjoner, 
universiteter og i akademia.  
At ikke alle fiskere, fiske-
kjøpere, fiskeriforskere og 
kystbefolkning har tatt bølgen 
for regjeringas stortingsmel-

ding om sjømatindustrien, er 
for Sandberg bare et bevis 
på at mørke motkrefter er i 
sving. At regjeringas forslag 
vil bidra til å slukke lysene i 
mange samfunn langs kysten 
– den tanken streifer ikke 
fiskeriministeren. Og at hans 
egne fylkeslag i nord har 
vendt tommelen ned for fleire 
av forslaga, gjør heller ikke 
inntrykk på ham. 

For Sandberg har sett lyset. 
I egne øyne er han den bolde 

ridder som aleine skal tenne 
lys og snakke opp fiskerinæ-
ringa. At ingen kan spre slikt 
mørke som den som meiner 
å ha sett lyset, har visst gått 
ham hus forbi.  

Det første Høyre og FrP 
gjorde da de kom til makta, 
var å legge ned Fiskeride-
partementet. Deretter har de 
valgt å utnevne som fiske-
ristatsråder to politikere som 
fiskeripolitisk har vært like 
blanke som blanktorsken. 

Kystbefolkninga må nå betale 
prisen for at Per Sandberg i 
fjor haust ombestemte seg og 
likevel ønska seg en plass ved 
Kongens bord. 
Det er en god tradisjon å gi 
en ny statsråd 100 dager på 
å vise hva han duger til. Men 
Per Sandberg har lenge før 
tida vist at han ikke holder 
minstemål.

Av Oddmund Enoksen, 
Sortland SV

”” Fylkes 
politikere i nord 
må nå være 
oppmerksomme 
på hvilket spill 
som i øyeblikket 
foregår bak 
kulissene

Oljeselskapenes forlengede arm i nord kan være 
med å slukke lyset i landsdelen, mener Bjørnar 
Nicolaisen

Innlegg
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OLJE OG FISK: 
Kampen om Lofoten 
og Vesterålen er ikke 
over.  ILL.FOtO: MOrten 
BerteLSen
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Oljeselskaper og deres interesseorganisasjoner med
Norsk Olje og Gass (NOG), Petro Arctic, Senja Petro og
LoVe Petro i spissen ramler med tomtønnene for igjen.
Målet er åpning av fiskefeltene utenfor Lofoten,
Vesterålen og Senja (LoVeSe) for olje/gass.
Tidsperspektivet er Stortingsvalget i 2017.
Kamuflasjeordet er konsekvensutredning (KU) av
LoVeSe.

 Regionpolitikernes krav om KU er forstummet, men
det er kansje ikke så rart. For det bør være rimelig
forvirrende når LoVe Petro, Senja Petro og Petro Arctic
uten nye og bedre argumenter stadig oftere krever
LoVeSe konsekvensutredet.

 Hvorfor er KU av LoVeSe nå plutselig blitt så veldig
mye viktigere for oljeindustrien når olje- og gassprisene
er i fritt fall og Europa ikke er villig til å betale prisen det
egentlig koster for norsk gass? Og hvordan løser så
oljeselskapene disse utfordringene?

 Ingen lønnsomhet i nord

 Kostnader på alle plan kuttes og miljøkravene for våre
nærområder i nord senkes. Vi ser at billige utenlandske
aktører får kontrakter og jobbene, og bare dersom det
er hensiktsmessig vinner norske bedrifter fram - gjerne
i sørvest hvor posisjonerte og kriserammede bedrifter
nærmest står i kø og skriker etter oppdrag. Samtidig
samarbeider oljeselskapene om utbyggingsprosjekter
og lønnsomhet beregnes utfra «samlede vurderinger».

 Nordland fylke lot Statoil få komme inn i ytterste del av
Lofoten med sitt Aasta Hansteen-prosjekt, men
blåmandag kom fort da det etter kort tid ble klart hvor
lite ringvirkninger prosjektet gir oss. Stikk i strid med
alle lovnadene. Vi ble lurt. Oljen skal bøyelastes og
gassen fraktes til Møre gjennom rørgata Polarled (=
Nordled).

 Når krisen nå er over oss bør det derfor være ganske
lett å forutsi hva som er Statoils og andre
oljeselskapers store og våte drøm; forlengelse av
Polarled fra Aasta Hansteen opp til Barentshavet -
gjennom LoVeSe. Bare slik kan mange og små olje- og
gassforekomster langs rørgata gjøre utbygginger i
nord lønnsomme. Gassen skal sørover og oljen skal
bøyelastes.

 Hva da med Johan Castberg og Snøhvit?

 Villedning

 Da passer det selvsagt veldig godt for Statoil og andre
oljeaktører i sør at lokale medspillere i nord som Petro
Arctic, Senja Petro og LoVe Petro lager støy i mediene
og vil ha KU i LoVeSe med det gamle hakket i plata -
kunnskaper, arbeidsplasser, lokal medvirkning og
«utvikling».
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 Det blir ny debatt og fokus tas bort fra sakens kjerne
mens det lobbyeres intenst på fylkesplan og sentralt.
For mens desperasjonen brer om seg er tallenes tale
klar. Ingen prosjekter i nord er lønnsomme uten at man
får åpnet LoVeSe.

 Fylkespolitikere i nord må nå være oppmerksomme på
hvilket spill som i øyeblikket foregår bak kulissene. Det
brukes enorme ressurser på å nå målene, men
strategier og egentlige mål displayes ikke i mediene.
Det er vår plikt å dekode det oljeselskapene og deres
medspillere ikke sier.

 Nyttige idioter?

 Begrepet nyttige idioter ble lansert om politikere i
forbindelse med trålerkonsesjoner og
leveringsbetingelser. Når oljeselskapenes lovnader og
utbyggingsplaner ikke lenger er troverdige før vedtak er
fattet, så skapes det flere slike.

 Krav om KU i LoVeSe repeteres for tiden til det
kjedsommelige selv om de fleste av oss nå skjønner at
det ikke er kunnskaper man egentlig er ute etter. Men
når Kjell Giæver og Ørjan Robertsen m. fl. med stor iver
da forsøker å framstille seg selv - og bedriftslederne
bak - som framsynte samfunnsbyggere, er det lite som
tyder på at man har særlig god innsikt i det spillet som
deres bedrifter brukes som brikker i.

 For dersom det i ettertid likevel skulle vise seg at
oljeselskapenes forlengede armer i nord med vitende
og vilje var med å slukke lys i vår kjære landsdel - altså
at «utvikling» viste seg å bety avvikling - når de gikk inn
for å åpne LoVeSe for olje/gass, så blir ikke ettermælet
samfunnsbyggere. Og det vil kunne bli bli fatalt for de
mange ansatte i bedriftene som Petro Arctic, Senja
Petro og LoVe Petro påstår å representere.

 Bjørnar Nicolaisen. Utdannet kystfisker og økonom
Mens folk på Melbu går i fakkeltog med krav om at
leveringsplikt og aktivitetsplikt opprettholdes, har
fiskeriminister Per Sandberg pønska ut hva han skal
bruke tida på. Han skal slåss mot de «mørke
motkreftene». På inn- og utpust. Det kunne han fortelle

til Aftenposten på lørdag. Sandberg er for feig til å
fortelle hvem disse motkreftene er. På kaia på Myre
nøyde han seg med å si at det er politikere og
professorer han sikter til. Og at de befinner seg på
institusjoner, universiteter og i akademia. At ikke alle
fiskere, fiskekjøpere, fiskeriforskere og kystbefolkning
har tatt bølgen for regjeringas stortingsmelding om
sjømatindustrien, er for Sandberg bare et bevis på at
mørke motkrefter er i sving. At regjeringas forslag vil
bidra til å slukke lysene i mange samfunn langs kysten
- den tanken streifer ikke fiskeriministeren. Og at hans
egne fylkeslag i nord har vendt tommelen ned for fleire
av forslaga, gjør heller ikke inntrykk på ham.

 For Sandberg har sett lyset. I egne øyne er han den
bolde ridder som aleine skal tenne lys og snakke opp
fiskerinæringa. At ingen kan spre slikt mørke som den
som meiner å ha sett lyset, har visst gått ham hus
forbi.

 Det første Høyre og FrP gjorde da de kom til makta,
var å legge ned Fiskeridepartementet. Deretter har de
valgt å utnevne som fiskeristatsråder to politikere som
fiskeripolitisk har vært like blanke som blanktorsken.
Kystbefolkninga må nå betale prisen for at Per
Sandberg i fjor haust ombestemte seg og likevel ønska
seg en plass ved Kongens bord.

 Det er en god tradisjon å gi en ny statsråd 100 dager
på å vise hva han duger til. Men Per Sandberg har
lenge før tida vist at han ikke holder minstemål.

 Av Oddmund Enoksen, Sortland SV

 OLJE OG FISK: Kampen om Lofoten og Vesterålen er
ikke over. Ill.Foto: Morten Bertelsen
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Oppdrettsnæringen klarte å holde luseni-
våene lave i fjor, men det koster å innfri 
de tøffe lusekravene til myndighetene. 

Baksiden av de lave lusetallene er derfor økt 
bruk av lusemiddel, som ikke nødvendig er 
til beste for verken miljøet eller næringen. Nå 
søker bransjen om å få ta i bruk et nytt og enda 
sterkere lusemiddel, som det tar enda lengre tid 
å bryte ned. Situasjonen med den galloperende 
bruken av lusemidler bør virkelig bekymre både 
næring og myndigheter.

Mattilsynets oppsummering for 2015 viser at 
de fleste havbruksanleggene langs kysten hadde 
lave nivåer av lus i fjor. Det var særlige utfor-
dringer i Møre og Romsdal og i Nord-Trøndelag, 
mens Sør- og Vestlandet opplevde et godt år 
med atskillig mindre lus enn tidligere. Lusa 
blir imidlertid mindre følsom mot legemidlene, 
slik at næringen er nødt til å finne frem til nye 
behandlingsformer. 

Foreløpige tall fra legemiddel- og fôrleveran-
dørene viser at kategorien bademidler unntatt 
hydrogenperoksid gikk ned med 17 prosent, 
mens legemidler tilsatt fôr økte med vel ti 
prosent. Bruken av hydrogenperoksid økte 

med 33 prosent 
i forhold til 2014. 
Kort fortalt så 
økte bruken av 
lusemiddelet Slice, 
som medisinpel-
let, med 50 pro-
sent og bruken av 
kitinsyntesehem-
mere med vel ni 

prosent. Dette er tall som virkelig bør bekymre 
alle i næringen. 

Det er allment kjent at lusa blir stadig mer 
resistent mot bruken av disse midlene, og nyere 
forskning viser også at kjemikaliene på ingen 
måte er godt for miljøet. Blant annet er det 
dødelig på krepsedyr. Å se at voksne reker dør 
etter å ha spist noen små pellets av et medis-
infôr er skremmende. Disse negative sidene av 
den økende lusemiddelbruken er derfor virkelig 
illevarslende.

I dagens avis kommer det også frem at nærin-
gen ser mot nye og enda sterkere lusemidler. Det 
amerikanske legemiddelfirmaet Elanco vil blant 
annet selge et sterkere skallhemmende lusemid-
del som har lengre virketid og brytes saktere 
ned i miljøet. Det nye middelet en tilbakehol-
dingstid på 2242 døgngrader, noe som betyr at 
fisken som er behandlet må holdes tilbake i 224 
dager ved ti grader sjøtemperatur før den kan 
selges som menneskemat.

Myndighetene bør definitivt gå noen runder 
før de åpner opp for å bruke disse midlene. Selv 
om mange oppdrettere nærmest er desperate 
for å finne den beste lusebehandlingen, kan vir-
kelig ikke slik kjemikaliebruk være fornuftig. At 
fisken ikke kan benyttes som mat før etter 224 
døgn etter avsluttet behandling, er svært lenge. 
Hva skjer med fisk som må slaktes underveis? Å 
bruke slike midler kan derfor etter all sansyn-
lighet fort koste mye mer enn det smaker.

Bekymringsfullt

Kraftigere lu-
semiddel vil 
koste mer enn 
det smaker

Framtidens fiskerier

Verdien av et stabilt 
langtidsutbytte i norsk 
hvitfisknæring kan økes 

gjennom målrettet markeds-
arbeid, ved å optimalisere 
kvaliteten på hver enkelt fisk 
som tas ut av havet og ved å 
utnytte hele fisken mens den 
fortsatt er superfersk. No-
fima og samarbeidspartnere 
utvikler nå metoder for å nå 
dette målet og i sentrum er 
metoder for å holde fisken 
levende.

Gjennom etableringen av 
det Nasjonale senteret for 
fangstbasert akvakultur (le-
vende fisk) ved Nofima har vi 
undersøkt juksa, line, teiner, 
not og snurrevad og nå altså 
også trålflåtens muligheter 
innen denne teknologien. 
Arbeidet har hatt bred og 
tverrpolitisk støtte gjennom 
flere år og har også bidratt til 
økt kommersiell aktivitet.

Nofima har i mange år 
kartlagt sammenhengen 
mellom redskap og kvalitet og 
hvordan bruken av redskapet 
påvirker kvaliteten. Likt for 
alle redskap er behovet for å 
behandle fangsten korrekt 

og hvis den ikke skal holdes 
levende, avlives, bløgges, 
sløyes og kjøles ned så raskt 
som mulig etter at den er ute 
av havet.

Det er «lettere» for juksa- og 
lineflåten å behandle fisken 
korrekt hvor fisken kom-
mer én og én, enn for snur-
revadfartøyene og trålerne 
hvor store mengder kommer 
ombord samtidig og ofte blir 
liggende døende før produk-
sjonen starter. Denne forskjel-
len i kvalitet finner vi da også 
igjen i våre undersøkelser.

Snurrevad- og trålflåtens 
logistikk- og kvalitetsutfor-
dringer kan imidlertid bedres 
eller løses – dersom fang-

sten holdes levende fram til 
produksjon i tillegg til at full 
fangstkontroll oppnås! Gjen-
nom Senter for forsknings-
basert innovasjon i Norges 
forskningsråd (CRISP) og et 
industriprosjekt i Fiskeri- og 
havbruksnæringens for-
skingsfond (FHF) har Nofima 
og Nergård Havfiske sammen 
med en rekke underleveran-
dører som Cflow, OptimarS-
tette og Rolls-Royce Marine 
nå utviklet detaljerte planer 
for fremtidens tråler.

Produksjonen ombord på 
dette fartøyet baserer seg på 

å holde fangsten levende 
lenge nok til at blodet i 
fiskens hvite muskulatur 
er borte og produktene 

blir like hvite som line- el-
ler juksafanget fisk. Nofimas 
forsøk i kommersiell skala på 
Nergårds tråler J. Bergvoll 
viser at mer enn 90 % av 
torsken som fanges i 10-tonns 
hal kan holdes levende i 
spesialkonstruerte kar eller 
tanker og ved stor fisketetthet 
på trålere.

Lagring av fangsten levende 
kan nå gjøres på de fleste 
typer fartøy og selv om det er 
de største kystfartøyene som 
leder an i utviklingen prak-
tiseres dette også på mange 
fartøy under 50 fot. Rundt 
25 fartøy leverte 5800 tonn 
levende torsk til mottaksmer-
der og torskehoteller fra Båts-
fjord i øst til Gildeskål i sør i 
2015. Vi forventer at 2016 vil 
gi opp mot 8000 tonn lagret 
levende torsk langs kysten av 
de tre nordligste fylkene og 
at et realistisk langtidsmål 
er 30.000 tonn, i hovedsak 
fanget på Finnmarkskysten 
om våren og slaktet til høyst-
bydende om høsten sammen 
med produkter av restråstof-
fet til best mulig kvalitet.

”” Lagring 
av fangsten 
levende kan 
nå gjøres 
på de fleste 
typer fartøy

Lagring av levende fisk, nøkkelen til fremtidens 
fiskerier.

z biomening

Kjell Midling

Kjell Midling er seniorforsker 
Nofima

FiskeribladetFiskaren vil 
ukentlig ha en gjesteskribent 
knyttet opp mot det 
biomarine stoffområdet. 

Følgende institusjoner bidrar 
til spalten; FHF, Sjømat 
Norge, Marelife, Maring, 
Nifes, Nofima, Norges 
Sjømatråd, Omegaland, 
Rubin, Universitetet 
i Bergen, Haukeland 
Universitetssjukehus, 
Sintef og 
Universitetet i 
Tromsø.

Biomarin gjestespalte

Linefanget: Det er lettere for line- og juksa flåten å behandle fisken korrekt fordi den kommer en 
og en.  ILL. FOTO: Arne FensTAd
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Framtidens fiskerier 
 Fiskeribladet Fiskaren. 24.02.2016. Side: 2 
Lagring av levende fisk, nøkkelen til fremtidens
fiskerier.

Verdien av et stabilt langtidsutbytte i norsk
hvitfisknæring kan økes gjennom målrettet
markedsarbeid, ved å optimalisere kvaliteten på hver
enkelt fisk som tas ut av havet og ved å utnytte hele
fisken mens den fortsatt er superfersk. Nofima og
samarbeidspartnere utvikler nå metoder for å nå dette
målet og i sentrum er metoder for å holde fisken
levende.

 Gjennom etableringen av det Nasjonale senteret for
fangstbasert akvakultur (levende fisk) ved Nofima har
vi undersøkt juksa, line, teiner, not og snurrevad og nå
altså også trålflåtens muligheter innen denne
teknologien. Arbeidet har hatt bred og tverrpolitisk
støtte gjennom flere år og har også bidratt til økt
kommersiell aktivitet.

 Nofima har i mange år kartlagt sammenhengen
mellom redskap og kvalitet og hvordan bruken av
redskapet påvirker kvaliteten. Likt for alle redskap er
behovet for å behandle fangsten korrekt og hvis den
ikke skal holdes levende, avlives, bløgges, sløyes og
kjøles ned så raskt som mulig etter at den er ute av
havet.

 Det er «lettere» for juksa- og lineflåten å behandle
fisken korrekt hvor fisken kommer én og én, enn for
snurrevadfartøyene og trålerne hvor store mengder
kommer ombord samtidig og ofte blir liggende døende
før produksjonen starter. Denne forskjellen i kvalitet
finner vi da også igjen i våre undersøkelser.

 Snurrevad- og trålflåtens logistikk- og
kvalitetsutfordringer kan imidlertid bedres eller løses -
dersom fangsten holdes levende fram til produksjon i
tillegg til at full fangstkontroll oppnås! Gjennom Senter
for forskningsbasert innovasjon i Norges forskningsråd
(CRISP) og et industriprosjekt i Fiskeri- og
havbruksnæringens forskingsfond (FHF) har Nofima
og Nergård Havfiske sammen med en rekke

underleverandører som Cflow, OptimarStette og Rolls-
Royce Marine nå utviklet detaljerte planer for
fremtidens tråler.

 Produksjonen ombord på dette fartøyet baserer seg
på å holde fangsten levende lenge nok til at blodet i
fiskens hvite muskulatur er borte og produktene blir
like hvite som line- eller juksafanget fisk. Nofimas
forsøk i kommersiell skala på Nergårds tråler J.
Bergvoll viser at mer enn 90 % av torsken som fanges i
10-tonns hal kan holdes levende i spesialkonstruerte
kar eller tanker og ved stor fisketetthet på trålere.

 Lagring av fangsten levende kan nå gjøres på de fleste
typer fartøy og selv om det er de største kystfartøyene
som leder an i utviklingen praktiseres dette også på
mange fartøy under 50 fot. Rundt 25 fartøy leverte
5800 tonn levende torsk til mottaksmerder og
torskehoteller fra Båtsfjord i øst til Gildeskål i sør i
2015. Vi forventer at 2016 vil gi opp mot 8000 tonn
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lagret levende torsk langs kysten av de tre nordligste
fylkene og at et realistisk langtidsmål er 30.000 tonn, i
hovedsak fanget på Finnmarkskysten om våren og
slaktet til høystbydende om høsten sammen med
produkter av restråstoffet til best mulig kvalitet.

 Biomarin gjestespalte

 Linefanget: Det er lettere for line- og juksa flåten å
behandle fisken korrekt fordi den kommer en og en. Ill.
FOTO: Arne Fenstad

 @text2
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Unntak for pelagisk
Forslaget til nye regler for 
levendelagring omfatter i 
utgangspunktet også de som 
låssetter pelagiske fangster, 
men de får mest sannsynlig 
en egen ordning.

– Vi har ikke konkludert 
ennå, men vi ser at det kan 
være hensiktsmessig å skille 
ut pelagisk fiskeri fra ordnin-
gen, sier Eva-Kristin Varheim 
i Fiskeridirektoratet.

Årsaken er at det er små 
båter som låssetter pela-

gisk fisk, som har måttet 
investere i nytt utstyr for 
å registrere fangsten etter 
reglene. Reglene ville blitt 
enda mer komplisert i og med 
at større fartøy henter fisken 
som er satt i lås, og at de da 
henter flere fangster i samme 
omgang. 

I tillegg skiller låssetterne 
seg ut ved at de ikke tar fang-
sten om bord.

– Båtene som tar om bord 
fangsten har en helt annen 

forutsetning for å vite hvor 
mye de tar om bord, sier 
Varheim.

Fiskeridirektoratet, Sjø-
fartsdirektoratet, Norges Fis-
karlag og Sildesalgslaget har 
vært i møte om å unnta låsset-
terne fra levendelagringsre-
glene, der sistnevnte foreslo 
å oppdatere dagens regelverk 
istedenfor å innlemme dem i 
hvitfiskregelverket.

Torskehotell 
vil telle fisk

Arne Fenstad
Tromsø

– Vi har kon-
takt med to 
leverandører 
som har to 
ulike måter 
å gjøre dette 
på. Vi starter 
forprosjektet 
så fort som 
mulig, sier 
Geir Johnsen, 
daglig leder i 
Sjøfisk som er heleid av Ytter-
stad Fiskeriselskap.

Levendelagringsmottaket, 
som også kalles torskehotell, 
har fått støtte fra Innovasjon 
Norge til å utvikle ny teknologi 
for å telle fisken. Teknologien 
er en sensor som teller fisken 
automatisk når den flyttes fra 
en merd til en annen.

Mye loggføring
Et nytt regelverk som omfatter 
all levendelagring av vill fisk, er 
på trappene. Regelverket kom-
mer til å kreve mer registrering 
av fisken, både på havet, når den 
leveres, når den lagres og når 
den flyttes mellom merdene. 
Hensikten er å kontrollere mer 
nøyaktig hvor mye fisk som tas 
opp fra havet.

Men regelverket er ikke mu-
lig å overholde i dag, mener 
Johnsen. Problemet er kravet 
om at selskapet må loggføre 
vekt og antall fisk som flyttes 
mellom merdene.

– Jeg synes det blir ganske 
komplisert, det blir mange 
loggføringer. Hver gang vi 
flytter fisken må vi registrere 
antall og vekt, og per dags dato 
finnes det ikke teknologi for å 
gjøre det. Det blir for tungvint 
å telle hver enkelt fisk, sier 
Johnsen.

Fiskeridirektoratet lanserte 

forslaget til nye regler i fjor 
høst, til store protester fra 
næringa. Protestene gikk på 
at mottakene må registrere 
fangstene flere ganger og at de 
ikke kan blande fisk fra ulike 
fangster på samme måte som 
før. Både Råfisklaget og Sjømat 
Norge påpeker i sine hørings-
svar at levendelagring er en 
relativt fersk ordning, og ber 
direktoratet vurdere om det er 
nødvendig med nye krav.

Eva-Kristin Varheim, saksbe-
handler i Fiskeridirektoratet, 
sier det er nødvendig med nytt 
regelverk for å føre kontroll 
med ressursuttaket. Hun kaller 
forslaget et trippelt registre-
ringsregime.

– All registreringen er for å 
få svar på ett spørsmål: Hva 
er bruttotallet på det som ble 
fangstet, sier hun.

Mer enn torsk
Regelverket omfatter også 
krabbe, pelagisk fisk og annen 
hvitfisk. I Hordaland er leven-
delagring av sei som har beitet 
på pellets fra oppdrettsanlegg 
en voksende virksomhet. 

– Det er fantastisk matfisk. 
Når du kan spise laksen som 
har spist pellets, kan du også 
spise seien som har spist pel-
lets. Men den må levendelagres, 
sier Leif Bognøy ved Nordhor-
daland Fisk.

De har tatt imot pelletssei fra 
andre som har levendelagret, 
og vurderer å starte levendelag-
ring på mottaket. Han er ikke 
spesielt skremt av eller over-
rasket av det nye regelverket.

– Jeg har ikke hørt om noe 
sted det blir mindre papirar-
beid, sier han.

arne.fenstad@fbfi.no
Tlf: 930 58 868

LevendeLAgring: Sjøfisk skal utvikle teknologi for å telle fisk i trå med Fiskeridirektoratets nye 
krav.  Foto: terje jensen.

Fakta: LevendeLagring
QQFiskeridirektoratet har kommet 

med forslag til nye regler for 
levendelagring, der fangsten må 
registreres og loggføres i alle 
ledd. De har delt inn rapporte-
ringskravene i fem hovedfaser:
QQOverføring av fangst fra red-

skap eller fartøy til lås, merd eller 
pose for lagring.
QQOverføring av fangst mellom 

lås, merd eller pose.
QQDaglig røkting ved levende 

lagring av torsk.
QQOverføring av fangst fra lås, 

merd eller pose til føringsfartøy.
QQOverføring av fangst til mottak 

eller slakteri.

Sjøfisk i Troms utvikler 
en fisketellemaskin for 
å møte strengere krav 
til levendelagring.

z LevendeLagre

”” Hver gang vi flytter 
fisken må vi registrere 
antall og vekt, og per 
dags dato finnes det 
ikke teknologi for å 
gjøre det. 
geir Johnsen, daglig leder i Sjøfisk.

Geir Johnsen

DRIVSTOFF OG  SMØREMIDLER LEVERES OVER HELE KYSTEN AV  AS!
Våre avdelinger: Bergen: 55 11 95 30      Ålesund: 70 10 47 47      Tromsø: 77 66 41 20

Smøremidler

NÅR KVALITET BLIR LØNNSOMT!

Finn vårt 
nærmeste 
tankanlegg:

bunkeroil.no
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Torskehotell vil telle fisk 
 Fiskeribladet Fiskaren. 1 like treff. 24.02.2016. Side: 11 
Sjøfisk i Troms utvikler en fisketellemaskin for å møte
strengere krav til levendelagring. Arne Fenstad
Tromsø

- Vi har kontakt med to leverandører som har to ulike
måter å gjøre dette på. Vi starter forprosjektet så fort
som mulig, sier Geir Johnsen, daglig leder i Sjøfisk som
er heleid av Ytterstad Fiskeriselskap.

 Levendelagringsmottaket, som også kalles
torskehotell, har fått støtte fra Innovasjon Norge til å
utvikle ny teknologi for å telle fisken. Teknologien er en
sensor som teller fisken automatisk når den flyttes fra
en merd til en annen.

 Mye loggføring

 Et nytt regelverk som omfatter all levendelagring av vill
fisk, er på trappene. Regelverket kommer til å kreve
mer registrering av fisken, både på havet, når den
leveres, når den lagres og når den flyttes mellom
merdene. Hensikten er å kontrollere mer nøyaktig hvor
mye fisk som tas opp fra havet.

 Men regelverket er ikke mulig å overholde i dag, mener
Johnsen. Problemet er kravet om at selskapet må
loggføre vekt og antall fisk som flyttes mellom
merdene.

 - Jeg synes det blir ganske komplisert, det blir mange
loggføringer. Hver gang vi flytter fisken må vi registrere
antall og vekt, og per dags dato finnes det ikke
teknologi for å gjøre det. Det blir for tungvint å telle
hver enkelt fisk, sier Johnsen.

 Fiskeridirektoratet lanserte forslaget til nye regler i fjor
høst, til store protester fra næringa. Protestene gikk på
at mottakene må registrere fangstene flere ganger og
at de ikke kan blande fisk fra ulike fangster på samme
måte som før. Både Råfisklaget og Sjømat Norge
påpeker i sine høringssvar at levendelagring er en
relativt fersk ordning, og ber direktoratet vurdere om
det er nødvendig med nye krav.

 Eva-Kristin Varheim, saksbehandler i
Fiskeridirektoratet, sier det er nødvendig med nytt
regelverk for å føre kontroll med ressursuttaket. Hun
kaller forslaget et trippelt registreringsregime.

 - All registreringen er for å få svar på ett spørsmål: Hva
er bruttotallet på det som ble fangstet, sier hun.

 Mer enn torsk

 Regelverket omfatter også krabbe, pelagisk fisk og
annen hvitfisk. I Hordaland er levendelagring av sei
som har beitet på pellets fra oppdrettsanlegg en
voksende virksomhet.

 - Det er fantastisk matfisk. Når du kan spise laksen
som har spist pellets, kan du også spise seien som har
spist pellets. Men den må levendelagres, sier Leif
Bognøy ved Nordhordaland Fisk.
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 De har tatt imot pelletssei fra andre som har
levendelagret, og vurderer å starte levendelagring på
mottaket. Han er ikke spesielt skremt av eller
overrasket av det nye regelverket.

 - Jeg har ikke hørt om noe sted det blir mindre
papirarbeid, sier han.

 arne.fenstad@fbfi.no

 Tlf: 930 58 868

 Levendelagring: Sjøfisk skal utvikle teknologi for å telle
fisk i trå med Fiskeridirektoratets nye krav. Foto: Terje
Jensen.

 @text2
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OMDISKUTERT: En del av 
forslagene til endringer i 
fjordlinjene er på forhånd 
omdiskutert. Som her i 
Steigen på Nordlandskysten.
KART: FISKERIDIREKTORATET

Full gjennomgang av fjordlinjene
For første gang siden etable-
ringen i 2004 blir fjordlinjene 
langs kysten nå gjennomgått 
samlet på nytt.

Skal til høring
Først ut er Fjordfiskenemnda, 
som torsdag og fredag i denne 
uka skal foreta en samlet vurde-
ring av linjene i de tre nordlig-
ste fylkene, sett i sammenheng 
med nemndas mandat. Like 
etter legger en departements-
oppnevnt arbeidsgruppe fram 
sin vurdering av kystnære 
reguleringer, der det blant an-
net inngår en vurdering fra 
Havforskningsinstituttet av 
fjordlinjenes effekt i vernet av 

kysttorsken. Når alle har sagt 
sitt, er planen å sende en samlet 
innstilling ut til høring i fiske-
rinæringa.

Hektisk
-Vi har en 
k lar plan 
om å bli fer-
dig med vår 
gjenomgang 
av fjordlin-
jene på møtet 
i Bodø, slik at 
vi kan legge 
fram et sam-
let forslag for 
departemen-
tet etter det. Det blir to hektiske 

møtedager, sier leder i Fjordfis-
kenemnda, Jorhill Andreassen.
Nemnda har i tidligere møter 
tatt fjordlinjene for seg én etter 
én langs hele kysten fra Varan-
ger til grensa mot Trøndelag. 
Noen av nemndas forslag til 
endringer har vakt betydelig 
debatt, mens de fleste linjene 
er beholdt med små eller ingen 
endringer.

-Men vi skjønte jo tidlig at 
det ikke holdt med bare lokale 
møter om linjene. Også folk fra 
andre steder langs kysten har 
sine meninger om linjene, og de 
skal selvfølgelig også få komme 
til orde.  Derfor har vi nå samlet 
alle forslag og kommentarer, 

og tar en samlet sluttgjennom-
gang nå på møtet i Bodø, sier 
Andreassen.

I sluttfasen
På grunn av mange forslag, og 
allerede omdiskuterte temaer 
som Varanger og Steigen, har 
nemnda valgt å prioritere fjord-
linjene. Også andre saker står 
på dagsordenen for møtet, men 
blir det knapt med tid, så utset-
tes de til neste møte.

Det departementsoppnevnte 
utvalget er i sluttfasen med sin 
gjennomgang, og etter det Fis-
keribladetFiskaren erfarer så 
skal en innstilling derfra være 
klar i løpet av uka.

Jorhill 
Andreassen

Rekordpriser på vintersild

Einar Lindbæk
Fiskerstrand

– Vi har vært oppe i 7,70 kroner 
kiloet og er svært fornøyd med 
årets priser. De er langt over 
forventingene og jevnt over to 
kroner høyer enn vi fikk for 
silda for nøyaktig ett år siden 
fra de samme gytefeltene på 
Møre, sier Tore Hillersøy på 
kystnotbåten i SUK-gruppa, 
«Hillersøy» fra Bulandet.

Årets siste sildefangst fra 
snurperen ble levert hos Olav 
E. Fiskerstrand og besto av stor 
sild med høg kvalitet rett før 
silda skal gyte.

– Vi har aldri før fått tilnær-
met så høy pris for vintersilda, 
sier Hillersøy, som beklager at 
snurperen må gi seg etter fire 
leveranser tatt på gytefeltene 
på Buagrunnen i løpet av et 
par uker.

Nær million per tur
Gode sildepriser gjør at «Hil-
lersøy» har fått om lag 3,8 mil-
lioner kroner for sin sildekvote 
inklusiv fleks på 510 tonn. Dette 
er knapt en million i fangst-
verdi på hver av de fire leveran-
sene. I fjor ville de fått om lag 
2,8 million for samme kvote, 
men kvoten var noe lavere i fjor.

– Det er bare et fåtall båter 
som fisker sild når den kom-
mer til de store gytefeltene på 
mørekysten. Silda vi har fått er 
rundt 340 gram og er av samme 
størrelse som i fjor. Vi antar at 
det ikke er av samme årsklasse 
vi fisker når silda har om lag 
samme størrelse fra år til år, 
sier den rutinerte sildefiskerne.

Det store samtaleemnet i 
byssa på «Hillersøy», er be-

standsvurderingen som leder 
til sildekvoten. 

Mannskapet stiller seg un-
drende til at forskerne har 
beregnet sildebestanden til å 
være nesten 30 prosent lavere i 
år enn i fjor. Likevel tror de ikke 
det kommer til å bli nedgang i 
kvoten neste år på bakgrunn 
av de målinger som ble gjort 
på vinterens gytetokt.

– Vi setter vår lit til at det 
forestående benchmark på 
NVG-silda vil sette en strek 
over å bruke ekkoloddet for 
å måle sildebestanden, slik 
forskningen har gjort til nå. 
Å drive tokt etter rette linjer 

bare med grunnlag i ekkolodd, 
er et sjansespill som i alle fall 
ikke kan måle bestanden på 
NVG-silda. Alt avhenger av hvor 
mange dotter man treffer på 
toktruta, sier Tore Hillersøy.

Må bruke sonar
For mannskapet på «Hillersøy» 
er det udiskutabelt at sonar må 
erstatte ekkolodd i forskernes 
bestandsmåling for å få bort 
mange av de tilfeldigheter som 
råder i beregningen av silde-
bestanden.
På «Hillersøy» brukes sonar for 
å leite etter sild. Med sonar får 
«Hillersøy» oversikt over silde-

forekomster med en radius på 
opp mot tusen meter fra båten. 
På større båter med større so-
narer, er det snakk om en over-
sikt på flere kilometers radius. 
Dette står i grell kontrast til ek-
koloddet som bare registrerer 
det som er rett under båten til 
enhver tid.
– Skulle vi ha fisket sild bare på 
grunnlag av ekkolodd, ville det 
tatt lang tid å fiske kvoten fordi 
det hadde vært tilfeldig om vi 
traff på kast bare dotter eller 
ikke selv på gytefeltene, sier 
mannskapet på  «Hillersøy».
1,9 millioner tonn borte 
Mannskapet på «Hillersøy» har 

ingen tro på at sildebestanden 
er redusert med 30 prosent fra 
i fjor til i år, slik det gikk fram 
av gytetoktet i vinter.  De stiller 
spørsmål om hvordan 1,9 mil-
lioner tonn sild kan forsvinne 
fra ett år til et annet når fisket 
bare har vært på knapt 300.000 
tonn. De frykter derfor ikke at 
ICES vil nedskrive sildebestan-
den for neste år på bakgrunn av 
det nye bestandstallet som ble 
lagt fram nylig etter vinterens 
gytetokt.

Einar.lindbak@fbfi.no
93256323

FANGST: Frode Rogne (t.v.) og Paul Nordstrand på «Hillersøy» kan konstatere at de leverer stor NVG-sild hos Ola E Fiskerstrand på 
Fiskerstrand.  FOTO: EINAR LINDBÆK

Fiskerne får rekord-
priser på vinterlevert 
NVG-sild på Møre. 
«Hillersøy» fikk  7,40 
kroner kiloet for siste 
fangst levert på Fisker-
strand i går.

z fisket
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Full gjennomgang av fjordlinjene 
 Fiskeribladet Fiskaren. 24.02.2016. Side: 16 
For første gang siden etableringen i 2004 blir
fjordlinjene langs kysten nå gjennomgått samlet på
nytt. Skal til høring

Først ut er Fjordfiskenemnda, som torsdag og fredag i
denne uka skal foreta en samlet vurdering av linjene i
de tre nordligste fylkene, sett i sammenheng med
nemndas mandat. Like etter legger en
departementsoppnevnt arbeidsgruppe fram sin
vurdering av kystnære reguleringer, der det blant annet
inngår en vurdering fra Havforskningsinstituttet av
fjordlinjenes effekt i vernet av kysttorsken. Når alle har
sagt sitt, er planen å sende en samlet innstilling ut til
høring i fiskerinæringa.

 Hektisk

 -Vi har en klar plan om å bli ferdig med vår
gjenomgang av fjordlinjene på møtet i Bodø, slik at vi
kan legge fram et samlet forslag for departementet
etter det. Det blir to hektiske møtedager, sier leder i
Fjordfiskenemnda, Jorhill Andreassen.

 Nemnda har i tidligere møter tatt fjordlinjene for seg
én etter én langs hele kysten fra Varanger til grensa
mot Trøndelag. Noen av nemndas forslag til endringer
har vakt betydelig debatt, mens de fleste linjene er
beholdt med små eller ingen endringer.

 -Men vi skjønte jo tidlig at det ikke holdt med bare
lokale møter om linjene. Også folk fra andre steder
langs kysten har sine meninger om linjene, og de skal
selvfølgelig også få komme til orde. Derfor har vi nå
samlet alle forslag og kommentarer, og tar en samlet
sluttgjennomgang nå på møtet i Bodø, sier
Andreassen.

 I sluttfasen

 På grunn av mange forslag, og allerede omdiskuterte
temaer som Varanger og Steigen, har nemnda valgt å
prioritere fjordlinjene. Også andre saker står på
dagsordenen for møtet, men blir det knapt med tid, så

utsettes de til neste møte.

 Det departementsoppnevnte utvalget er i sluttfasen
med sin gjennomgang, og etter det
FiskeribladetFiskaren erfarer så skal en innstilling
derfra være klar i løpet av uka.

 @text2
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2015 ble nok et rekordår 
for eksport av norsk fisk. 
Ikke bare laks, men det 

ble eksportert hvit fisk for 
hele 13. mrd. i året som gikk. 
Forbrukere i 140 land etter-
spør vårt gull fra havet. Det 
ligger med andre ord store 
verdier i dette – Er vi flinke 
nok i Norge til å sikre disse 
verdiene? 

Fiskeriminister Per Sand-
berg talte i går på Vesterålen 
Skreifestival og slo fast at 
«maten vi høster fra havet er 
etterspurt over hele verden». 
Som statsråd Sandberg også 
helt riktig sier så er Skrei 
blitt et høykvalitetsprodukt 
som markedene er villige til 
å betale en mer-pris for. Med 
økt etterspørsel og mulighet 
for større fortjeneste øker 
også risikoen for kopiering 
av en merkevare. Bare spør 
Parmaskinke - og Parmesa-
nostprodusentene – to av 
verdens sterkeste merkevarer 
på mat. 

Mulig å beskytte 
Sammen med 1300 andre pro-
duktnavn er Parmaskinke og 
Parmesanost beskyttet i EU 
mot kopiering og etterligning 
etter regelverket om Geograp-
hical Indications. Tørrfisk fra 
Lofoten er det eneste nor-
ske produktet som hittil har 
sikret seg det samme vernet 
i hele EU. Hvorfor gjør ikke 
flere dette?

25 norske produkter har 
tilsvarende vern i Norge gjen-
nom merkeordningen Beskyt-
tede betegnelser. Matskatter 
med en særegen kvalitet eller 

omdømme som stammer fra 
et bestemt geografisk om-
råde, eller som er laget etter 
en bestemt tradisjon, kan 
oppnå dette sterke juridiske 
vernet.  Merkeordningen gir 
matprodusenter bedre vern 
mot kopier og etterligninger 
enn det som er mulig gjen-
nom varemerkeloven. 

Skrei-merket er godt kjent 
i utlandet, men gir ikke det 
samme juridiske vernet mot 
juks som det Geographical In-
dications gjør. Skrei og norsk 
klippfisk er bare to av flere 
produktnavn som kopieres i 
andre land i dag. Det er uro-
vekkende at norske matskat-
ter ikke sikres optimalt.

Verdien øker
Et varemerke er en imma-
teriell verdi på samme måte 
som patenter og design. På 
verdensbasis har immateri-
elle verdier økt fra 38 til 80% 
av virksomhetens totale verdi 
de siste 30 årene. Utviklings-
trekket gjelder også i Norge. 

Kina er blant de flinkeste i 

klassen til å sikre seg eier-
skap til sine immaterielle 
rettigheter. I Norge gjør vi 
det motsatte. Kopiering og et-
terligninger av mat og drikke 
øker i hele verden. Det kan 
koste norske virksomheter 
dyrt at de ikke skjønner de 
verdier som ligger i denne 
type rettigheter før det er for 
sent.  

Hvorfor er det viktig? 
Den samlede økonomiske 
verdien av forfalskede og 
piratkopierte produkter er - 
basert på 2008 tall – hele 650 
milliarder USD per år. Det er 
enorme verdier vi snakker 
om.  Bevissthet rundt imma-
terielle rettigheter er et viktig 
strategisk verktøy i forret-
ningsutviklingen av enhver 
bedrift. Naivitet på dette 
området kan koste dyrt.

Til tross for ny eksportre-
kord av norsk fisk må lønn-
somheten i industrien økes. 
Flere tiltak er nødvendig. EU 
har skjønt viktigheten av å 
beskytte produktnavn som 
et ledd i verdiskapingen. I 
dag er det fullt mulig å snylte 
på norsk omdømme bygget 
opp over generasjoner. Det er 
på tide at også vi i Norge får 
øynene opp for verdien som 
ligger i å beskytte alle våre 
immaterielle rettigheter – 
innenfor hele næringslivets 
meny. Det handler om å sikre 
at verdiskapingen på Norsk 
laks, Skrei og klippfisk forblir 
på norske hender. Da må vi ta 
noen grep. En ting er sikkert 
- det står alltid noen klare til 
å snylte på andres innsats så 
lenge det er mulig.  

Nina Hegdahl, 
Fagsjef beskyttede betegnelser/
advokat Matmerk

Snylterne står klare

Sandberg bør ta et oppgjør med seg selv

Aftenposten 20.02.2016  
har en reportasje fra 
Myre i Vesterålen, der 

Per Sandberg, som har vært 
fiskeriminister i 2 måneder, 
er på besøk.

Fiskeriene går så det gri-
ner, rekordårene etterfølger 
hverandre som perler på en 
snor. I 2015 ble det eksportert 
norsk sjømat for 74,5 milliar-
der kroner. Hvit fisk(sei,torsk 
og hyse) utgjorde 13 milliar-
der, en milliard mer enn året 
før. Man har forventninger 
om oppgang for 2016.

Selv om alt ser rosenrødt 
ut, har Sandberg tatt på seg et 
oppdrag med å tale motkref-
tene i norsk fiskeripolitikk 
midt i mot både på innpust og 
utpust. Per Sandberg utdyper 
at med motkrefter mener han 
dem som stadig sier at fiskeri-
ene går rett vest, også de som 
ønsker at alt skal være som 
det er og stritter mot utvik-
ling i fiskeripolitikken regner 
Sandberg  som morkrefter.

Dette høres tilforlatelig 
og offensivt ut av Sandberg, 
ministeren vil holde motkref-
tene unna fiskeripolitikken. 
Han skulle vært så klar for 
flere år siden da Svein Lud-
vigsen var fiskeriminister og 
han åpnet for evig varende 
salg av fiskekvoter til tråler-

rederne. Aspaker som var før 
Sandberg, og han selv, står 
for regional leveringsplikt 
for de havfiskende trålerne, 
og ikke leveringsplikt til et 
bestemt fiskebruk på land. 
Dette ser jeg som motkrefter 
og dermed er Per Sandberg 
representant for motkreftene 
i norsk fiskeripolitikk ut fra 
mitt synspunkt. 

Ministeren skjønner nok 
garantert at jeg ikke er alene 
om å mene som jeg gjør, at 
han er mer motkraft enn 
positiv drakraft i norsk fiske-
ripolitikk i dag. Da er det jo 
demagogisk og verbalpolitisk 
lovlig å prøve seg med stuntet 
om at han vil ta et oppgjør 
med motkreftene. Hvis han 
står for det han sier, må jo fis-

keriminister Per Sandberg ta 
et skikkelig oppgjør med seg 
selv og sin Frp politikk fordi 
slik jeg ser det er det nettopp 
hos de blåblå motkreftene at 
den framtidsrettede bærende 
fiskeripolitikk finnes.

Sør for Myre i Vesterålen, 
ligger Melbu hvor de på søn-
dag 21. februar tente fakler og 
gikk i tog for å demonstrere 
mot stadige brudd på leve-
ringsplikten. Ellinor Dyveke 
Jenssen som er initiativtaker 
til demonstrasjonen sier at 
det må slås fast at fisken i 
havet tilhører fellesskapet 
og må forvaltes til beste for 
kystens befolkning.

Sandberg mener at Ellinor 
og hennes meningsfeller er 
opptatt av å bevare, mens han 

vil endre politikken slik at 
kystens samfunn fungerer, 
vokser og trives. Men kjære 
Per Sandberg, hvorfor endre 
en politikk som fungerer 
utmerket?

Endring for endringens 
skyld har jeg aldri forstått 
hensikten med. Fiskeriminis-
teren fra Frp definerer nok 
ikke motkreftene til fiskeri-
ene på samme måte som 
Ellinor fra Melbu og under-
tegnede, i vår verden må han 
finne seg i å bli regnet som 
representant for motkreftene.

Bjørn Olsen, Øyværing 
nordfra

”” Hvis han 
står for det 
han sier, må jo 
fiskeriminister 
Per Sandberg 
ta et skikkelig 
oppgjør med 
seg selv og sin 
Frp politikk 

Det står alltid noen klare til å snylte på andres 
merkevarer, advarer Nina Hegdahl.

Innlegg

z frp-politikk

VAREMERKE: På samme måte som parmaskinken er beskyttet 
mot kopiering, bør norske matskatter fra havet være det, mener 
artikkelforfatter. ARKIVfoto

Innlegg

z pAtENt

Snylterne står klare Sandberg bør ta et oppgjør med seg selv 
 Fiskeribladet Fiskaren. 24.02.2016. Side: 19 
Det står alltid noen klare til å snylte på andres
merkevarer, advarer Nina Hegdahl.

2015 ble nok et rekordår for eksport av norsk fisk. Ikke
bare laks, men det ble eksportert hvit fisk for hele 13.
mrd. i året som gikk. Forbrukere i 140 land etterspør
vårt gull fra havet. Det ligger med andre ord store
verdier i dette - Er vi flinke nok i Norge til å sikre disse
verdiene?

 Fiskeriminister Per Sandberg talte i går på Vesterålen
Skreifestival og slo fast at «maten vi høster fra havet er
etterspurt over hele verden». Som statsråd Sandberg
også helt riktig sier så er Skrei blitt et
høykvalitetsprodukt som markedene er villige til å
betale en mer-pris for. Med økt etterspørsel og
mulighet for større fortjeneste øker også risikoen for
kopiering av en merkevare. Bare spør Parmaskinke - og
Parmesanostprodusentene - to av verdens sterkeste
merkevarer på mat.

 Mulig å beskytte

 Sammen med 1300 andre produktnavn er
Parmaskinke og Parmesanost beskyttet i EU mot
kopiering og etterligning etter regelverket om
Geographical Indications. Tørrfisk fra Lofoten er det
eneste norske produktet som hittil har sikret seg det
samme vernet i hele EU. Hvorfor gjør ikke flere dette?

 25 norske produkter har tilsvarende vern i Norge
gjennom merkeordningen Beskyttede betegnelser.
Matskatter med en særegen kvalitet eller omdømme
som stammer fra et bestemt geografisk område, eller
som er laget etter en bestemt tradisjon, kan oppnå
dette sterke juridiske vernet. Merkeordningen gir
matprodusenter bedre vern mot kopier og
etterligninger enn det som er mulig gjennom
varemerkeloven.

 Skrei-merket er godt kjent i utlandet, men gir ikke det
samme juridiske vernet mot juks som det
Geographical Indications gjør. Skrei og norsk klippfisk

er bare to av flere produktnavn som kopieres i andre
land i dag. Det er urovekkende at norske matskatter
ikke sikres optimalt.

 Verdien øker

 Et varemerke er en immateriell verdi på samme måte
som patenter og design. På verdensbasis har
immaterielle verdier økt fra 38 til 80% av
virksomhetens totale verdi de siste 30 årene.
Utviklingstrekket gjelder også i Norge.

 Kina er blant de flinkeste i klassen til å sikre seg
eierskap til sine immaterielle rettigheter. I Norge gjør vi
det motsatte. Kopiering og etterligninger av mat og
drikke øker i hele verden. Det kan koste norske
virksomheter dyrt at de ikke skjønner de verdier som
ligger i denne type rettigheter før det er for sent.

 Hvorfor er det viktig?
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 Den samlede økonomiske verdien av forfalskede og
piratkopierte produkter er - basert på 2008 tall - hele
650 milliarder USD per år. Det er enorme verdier vi
snakker om. Bevissthet rundt immaterielle rettigheter
er et viktig strategisk verktøy i forretningsutviklingen av
enhver bedrift. Naivitet på dette området kan koste
dyrt.

 Til tross for ny eksportrekord av norsk fisk må
lønnsomheten i industrien økes. Flere tiltak er
nødvendig. EU har skjønt viktigheten av å beskytte
produktnavn som et ledd i verdiskapingen. I dag er det
fullt mulig å snylte på norsk omdømme bygget opp
over generasjoner. Det er på tide at også vi i Norge får
øynene opp for verdien som ligger i å beskytte alle våre
immaterielle rettigheter - innenfor hele næringslivets
meny. Det handler om å sikre at verdiskapingen på
Norsk laks, Skrei og klippfisk forblir på norske hender.
Da må vi ta noen grep. En ting er sikkert - det står alltid
noen klare til å snylte på andres innsats så lenge det er
mulig.

 Nina Hegdahl, Fagsjef beskyttede
betegnelser/advokat Matmerk Aftenposten 20.02.2016
har en reportasje fra Myre i Vesterålen, der Per
Sandberg, som har vært fiskeriminister i 2 måneder, er
på besøk.

 Fiskeriene går så det griner, rekordårene etterfølger
hverandre som perler på en snor. I 2015 ble det
eksportert norsk sjømat for 74,5 milliarder kroner. Hvit
fisk(sei,torsk og hyse) utgjorde 13 milliarder, en milliard
mer enn året før. Man har forventninger om oppgang
for 2016.

 Selv om alt ser rosenrødt ut, har Sandberg tatt på seg
et oppdrag med å tale motkreftene i norsk
fiskeripolitikk midt i mot både på innpust og utpust. Per
Sandberg utdyper at med motkrefter mener han dem
som stadig sier at fiskeriene går rett vest, også de som
ønsker at alt skal være som det er og stritter mot
utvikling i fiskeripolitikken regner Sandberg som
morkrefter.

 Dette høres tilforlatelig og offensivt ut av Sandberg,
ministeren vil holde motkreftene unna fiskeripolitikken.
Han skulle vært så klar for flere år siden da Svein
Ludvigsen var fiskeriminister og han åpnet for evig
varende salg av fiskekvoter til trålerrederne. Aspaker
som var før Sandberg, og han selv, står for regional
leveringsplikt for de havfiskende trålerne, og ikke
leveringsplikt til et bestemt fiskebruk på land. Dette ser
jeg som motkrefter og dermed er Per Sandberg
representant for motkreftene i norsk fiskeripolitikk ut
fra mitt synspunkt.

 Ministeren skjønner nok garantert at jeg ikke er alene
om å mene som jeg gjør, at han er mer motkraft enn
positiv drakraft i norsk fiskeripolitikk i dag. Da er det jo
demagogisk og verbalpolitisk lovlig å prøve seg med
stuntet om at han vil ta et oppgjør med motkreftene.
Hvis han står for det han sier, må jo fiskeriminister Per
Sandberg ta et skikkelig oppgjør med seg selv og sin
Frp politikk fordi slik jeg ser det er det nettopp hos de
blåblå motkreftene at den framtidsrettede bærende
fiskeripolitikk finnes.

 Sør for Myre i Vesterålen, ligger Melbu hvor de på
søndag 21. februar tente fakler og gikk i tog for å
demonstrere mot stadige brudd på leveringsplikten.
Ellinor Dyveke Jenssen som er initiativtaker til
demonstrasjonen sier at det må slås fast at fisken i
havet tilhører fellesskapet og må forvaltes til beste for
kystens befolkning.

 Sandberg mener at Ellinor og hennes meningsfeller er
opptatt av å bevare, mens han vil endre politikken slik
at kystens samfunn fungerer, vokser og trives. Men
kjære Per Sandberg, hvorfor endre en politikk som
fungerer utmerket?

 Endring for endringens skyld har jeg aldri forstått
hensikten med. Fiskeriministeren fra Frp definerer nok
ikke motkreftene til fiskeriene på samme måte som
Ellinor fra Melbu og undertegnede, i vår verden må han
finne seg i å bli regnet som representant for
motkreftene.

 Bjørn Olsen, Øyværing nordfra
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 VAREMERKE: På samme måte som parmaskinken er
beskyttet mot kopiering, bør norske matskatter fra
havet være det, mener artikkelforfatter. ARKIVfoto
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Nærmer seg den optimale torskeforpakningen 
 NTB Info. 2 like treff. 23.02.2016 15:39 
Ved å kartlegge i detalj bakteriene som i størst grad
reduserer ferskhetsgraden i torsk, har forsker Anlaug
Ådland Hansen og hennes kollegaer funnet ut hvordan
man ved hjelp pakkemetode og emballasje kan
forlenge hylletiden i butikk for et fersk

torskeprodukt med opp mot 20 prosent.

 - Dette er viktig bidrag til blant annet å redusere det
enorme matsvinnet vi har i Norge. Forskningen vår kan
bidra til at butikkene i større grad klarer å bevare
kvaliteten på produktet i hyllene, og dermed øke
sjansen for at det blir kjøpt og spist, forklarer hun.

 Kjøtt og fisk i Norge emballeres normalt med en
pakkegass bestående av 60 prosent karbondioksin og
40 prosent nitrogen. Denne blandingen har ikke gitt like
god effekt på spesielt en av bakteriene som følger
torsk, Photobacterium, sammenliknet med andre
bakterier.

 - Ved å erstatte nitrogen med høyoksygen oppnådde vi
en betydelig bedre holdbarhet, sier forskeren som
holder også på å forske seg fram til den optimale
forpakningsløsningen for fersk torsk.

 - Vi tester både pakkegasser og emballasje. For
eksempel måler vi hvor mye av forpakningsgassen
som lekker ut undervegs i løpet av produktets
lagringstid, og kan i samarbeid med to våre
forskningspartnere i CATCH-prosjektet, Tommen Gram
og Multivac utvikle enda bedre pakkemetoder for
ferske torskeprodukt, sier Anlaug Ådland Hansen.

 Fordi torsken har en litt annen kjemisk
sammensetning og struktur enn for eksempel laks, er
det vanskeligere å få god holdbarhet på torsk enn på
laks. I forskningsprosjektet som fortsatt pågår hos
Nofima, har forskerne funnet spesielt tre bakterietyper
som forringer holdbarheten i torsk, og som de nå
forsøker å utvikle flest mulig hindre for.

 Den nye kunnskapen kommer fra et stort

forskningsprogram om levendelagring, kalt CATCH.
Programmet går over fire år og er finansiert med 29
millioner kroner via Bionær-programmet i Norges
forskningsråd.

© NTB Info

Se webartikkelen på http://ret.nu/TTuZ5QwC

Oversikt over like treff

Nærmer seg den optimale torskeforpakningen

MyNewsdesk - 23.02.2016 15:27

Vil forlenge holdbarheten

Kyst og Fjord - 24.02.2016 07:13
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Bladet Vesterålen Tirsdag 23. februar 2016 23

Min kjære mann, vår gode pappa, svigerfar, bestefar, bror, 
svoger og onkel 

Edvard Leif Skaue 
født 24. februar 1934 

sovnet stille inn på Nordlandssykehuset 
15. februar 2016. 

Så lukker vi deg i våre hjerter inn, 
og gjemmer deg innerst inne. 

Der skal du fredfullt bo i våre sinn,  
som et kjært og dyrebart minne. 

Bodø, Bø og Moss.  

Elin 
(ektefelle)  

Werner 
Lena 
Leif Eirik 
(barn)  

Irene 
Cato 

 
(svigerbarn)  

Elise, Ingrid, Joar, Johanne 
(barnebarn)  

Søsken, svigersøsken og øvrig familie. 

Begravelse fra Bodø domkirke  
fredag 26. februar kl 1030. 

Alle som ønsker å følge Leif til graven  
er velkommen.  

†

  

  
 

 
 

 

 

  

 
  

 
  

 

 
 

 

 
 

 

 

 

 
 

  
  

  
  

Vår kjære pappa, stefar, svigerfar,  
bestefar og oldefar 

Arne Ottar Mortensen 
født 23. oktober 1932 

Sovnet stille inn på Ellas Minne 21. februar 2016. 

Så kom dagen og siste timen,  
livets vei til ende var. 

Takk for dager, takk for minner. 
Takk for alt du for oss var. 

Kjell Ove † 
Frank Hugo † 
Irene Margrethe 
Stig Håvard 
Børge Asbjørn 
Gunhild 
(barn)  
 

Sylvi 

 
 
 

Bente 
Anne 
Bjørn 

(svigerbarn)  
 

Kjell 
 

Barnebarn og oldebarn 
 

Øvrige familie 

Begravelse fra Håkvik kapell fredag 4. mars, kl 11.00. 
Sørgehøytideligheten avsluttes ved graven. 

Øksnes Røde Kors
Minner om årsmøte ons-
dag 24. febr. kl. 18.00 på
Røde Korshuset.

Sortland kommune

Hovedtopptak 2016
For barnehager og skolefritidsordning –
Søknadsfrist 15.3.16
Nærmere opplysninger finnes ved å gå inn på
www.sortland.kommune.no
Erik Strand, Kommunalsjef - Oppvekst fra

nt
z.n

o

Hybelleilighet
på Stokmarknes til leie,
delvis møblert.
Tlf. 953 32 551

Vil du arrangere
aktiviteter for barn og
unge i asylmottak?
www.udi.no/tilskudd

Søknadsfrist 1. mars 2016

LEIEMARKEDKUNNGJØRING

Mens folk på Melbu går 
i fakkeltog med krav om 
at leveringsplikt og akti-
vitetsplikt opprettholdes, 
har fiskeriminister Per 
Sandberg pønska ut hva 
han skal bruke tida på. 
Han skal slåss mot de 
«mørke motkreftene». På 
inn- og utpust. Det kunne 
han fortelle til Aftenpos-
ten på lørdag. 

Sandberg er for feig 
til å fortelle hvem disse 
motkreftene er. På kaia på 
Myre nøyde han seg med 
å si at det er politikere og 
professorer han sikter til. 
Og at de befinner seg på 
institusjoner, universite-
ter og i akademia.

At ikke alle fiskere, fis-
kekjøpere, fiskeriforskere 
og kystbefolkninga ellers 
har tatt bølgen for regje-
ringas stortingsmelding 
om sjømatindustrien, er 
for Sandberg bare et bevis 
på at mørke motkrefter 
er i sving. At regjeringas 
forslag vil bidra til å rive 
grunnlaget unna mange 
kystsamfunn – den tanken 
streifer ikke fiskerimi-
nisteren. Og at hans egne 
fylkeslag i nord har vendt 
tommelen ned for fleire 

av forslaga, synes heller 
ikke å gjøre inntrykk. For 
Sandberg har sett lyset. 
Den gamle visdommen 
om at ingen kan spre slikt 
mørke som den som har 
sett lyset, har visst gått 
ham hus forbi.

Det første Høyre og Frp 
gjorde da de kom til mak-
ta, var å legge ned Fiske-
ridepartementet. Deretter 
har de valgt å utnevne 
som fiskeristatsråder to 
politikere som fiskeripo-
litisk var like blanke som 
en blanktorsk. Kystbe-
folkninga må nå betale 
prisen for at Per Sandberg 
i fjor haust ombestemte 
seg og likevel ville ha en 
plass ved Kongens bord. 

Oddmund Enoksen,
Sortland SV

Fiskeriminister 
under minstemål

Oddmund Enoksen

Dyktige, engasjerte faglæ-
rere er viktig for at alle 
elever skal lære mer.  Der-
for vil vi at elever i grunn-
skolen blir undervist i 
norsk, matematikk og 
engelsk av lærere som har 
fordypning i faget.

I et innlegg skriver 
Anne Tingelstad Wøien 
at Senterpartiet går imot 
kompetansekravene, og 
oppfordrer regjeringen til 
å reversere vedtaket. Det 
er selvsagt ikke aktuelt. 
Utfordringen i skolen i 
dag er at elevene ikke læ-
rer nok. Etter ti år i grunn-
skolen mangler altfor 
mange de grunnleggende 
ferdighetene de trenger 
for å klare seg i livet. Man-
ge faller ut av videregåen-
de skole, og mange sliter 
med å komme seg inn i 
arbeidslivet. Kompetanse-
kravene er et viktig skritt 
på veien mot en skole 
hvor elevene lærer mer.

Samtidig skal kompe-
tansekravene innfases på 
en smidig og god måte. 
Derfor har vi lagt opp til 
en overgangsperiode på 
ti år, slik at kommunene 
kan få lagt til rette for at 
lærerne kan skaffe seg det 
faglige påfyllet de trenger. 
En flink og erfaren lærer 
som har undervist i ma-
tematikk i 20 år må ikke 
nødvendigvis undervise 
i noe annet bare fordi 
hun ikke får videreutdan-
ningstilbud før om to år. 
Men kommunen må legge 
en plan for hvordan deres 
lærere skal få det nødven-
dige faglige påfyllet i løpet 
av ti år. Slik at alle elever 
i norsk skole i fremtiden 
skal kunne være trygge på 
å møte en lærer med fag-
lig fordypning.

Torbjørn Røe Isaksen,
kunnskapsminister (H)

Mer læring for elevene

Rødt Nordland foreslår 
at det settes i gang prøve-
prosjekt med leksefri sko-
le i kommuner i Nordland. 
Lekser har blitt omdisku-
tert etter hvert, og leksefri 
skole er derfor et alterna-
tiv som bør utprøves.

Lekser har vært en 
del av det norske skole-
systemet siden begynnel-
sen. I dag er lekser fort-
satt et vanlig innslag i de 
fleste elevers skolehver-
dag. Begrunnelsene er 
gjerne at lekser gir kunn-
skap, er nødvendig for å 
komme gjennom pensum, 
og styrker forholdet mel-
lom skole og hjem.

Dette viser seg imidler-
tid å være myter som ikke 
stemmer. Undersøkelser 
viser at det ikke er noen 
sammenheng mellom mye 
lekser og høy lærings-
effekt for de aller fleste 
elever. Fordi lekser gir 
minimalt med læring, og 
kan til og med ha negativ 
læringseffekt, hjelper det 
heller ikke for å nå kom-
petansemålene. Tiden 
som blir brukt på gjen-
nomgåing av lekser, kan 
heller bli brukt på faktisk 
læring. Lekser forskyver 
utdanningsansvaret fra 

skolen til foreldrene, noe 
som betyr at elever med 
foreldre som f.eks. jobber 
kveldsvakter eller ikke 
har høyere utdanning ikke 
får tilgang på den samme 
leksehjelpen som andre 
elever. 

Lekser bidrar i tillegg 
til å reprodusere klasse-
forskjeller. Forskning vi-
ser at de med høyt utdanna 
foreldre er de som tjener 
på lekser, og dermed får 
muligheten til å velge fritt 
blant høyere utdanning. 
Lekser fungerer dessuten 
demotiverende på elever 
som allerede sliter med å 
komme gjennom alt pen-
sumet. Enda et argument 
er at lekser fratar barn og 
ungdom retten til fritid. 
Forsøk med leksefri sko-
le ved Digermulen skole 
i Lofoten har vist at både 
skoleresultater og eleve-
nes trivsel er bedre enn 
landsgjennomsnittet.

Argumentene for en 
leksefri skole er med 
andre ord mange. Rødt 
mener derfor at det bør 
settes i gang prøvepro-
sjekter ved barne- og ung-
domsskoler i kommuner i 
Nordland. Forsøksskole-
ne må velges ut fra et øn-
ske om representativitet 
med tanke på geografi og 
elevtall. Målsettingene må 
minimum være å undersø-
ke om leksefri skole kan 
bidra til å utjevne klasse-
skiller mellom elevene, 
bedre resultatene og triv-
selen til demotiverte elev-
er, og hindre frafall senere 
i utdanningsløpet. 

Rødt Nordland,
årsmøtet

Prøveprosjekt 
med leksefri skole

Lurer du på 
noe om kreft?

Ring 800 57338 
(800 KREFT) 

eller chat med oss på 
www.kreftforeningen.no

Fiskeriminister under minstemål 
 Bladet Vesterålen. 23.02.2016. Side: 23 
Mens folk på Melbu går i fakkeltog med krav om at
leveringsplikt og akti- vitetsplikt opprettholdes, har
fiskeriminister Per Sandberg pønska ut hva han skal
bruke tida på.

Han skal slåss mot de «mørke motkreftene». På inn- og
utpust. Det kunne han fortelle til Aftenpos- ten på
lørdag. Sandberg er for feig til å fortelle hvem disse
motkreftene er. På kaia på Myre nøyde han seg med å
si at det er politikere og professorer han sikter til. Og at
de befinner seg på institusjoner, universite- ter og i
akademia. At ikke alle fiskere, fis- kekjøpere,
fiskeriforskere og kystbefolkninga ellers har tatt bølgen
for regje- ringas stortingsmelding om sjømatindustrien,
er for Sandberg bare et bevis på at mørke motkrefter er
i sving. At regjeringas forslag vil bidra til å rive
grunnlaget unna mange kystsamfunn - den tanken
streifer ikke fiskerimi- nisteren. Og at hans egne
fylkeslag i nord har vendt tommelen ned for fleire
Oddmund Enoksen av forslaga, synes heller ikke å
gjøre inntrykk. For Sandberg har sett lyset. Den gamle
visdommen om at ingen kan spre slikt mørke som den
som har sett lyset, har visst gått ham hus forbi. Det
første Høyre og Frp gjorde da de kom til mak- ta, var å
legge ned Fiske- ridepartementet. Deretter har de valgt
å utnevne som fiskeristatsråder to politikere som
fiskeripo- litisk var like blanke som en blanktorsk.
Kystbe- folkninga må nå betale prisen for at Per
Sandberg i fjor haust ombestemte seg og likevel ville
ha en plass ved Kongens bord. Oddmund Enoksen,
Sortland S

© Bladet Vesterålen
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Selger legemidler  
til mindreårige

dårlig opplæring
Førr dem som jobbe i kassa på 
butikk, så e det et flertall av 
unge studenta som har det som 
ekstrajobb. Dem bi fort 
oversedd i den forstand at sia 
dem bære e ekstrahjelp, så får 
dem ikje nødvendig kursing og 
opplæring. Her må arbeidsgiver 
ta tak, og kurse samtlige 

ansatte. nåkka man aldri har 
hørt om. Det må arbeidsgiver 
huske. Hilsen tidligere kasse-
medarbeider.

m. Whatsherface finnset

Priskrigen på  
bensin fortsetter

griskhetskultur
Hvis bensinselskapene holder 
disse prisene nede over lengre 
tid, så presser det regjeringen 

til å også sette ned avgiftene, 
med andre ord at « griskhets-
kulturen» til staten blir mindre.

even skjelstad

ikke diesel!
Ja, men vi må få ned bensinpri-
san, og ikke dieselprisan! 
bjørn steinar Korneliussen

la dem koste det samme
Med tanke på usikkerheten 
rundt diesel og slikt no, så 

forsvArspolitiKK

Høyre med 
to tunger
i deN senere tid har både 
høytstående militære og po-
litikere uttalt at vårt forsvar 
sultefores. Natos fremste po-
litikere vedtok i Wales i 2014 
at forsvarsbudsjettene skulle 
opp til to prosent av BNP. 
Erna Solberg var en av dem 
som forpliktet seg til det. 
Kort tid etter sier hun at 
«prosentmål er tull». For-
svarsministeren var enig. 
Forsvarssjefens fagmilitære 
råd (FMR) ble sterkt påvirket 
av disse utspill. FMRs forslag 
ble derfor verken fugl eller 
fisk, og ikke det mål Nato 
hadde satt.

i stAtsmiNistereNs tale 
til Høyres sentralstyre nylig 
var hun bekymret for de opp-
gaver Nato står ovenfor. Våre 
nordområder ble spesielt 
nevnt. Det verken statsmi-
nister eller forsvarsminister 
nevner er at vi har et sterkt 
underfinansiert forsvar. Vi 
har store mankoer over hele 
forsvarsområdet. Høyre taler 
med to tunger om vårt for-
svar. Statsministeren fører 
an med å si at «prosentmål er 
tull», og bidrar med at FMKs 
forslag blir deretter. Så legger 
hun deretter ut om det alvor-
lige trusselbilde Nato står 
ovenfor, men sier lite eller in-
gen ting om at vårt forsvar 
trenger betydelig økning i 
bevilgningene for å møte de 
trusler som ligger foran oss.

ANDor NormANN 
 

meNiNger

AN og 
prostata
ser i lørdagens Apropos at 
sjefredaktør Hanssen håper 
at AN leverer et produkt le-
serne abonnerer på. Vel, per-
sonlig føler jeg det kan fort 
forandres til det verre om 
han i en partinøytral avis lar 
noen av sine rødegardister ta 
parti, og stigmatiserer me-
ningsmotstandere som 
menn i prostataalderen. Jeg 
har for øvrig aldri, hørt om 
mennesker som offentlig, 
kritiserer de som indirekte 
betaler ens lønn slik.

STeiN

fisKeripolitiKK

ottAr brox hadde nylig en 
kommentar i Dag og Tid med 
tittel «Tenk om vi hadde stelt 
oss like dumt med olja som 
med fisken». Der refererer Brox 
til en liten bo, «Hvem skal eie 
Norge»? Boka omtaler rent-
seeking, som betyr å skaffe seg 
eiendom som kan gi eieren 
kontinuerlig avkastning, helst i 
all framtid. Fiskeriminister Per 
Sandberg har uttalt at han ikke 
vil føre fisken ut av Nord-Nor-
ge, men regionalisere leve-
ringsplikten for trålerne, med 
andre ord han vil kutte leve-
ringsplikten til bestemte anlegg 
som i dag. Adm.direktør Steinar 
Eliassen i fiskeindustriselska-
pet Norfra AS sier om bortfall av 
spesifikt leveringsplikt: «Det er 
det største ran av Nord-Norge 
siden nazistene brente Finn-
mark». Eliassen anmodet alle 
på Stortinget å få opp øynene 
for hva som holder på å skje i 

fiskeripolitikken og stoppe det.

det hAr i etterkrigstida vært 
en løpende debatt om hvem 
som har rett til fisken og om 
kvotefordeling mellom kystflå-
ten og havfiskeflåten. Man har 
ligget på en praksis som har 
gjort det levelig for begge grup-
pene. Fiskekjøperne på land 
har vært avhengig av leveranse 
både fra kystflåten og trålerne. 
Etter hvert ble trålerne gjort i 
stand til å filetere og blokkfryse 
fisken til sjøs. Brukene på land 
fikk ujevn tilførsel av fisk siden 
sjarkene ikke kunne drive uti 
havet. Dermed knyttet man trå-
lerkonsesjoner til leverings-
plikt til bestemte fiskebruk og 
da mente man helårsdrift for 
landbasert fiskeforedling var 
sikret. 

for NoeN måneder siden leste 
jeg at fiskeriminister Aspaker 
støttet Tveteråsutvalgets inn-
stilling om tilbud til fiskeprodu-
senter om å eie fiskekvoter. Et 

enstemmig fylkesting i Finn-
mark og små fiskeprodusenter 
sa nei til forslaget. Statsviter Ot-
tar Brox sammenlignet Tveter-
ås utvalgets forslag med at 
Landbruksdepartementet ga 
bort Statskogs skog til papirpro-
dusenter, gratis. En formidabel 
kapitaloverføring, kalte Brox 
begge gavene, både skog og 
fisk. Aspaker var også frampå 
og ville legalisere trålernes salg 
av frossenfisk til de kjøpere 
som betaler mest. Fisken går da 
til Kina og Øst-Europa, blir fer-
digskåret og pakket. Det skapes 
arbeidsplasser og fisken øker i 
verdi.

Apropos verdisKApiNg, 
skinkeprodusenter i Italia og 
Spania produserer parmaskin-
ke og serranoskinke med en 
mangedobling av prisen/verdi-
en på en kilo svinekjøtt. Kysten 
med sine råstoff som hvalkjøtt, 
torsk, kveite, breiflabb, stein-
bit, uer, sei og laks kan lage deli-
katesser som klippfisk,   bokna-

fisk, rødsei, hvalbiff og andre 
sjømatretter som skulle ha li-
vets rett på linje med europeisk 
skinke, i dag er bare laks, tørr-
fisk og klippfisk på markedet.

Når vi vet at vårt viktigste 
matforråd er fisk og sjømat, sy-
nes det å være dristige fiskeri-
politiske veivalg Tveteråsutval-
get legger opp til. Fisken må 
forvaltes kontrollert slik at 
overfiske ikke skaper ubalanse i 
årgangene og for de forskjellige 
fiskeslag. Det er også viktig å 
unngå forurensing av havene 
slik at ikke fisk og sjømat blir 
skadelidende. Disse utfordrin-
gene må møtes med fornuftige 
tiltak. Tveteråsutvalgets for-
slag om rett til fisk og leverings 
styring, finner jeg ikke gode. 
Rett til fiskeressursene bør til-
falle kystens befolkning og 
kystflåten som forvaltere av 
dette arvesølv en av våre evig 
vatrende ressurser.

BjørN olSeN 

Det store kystranet
Arvesølv: Rett til fiskeressursene bør tilfalle kystens befolkning og kystflåten som forvaltere av dette arvesølvet.

Det store kystranet 
 Avisa Nordland. 23.02.2016. Side: 14 
BJØRN OLSEN 
FISKERIPOLITIKK

OTTAR BROX hadde nylig en kommentar i Dag og Tid
med tittel «Tenk om vi hadde stelt oss like dumt med
olja som med fisken». Der refererer Brox til en liten bo,
«Hvem skal eie Norge»? Boka omtaler rentseeking,
som betyr å skaffe seg eiendom som kan gi eieren
kontinuerlig avkastning, helst i all framtid.
Fiskeriminister Per Sandberg har uttalt at han ikke vil
føre fisken ut av Nord-Norge, men regionalisere
leveringsplikten for trålerne, med andre ord han vil
kutte leveringsplikten til bestemte anlegg som i dag.
Adm.direktør Steinar Eliassen i fiskeindustriselskapet
Norfra AS sier om bortfall av spesifikt leveringsplikt:
«Det er det største ran av Nord-Norge siden nazistene
brente Finnmark». Eliassen anmodet alle på Stortinget
å få opp øynene for hva som holder på å skje i
fiskeripolitikken og stoppe det.

DET HAR i etterkrigstida vært en løpende debatt om
hvem som har rett til fisken og om kvotefordeling
mellom kystflåten og havfiskeflåten. Man har ligget på
en praksis som har gjort det levelig for begge
gruppene. Fiskekjøperne på land har vært avhengig av
leveranse både fra kystflåten og trålerne. Etter hvert ble
trålerne gjort i stand til å filetere og blokkfryse fisken til
sjøs. Brukene på land fikk ujevn tilførsel av fisk siden
sjarkene ikke kunne drive uti havet. Dermed knyttet
man trålerkonsesjoner til leveringsplikt til bestemte
fiskebruk og da mente man helårsdrift for landbasert
fiskeforedling var sikret.

FOR NOEN måneder siden leste jeg at fiskeriminister
Aspaker støttet Tveteråsutvalgets innstilling om tilbud
til fiskeprodusenter om å eie fiskekvoter. Et enstemmig
fylkesting i Finnmark og små fiskeprodusenter sa nei til
forslaget. Statsviter Ottar Brox sammenlignet Tveterås
utvalgets forslag med at landbruksdepartementet ga
bort Statskogs skog til papirprodusenter, gratis. En
formidabel kapitaloverføring, kalte Brox begge gavene,
både skog og fisk. Aspaker var også frampå og ville
legalisere trålernes salg av frossenfisk til de kjøpere

som betaler mest. Fisken går da til Kina og Øst-Europa,
blir ferdigskåret og pakket. Det skapes arbeidsplasser
og fisken øker i verdi.

APROPOS VERDISKAPING, skinkeprodusenter i Italia
og Spania produserer parmaskinke og serranoskinke
med en mangedobling av prisen/verdien på en kilo
svinekjøtt. Kysten med sine råstoff som hvalkjøtt,
torsk, kveite, breiflabb, steinbit, uer, sei og laks kan lage
delikatesser som klippfisk, boknafisk, rødsei, hvalbiff
og andre sjømatretter som skulle ha livets rett på linje
med europeisk skinke, i dag er bare laks, tørrfisk og
klippfisk på markedet.

NÅR VI vet at vårt viktigste matforråd er fisk og sjømat,
synes det å være dristige fiskeripolitiske veivalg
Tveteråsutvalget legger opp til. Fisken må forvaltes
kontrollert slik at overfiske ikke skaper ubalanse i
årgangene og for de forskjellige fiskeslag. Det er også
viktig å unngå forurensing av havene slik at ikke fisk og
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sjømat blir skadelidende. Disse utfordringene må
møtes med fornuftige tiltak. Tveteråsutvalgets forslag
om rett til fisk og leverings styring, finner jeg ikke gode.
Rett til fiskeressursene bør tilfalle kystens befolkning
og kystflåten som forvaltere av dette arvesølv en av
våre evig vatrende ressurser.

© Avisa Nordland
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- Om fiskeri og rasering av fiskerisamfunn 
 Vesterålen Online. 22.02.2016 20:10 
Kurt Jenssen, Hadsel Senterparti 
Vinterens store triller for kysten befolkning er de
sentralt styrte omleggingene som det ser ut til at
posisjonspartiene på stortinget ivrer for.

Havbruksmeldingen tar opp i seg forskjellige forslag,
blant annet det å slippe totalt fri de trålerne som har
forskjellige forpliktelser til respektive lokalsamfunn.

 Norge har fått en ny fiskeriminister som i
tiltredelseserklæringen sier at han har mye å lære og
får en bratt læringskurve.

 Kjapt var læringskurven over og han skulle
revolusjonere næringen ved å strukturere sjarkkvoter til
store kystbåter osv. Vi husker oppslag som: Fiskere
raser, Kysten raseres, og så videre.

 Fra stortings- og regjeringshold hevdes det at fisken
skal bli den nye oljen.

 Frps Carl Ivar Hagen ville, som vi huske, selge Norges
oljeressurser. Dyktige fremsynte politikere hindret det.

 Resultatet vet vi i dag: Rikdommen som oljen skapte,
har bygd Norge og gjort Norges befolkning økonomisk
velholden.

 Nå er vi på full vei i samme retning som Hagen ivret
for, men nå er det ikke oljen, men fisken som skal
selges og samles på noen få eierhender.

 Det norske folk eier fisken i havet som Norge har fått
råderett over. Fisken må vi se verdien av i et
evighetsperspektiv hvis vi klarer å bevare havet rent og
unngå for stor oppvarming.

 Jeg tror ikke vi når målet om mer sysselsetting basert
på den råstoffmengden vi har tilgjengelig, ved å sette
de forskjellige flåtegrupper opp mot hverandre.

 Utviklingen har gått fra stort sett bare små båter til
den miksen vi har i dag med noen mindre båter,

mellomstore og store kystbåter og en trålerflåte.
Fordelingen av kvoteandeler mellom flåtegruppene har
ligget relativt fast i svært mange år.

 Utfordringene vi har sett de siste år, gjelder en del
trålerkonsesjoner som har leveringsforpliktelser til
kystsamfunn.

 I Nordland gjelder dette Melbu og Stamsund samt
noen mindre forpliktelser til andre kystkommuner.

 Både Melbu og Stamsund får svært mye råstoff fra
kystflåten i vintersesongen. Vi ser at dette sammen
med levendelagring kan strekke sesongen svært langt.

 Da burde det være mulig å oppfylle
konsesjonsvilkårene ved å sørge for råstoff i
høstmånedene.
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 Nedbyggingen i antall arbeidsplasser på for eksempel
Melbu vitner ikke om industrisatsing, men heller et
ønske om kun å øke profitten, på bekostning av
kystlandsbyens behov for arbeidsplasser.

 Det snakkes mye om verdiskapning. Samfunnsmessig
verdiskapning kan også måles i hvor mye arbeide og
lønnsinntekt hvert tonn fisk gir, ikke nødvendigvis hvor
mye penger som må trilles til banken for å svare
kapitalkostnader eller utbytte.

 Regionalisering av leveringsplikten, fjerning av
bearbeidingsplikten og avvikling av aktivitetsplikten
bidrar ikke til å vedlikeholde arbeidsplassene på land
på Melbu eller Stamsund.

 Kurt Jenssen, kommunestyrerepresentant for Hadsel
Senterparti og fylkestingsrepresentant i Nordland
Senterparti

 Kurt Jenssen (Sp) mener nedbyggingen i antall
arbeidsplasser på ikke vitner om industrisatsing, men
et ønske om kun å øke profitten, på bekostning av
kystlandsbyens behov for arbeidsplasser. Foto: Silje
Nilsen, Vesteraalens Avis

© Vesterålen Online

Se webartikkelen på http://ret.nu/xGtq1V0
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SV ville heller til Mehamn enn Båtsfjord: â
Stortingskomiteen burde fått med seg andre syn på
Sjømatmeldingen i stedet for å reke fra møte til møte med
Norway Seafoods 
 iFinnmark Pluss. 1 like treff. 22.02.2016 17:51 
Alf Helge Jensen 
Siv Elin Hansen (SV) synes det har blitt mye Røkke i
næringskomiteens arbeid med Sjømatmeldingen. Det
synet deler ordfører Trond Einar Olaussen i Gamvik.

Til tross for at Aker-selskapene Norway Seafoods og
Havfisk stilte med proffe opplegg i Stortinget under
høringen om Sjømatmeldingen, får de også god
anledning til å presentere sine syn når
næringskomiteen denne uka besøker Båtsfjord og
Melbu. Siv Elin Hansen ville heller til Mehamn, men ble
avvist av komiteen.

 - Satt på spissen burde stortingskomiteen fått med
seg andre aktører og andre syn på Sjømatmeldingen i
stedet for å reke fra møte til møte med Norway
Seafoods. Det blir de store som blir de bærende
stemmer, sier stortingsrepresentant Siv Elin Hansen
(SV) fra Troms.

 Ville til Mehamn

 I forrige uke uttalte stortingsrepresentant Ingrid Heggø
(Ap) til Finnmarken at Båtsfjord ikke var hennes
førstevalg da næringskomiteen skulle til Finnmark. Ikke
for at Båtsfjord ikke er viktig nok, men for at
standpunktene der er velkjente for komiteen.

 Heggø presiserte imidlertid at det ikke var noen
omkamp fra hennes side om stedsvalg. Men hun
ønsket seg også andre inntrykk. Derfor besøkte hun
Mehamn sist fredag sammen med Siv Elin Hansen.
Det Heggø glemte å fortelle, var at samme Hansen
hadde foreslått for de andre i komiteen at de burde dra
til Mehamn i stedet for Båtsfjord. Men hun ble ikke
hørt.

 SV reagerte

 Hansen reagerte da hun leste om Mehamn-besøket i

Finnmarken

 - Det var saksordfører Frank Bakke-Jensen og Heggø
som foreslo reiseruta. Jeg synes det er litt rart å se at
Ap-Heggø forteller i avisa at hun tok initiativ til et
Mehamn-besøk når hun selv står bak komiteens
program i Båtsfjord. Men det viktigste er at også Ap
ønsket å besøke Mehamn. Det var veldig bra, sier
Hansen. Hun bor i Sørreisa, men poengterer at hun er
sjøsame fra Kvalsund.

 5. februar sendte Hansen e-post til alle medlemmene i
komiteen der hun skriver:

 Mehamn har industri som har vært utsatt for
utfordringer over tid, har aktører som er nye og satser
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på utvikling av kvalitetsprodukter og representerer
både de mulighetene og de utfordringene
kystsamfunnene har, knyttet til fiskeri og den
meldingen vi nå behandler.

 Findus

 Videre heter det at komiteen i Mehamn vil kunne få
god innsikt i problemstillinger knyttet til leveringsplikt,
aktivitetsplikt og rekruttering.

 Hansen peker også på at Mehamn ett av stedene
Findus vurderer når det nå forhandles om en mulig
hjemflagging fra Kina.

 Videre skriver hun: Næringsaktørene i Mehamn driver
ganske forskjellig, så det er fint mulig å få sett på
forskjellige typer produksjon, og få snakket med
aktører med forskjellige syn på framtid og muligheter.
Samtidig synes jeg det er veldig viktig for oss å bruke
den muligheten en komitéreise er til å få innspill fra
miljøer som ikke har de samme ressursene til å delta i
høringer og i politisk påvirkning.

 Mer enn Båtsfjord

 Hansen mener at det er et viktig signal å vise at
sentrale politiske miljøer ser at Finnmark er mer enn
Båtsfjord. Også derfor ønsket hun Mehamn.

 Fredag var altså hun og Heggø i Mehamn. Og den
smule disputt i forkant, forhindrer ikke en felles
oppfatning. De har sendt ut en felles pressemelding
der det blant annet heter:

 Vi har møtt både små og store aktører, og fått innblikk
i forventninger og utfordringer. For å ta forventningene
først; Findus kan komme til Mehamn, men da må de
være sikret fiskeråstoff. Her kommer
leveringsforpliktelsene inn. Budskapet var klart, ingen
regionalisering av leveringsforpliktelsene.

 Pilotprosjekt på samfunnskvoter og kvotebonus ved
levendelagring var framhevet som gode virkemiddel.
For å få råstofftilgang året rundt, ønskes en utredning

om flytting av kvoteåret, kvotefleks på båtnivå og
kvotebonus ved helårsavtaler mellom industri og flåte.

 Bekymret ordfører

 Ordfører Trond Einar Olaussen er godt fornøyd med
fredagens besøk, men skulle gjerne sett at hele
komiteen kom til Mehamn. Og der kunne man fått til et
minst like bra program, og med de samme tilreisende
fra andre steder i fylket, som for eksempel
regionrådene.

 - Når sentrale politikere er i Finnmark, har man en
tendens til å velge Båtsfjord. De er flinke i Båtsfjord,
men Fiskeri-Finnmark er mye mer. Det viktigste i denne
sammenheng er imidlertid at Norway Seafoods, som
er de eneste i næringa som ikke tjener penger, ser ut til
å bli et slags offisielt talerør for norsk fiskerinæring.
Det er et paradoks at de skal levere premissene. Dette
er min største bekymring, sier Olaussen.

 Avviser all reisekritikk

 Frank Bakke-Jensen sier reiseprogrammet ble drøftet i
komiteen, og det var enighet om Båtsfjord og Melbu.
Han synes kritikken er helt urimelig.

 - I Båtsfjord møter vi hele spekteret fra snøkrabbe og
levendelagring til filet og tørking av fiskehoder.
Dessuten har vi invitert en lang rekke aktører fra andre
steder. Det er ikke snakk om at vi bare skal møte
Båtsfjord-miljøet eller Norway Seafoods, sier Frank
Bakke-Jensen (H).

 Han er saksordfører for næringskomiteens behandling
av Sjømatmeldingen.

 Bakke-Jensen sier det hadde vært interessant nok å
besøke andre steder, men at da ville de brukt all for
mye tid til reising. Derfor ble også Myre kuttet ut.

 - For øvrig minner jeg om at stortingsrepresentantene
kan reise så mye de vil for å se på forholdene uten at
det koster dem noe, sier Bakke-Jensen.

Nyheter - Nofima AS Uttak 04.03.2016

Side 43 av 158



 Det var han og Ingrid Heggø (Ap) som laget
reiseprogrammet som ble godkjent i komiteen. Hun
ville også til Hammerfest for å høre hvordan systemet
med samfunnskvoter fungerer (Hammerfest
kommune eier 40 prosent av trålkvotene de opprinnelig
hadde).

 Ikke enige om alt

 - Vi ble ikke enige om alt, men Båtsfjord er greit nok.
Da jeg foreslo Hammerfest, fikk jeg beskjed om at
billettene allerede var bestilt, sier Heggø.

 Men for å få flere meninger, reiste hun til Mehamn.
Denne uka besøker hun flere steder på Vestlandet. Hun
skal også til Lofoten.

 Bakke-Jensen avviser bastant at billettbestillingen
hadde betydning, og sier det i beste fall er en
misforståelse. Når det gjelder Hammerfest, sier han at
de har hatt flere møter med ordfører Alf E. Jacobsen.

 Opprinnelig skulle komiteen bruke tre dager, men dette
ble kuttet fordi medlemmene ønsket å være sammen
med familien i vinterferien.

 Håper på enighet

 Den tredje dagen er derfor utsatt. Det blir en studietur
til Tromsø for å besøke både bedrifter, organisasjoner
og offentlige institusjoner innen fiskerinæringa.

 Bakke-Jensen sier at hans mål for komitéarbeidet er å
oppnå bred enighet, i hvert fall blant de største
partiene. Dette for å få til et opplegg som varer over år.
Hvis ikke, risikerer man nye runder etter et eventuelt
regjeringsskifte

 - Jeg tror vi alle har samme mål, nemlig at mest mulig
råstoff skal på land og bearbeides der, men med fokus
på lønnsomhet. Videre håper jeg at vi kan rydde opp i
de mange forhold som har gjort at vi ikke har oppnådd
det vi ønsker. Dessuten skal vi legge rammer for
arbeidet til kommisjonen som skal se på
aktivitetsplikten, sier Frank Bakke-Jensen.

 Programmet

 I Båtsfjord onsdag skal komiteen besøke en rekke
bedrifter. Deretter blir det møte der Fiskerigruppa,
Norway Seafoods, Storbukt Fiskeindustri i
Honningsvåg, Øst-Finnmark- og Vest-Finnmark
regionråd, samt Hermod Larsen fra Fiskeridirektoratet i
tur og orden slipper til.

 Opplegget er omtrent det samme når komiteen
besøker Sortland og Melbu torsdag. De to siste
postene på programmet er satt av til Røkke-selskapene
Norway Seafoods og Havfisk.

 Image info:

 MEHAMN-BESØK: Fredag besøkte
stortingsrepresentant Siv Elin Hansen (SV) Mehamn.
Hun mener hele næringskomiteen burde reist dit i
stedet for Båtsfjord.begge Foto: Oddbjørn Hansen

 NY BÅTSFJORDTUR: Selv om det langt fra er første
gang sentrale politikere besøker Båtsfjord, forsvarer
Frank Bakke-Jensen valget av den såkalte
fiskerihovedstaden. Her er han under et tidligere besøk
sammen med Fiskeridirektoratets Hermod Larsen,
daværende statsråd Elisabeth Aspaker og fiskekjøper
Kjell Olaf Larsen.Foto: Inge Wahl

© iFinnmark Pluss

Se webartikkelen på http://ret.nu/w1swJlr

Oversikt over like treff

SV synes det blir for mye Røkke â ville heller til Mehamn enn

Båtsfjord
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Torsk - fisken som byggde en nation 
 Sveriges Radio P1. 22.02.2016 17:44 
Fisken som baskerna fiskade i Amerika - flera hundra
år före Columbus. Fisken som vi lärde oss att sluta
äta. Är det OK att äta torsk nu? Kommande avsnitt
sänds 1 av 9 Runhild Olsen i sin rorbua.

Foto: Nina Frogneborn 2 av 9 Journalisten och
författaren Frank Jenssen. Foto: Nina Frogneborn 3 av
9 Vy från Lofoten. Foto: Nina Frogneborn 4 av 9 Torsk
på tork. Foto: Nina Frogneborn 5 av 9 Ombytligt väder.
Foto: Nina Frogneborn 6 av 9 Några fiskebåtar på
Lofoten. Foto: Nina Frogneborn 7 av 9 Restaurang
Bacalao på Lofoten. Foto: Nina Frogneborn 8 av 9
Bengt Kåmark på Havs- och vattenmyndigheten. Foto:
Tomas Tengby 9 av 9

 Nu i februari är skreisäsongen i full gång i Nordnorge.
Alla fiskar kungen av torsk som de kallar ishavstorsken
som simmar ner till Lofoten.

 Torsken har haft en enorm betydelse för Norge som
nation. Journalisten och författaren Frank Jensen
menar att det var torsken som byggde Norge som
nation. Meny träffar honom på Lofoten.

 Där finns också Runhild Olsen, yogalärare och fiskare.

 Det handlar om torskens roll i Norge, då och nu.

 Det handlar också om torskfiskets långa och hemliga
historia. Vikingarna fiskade torsk vid Amerikas östkust.
Och baskerna fiskade också där men höll det hemligt.
De fiskade i flera hundra år före Columbus seglade til
Amerika.

 Bengt Kåmark på Havs- och vattenmyndigheten kan
svara på hur torsken mår i våra vatten, i Östersjön som
varit våra viktigaste torskvatten, och i Kattegatt och
Skagerack. Växer stammarna till sig?

 Dela

 Torsk på tork på Lofoten. Foto: Nina Frogneborn.

 Runhild Olsen i sin rorbua. Foto: Nina Frogneborn

 Journalisten och författaren Frank Jenssen. Foto:
Nina Frogneborn

 Vy från Lofoten. Foto: Nina Frogneborn

 Torsk på tork. Foto: Nina Frogneborn

 Ombytligt väder. Foto: Nina Frogneborn

 Några fiskebåtar på Lofoten. Foto: Nina Frogneborn

 Restaurang Bacalao på Lofoten. Foto: Nina
Frogneborn

 Bengt Kåmark på Havs- och vattenmyndigheten. Foto:
Tomas Tengby

© Sveriges Radio P1
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- Per Sandbergs mørke motkrefter 
 Vesterålen Online. 22.02.2016 12:59. Oppdatert 15:05 
Av Oddmund Enoksen, Sortland SV 
Mens folk på Melbu går i fakkeltog med krav om at
leveringsplikt og aktivitetsplikt opprettholdes, har
fiskeriminister Per Sandberg pønska ut hva han skal
bruke tida på. Han skal slåss mot de mørke
motkreftene. På inn- og utpust.

Det kunne han fortelle til Aftenposten på lørdag.

 Sandberg er for feig til å fortelle hvem disse
motkreftene er. På kaia på Myre nøyde han seg med å
si at det er politikere og professorer han sikter til. Og at
de befinner seg på institusjoner, universiteter og i
akademia.

 At ikke alle fiskere, fiskekjøpere, fiskeriforskere og
kystbefolkninga ellers har tatt bølgen for regjeringas
stortingsmelding om sjømatindustrien, er for Sandberg
bare et bevis på at mørke motkrefter er i sving. At
regjeringas forslag vil bidra til å rive grunnlaget unna
mange kystsamfunn - den tanken streifer ikke
fiskeriministeren. Og at hans egne fylkeslag i nord har
vendt tommelen ned for fleire av forslaga, synes heller
ikke å gjøre inntrykk. For Sandberg har sett lyset. Den
gamle visdommen om at ingen kan spre slikt mørke
som den som har sett lyset, har visst gått ham hus
forbi.

 Det første Høyre og FrP gjorde da de kom til makta,
var å legge ned Fiskeridepartementet. Deretter har de
valgt å utnevne som fiskeristatsråder to politikere som
fiskeripolitisk har vært like blanke som en blanktorsk.
Kystbefolkninga må nå betale prisen for at Per
Sandberg i fjor haust ombestemte seg og likevel ville
ha en plass ved Kongens bord.

© Vesterålen Online
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Ole Erik Klokeide
Bergen

Tobø Fisk i Havøysund driver 
mottak og industriell foredling 
av fisk og levendelagring av 
torsk. Fiskeribedriften produ-
serer i  hovedsak filetprodukter 
av hvitfisk som torsk, hyse og 
sei, med ferskloins som er selve 
indrefileten i fisken. Tobø pro-
duserer også en del fersk, iset 
torsk i hovedsak blankpakket.

Halvert resultat
Omsetningen i Tobø Fisk var 
stabil i fjor, men resultatene ble 
svakere enn i 2014. På driften 
endte Tobø Fisk med 6,9 mil-
lioner kroner i resultat, mer 
enn en halvering fra 14,4 millio-
ner kroner i 2014. Tilsvarende 
sank resultat før skatt fra 13,5 
millioner kroner i 2014, til 5,6 

millioner kroner i fjor. Vare-
kostnadene økte med 7,6 mil-
lioner kroner i forhold til 2014.

FiskeribladetFiskaren har 
gjenntatte ganger forsøkt å få 
kommentarer til regnskapet 
fra daglig leder Tor-Bjarne 
Stabell. Han har ikke ønsket å 
kommentere det.

Alt solgt
I styrets årsberetning for 2015 
skriver selskapet at utviklin-
gen i 2015 generelt har vært 
god for bransjen og prisen på 
råvarene har holdt seg stabil 
gjennom året. «Utviklingen i 
viktige europeiske land som 
importerer vår fisk har vært 
god. Forholdet mellom prisen 
på råvaren og markedsprisen 

har vært slik at vi har hatt god 
margin på vår produksjonsak-
tivitet. Etterspørselen har vært 
god og lagersituasjonen gunstig 
så situasjonen i vårt selskap er 
god», skriver styret.

Dårlig vær i januar og februar 
i fjor førte til ujevn produksjon 
og ustabil vareflyt i markedene. 
Det motsatte skjedde i mars og 
april. Fisketrykket var så stort 
at selv om Tobø Fisk utnyttet all 
produksjonskapasitet, ble det 
likevel eksportert en betydelig 
mengde hel fisk. Videre skriver 
styret at like over påske ble det 
stopp i fisket. Selskapets leven-
defisk-båter startet fisket like 
over påske og fisket ut første 
del av mai. Utslakting begynte 
i slutten av mai/begynnelsen 
av juni. Frem mot ferien var 
aktiviteten basert på levende 
fanget fisk og noen lokale line-
båter. Alt ble solgt og selskapet 
bygget ikke opp noe lager.

Gode utsikter
Ifølge årsberetningen så ser 
fremtidsutsiktene for fiskeri-
selskapet i Havøysund gode 
ut. Kvotene er som kjent lavere 
enn i fjor og bransjen venter 
noe høyere råvarepriser. Tobø 
Fisk har inngått avtaler med 
flere snurrevadbåter utover 

Tobø Fisk As konsern
Tall i mill kr 2015 2014 %
Driftsinntekter	 119,22	 118,58	 0,5
Driftsresultat	 6,87	 14,4	 -52,3
Resultat	før	skatt	 5,63	 13,55	 -58,5

Selnes Rederi AS
I Dalsøyra i Gulen i Sogn og 
Fjordane er fiskebåtrederiet 
Selnes Rederi nystiftet. Sel-
skapet skal drive fiskeri- og 
rederivirksomhet og har fått 
200.000 kroner i aksjekapital. 
Styrets leder er Morten Rasch 
og Håkon Nymoen Selvik er 
styremedlem.

Børresen Junior AS
I Bøstad i Vestvågøy er ak-
sjeselskapet Børresen Junior 
etablert. 
Selskapet skal drifte og leie ut 
fiskefartøy, samt annen fiskeri-
relatert virksomhet. 
Selskapet har fått 30.000 kro-
ner i aksjekapital. Simen An-
dre Børresen er daglig leder, 
mens Steve Johan Børresen er 
styreleder. Atle Kolbein Bør-
resen, Simen Andre Børresen 
og Bjarte Patric Børresen er 
styremedlemmer.

Partrederiet Mehamn 
Havfiske DA
I Mehamn i Gamvik kommune 
er et partrederi med navnet Me-
hamn Havfiske etablert. Selska-
pets formål er å drive kyst- og 
havfiske langs norskekysten. 
Lasse Granly har en andel på 
50,1 prosent, mens Frikk Ha-
rald Hansen har 49,9 prosent.

Lund Aqua Group AS
I Sande i Vestfold er det stiftet 
et selskap ved navn Lund Aqua 
Group, som blant annet skal 
drive med utvikling av aqua 
marine løsninger. Selskapet 
har fått 100.000 kroner i ak-
sjekapital. 
Daglig leder og styremedlem 
er Bjørn Larsen og Eivind An-
dreas Lund er styreleder.

Romsdal Innovasjon AS
I Åndalsnes i Rauma er Roms-
dal Innovasjon registrert som 
nytt aksjeselskap med en ak-
sjekapital på 900.000 kroner. 
Selskapet skal være en aktiv 
part i næringslivet i Rauma og 
Romsdal for øvrig. Selskapet 
skal også ha eierskap i drifts-
selskapet Nordveggen AS, som 
skal drifte innovasjonsselska-
pet. 
Styreleder er Jon Daniel Nesje, 
mens Frank Amundsen, Lars 
Støbakk Stenerud, Arvid Gjer-
de, Tom Samuelsen og Alf Vee 
Midtun er styremedlemmer.

Salten Recyckling AS
I Nygårdsjøen i Gildeskål er ak-
sjeselskapet Salten Recyckling 
oppstartet. Selskapets formål 
er å håndtere og bearbeide 
marint avfall i egen regi og i 
samarbeid med andre mar-
kedsaktører. Aksjekapitalen 
er 50.000 kroner og Sverre 
Andersen er styreleder. Vidar 
Sørensen og Silje Nordgård er 
styremedlemmer.

ole.klokeide@fbfi.no
Mobil: 47 80 98 37

NYE 
bedrifter
i sjømat-
næringen

ISLAND

havøysund, 
finnmarK

Svakere for Tobø Fisk i Havøysund
FAkTA: Tobø Fisk As
QQFiskemottak og hvitfiskpro-

dusent av ferske og foredlede 
produkter i Havøysund. Selska-
pet har også drevet med levende-
lagring av torsk siden 2002, og 
forsyner markedet med fersk fisk 
i sommermånedene.
QQSelskapet eksporterer det 

meste til EU-markedet med 
Frankrike som det største mar-
kedet. Fryste fiskeprodukter går 
til USA.
QQSelskapet eies av Concord 

Invest AS og Kvalvika Invest AS 
med 50 prosent hver. Daglig 
leder Tor-Bjarne Stabell eier 
Concord, mens styreleder Børge 
Johansen står bak Kvalvika.
QQTobø Fisk har de to heleide 

datterselskapene Lantern Utleie 
AS og Tobø Invest AS. I tillegg 
eier selskapet 25 prosent av 
Indre Buer AS.

Svært gode hvitfisk-
markeder, bra med fisk 
og stabile råvarepriser 
i fjor. Likevel halverte 
Tobø Fisk resultatet.

z økonomi
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Svakere for Tobø Fisk i Havøysund 
 Fiskeribladet Fiskaren. 22.02.2016. Side: 12 
Svært gode hvitfiskmarkeder, bra med fisk og stabile
råvarepriser i fjor. Likevel halverte Tobø Fisk
resultatet. Ole Erik Klokeide Bergen

Tobø Fisk i Havøysund driver mottak og industriell
foredling av fisk og levendelagring av torsk.
Fiskeribedriften produserer i hovedsak filetprodukter av
hvitfisk som torsk, hyse og sei, med ferskloins som er
selve indrefileten i fisken. Tobø produserer også en del
fersk, iset torsk i hovedsak blankpakket.

 Halvert resultat

 Omsetningen i Tobø Fisk var stabil i fjor, men
resultatene ble svakere enn i 2014. På driften endte
Tobø Fisk med 6,9 millioner kroner i resultat, mer enn
en halvering fra 14,4 millioner kroner i 2014.
Tilsvarende sank resultat før skatt fra 13,5 millioner
kroner i 2014, til 5,6 millioner kroner i fjor.
Varekostnadene økte med 7,6 millioner kroner i forhold
til 2014.

 FiskeribladetFiskaren har gjenntatte ganger forsøkt å
få kommentarer til regnskapet fra daglig leder Tor-
Bjarne Stabell. Han har ikke ønsket å kommentere det.

 Alt solgt

 I styrets årsberetning for 2015 skriver selskapet at
utviklingen i 2015 generelt har vært god for bransjen
og prisen på råvarene har holdt seg stabil gjennom
året. «Utviklingen i viktige europeiske land som
importerer vår fisk har vært god. Forholdet mellom
prisen på råvaren og markedsprisen har vært slik at vi
har hatt god margin på vår produksjonsaktivitet.
Etterspørselen har vært god og lagersituasjonen
gunstig så situasjonen i vårt selskap er god», skriver
styret.

 Dårlig vær i januar og februar i fjor førte til ujevn
produksjon og ustabil vareflyt i markedene. Det
motsatte skjedde i mars og april. Fisketrykket var så
stort at selv om Tobø Fisk utnyttet all

produksjonskapasitet, ble det likevel eksportert en
betydelig mengde hel fisk. Videre skriver styret at like
over påske ble det stopp i fisket. Selskapets
levendefisk-båter startet fisket like over påske og fisket
ut første del av mai. Utslakting begynte i slutten av
mai/begynnelsen av juni. Frem mot ferien var
aktiviteten basert på levende fanget fisk og noen lokale
linebåter. Alt ble solgt og selskapet bygget ikke opp
noe lager.

 Gode utsikter

 Ifølge årsberetningen så ser fremtidsutsiktene for
fiskeriselskapet i Havøysund gode ut. Kvotene er som
kjent lavere enn i fjor og bransjen venter noe høyere
råvarepriser. Tobø Fisk har inngått avtaler med flere
snurrevadbåter utover vinteren. Selskapet henter
arbeidere til fabrikken fra Polen og Litauen for å ta
unna fisken. Selskapet skriver at etterspørselen etter
fisken i markedene er stabile og styret kan ikke
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registrere at disse vil endre seg noe særlig i den
nærmeste tid.

 ole.klokeide@fbfi.no

 Mobil: 47 80 98 37Tobø Fisk AS konsern

 Tall i mill kr 2015 2014 %

 Driftsinntekter 119,22 118,58 0,5

 Driftsresultat 6,87 14,4 -52,3

 Resultat før skatt 5,63 13,55 -58,5

 HAVØYSUND: Tobø Fisk i Havøysund leverte svakere i
2014 enn i 2013.

 ARKIVFOTO: JØRN MIKAEL HAGEN Tobø Fisk
Havøysund
 Tobø Fisk Havøysund
 havøysund, finnmark

 @text2

© Fiskeribladet Fiskaren

Les hele nyheten på http://ret.nu/58KV6bi
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Slik har vesterålskommuner gitt slipp på tråler-plikter 
 Bladet Vesterålen. 21.02.2016 20:03 
Tor Johannes Jensen torjo@blv.no - 76110950 
HADSEL: Mens Hadsel kjemper for at Havfisk-trålerne
skal beholde leveringsplikt og aktivitetsplikt på Melbu,
har noen av nabokommunene gitt avkall på det
samme.

I morgen skal folk tenne fakler og gå mann av huse på
Melbu for å kjempe for at Havfisk-trålerne fortsatt skal
være forpliktet til å levere fisk hos Norway Seafoods
Melbu og drive industri her, i stedet for å få løst opp
bandene til Melbu, slik regjeringa har foreslått i
Sjømatmeldinga som skal behandles i Stortinget i
mars.

 Flere har plikt

 Bladet Vesterålen viste tidligere i uka at det er knyttet
leveringsplikt for trålere til flere kommuner enn Hadsel.
I både Andøy og Bø er det også trålere som har
spesielle forpliktelser til fiskeindustrien.

 Men samtidig er det trålere som er blitt kvitt
forpliktelser både i Andøy, Bø og Øksnes. Det har
skjedd på ulike måter. Noen har fått penger og noen
har fått direkte investeringer. Hvis flertallet på
Stortinget følger regjeringas forslag i
Sjømatindustrimeldinga, kommer de til å være med på
å danne mønster for en eventuell kommisjon som skal
se på avvikling av pliktene.

 Slik er avtalene

 Slik har avviklingen av trålerpliktene skjedd i Vesteråls-
kommunene:

 Andøy 2014: JM Nilsen AS fikk fire millioner kroner, og
Andøy kommune én million fra Prestfjord AS for
bortfall av Prestfjords leveringsplikt. JM Nilsens penger
ble en økonomisk garanti for vinteren 2014.
Kommunen satte av pengene til formål innenfor
fiskerisektoren.

 Bø 2014: Bø kommune gjorde en avtale med Nergård

AS om en økonomisk kompensasjon på 19 millioner
kroner for bortfall av Nergårds aktivitetsplikt i
kommunen. Pengene er delvis brukt til å betale ned
kommunale underskudd, og delvis satt inn i et
næringsfond.

 Øksnes 2009: Øksnes kommune gjorde avtale med
Prestfjord AS om bortfall av leveringsplikt mot at
Prestfjord skulle utvikle Myre Fryseterminal videre, og
at framtidige landinger skulle gå gjennom
fryseterminalen. Det ble ikke gitt økonomisk
kompensasjon. Rederiet leverer fortsatt til og driver
fryseterminalen.

 Nordaførr

 Det er også gjort avtaler i Hasvik og Skjervøy.

 I Hasvik ble kommunen enig med Giske Havfiske og
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daværende Sørvær Holding AS i 2008 om en
kompensasjon på 17,5 millioner kroner til et fond der
nå Norway Seafoods og kommunen er eiere. Fondet
låner ut penger til lokale fiskeres investeringer i båter
og kvoter.

 I Skjervøy ble kommunen enig med Nergård AS og to
datterselskap om en kompensasjon på 15 millioner
kroner for bortfall av aktivitetsplikt. Et anlegg i Skjervøy
havn ble samtidig overdratt til kommunen, og
leveringsplikten ble beholdt. Pengene ble satt inn i et
fond som ble forvaltet av kommunen. Fondet ble
avviklet i 2014 og disposisjonene ble offentlig
gransket. De litt over tre millionene som var igjen ble
overført til kommunen, ifølge tidsskriftet Økonomisk
Fiskeriforskning.

 Fiskeridirektoratet foreslo for øvrig i sin
høringsuttalelse til rapporten fra Sjømatindustri-
utvalget at forpliktelsene burde konverteres til en
passende årlig avgift som kan kanaliseres til berørte
lokalsamfunn.

 Slik er pliktsystemet

 Deltagerloven krever at bare aktive fiskere får ha
fiskerettigheter. Men noen industriselskap har likevel
dispensasjon fra kravet om å være aktiv fisker, og har
fått konsesjoner for torsketråling for å kunne forsyne
landanleggene sine med råstoff. Disse konsesjonene
er gitt med bestemte betingelser. Dette er betingelsene
som nå er foreslått endret og fjernet.

 Leveringsplikten skal sikre bestemte anlegg på
bestemte steder tilførsel av råstoff fra selskapets
trålere. Tilbudsplikt framkommer av forskrift om
leveringsplikt for fartøy med torsketråltillatelse, hvor
det heter at eieren skal tilby fartøyets fangst i
overensstemmelse med de vilkår som er fastsatt i
konsesjonsvilkårene for det enkelte fartøy. Av totalt 37
torsketrålkonsesjoner som er tildelt i Norge, er 21
tildelt med leveringsplikt, og av dem er 16 disponert av
industriselskap.

 Bearbeidingsplikten er landanleggenes plikt til å

bearbeide fisk kjøpt av trålere med leveringsplikt.
Kravet er at 70 prosent av fangsten som kjøpes i
henhold til leveringsplikten skal bearbeides med
filétering, panering eller fritering, røyking, eller
tilvirkning til tørrfisk, saltfisk eller klippfisk.

 Aktivitetsplikten er selskapets plikt til å drive industriell
drift på stedet, og er et selvstendig vilkår som
selskapet må oppfylle. Den omtales også som
industriplikt. Rederiet Havfisk ASA er det eneste som
har aktivitetsplikt, som forplikter selskapet til å ha
aktivitet på landanleggene i Stamsund, Melbu,
Hammerfest, Kjøllefjord og Båtsfjord. Andre rederi har
fått fritak fra aktivitetsplikten etter å ha inngått avtaler
med kommunen aktivitetsplikten var knyttet til.

 Havfisk og Nergård

 Det er et begrenset antall foretak som har fått tillatelse
for torsketrålere med dispensasjon fra deltakerloven.
Tre av dem er datterselskaper under Havfisk ASA, som
eier Melbutrålerne.

 Havfisk ASA har fiskerett til mer enn hver tiende torsk i
Norge. Rederiet eier blant annet også landanleggene
på Melbu og i Stamsund, og leier dem ut til Norway
Seafoods AS, som driver industrien.

 Nergård AS, som er det andre store rederiet med
omfattende plikter, har fiskerett til rundt hver tyvende
torsk som fiskes i Norge, og har anlegg blant annet i
Bø og på Værøy.

 Trålerne med leveringsplikt har ikke noe forbud mot å
levere frossen fisk i stedet for fersk. Dermed kan alle
ferskfisktrålere i utgangspunktet bygges om til eller
skiftes ut med frysetrålere. Men filetanleggene har
behov for ferskt råstoff. Ved å legge om til en ren
frysetråler kan leveringsplikten til bedrifter som bare
kan ta imot fersk fisk derfor bli illusorisk.

 Image info:

 Tråleren Havtind idet den leverte frossen fangst på
Melbu i januar. I morgen er det fakkeltog for å beholde
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trålfisken på Melbu.

© Bladet Vesterålen
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Kvalitetssjekkliste for fiskere 
 Fiskeribladet Fiskaren - Login. 20.02.2016 18:11 
Skal du levere fersk fisk av topp kvalitet, har du fire
ting å passe på. Ta fisken skånsomt opp fra havet,
bløgg den raskt, hold den kald, og unngå blodvann
rundt den.

Da får kundene kvalitetsfisken de ønsker å kjøpe, om vi
følger Nofimas kvalitetsliste.

 For med et hektisk vinterfiske som pågår akkurat nå,
dukker den årlige kvalitetsdebatten opp igjen.

 Og med fersk fisk som et stadig viktigere produkt for
norske fiskerier, blir ikke kvalitetskriteriene lettere å
forholde seg til. Både fiskehandlere og forbrukere ute i
markedene ønsker ferskfisk som er blank i skinnet,
lukter friskt, er hvit i nakken og delikat i kjøttet. Det
fiskerne gjør har avgjørende betydning for
matopplevelsen til forbrukeren, skriver Nofima.no.

 Nofima-forskere har gjort en rekke forskningsforsøk
med kvalitet på fersk fisk, og dokumentert hva som
skal til for å sikre fersk fisk av topp kvalitet til de ulike
markedene. Arbeidet er utført i samarbeid med Norges
Råfisklag og med finansiering fra Fiskeri- og
havbruksnæringens forskningsfond.

 Sørg for at kjøttet er hvitt

 - Hvitt fiskekjøtt er et avgjørende kvalitetstegn. Rødlig
farge på kjøttet skyldes blod i fiskemuskelen som følge
av redskap, håndtering ombord, eller at fisken er
stresset, forklarer forsker Torbjørn Tobiassen.

 Hvis fisken blir utsatt for fysiske belastninger, slik som
slag, trykk eller fall, kan den få blødninger i muskelen
og under skinnet, og får merker i kjøttet, omtrent som
et blåmerke.

 Norsk skrei slik man ønsker den servert. Her fra den
eksklusive sjømatrestauranten Legal Seafood i Boston.
Foto: Jørn Mikael Hagen.

 Vanligvis bruker fisken den mørke muskelen nærmest

skinnet, men hvis den blir stresset eller prøver å flykte,
vil den bruke den hvite delen av muskelen. Da pumper
fisken blod ut i de små blodårene, og dermed får det
hvite kjøttet en rødlig farge, forklarer Tobiassen.

 Fisken blir mer stresset og får mer blod i muskelen
desto lenger den står på line eller i garn, og når store
fangster i trålsekken setter den under press. Kjøttet blir
også rødere jo lenger tid det tar før fisken bløgges.

 Når blodet først har nådd de små årene lar det seg
vanskelig fjerne selv ved god fangsthåndtering. Men
forskerne har dokumentert at torsk kan tømme den
hvite muskelen for blod etter rundt seks timer hvis den
lagres levende før avliving.

 - Nøkkelen til hvitt kjøtt er å hindre at fisken pumper
blod ut i de små blodårene i fiskemuskelen. Skånsomt
fiske og umiddelbar bedøving, avliving og bløgging gir
det beste utgangspunktet for hvitt, fint fiskekjøtt,
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fortsetter Tobiassen.

 Bløgg raskt og hold fisken kald

 For at fisken skal være like fin og holdbar helt til den
kommer på et europeisk middagsbord, er både
bløggesituasjonen og temperaturen i fisken svært
viktig.

 En levende fisk om bord i båten stresser, og jo lenger
den ligger før den bløgges, jo mer blod kommer ut i
fiskekjøttet. Forskerne anbefaler derfor å bløgge fisken
umiddelbart etter at den har kommet om bord i båten,
eventuelt bedøve den inntil den kan bløgges. Fisken
kan også avlives med et slag mot hodet.

 Etter bløgging skal fisken blø ut i minst 30 minutter før
den kjøles ned mot 0 grader. Det beste er å legge
fisken på is straks den er utblødd.

 Dersom fisken blir liggende lenge i blodvann opp mot
ti grader etter bløgging, blir både lukt og utseende
forverret. Høye temperaturer setter i gang fiskens
nedbrytingsprosesser svært raskt.

 - Nyfanget torsk som oppbevares på 10 grader i ett
døgn før den kjøles ned til 0 grader, vil ha fire dager
kortere holdbarhet enn om den var kjølt ned
umiddelbart, avslutter Torbjørn Tobiassen.

© Fiskeribladet Fiskaren - Login
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Bladet Vesterålen Lørdag 20. februar 2016Nyheter4

HADSEL: Mens Had-
sel kjemper for at Hav-
fisk-trålerne skal be-
holde leveringsplikt og 
aktivitetsplikt på Melbu, 
har noen av nabokommu-
nene gitt avkall på det 
samme.

TOR JOHANNES JENSEN

torjo@blv.no - 76110950

I morgen skal folk tenne fakler 
og gå mann av huse på Melbu 
for å kjempe for at Havisk-trå-
lerne fortsatt skal være forplik-
tet til å levere isk hos Norway 
Seafoods Melbu og drive indus-
tri her, i stedet for å få løst opp 
bandene til Melbu, slik regjerin-
ga har foreslått i Sjømatmeldin-
ga som skal behandles i Stortin-
get i mars.

Flere har plikt

Bladet Vesterålen viste tidli-
gere i uka at det er knyttet le-
veringsplikt for trålere til lere 
kommuner enn Hadsel. I både 
Andøy og Bø er det også trålere 
som har spesielle forpliktelser 
til iskeindustrien.

Men samtidig er det trålere 
som er blitt kvitt forpliktelser 
både i Andøy, Bø og Øksnes. 
Det har skjedd på ulike måter. 
Noen har fått penger og noen 
har fått direkte investeringer. 
Hvis lertallet på Stortinget 
følger regjeringas forslag i Sjø-
matindustrimeldinga, kommer 
de til å være med på å danne 

mønster for en eventuell  kom-
misjon som skal se på avvikling 
av pliktene.

Slik er avtalene

Slik har avviklingen av tråler-
pliktene skjedd i Vesteråls-kom-
munene:

• Andøy 2014: JM Nilsen AS 
ikk ire millioner kroner, og 
Andøy kommune én million 
fra Prestfjord AS for bortfall av 
Prestfjords leveringsplikt. JM 
Nilsens penger ble en økono-
misk garanti for vinteren 2014. 
Kommunen satte av pengene til 
«formål innenfor iskerisekto-
ren».

• Bø 2014: Bø kommune 
gjorde en avtale med Nergård 
AS om en økonomisk kompen-
sasjon på 19 millioner kroner 
for bortfall av Nergårds aktivi-
tetsplikt i kommunen. Pengene 
er delvis brukt til å betale ned 
kommunale underskudd, og 
delvis satt inn i et næringsfond.

• Øksnes 2009: Øksnes 
kommune gjorde avtale med 
Prestfjord AS om bortfall av 
leveringsplikt mot at Prestfjord 
skulle utvikle Myre Fryseter-
minal videre, og at framtidige 
landinger skulle gå gjennom 
fryseterminalen. Det ble ikke 
gitt økonomisk kompensasjon. 
Rederiet leverer fortsatt til og 
driver fryseterminalen.

Nordaførr

Det er også gjort avtaler i 
Hasvik og Skjervøy.

I Hasvik ble kommunen enig 
med Giske Haviske og davæ-
rende Sørvær Holding AS i 2008 
om en kompensasjon på 17,5 
millioner kroner til et fond der 
nå Norway Seafoods og kom-
munen er eiere. Fondet låner ut 
penger til lokale iskeres inves-
teringer i båter og kvoter.

I Skjervøy ble kommunen 
enig med Nergård AS og to 
datterselskap om en kompen-
sasjon på 15 millioner kroner 
for bortfall av aktivitetsplikt. 
Et anlegg i Skjervøy havn ble 
samtidig overdratt til kommu-
nen, og leveringsplikten ble 
beholdt. Pengene ble satt inn 
i et fond som ble forvaltet av 
kommunen. Fondet ble avviklet 
i 2014 og disposisjonene ble 
offentlig gransket. De litt over 
tre millionene som var igjen ble 
overført til kommunen, ifølge 
tidsskriftet Økonomisk Fiskeri-
forskning.

Fiskeridirektoratet foreslo 
for øvrig i sin høringsuttalelse 
til rapporten fra Sjømatindus-
tri-utvalget at forpliktelsene 
burde konverteres til en pas-
sende årlig avgift som kan ka-
naliseres til berørte lokalsam-
funn.

Slik er pliktsystemet

Deltagerloven krever at bare 
aktive iskere får ha iskeret-
tigheter. Men noen industrisel-

skap har likevel dispensasjon 
fra kravet om å være aktiv is-
ker, og har fått konsesjoner for 
torsketråling for å kunne for-
syne landanleggene sine med 
råstoff. Disse konsesjonene er 
gitt med bestemte betingelser. 
Dette er betingelsene som nå er 
foreslått endret og fjernet.
• Leveringsplikten skal sikre 
bestemte anlegg på bestemte 
steder tilførsel av råstoff fra 
selskapets trålere. Tilbudsplikt 
framkommer av forskrift om 
leveringsplikt for fartøy med 
torsketråltillatelse, hvor det 
heter at eieren skal tilby fartøy-
ets fangst i overensstemmelse 
med de vilkår som er fastsatt 
i konsesjonsvilkårene for det 
enkelte fartøy. Av totalt 37 tor-
sketrålkonsesjoner som er til-
delt i Norge, er 21 tildelt med 
leveringsplikt, og av dem er 16 
disponert av industriselskap.
• Bearbeidingsplikten er lan-
danleggenes plikt til å bear-
beide isk kjøpt av trålere med 
leveringsplikt. Kravet er at 70 
prosent av fangsten som kjøpes 
i henhold til leveringsplikten 
skal bearbeides med ilétering, 
panering eller fritering, røy-
king, eller tilvirkning til tørr-
isk, saltisk eller klippisk.
• Aktivitetsplikten er selska-
pets plikt til å drive industriell 
drift på stedet, og er et selv-
stendig vilkår som selskapet 
må oppfylle. Den omtales også 
som industriplikt. Rederiet 
Havisk ASA er det eneste som 
har aktivitetsplikt, som forplik-

ter selskapet til å ha aktivitet 
på landanleggene i Stamsund, 
Melbu, Hammerfest, Kjøllefjord 
og Båtsfjord. Andre rederi har 
fått fritak fra aktivitetsplikten 
etter å ha inngått avtaler med 
kommunen aktivitetsplikten 
var knyttet til.

Havfisk og Nergård

Det er et begrenset antall fore-
tak som har fått tillatelse for 
torsketrålere med dispensasjon 
fra deltakerloven. Tre av dem er 
datterselskaper under Havisk 
ASA, som eier Melbutrålerne.
• Havisk ASA har iskerett 
til mer enn hver tiende torsk i 
Norge. Rederiet eier blant an-
net også landanleggene på Mel-
bu og i Stamsund, og leier dem 
ut til Norway Seafoods AS, som 
driver industrien.
• Nergård AS, som er det andre 
store rederiet med omfattende 
plikter, har iskerett til rundt 
hver tyvende torsk som iskes i 
Norge, og har anlegg blant an-
net i Bø og på Værøy.
Trålerne med leveringsplikt har 
ikke noe forbud mot å levere 
frossen isk i stedet for fersk. 
Dermed kan alle ferskisktråle-
re i utgangspunktet bygges om 
til eller skiftes ut med fryse-
trålere. Men iletanleggene har 
behov for ferskt råstoff. Ved å 
legge om til en ren frysetråler 
kan leveringsplikten til bedrif-
ter som bare kan ta imot fersk 
isk derfor bli illusorisk.

Slik har Vesterålen gitt 
slipp på tråler-plikter

Tråleren «Havtind» idet den leverte frossen fangst på Melbu i januar. I morgen er det fakkeltog for å beholde trålfisken på Melbu.

Slik har Vesterålen gitt slipp på tråler-plikter 
 Bladet Vesterålen. 20.02.2016. Side: 4 
TOR JOHANNES 
4 Nyheter Bladet Vesterålen Lørdag 20. februar 2016

HADSEL: Mens Hadsel kjemper for at Havfisk-trålerne
skal beholde leveringsplikt og aktivitetsplikt på Melbu,
har noen av nabokommunene gitt avkall på det
samme.
 I morgen skal folk tenne fakler og gå mann av huse på
Melbu for å kjempe for at Havisk-trålerne fortsatt skal
være forpliktet til å levere isk hos Norway Seafoods
Melbu og drive industri her, i stedet for å få løst opp
bandene til Melbu, slik regjeringa har foreslått i
Sjømatmeldinga som skal behandles i Stortinget i
mars.
 Flere har plikt Bladet Vesterålen viste tidligere i uka at
det er knyttet leveringsplikt for trålere til lere
kommuner enn Hadsel. I både Andøy og Bø er det også
trålere som har spesielle forpliktelser til iskeindustrien.
 Men samtidig er det trålere som er blitt kvitt
forpliktelser både i Andøy, Bø og Øksnes. Det har
skjedd på ulike måter. Noen har fått penger og noen
har fått direkte investeringer. Hvis lertallet på Stortinget
følger regjeringas forslag i Sjømatindustrimeldinga,
kommer de til å være med på å danne mønster for en
eventuell kommisjon som skal se på avvikling av
pliktene.
 Slik er avtalene Slik har avviklingen av trålerpliktene
skjedd i Vesteråls-kommunene:
 • Andøy 2014: JM Nilsen AS ikk ire millioner kroner, og
Andøy kommune én million fra Prestfjord AS for
bortfall av Prestfjords leveringsplikt. JM Nilsens penger
ble en økonomisk garanti for vinteren 2014.
Kommunen satte av pengene til «formål innenfor
iskerisektoren». • Bø 2014: Bø kommune gjorde en
avtale med Nergård AS om en økonomisk
kompensasjon på 19 millioner kroner for bortfall av
Nergårds aktivitetsplikt i kommunen. Pengene er delvis
brukt til å betale ned kommunale underskudd, og delvis
satt inn i et næringsfond.
 • Øksnes 2009: Øksnes kommune gjorde avtale med
Prestfjord AS om bortfall av leveringsplikt mot at
Prestfjord skulle utvikle Myre Fryseterminal videre, og
at framtidige landinger skulle gå gjennom

fryseterminalen. Det ble ikke gitt økonomisk
kompensasjon. Rederiet leverer fortsatt til og driver
fryseterminalen.
 Nordaførr Det er også gjort avtaler i Hasvik og
Skjervøy.
 I Hasvik ble kommunen enig med Giske Haviske og
daværende Sørvær Holding AS i 2008 om en
kompensasjon på 17,5 millioner kroner til et fond der
nå Norway Seafoods og kommunen er eiere. Fondet
låner ut penger til lokale iskeres investeringer i båter og
kvoter.
 I Skjervøy ble kommunen enig med Nergård AS og to
datterselskap om en kompensasjon på 15 millioner
kroner for bortfall av aktivitetsplikt. Et anlegg i Skjervøy
havn ble samtidig overdratt til kommunen, og
leveringsplikten ble beholdt. Pengene ble satt inn i et
fond som ble forvaltet av kommunen. Fondet ble
avviklet i 2014 og disposisjonene ble offentlig
gransket. De litt over tre millionene som var igjen ble
overført til kommunen, ifølge tidsskriftet Økonomisk
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Fiskeriforskning.
 Fiskeridirektoratet foreslo for øvrig i sin
høringsuttalelse til rapporten fra Sjømatindustri-
utvalget at forpliktelsene burde konverteres til en
passende årlig avgift som kan kanaliseres til berørte
lokalsamfunn.
 Slik er pliktsystemet Deltagerloven krever at bare
aktive iskere får ha iskerettigheter. Men noen
industriselskap har likevel dispensasjon fra kravet om
å være aktiv isker, og har fått konsesjoner for
torsketråling for å kunne forsyne landanleggene sine
med råstoff. Disse konsesjonene er gitt med bestemte
betingelser. Dette er betingelsene som nå er foreslått
endret og fjernet. • Leveringsplikten skal sikre
bestemte anlegg på bestemte steder tilførsel av råstoff
fra selskapets trålere. Tilbudsplikt framkommer av
forskrift om leveringsplikt for fartøy med
torsketråltillatelse, hvor det heter at eieren skal tilby
fartøyets fangst i overensstemmelse med de vilkår
som er fastsatt i konsesjonsvilkårene for det enkelte
fartøy. Av totalt 37 torsketrålkonsesjoner som er tildelt
i Norge, er 21 tildelt med leveringsplikt, og av dem er
16 disponert av industriselskap. • Bearbeidingsplikten
er landanleggenes plikt til å bearbeide isk kjøpt av
trålere med leveringsplikt. Kravet er at 70 prosent av
fangsten som kjøpes i henhold til leveringsplikten skal
bearbeides med ilétering, panering eller fritering,
røyking, eller tilvirkning til tørrisk, saltisk eller klippisk. •
Aktivitetsplikten er selskapets plikt til å drive industriell
drift på stedet, og er et selvstendig vilkår som
selskapet må oppfylle. Den omtales også som
industriplikt. Rederiet Havisk ASA er det eneste som
har aktivitetsplikt, som forplikter selskapet til å ha
aktivitet på landanleggene i Stamsund, Melbu,
Hammerfest, Kjøllefjord og Båtsfjord. Andre rederi har
fått fritak fra aktivitetsplikten etter å ha inngått avtaler
med kommunen aktivitetsplikten var knyttet til.
 Havfisk og Nergård Det er et begrenset antall foretak
som har fått tillatelse for torsketrålere med
dispensasjon fra deltakerloven. Tre av dem er
datterselskaper under Havisk ASA, som eier
Melbutrålerne. • Havisk ASA har iskerett til mer enn
hver tiende torsk i Norge. Rederiet eier blant annet
også landanleggene på Melbu og i Stamsund, og leier
dem ut til Norway Seafoods AS, som driver industrien.

 • Nergård AS, som er det andre store rederiet med
omfattende plikter, har iskerett til rundt hver tyvende
torsk som iskes i Norge, og har anlegg blant annet i Bø
og på Værøy.
 Trålerne med leveringsplikt har ikke noe forbud mot å
levere frossen isk i stedet for fersk. Dermed kan alle
ferskisktrålere i utgangspunktet bygges om til eller
skiftes ut med frysetrålere. Men iletanleggene har
behov for ferskt råstoff. Ved å legge om til en ren
frysetråler kan leveringsplikten til bedrifter som bare
kan ta imot fersk isk derfor bli illusorisk.

© Bladet Vesterålen
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Vi i Eldreaksjonen sendte i for-
rige uke et åpent brev til ordfø-
reren i Hadsel. Vedlagt fulgte 
1.324 underskrifter på et opp-
rop om kritikkverdige forhold i 
eldreomsorgen. Avslutningsvis 
spurte vi om hva som skal og 
bør skje med eldreomsorgen. 

Vi skrev: «Politikerne våre 
har kommet med lovnader i 
flere valg de seneste årene. Lite 
har skjedd. Vil det skje noe po-
sitivt på dette området i denne 
perioden?» Nå ser vi fram til 
svar på dette, ordfører.

I mellomtiden har etatssjefen 
uttalt se om tingenes tilstand. 
Men vi ønsker ikke å diskutere 
med administrasjonen om det-
te. Det er politikerne som står 
ansvarlig ovenfor oss velgere. 
Derfor er underskriftene sendt 
til politisk ledelse.

Vi gjentar følgende: Å bruke 
såkalte «Kostratall» for å doku-
mentere at vi bruker nok pen-
ger i eldreomsorgen, er i beste 
fall misvisende. For det første 
er det ikke sikkert at det gjen-
nomsnittet som blir brukt som 
mal er godt nok eller høyt nok. 
Det ser vi i alle oppslagene om 
mangler i eldreomsorgen landet 
rundt. I tillegg er det klart at det 
er dyrere å drive tjenestene på 
fire øyer. Derfor bør vi nok ligge 

enda høyere i forbruk.
Omsorgen for folk med de-

mens er ikke slik den bør være. 
Et meget godt tilbud var plan-
lagt. Dette ble av uklare årsaker 
stoppet. Nå er det på tide å gi 
denne sårbare gruppa et tilbud 
som monner.

Vi gjentar at det etter vår 
oppfatning er en klar mangel på 
sykehjemsplasser. I dag er ter-
skelen altfor høy for å få plass. 
Heldøgns omsorgsboliger er et 
tilbud for de som er funksjons-
dyktige nok til å klare et slikt 
liv.

Aktivitørene må bruke en 
god del tid til å kjøre rundt og 
hente folk til aktiviteter. Vi stil-
ler spørsmål om det ikke vil gi 
mindre tid til de viktige trivsels-
tiltakene. Kunne ikke kjøringen 
vært ordnet på andre måter?

Men som alltid er det framti-
da som er det sentrale. Og som 
vi skrev: Hva skal skje? Kan de 
gamle ha håp om forbedringer? 
Det fortjener de.

Jan Eriksen,
Kirsti Steimoeggen,

Inge Jacobsen,
Ingrid Larssen,
Frode Holdhus,

Eldreaksjonen

Mens vi venter på svar

Vinterens store thriller for kys-
ten befolkning er de sentralt 
styrte omleggingene som det 
ser ut til at posisjonspartiene 
på stortinget ivrer for.
Havbruksmeldingen tar opp i 
seg forskjellige forslag, blant 
annet det å slippe totalt fri de 
trålerne som har forskjellige 
forpliktelser til respektive lo-
kalsamfunn.
Norge har fått en ny fiskerimi-
nister som i tiltredelseserklæ-
ringen sier at han har mye å 
lære og får en bratt læringskur-
ve. Kjapt var læringskurven 
over og han skulle revolusjone-
re næringen ved å strukturere 
sjarkkvoter til store kystbåter 
og så videre. Vi husker oppslag 
som: Fiskere raser - kysten ra-
seres og så videre.
Fra stortings- og regjeringshold 
hevdes det at fisken skal bli den 
nye oljen.
Frps Carl Ivar Hagen ville, som 
vi husker, selge Norges oljeres-
surser. Dyktige fremsynte po-
litikere hindret det. Resultatet 
vet vi i dag – rikdommen som 
oljen skapte har bygd Norge og 
gjort Norges befolkning økono-
misk velholden.
Nå er vi på full vei i samme ret-
ning som Hagen ivret for, men 
nå er det ikke oljen, men fisken 
som skal «selges» og samles på 
noen få eierhender. Det norske 
folk eier fisken i havet som Nor-
ge har fått råderett over. Fisken 
må vi se verdien av i et «evig-
hetsperspektiv» hvis vi klarer å 
bevare havet rent og unngå for 
stor oppvarming.
Tror ikke vi når målet om mer 
sysselsetting basert på den 
råstoffmengden vi har tilgjenge-
lig ved å sette de forskjellige flå-
tegrupper opp mot hverandre.
Utviklingen har gått fra stort 
sett bare små båter til den 
miksen vi har i dag med noen 
mindre båter, mellomstore og 
store kystbåter og en trålerflå-
te. Fordelingen av kvoteandeler 
mellom flåtegruppene har ligget 
relativt fast i svært mange år.
Utfordringene vi har sett de 
siste år, gjelder en del tråler-

konsesjoner som har leverings-
forpliktelser til kystsamfunn. I 
Nordland gjelder dette Melbu 
og Stamsund samt noen mindre 
forpliktelser til andre kystkom-
muner. Både Melbu og Stam-
sund får svært mye råstoff fra 
kystflåten i vintersesongen. Vi 
ser at dette sammen med leven-
delagring kan «strekke» seson-
gen svært langt. Da burde det 
være mulig å oppfylle konse-
sjonsvilkårene ved å sørge for 
råstoff i høstmånedene.
Nedbyggingen i antall arbeids-
plasser på for eksempel Melbu 
vitner ikke om industrisatsing, 
men heller et ønske om kun å 
øke profitten, på bekostning av 
kystlandsbyens behov for ar-
beidsplasser.
Det snakkes mye om verdiskap-
ning. Samfunnsmessig verdi-
skapning kan også måles i hvor 
mye arbeide og lønnsinntekt 
hvert tonn fisk gir, ikke nødven-
digvis hvor mye penger som må 
trilles til banken for å svare ka-
pitalkostnader eller utbytte.
Regionalisering av leverings-
plikten, fjerning av bearbei-
dingsplikten og avvikling av 
aktivitetsplikten bidrar ikke til 
å vedlikeholde arbeidsplassene 
på land på Melbu eller Stam-
sund.

Kurt Jenssen,
Hadsel Sp,

fylkestingsrep

Fiskeri og rasering av 
fiskerisamfunn

Kurt Jenssen

Stortinget skal før påske be-
handle et sentralisende lovfor-
slag, som vil øke kostnadene 
og svekke beredskap og forsy-
ningssikkerhet for kundene i 
Nordland.

Forslaget fra Olje- og ener-
gidepartementet (OED) til 
endring av energiloven vil få 
dramatiske og ugjenkallelige 
konsekvenser for strømforsy-
ningen og for lokalsamfunn 
over hele landet, om det skulle 
få flertall i Stortinget. 

I Nordland er det flere sel-
skaper får nye strenge krav, 
blant annet Andøy Energi, Bal-
langen Energi, Bindal Kraftlag, 
Evenes Kraftforsyning, Meløy 
Energi, Nord-Salten Kraft, Troll-
fjord Kraft. Jo mindre selskapet 
er, jo høyere blir kostnaden for 
kundene. 

Forslaget til ny energilov 
krever ny organisering av svært 
mange norske energiselskaper. 
OED foreslår å innføre et såkalt 
selskapsmessig og funksjonelt 
skille for selskaper som driver 
både nettvirksomhet som er et 
monopol, og annen virksomhet 
som produksjon av kraft og salg 
av energi i konkurranse med 
andre. 

I praksis innebærer forslaget 
at det blir et vanntett skott mel-
lom nettvirksomheten og den 
øvrige virksomheten i de nye 
konsernene som må etableres. 
Nettvirksomheten kan ikke ha 
den samme ledelsen som de 
øvrige i konsernet. Dette inne-
bærer minst et nytt styre og 
en ny leder, og begrensninger 
i hvordan man kan samordne 
drift og ledelse av selskapene. 
Med de ekstra kostnader og økt 
byråkrati dette innebærer. 

Skulle dette få flertall på 
Stortinget, vil omstillingspro-

sessen i seg selv bli krevende 
og dyr for selskapene. Deret-
ter vil det gå store penger til 
økt byråkrati hvert eneste år. 
Beregninger viser at bransjen 
påføres en kostnad på 4,6 mil-
liarder kroner som følge av re-
gjeringens forslag. Den må kun-
dene og eierne, som er norske 
kommuner, dekke.

Samtidig fratas selskapene 
muligheten til å drive rasjonelt 
og effektivt fremover. Også den 
regningen ender til slutt hos 
kundene og eierne. Resultatet 
vil kunne bli at mange lokalt 
eide selskaper selges til større 
regionale og nasjonale aktører. 
Erfaringer viser at når eierska-
pet sentraliseres forsvinner 
også det lokale søkelyset.

Statsråd Tord Lien har da 
også gjort det klart at han me-
ner det er ønskelig med fær-
re nettselskaper i Norge. De 
store skal altså sluke de små. 
Eierskapet og kontrollen vil 
forsvinne fra lokalsamfunnene 
for godt. Resultatet vil være en 
storstilt sentralisering, uten at 
konsekvensene for distriktene 
er utredet. 

De foreslåtte endringene 
går langt utover det vi har sett 
i noe annet land i Europa. EU 
har ikke gitt mindre selskaper 
et slikt krav. Her er det unntak 
fra selskapsmessig og funksjo-
nelt skille for alle selskaper 
med færre enn 100.000 kun-
der. Norge kan dermed bli det 
eneste landet i EØS-området 
som fjerner fritaket – og slik vil 
vi frivillig svekke vår egen kon-
kurransekraft.

Regjeringens forslag er blant 
annet begrunnet med at et skil-
le vil hindre kryssubsidiering av 
konkurranseutsatt virksomhet i 
integrerte selskaper. Dette hø-

res bra ut, men eksempler på 
slik kryssubsidiering er verken 
dokumentert av NVE, OED el-
ler andre. Tvert imot kan sel-
skapene ved å utnytte ressurse-
ne optimalt holde kostnadene 
nede både på nett og øvrig virk-
somhet. 

Forslaget forsøker dermed å 
løse et problem som ikke eksis-
terer, eller som i verste fall er 
marginalt. Avdekking av even-
tuell kryssubsidiering kan utfø-
res på en langt enklere og rime-
ligere måte enn å innføre nye 
krav til økt byråkrati og økte 
kostnader. Å stille krav til opp-
splitting av selskapene blir å 
«skyte spurv med kanoner». En 
høy pris for selskapene, deres 
kunder og en rekke lokalmiljø.

Om dette forslaget skulle 
ende med å få flertall på Stor-
tinget, så vil endringene være 
ugjenkallelige. Oppkjøp av lo-
kale selskaper vil føre til sen-
tralisering av kompetansear-
beidsplasser og ressurser. Det 
blir dårligere konkurranse i 
selve strømmarkedet med fær-
re selskaper. Erfaringene fra for 
eksempel Storbritannia viser at 
kundene her er svært misfor-
nøyde med de store leverandø-
rene.

De mange mindre og mellom-
store energiselskapene fyller en 
viktig rolle i lokalsamfunnene. 
For eksempel har de bidratt til 
god bredbåndsdekning mange 
steder i distriktene. Eiernes ut-
bytte har slik blitt pløyd tilbake 
til lokalsamfunnet i form av en 
svært viktig infrastruktur. 

Mange mindre og mellomsto-
re selskaper tar et samfunnsan-
svar der hvor andre ikke vil. De 
tilbyr kompetansearbeidsplas-
ser i områder hvor det ikke er 
mange av dem. Selges eller fu-
sjoneres de, blir lokalsamfun-
nene fattigere.

Kristin H. Lind, 
Niklas Kalvø Tessem, 

KS Bedrift Energi

Uønsket sentralisering av energisektoren

Høyre og Fremskrittspartiet 
vil presse fram kommunesam-
menslåinger mot kommunenes 
og innbyggernes vilje. Statsråd 
Jan Tore Sanner gir klar be-
skjed til kommunepolitikerne 
i Sande i Vestfold, hvor det ble 
nei til kommunesammenslåing 
i folkeavstemmingen som ble 
avholdt i fjor. Nå har statsråden 
bedt kommunen om å sette fol-
keviljen til side og starte proses-
sen på nytt. Fremskrittspartiets 
leder av Stortinget kommunal-
komite, Helge André Njåstad, 
gir samme beskjed til Sogndal 
kommune i Sogn og Fjordane. 
Han sier motvillige kommuner 
kan bli tvunget til sammenslå-
ing av Stortinget. Dette er tyde-
lig tale, men i konflikt med hva 
de har sagt tidligere.

Alt prat om lokalt styrte pro-
sesser, styrket lokaldemokrati 
og frivillighetslinje, endres nå 
i innspurten av kommunere-
formen. Både Høyre og FrP var 
en del av flertallet som avviste 
statlig tvang da spørsmålet om 
kommunesammenslutning sist 
ble behandlet av Stortinget i 
1995. Vedtaket er ikke opphe-
vet, men det er tydeligvis planer 
om å gå tilbake på det fra regje-
ringspartiene.

Senterpartiet har lenge ad-
vart mot at regjeringen plan-
legger å overstyre kommunale 
vedtak og lokale folkeavstem-
minger om den ikke får det 
som den vil. Rett for nyttår la 
regjeringen fram høringsnotat 
med forslag til nytt inntektssys-
tem for kommunene. Forslaget 
skjemmes av at målet om kom-

munesammenslåing gis større 
betydning enn målet om å gi 
innbyggere i hele landet tilgang 
til et likeverdig tjenestetilbud. 
Nå reiser kommunalministeren 
og kommunalkomiteens leder 
land og strand rundt og truer 
kommunene som har gjort sine 
utredninger om kommunesam-
menslåing, men konkludert 
med at tapene er større enn ge-
vinsten ved å gå sammen i nye 
storkommuner. 

Sanner og Njåstad mener 
bare utredninger som konklu-
derer med at kommunesam-
menslåing er til det beste for 
kommunen, er gode nok utred-
ninger. Kommuner som baserer 
seg på fakta og innbyggernes 
egne vurderinger blir overprøvd 
av regjeringens ideologi om at 
stort er best uansett.

Høyre og Fremskrittsparti-
et mangler heldigvis flertall på 
Stortinget. Senterpartiet har 
fått støtte fra både Arbeider-
partiet og SV i å avvise tvang og 
å bruke inntektssystemet som 
pressmiddel i kommunerefor-
men. Jeg ser at også stadig flere 
i KrF og Venstre distanserer seg 
fra regjeringens opplegg. Min 
anbefaling til lokalpolitikere 
som trues er derfor å stå fast 
på hva de mener er til beste for 
innbyggerne i egen kommune. 
Sanner og Njåstad kan verken 
diktere lokaldemokratiske be-
slutninger eller stortingsflertal-
lets vedtak.

Heidi Greni,
stortingsrepresentant (Sp)

Nå skal kommunene tvinges til 
sammenslåing

Fiskeri og rasering av fiskerisamfunn 
 Bladet Vesterålen. 20.02.2016. Side: 26 
Kurt Jenssen 
Vinterens store thriller for kysten befolkning er de
sentralt styrte omleggingene som det ser ut til at
posisjonspartiene på stortinget ivrer for.

 Havbruksmeldingen tar opp i seg forskjellige forslag,
blant annet det å slippe totalt fri de trålerne som har
forskjellige forpliktelser til respektive lokalsamfunn.
Norge har fått en ny fiskeriminister som i
tiltredelseserklæringen sier at han har mye å lære og
får en bratt læringskurve. Kjapt var læringskurven over
og han skulle revolusjonere næringen ved å strukturere
sjarkkvoter til store kystbåter og så videre. Vi husker
oppslag som: Fiskere raser - kysten raseres og så
videre.
 Fra stortings- og regjeringshold hevdes det at fisken
skal bli den nye oljen.
 Frps Carl Ivar Hagen ville, som vi husker, selge Norges
oljeressurser. Dyktige fremsynte politikere hindret det.
Resultatet vet vi i dag - rikdommen som oljen skapte
har bygd Norge og gjort Norges befolkning økonomisk
velholden.
 Nå er vi på full vei i samme retning som Hagen ivret
for, men nå er det ikke oljen, men fisken som skal
«selges» og samles på noen få eierhender. Det norske
folk eier fisken i havet som Norge har fått råderett over.
Fisken må vi se verdien av i et «evighetsperspektiv»
hvis vi klarer å bevare havet rent og unngå for stor
oppvarming.
 Tror ikke vi når målet om mer sysselsetting basert på
den råstoffmengden vi har tilgjengelig ved å sette de
forskjellige flåtegrupper opp mot hverandre.
Utviklingen har gått fra stort sett bare små båter til den
miksen vi har i dag med noen mindre båter,
mellomstore og store kystbåter og en trålerflåte.
Fordelingen av kvoteandeler mellom flåtegruppene har
ligget relativt fast i svært mange år. Utfordringene vi
har sett de siste år, gjelder en del trålerkonsesjoner
som har leveringsforpliktelser til kystsamfunn. I
Nordland gjelder dette Melbu og Stamsund samt noen
mindre forpliktelser til andre kystkommuner. Både
Melbu og Stamsund får svært mye råstoff fra
kystflåten i vintersesongen. Vi ser at dette sammen

med levendelagring kan «strekke» sesongen svært
langt. Da burde det være mulig å oppfylle
konsesjonsvilkårene ved å sørge for råstoff i
høstmånedene. Nedbyggingen i antall arbeidsplasser
på for eksempel Melbu vitner ikke om industrisatsing,
men heller et ønske om kun å øke profitten, på
bekostning av kystlandsbyens behov for
arbeidsplasser. Det snakkes mye om verdiskapning.
Samfunnsmessig verdiskapning kan også måles i hvor
mye arbeide og lønnsinntekt hvert tonn fisk gir, ikke
nødvendigvis hvor mye penger som må trilles til
banken for å svare kapitalkostnader eller utbytte.
Regionalisering av leveringsplikten, fjerning av
bearbeidingsplikten og avvikling av aktivitetsplikten
bidrar ikke til å vedlikeholde arbeidsplassene på land
på Melbu eller Stamsund.

© Bladet Vesterålen
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Her er Sandbergs tale på Skreifestivalen 
 Fiskeribladet Fiskaren. 1 like treff. 20.02.2016 07:32 
Fiskeriminister Per Sandberg tok del i den
tradisjonsrike skreifestivalen på Myre i Vesterålen
denne uka. Her er talen han holdt for forsamlingen.
Kjære alle sammen, Norge er en av verdens fremste
fiskerinasjoner.

Vesterålen har noen av Norges fremste
fiskerikommuner. Med andre ord her finner vi de beste
av de beste.

 Maten vi høster fra havet er etterspurt over hele
verden. Den inngår naturlig i nasjonale kjøkken i mer
enn 140 land. I tillegg hjelper den mesterkokkene våre
til å vinne konkurranser om verdens gjeveste
kokketroféer.

 Nå er torsken selv på god vei til å trenge sitt eget
troféskap. Ikke bare har den som tørrfisk rykket opp i
champagneklassen med de mest eksklusive
matmerkene i Europa.

 Rett før jul vant skreien også pris i den prestisjefylte
EFFIE-kåringen i Tyskland. BMW, Mercedes og
Mövenpick måtte alle se seg slått av erobreren fra
Barentshavet.

 Gjennom kampanjen lykkes næringa og Sjømatrådet i
å gjøre 30 millioner tyskere klar over at skreimerket er
garantist for super kvalitet. Det var live-sendinger fra
kaier i Vesterålen og Lofoten. Det var internasjonalt
kokketreff her på Myre, hvor også elever og lærere fra
restaurant- og matfaglinja var samarbeidspartnere.

 Kampanjen bygget på at skrei er tradisjon og et
sesongprodukt - to ting som tyskere kjenner seg igjen i
og som de verdsetter.

 Med Vesterålen Skreifestival bidrar dere til å holde
denne tradisjonen og stoltheten over skreien i hevd.

 Høy kvalitet på norsk sjømat er avgjørende for at vi
skal ha ei konkurransedyktig næring. Skreimerkinga er
nettopp et slikt kvalitetsløft, med strenge krav til hvor

torsken er fisket, krav til ferskhet, lagring og pakking.

 Skrei har blitt et høykvalitetsprodukt som markedene
er villige til å betale en mer-pris for. I fjor pakket rundt
60 fiskeindustrianlegg Skrei-merket torsk. Det blir
spennende å følge utviklingen av dette produktet
fremover!

 Adgang til markeder i utlandet for norsk fisk står høyt
på regjeringas dagsorden. Vi er i kontinuerlig dialog
med EU om tollregimet der, som har en høy belastning
på bearbeidde produkter. Gjennom EFTA fortsetter vi å
forhandle frem nye frihandelsavtaler i viktige markeder.

 Og norsk sjømateksport går som det suser.

 Til tross for at vi mistet det russiske markedet og det
var krisestemning blant mange politikere, har næringa
nok en gang vist at den er kreativ og innovativ. I dag er
problemet heller at vi ikke alltid klarer å levere nok!
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 For fjoråret ble nok et rekordår. Dette gjaldt ikke bare
laksen, også hvitfisk hadde stor fremgang. Totalt
eksporterte vi torsk, sei, hyse og andre hvitfiskarter for
13 mrd. kroner, hele 8 prosent mer enn i 2014. I årets
januarmåned var eksporten 11 prosent høyere enn
januar i fjor.

 Lav kronekurs har gitt god drahjelp. Men det viktigste
er at vi har ei næring som klarer å gjøre den flotte
råvaren som svømmer rundt i farvannene våre, om til
verdier.

 Til tross for gode eksporttall, har vi en rekke
utfordringer som vi må håndtere. Spesielt har
hvitfiskindustrien slitt med dårlig lønnsomhet i mange
år.

 Skal lønnsomheten i industrien økes, må den totale
verdiskapinga i sjømatnæringa øke.

 Det krever at alle ledd i verdikjeden jobber sammen. 1)
Vi må for det første bli flinkere til å få større verdier ut
av naturressursene våre.

 Vi må bake kaken større ved å sløse mindre, ikke la
maskinene stå, og menneskene gå uten jobb store dela
av året og vi må få bedre betalt, gjennom økt levering
og bedre kvalitet.

 2) For det andre ser vi også at tiden har løpt fra flere
av dagens regler. Det som i sin tid skulle fremme
lønnsomhet og aktivitet, fremstår i dag som et hinder.

 Regjeringa har derfor i sjømatindustrimeldinga, som
etter planen skal behandles i Stortinget 5. april,
foreslått tiltak for å forenkle, gi næringa økt fleksibilitet
og fremme økt samhandling.

 Regjeringa vil her arbeide langs flere linjer: Skal vi
kunne anvende det marine råstoffet bedre, må vi, som
jeg har vært inne på, ha økt vekt på kvalitet. Råstoffet
må behandles på best mulig måte gjennom alle ledd,
slik at vi kan utnytte hele fisken. Vi vil derfor videreføre
prøveordningen med kvalitetstilsyn i Råfisklagets

distrikt og evaluere denne.

 Skreien avlegger bare Norges-besøk i januar til april.
Dette er en periode hvor store mengder torsk landes og
folk jobber hardt, ikke minst her i Vesterålen.

 Levendelagring av torsk kan bli en brikke i puslespillet,
både for å jevne ut sesongen og for å øke kvaliteten på
fiskeråstoffet.

 Levendelagring av torsk har økt betraktelig de siste
årene som følge av ordningen med kvotebonus. Dette
er en ung, fremtidsrettet industri hvor også forskning
og utvikling betyr svært mye. For å sikre forutsigbarhet
for aktørene vil vi videreføre ordninga med kvotebonus
i noen år, og vi vil evaluere denne senest i 2017.

 Jeg er opptatt av at vi må synliggjøre potensialet og
sette oss mål om at hele fisken skal tas i bruk.

 I dag kastes fortsatt en del restråstoff fra fisk på
havet.

 I meldinga er vi klare på at mer av restråstoffet på sikt
børilandføres fra fiskefartøy slik at dette kan utnyttes
og skape verdier.

 Imidlertid er verken fiskeflåten eller landindustrien
rustet til å ta imot restråstoffet alle steder i dag.
Ilandføring av all fangst kan derfor først være realistisk
på litt lengre sikt, og vi vil arbeide videre mot et slikt
mål.

 Her på Myre har dere allerede skjønt tegninga. Dere er
gode på å få mest mulig ut av de enorme
skreifangstene. Sea Pro AS er et godt eksempel, hvor
avskjær, innmat og andre biprodukter er blitt big
business.

 Skal vi realisere mulighetene og utvikle ny marin
næring, kommer vi ikke utenom å satse på marin
forskning og utvikling.

 Regjeringas Masterplan for marin forskning fra
september i fjor, skal hjelpe oss med dette, godt fulgt
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opp av ei historisk satsing på forskning i årets budsjett.

 De biologiske og fornybare ressursene som vi finner i
havet gir grunnlag for å utvikle nye produkter.
Restråstoff, som jeg har vært inne på, blir for eksempel
til fiskefôr, hudkremer og medisiner.

 Sjømatnæringa er i dag Norges største bioøkonomi.

 Avgjørende for dette har vært næringas satsing på
biomarin forskning, utvikling av ny teknologi og
produktvikling.

 Til våren vil næringsministeren, landbruksministeren
og jeg legge fram en bioøkonomistrategi som skal
bidra til mer næringsutvikling på dette området.

 Vi må også passe på at den kunnskapen som vi
forsker frem må være nyttig for næringa.

 Den må føre til reelle endringer og forbedringer enten
det er i fiskefartøyet, sløyelinja eller i
produktutviklingen.

 Jeg hadde et godt møte med næringas eget
virkemiddelapparat, Fiskeri- og havbruksnæringens
forskningsfond (FHF) for et par uker siden.

 De er ekstremt opptatt av brukernytte. En ulest
forskningsrapport som havner i en skuff er ikke til
læring for noe og er bortkastede penger i deres øyne.

 Dette er noe jeg vet også dere her på Myre er opptatt
av.

 Gjennom Fiskeriparken AS gjøres det en viktig jobb
med å bygge kompetanse i næringa og å få til
brukerstyrt forskning og utvikling. Ikke minst blir det
spennende å følge Arena Innovasjon Torskefisk, som
ble tatt opp i det nasjonale klyngeprogrammet Arena i
fjor sommer.

 Jeg gleder meg til å være her på Myre resten av
dagen. Akkurat nå gleder jeg meg aller mest til lunsj,
som jeg ser at elever fra restaurant- og matfaglinja

skal tilberede!

 Jeg vil takke for oppmerksomheten og ønsker dere
lykke til videre med årets skreifestival!

© Fiskeribladet Fiskaren

Se webartikkelen på http://ret.nu/lGQHuFWq
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Her er Sandbergs tale på Skreifestivalen
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Astrid Berthinussen i 
klatreklubben er usik-
ker på engasjementet 
i Hadsel flerbrukshall.

SPORT SIDE 18–19

Usikker

«Du gjør meg så glad» 
sang femteklassinge-
ne fra Melbu under 
Hadsel-skolenes kul-
turmønstring i Hur-
tigrutens Hus. Der 
gledet elevene både 
med sang, dans og 
lysbilder. SIDE 28

Gledet 
med sang

Karl Glad Nordahl og 
Solveig Melkeraaen 
(bildet) var gjester 
hos Hilde Hansen på 
Stedet onsdag kveld. 
Begge liker å skrive, 
selv om Solveig nå la-
ger mest film. Penna 
er deres våpen for å 
få fram sitt budskap, 
gjennom avis og film.
 SIDE 6

Med penna 
som våpen

Næringslivet i Vest-
erålen ønsker kom-
munesammenslåing. 
Men det får ikke ord-
førerne i Sortland og 
Bø til å rokke ved sitt 
syn. – Vi kan levere 
gode tjenester uav-
hengig av kommune-
grensene, sier Bjørk-
mo. SIDE 4

Fortsatt nei

Andøya Space Center har utvidningsplaner. 
– Vi jobber med å få til oppskyting av satel-
litter. Det vil gi stor utvidelse i Oksebåsen, 

sier administrerende direktør Odd Roger 
Enoksen.
 SIDE 3

Kan bli satellittoppskyting fra Oksebåsen:

Vil utvide i Andøy

– Vi har jobbet i flere år med å få til oppskyting av satellitter fra Oksebåsen. Jeg er optimist, og tror vi skal få det til, sier adminis-
trerende direktør Odd Roger Enoksen ved Andøya Space Center. (Arkivfoto: Idar Ovesen)

Fiskeriminister Per Sandberg skryter av fiskerne i 
Øksnes og lover at regjeringen fortsatt skal satse 
på kvotebonus for levendelagring av torsk og for 
økt lønnsomhet i næringen. Johnny Johnsen ba mi-
nisteren sørge for at den gode forvaltningen av tor-
skestammen må fortsette og at det settes begrens-
ninger for utenlandsk herjing langs kysten. – Fisket 
utenfor Nord-Norge skal være forbeholdt norske fis-
kere, slår Johnsen fast, og Sandberg lover å ta dette 
med seg i sitt videre arbeid i regjeringen. SIDE 8

Ros til
øksnes- 
væringene

Fiskeriminister Per Sandberg møtte sin partifelle Johnny John-
sen i Øksnes og fikk et par gode råd på veien i sitt videre arbeid 
som minister. (Foto: Trond K. Johansen)

Ros til øksnesværingene 
 Bladet Vesterålen. 19.02.2016. Side: 1 
Fiskeriminister Per Sandberg skryter av fiskerne i
Øksnes og lover at regjeringen fortsatt skal satse på
kvotebonus for levendelagring av torsk og for økt
lønnsomhet i næringen.

Johnny Johnsen ba ministeren sørge for at den gode
forvaltningen av torskestammen må fortsette og at det
settes begrensninger for utenlandsk herjing langs
kysten. - Fisket utenfor Nord-Norge skal være
forbeholdt norske fiskere, slår Johnsen fast, og
Sandberg lover å ta dette med seg i sitt videre arbeid i
regjeringen. SIDE 8

© Bladet Vesterålen
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Bladet Vesterålen Fredag 19. februar 2016Nyheter8

www.heimbohytter..no

ØKSNES: Fiskeriminis-
ter Per Sandberg skrøt 
av Myre under besøket 
torsdag. – Her på Myre 
har dere skjønt tegninga, 
lenge før vi politikerne 
tenkte tanken, sa han i 
sin åpningstale til skrei-
konferansen.
TROND K. JOHANSEN

trond@blv.no - 76110953

Per Sandberg er ikke ukjent 
med å speise skrei, ettersom 
han bor på Senja og har rikelig 
tilgang på herligheten. HAn har 
også merket seg skrei-kampan-
jen som Norges Råfisklag har 
kjørt i flere år og som har blitt 
en skuksess.
– Gjennom kampanjen lykkes 
næringa og Sjømatrådet i å gjø-
re 30 millioner tyskere klar over 
at skreimerket er garantist for 
super kvalitet. Det var live-sen-
dinger fra kaier i Vesterålen og 
Lofoten i fjor. Det var interna-
sjonalt kokketreff her på Myre, 
hvor også elever og lærere fra 
restaurant- og matfaglinja var 
samarbeidspartnere. Kampan-
jen bygger på at skrei er tradi-
sjon og et sesongprodukt - to 
ting som tyskere kjenner seg 
igjen i og som de verdsetter. 
Med Vesterålen Skreifestival 
bidrar dere til å holde denne 
tradisjonen og stoltheten over 
skreien i hevd, sa Per Sandberg.

Han trakk også fram kompe-
tansen som er i rikelig monn i 
Øksnes når det gjelder levende-
lagting av torsk, lakseoppdrett 
og foredling av biprodukter.

– Levendelagring av torsk 
kan bli en brikke i puslespillet, 
både for å jevne ut sesongen 
og for å øke kvaliteten på fis-
keråstoffet.

Levendelagring av torsk har 
økt betraktelig de siste årene 
som følge av ordningen med 
kvotebonus. Dette er en ung, 
fremtidsrettet industri hvor 
også forskning og utvikling 
betyr svært mye. For å sikre 
forutsigbarhet for aktørene 
vil vi videreføre ordninga med 
kvotebonus i noen år, og vi vil  
evaluere denne senest i 2017, sa 
Sandberg.

Sandberg roste også de for-
skerarenaer som er i regionen 
og trakk spesielt fram Fiskeri-
parken AS.

– Gjennom Fiskeriparken AS 
gjøres det en viktig jobb med 
å bygge kompetanse i næringa 
og å få til brukerstyrt forskning 
og utvikling. Ikke minst blir det 
spennende å følge Arena Inno-
vasjon Torskefisk, som ble tatt 
opp i det nasjonale klyngepro-
grammet Arena i fjor sommer.

Johnny Johnsen fikk pra-
te litt med ministeren og fikk 
lagt fram for ham problemet 
med for åpne linjer inn i norsk 
fiskerinæring, blant annet for 

islendingene. Sandberg lover 
å ta dette med seg i sitt videre 
arbeid som minister og ha det i 
minne at ikke alt er som det bør 
være når det gjelder kvoter og 
rettigheter, heller ikke for den 
minste flåten.

Lokal lunsj

Sandberg og resten av forsam-
lingen gledet seg til lunsj, som 
var tilberedt og servert av elev-
er fra videregående skole på 
Myre. Også dette er lokal verdi-
skapning både for fisken og for 
elevene som lærer seg å hand-
tere dette fantastiske råstoffet.

Svein Ove Haugland fra Nor-
ges Råfisklag holdt et innlegg 
om torskefiskeriene, i takt med 
naturen eller markedet? Er vi 
for effektive, eller klarer vi å 
høste av overskuddet, uten å 
ødelegge grunnlaget for videre 
vekst i norsk torskesektor?

Automatisk produksjon av 
hvitfisk-filet er noe som er inter-
essant for filetprodusentene i 
Vesterålen. Per Gunnar Hansen 

fra Norway Seafoods la fram 
en del strategiske valg som må 
gjøres for å få filetindustrien på 
fote igjen.

Marel fra Island var tilstede 
på konferansen både med fore-
drag og utstilling. Karvel Hrei-
darsson holdt foredrag om økt 
verdiskapning med ny teknolo-
gi, der Marel er en av dem som 
ligger fremst.

Flere forskermiljøer var re-
presentert under konferansen. 
Multivac AS som viste fram 
hvordan en best kan pakke 
fersk fisk. Tatiana Ageeva fra 
Nofima om levendelagring av 
fisk med potensial for økt ver-
diskapning.

Keven Vottestad fra Myre, 
som er leder for Arena Inno-
vasjon Torskefisk-klyngen så 
også på muligheten for økt 
verdiskapning gjennom hans 
torske-klynge og Fiskeriparken 
AS.

Innovasjon Norge var med 
på konferansen. Karsten Nest-
vold snakket om finansierings-
muligheter gjennom dem.

Marit Rein fra Sjømatrådet 
tok for seg hverdagshelten som 
ble superstjerne og snakket om 
skreiens betydning og enorme 
verdi i norsk fiskerinæring.

Bent Bakke så på muligheten 

for en grønnere måte å trans-
portere fisk på, en klima-smart 
eksport, før Eirik Sørdahl 
oppsummerte konferansen og 
trakk linjer framover mot neste 
års konferanse.

Statsråden på Skreifestivalen:

– Dere har skjønt det!

Per Sandberg og Johnny Johnsen fikk en prat om kvotesalg fra små til større båter og om islendingenes herjinger langs kysten. (Foto: 
Trond K. Johansen)

Strengelvåg skole underholdt før konferansen startet opp.

90 deltakere hadde meldt seg på til skreikonferansen på Myre.

Statsråden på Skreifestivalen: – Dere har skjønt det! 
 Bladet Vesterålen. 19.02.2016. Side: 8 
TROND K. JOHANSEN 
ØKSNES: Fiskeriminister Per Sandberg skrøt av Myre
under besøket torsdag. – Her på Myre har dere skjønt
tegninga, lenge før vi politikerne tenkte tanken, sa han
i sin åpningstale til skreikonferansen.

Per Sandberg er ikke ukjent med å speise skrei,
ettersom han bor på Senja og har rikelig tilgang på
herligheten. HAn har også merket seg skrei-kampanjen
som Norges Råfisklag har kjørt i flere år og som har
blitt en skuksess.
 - Gjennom kampanjen lykkes næringa og Sjømatrådet
i å gjøre 30 millioner tyskere klar over at skreimerket er
garantist for super kvalitet. Det var live-sendinger fra
kaier i Vesterålen og Lofoten i fjor. Det var
internasjonalt kokketreff her på Myre, hvor også elever
og lærere fra restaurant- og matfaglinja var
samarbeidspartnere. Kampanjen bygger på at skrei er
tradisjon og et sesongprodukt - to ting som tyskere
kjenner seg igjen i og som de verdsetter. Med
Vesterålen Skreifestival bidrar dere til å holde denne
tradisjonen og stoltheten over skreien i hevd, sa Per
Sandberg.
 Han trakk også fram kompetansen som er i rikelig
monn i Øksnes når det gjelder levendelagting av torsk,
lakseoppdrett og foredling av biprodukter.
 - Levendelagring av torsk kan bli en brikke i
puslespillet, både for å jevne ut sesongen og for å øke
kvaliteten på fiskeråstoffet.
 Levendelagring av torsk har økt betraktelig de siste
årene som følge av ordningen med kvotebonus. Dette
er en ung, fremtidsrettet industri hvor også forskning
og utvikling betyr svært mye. For å sikre forutsigbarhet
for aktørene vil vi videreføre ordninga med kvotebonus
i noen år, og vi vil evaluere denne senest i 2017, sa
Sandberg.
 Sandberg roste også de forskerarenaer som er i
regionen og trakk spesielt fram Fiskeriparken AS.
 - Gjennom Fiskeriparken AS gjøres det en viktig jobb
med å bygge kompetanse i næringa og å få til
brukerstyrt forskning og utvikling. Ikke minst blir det
spennende å følge Arena Innovasjon Torskefisk, som
ble tatt opp i det nasjonale klyngeprogrammet Arena i

fjor sommer.
 Johnny Johnsen fikk prate litt med ministeren og fikk
lagt fram for ham problemet med for åpne linjer inn i
norsk fiskerinæring, blant annet for islendingene.
Sandberg lover å ta dette med seg i sitt videre arbeid
som minister og ha det i minne at ikke alt er som det
bør være når det gjelder kvoter og rettigheter, heller
ikke for den minste flåten.
 Lokal lunsj Sandberg og resten av forsamlingen gledet
seg til lunsj, som var tilberedt og servert av elever fra
videregående skole på Myre. Også dette er lokal
verdiskapning både for fisken og for elevene som lærer
seg å handtere dette fantastiske råstoffet.
 Svein Ove Haugland fra Norges Råfisklag holdt et
innlegg om torskefiskeriene, i takt med naturen eller
markedet? Er vi for effektive, eller klarer vi å høste av
overskuddet, uten å ødelegge grunnlaget for videre
vekst i norsk torskesektor?
 Automatisk produksjon av hvitfisk-filet er noe som er
interessant for filetprodusentene i Vesterålen. Per
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Gunnar Hansen fra Norway Seafoods la fram en del
strategiske valg som må gjøres for å få filetindustrien
på fote igjen.
 Marel fra Island var tilstede på konferansen både med
foredrag og utstilling. Karvel Hreidarsson holdt
foredrag om økt verdiskapning med ny teknologi, der
Marel er en av dem som ligger fremst.
 Flere forskermiljøer var representert under
konferansen. Multivac AS som viste fram hvordan en
best kan pakke fersk fisk. Tatiana Ageeva fra Nofima
om levendelagring av fisk med potensial for økt
verdiskapning.
 Keven Vottestad fra Myre, som er leder for Arena
Innovasjon Torskefisk-klyngen så også på muligheten
for økt verdiskapning gjennom hans torske-klynge og
Fiskeriparken AS.
 Innovasjon Norge var med på konferansen. Karsten
Nestvold snakket om finansieringsmuligheter gjennom
dem.
 Marit Rein fra Sjømatrådet tok for seg hverdagshelten
som ble superstjerne og snakket om skreiens
betydning og enorme verdi i norsk fiskerinæring.
 Bent Bakke så på muligheten for en grønnere måte å
transportere fisk på, en klima-smart eksport, før Eirik
Sørdahl oppsummerte konferansen og trakk linjer
framover mot neste års konferanse.

© Bladet Vesterålen
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Therese Kongsli Jakobsen
Tromsø

I forbIndelse med årets «Håp i havet»-
konferanse ved Universitetet i Tromsø 
denne uken, ble det arrangert speed dating 
mellom studenter og seks bedrifter. en stor 
suksess, skal vi tro leder Ceselia Høyvik 
rokne.

– Vi hadde bare plass til 24 studenter, 
men over 90 ville være med. dette er en 
kjempemulighet for studentene til å knytte 
kontakter, og det virker det som de har 
skjønt, sier Høyvik rokne.

Konseptet er enkelt. Inne i et rom er det 
seks pulter med to stoler, og ved hver pult 
sitter det en representant fra en bedrift 
som er av interesser for studentene ved 
fiskerihøgskolen. 

Klokka ringer, og seks studenter finner 
hver sin representant, slår seg ned – og 

begynner og prate. Her er det ikke rom 
for å være sjenert.

– Vi laget noen slike match-kort som 
studentene fikk utdelt på forhånd, forteller 
nestleder Malin Myrlie. 

– Kortene inneholdt stikkord og spørs-
mål som skulle få samtalen lettere i gang, 
dersom noen studenter trengte litt hjelp på 
vei. Men det ser ikke ut til at studentene 
har problemer med å få samtalen til å gå. 
Tvert imot.

det surres konstant, og det er ingen tvil 
om at studentene vet å utnytte tiden godt. 
de får nemlig bare sju minutter med hver 
bedriftsrepresentant, og da vil man ikke 
sløse tiden bort på unødvendig prat. Klok-
ken ringer igjen. 

det skrapes i stolbein, og studentene 
flytter seg raskt til neste pult. sju nye mi-
nutter med en ny bedrift. og slik går det 
slag i slag, de neste 45 minuttene. da er det 

Speeddatet seg til karrierekontakter
kaffepause for bedriftsrepresentantene, 
før en ny runde med nye studenter starter.

bedrIfTene soM er representert i år er 
sparebank 1 nord-norge, norges sjømatråd, 
salmar, nofima, norway royal salmon og 
Marine Harvest. sistnevnte er for første 
gang med på Håp i havet-konferansen. det 
er leder Høyvik rokne svært fornøyd med.

– det er flott at vi har med Marine Har-
vest i år. At de også ser viktigheten av re-
kruttering, og at dette er en fin arena og 
synliggjøre seg på er bra.

At nettverksbygging er viktig på veien 
inn i arbeidsmarkedet, er nestleder Myrlie 
et stjerneeksempel på. Hun går siste året 
på økonomi og administrasjon, og har al-
lerede fått seg jobb.

– Jobben har jeg fått som følge av kar-
rieredager hvor jeg fikk prate med folk 
innen næringen på stands. Jeg tror at etter 

”” Jobben 
har jeg fått 
som følge av 
karrieredager 
hvor jeg fikk 
prate med folk 
innen næringen 
på stands
Malin Myrlie, 
sisteårsstudent

Kan man skaffe seg jobb på sju minutter? 
Kanskje ikke, men under årets «Håp i 
havet»-konferanse ble det på få minutter 
knyttet viktige kontakter mellom studenter 
og fremtidige arbeidsgivere.
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Speeddatet seg til karrierekontakter 
 Fiskeribladet Fiskaren. 19.02.2016. Side: 18 
Kan man skaffe seg jobb på sju minutter? Kanskje
ikke, men under årets «Håp i havet» konferanse ble
det på få minutter knyttet viktige kontakter mellom
studenter og fremtidige arbeidsgivere. Therese
Kongsli Jakobsen Tromsø

I forbindelse med årets «Håp i havet» konferanse ved
Universitetet i Tromsø denne uken, ble det arrangert
speed dating mellom studenter og seks bedrifter. En
stor suksess, skal vi tro leder Ceselia Høyvik Rokne.

 - Vi hadde bare plass til 24 studenter, men over 90 ville
være med. Dette er en kjempemulighet for studentene
til å knytte kontakter, og det virker det som de har
skjønt, sier Høyvik Rokne.

 Konseptet er enkelt. Inne i et rom er det seks pulter
med to stoler, og ved hver pult sitter det en
representant fra en bedrift som er av interesser for
studentene ved Fiskerihøgskolen.

 Klokka ringer, og seks studenter finner hver sin
representant, slår seg ned - og begynner og prate. Her
er det ikke rom for å være sjenert.

 - Vi laget noen slike match-kort som studentene fikk
utdelt på forhånd, forteller nestleder Malin Myrlie.

 - Kortene inneholdt stikkord og spørsmål som skulle få
samtalen lettere i gang, dersom noen studenter trengte
litt hjelp på vei. Men det ser ikke ut til at studentene har
problemer med å få samtalen til å gå. Tvert imot.

 Det surres konstant, og det er ingen tvil om at
studentene vet å utnytte tiden godt. De får nemlig bare
sju minutter med hver bedriftsrepresentant, og da vil
man ikke sløse tiden bort på unødvendig prat. Klokken
ringer igjen.

 Det skrapes i stolbein, og studentene flytter seg raskt
til neste pult. Sju nye minutter med en ny bedrift. Og
slik går det slag i slag, de neste 45 minuttene. Da er det
kaffepause for bedriftsrepresentantene, før en ny

runde med nye studenter starter.

 Bedriftene som er representert i år er Sparebank 1
Nord-Norge, Norges sjømatråd, Salmar, Nofima,
Norway Royal Salmon og Marine Harvest. Sistnevnte
er for første gang med på Håp i havet-konferansen. Det
er leder Høyvik Rokne svært fornøyd med.

 - Det er flott at vi har med Marine Harvest i år. At de
også ser viktigheten av rekruttering, og at dette er en
fin arena og synliggjøre seg på er bra.

 At nettverksbygging er viktig på veien inn i
arbeidsmarkedet, er nestleder Myrlie et
stjerneeksempel på. Hun går siste året på økonomi og
administrasjon, og har allerede fått seg jobb.

 - Jobben har jeg fått som følge av karrieredager hvor
jeg fikk prate med folk innen næringen på stands. Jeg
tror at etter speeddatingen vil terskelen for disse
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studentene være mye lavere for å ta kontakt med
bedriftene på stands i ettertid. Man har fått et ansikt
man kjenner igjen, og kan si «Hei, takk for sist», framfor
den litt småkleine «Hei, jeg er student»-frasen, sier hun.

 Martin Mathisen og Trond Håkon Solbø venter i
spenning på at de skal få komme inn.

 - Dette er en superbra mulighet til å knytte kontakter
med spennende nettverk, som man kanskje ikke ville
pratet med ellers, forteller Solbø som for anledningen
også har med seg CV'en sin. Han er ferdig med sin
mastergradsavhandling innenfor fiskeri og havbruk til
høsten, og håper han kan skaffe seg gode kontakter for
fremtidige jobbmuligheter med å være med på
speeddatingen.

 - Ikke minst er det gøy å møte representanter fra
næringen, legger Mathisen til. Han går sisteåret på en
bachelor i bedriftsledelse, og mener det er viktig å få
vist seg frem, både for studentene og bedriftene.

 Den første gruppen med speeddatere er ferdig. En av
de som akkurat har avsluttet er Kristian Johansen,
som går sitt fjerde år på utdanningen fiskeri og
havbruk.

 - Det gikk veldig bra, smiler han.

 - Kjeften gikk i ett, på noen av bedriftene fortsatte jeg å
prate helt til jeg var kommet til neste pult, legger han
lattermildt til.

 Han forteller at det er en fin og uformell måte å bygge
nettverk på, ikke minst for de som snart skal ut i jobb.

 - Jeg håper å kunne få en traineestilling når jeg er
ferdig her på fiskerihøgskolen. Speeddatingen er viktig
for både studentene og næringen, og viser at man må
være litt frempå begge veier. Jeg kommer nok til å
holde kontakten med alle bedriftene jeg pratet med her
i dag, det er viktig å engasjere seg.

 Svein Kristian Stormo er forsker for Nofima, og en av
bedriftsrepresentantene som var tilstede på

speeddatingen.

 - Dette er ikke noe jeg driver med til vanlig, jeg tror bare
jeg har datet en gang før, ler forskeren. Han synes det
er stas å være med på nettverksbyggingen til
studentene.

 - Mange av disse studentene har jeg stått og undervist
i en eller annen sammenheng. Det er kjekt å møtes på
en uformell måte og en annen arena. Ikke minst er det
lærerikt begge veier, legger han til, før han er klar for
neste runde.

 therese.jakobsen@fbfi.no

 Mobil: 416 72082

 Formål

 Håp i havet-konferansen tar for seg utviklingen fra
tradisjonelt til innovativt kystliv.

 Onsdag denne uken startet konferansen ved UiT
Norges arktiske universitet for 16. gang. Styreleder
Ceselia Høyvik Rokne er svært fornøyd med årets
tematikk.

 - Punchlinen er «Hvor er vi, hvor var vi og hvor skal vi».
Det fenger godt, og tar for seg akkurat det vi ønsker å
belyse, nemlig «fra tradisjon til innovasjon», sier hun til
FBFI.

 Men det var ikke bare lett å finne årets tema, skal vi tro
Høyvik Rokne.

 - Vi brukte lang tid på å finne tema, men når det er
sagt, er vi veldig fornøyd, forteller hun. Styret kom frem
til at de ville se på tradisjonell kystnæring samtidig
som de utfordringene næringen har møtt på veien ble
belyst. Det er en veldig innovativ industri, og ikke minst
veldig dagsaktuell, legger hun til. Årets program favnet
vidt. Onsdagen var det bedriftspresentasjoner med et
sterkt rekrutteringsfokus. Torsdag var opplegget mer
likt en typisk konferansedag med forskjellige foredrag
og debatter rundt høyaktuelle tema som nye marine
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næringsveier og rammebetingelser.

 FORNØYD: Forsker i Nofima, Stein Kristian Stormo og
student Kristian Johansen er begge fornøyd etter
speeddatingen. - Det var lærerikt for begge to, sier
Stormo. KONSTANT SURR: Slik ser det ut når Håp i
havet inviterer til speeddating.

 foto: Therese Kongsli Jakobsen GODE MULIGHETER:
Leder for Håp i havetm Ceselia Høyvik Rokne (t.v.) og
nestleder Marlin Myrlie er klare på at speeddatingen er
en god plass for å knytte karrierekontakter. SPENT:
Trond Håkon Solbø (t.v.) og Martin Mathisen venter på
å komme inn til runde to av speeddatingen.

 @text2
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Må fortelle 
de gode 
historiene
Sjømat-
næringen 
må fortelle 
verden den 
fantastiske 
historien 
norsk sjømat-
næring, me-
ner Tommy 
Torvanger, 
konsernsjef i 
Nergård AS.

– Vi er blitt stor, politikerne 
vil at vi skal bli større. Da må 
vi ut og fortelle dette ut over i 
menighetsbladene. De eneste 
som uttaler seg på vegne av 
oss til allmennheten, er de 
som er hva ministeren kalte 
er «opphengt i løsninger fra 
første verdenskrig», sier 
Torvanger.

Best
De gode historiene Torvan-
ger sikter til, er blant annet 
at Norge har verdens beste 
forvaltning av fiskeressurser. 
Næringen produserer mat 
som er trygg å spise og sørger 
for trygge arbeidsplasser. Da 
blir det dumt at det er saker 
der næringen oppfattes som 
sytete, som kommer ut, mener 
han.

– Vi kan holde på i all evig-
het med våre fornybare res-
surser. Det første vi må gjøre 
som næring, er å fortelle dette, 
sier Torvanger.

Industrien, fiskerne, myn-
dighetene og kundene må 
jobbe sammen for å klare å nå 
ut med budskapet. 

– Utfordring er at det er 
skapt et skarpt skille mellom 
lan og sjø. Vi må få fram at det 
er en verdikjede og vi er nødt 
til å samarbeide for å skape 
maks verdi av ut av ressur-
sene.

Han viste til at Nergaard 
utnytter 100 alle råvarene de 
kjøper, enten til menneskemat 
eller til råstoff til fôr.

Torvanger ber derfor sjø-
matalliansen mellom Sjømat 
Norge, Fiskarlaget og Fiske-
salgslaget om å finne områder 
de kan være enige om er 
viktige for videre utvikling.

Stabil leverandør
Han hadde likevel et hjerte-
sukk. Norsk fiskeripolitikk er 
for torskefokusert.

– Hyse og sei er fantastisk 
flott fisk. De blir nesten ikke 
nevnt. Reker blir av og til 
nevnt, og av og til er det snakk 
om pelagisk, mener Torvan-
ger. Målsetting til Nergaard 
er å tilby fersk torsk i butik-
kene hver uke hele året, som 
laksenæringen.

– Vi er en veldig stabil 
leverandør om vinteren, men 
det er vanskelig å bestille 
20 tonn fersk fisk i uke 26 i 
begynnelsen av året. Det er 
en uforutsigbarhet vi ikke er 
villig til å basere industrien 
på, sier Torvanger.

kjersti.sandvik@fbfi.no
Mobil: 932 56326

Kritiserte Fiskebåt
Fiskebåt-
reder Aage 
Remøy drog 
til med en 
kraftig kri-
tikk av egen 
organisa-
sjon, da han 
kommenter-
te fiskerimi-
nister Per 
Sandberg på 
årsmøtet til Fiskebåt.

– Sandberg er kjent for å 
skyte fra hofta, noe jeg også 
vil gjøre, begynte Remøy med. 
Han eier reketråleren «Ho-
pen», som også har torske-
trål- og seitrålkvoter. Han er 
oppgitt over strukturerings-
forslaget fra Fiskebåt, der de 
går inn for rederikvoter.

– Hvem trenger rederikvo-
ter nå. Storkapital og finans 
har fått innpass i fiskeri-
næringen, som er ute etter 
superprofitt. Vi er inne i en 
vond spiral, sa Remøy som 
mener det i hvertfall ikke er 
enbåtsrederier som hans, som 
trenger noe rederikvote nå.

Remøy mente også at 
det var stor enighet under 
tidligere fiskeriminister Svein 
Ludvigsen om strukturord-
ningene.

– Nå settes alt i spill igjen. 
Vi må kunne stå samlet om 
ordninger som vedtas, mente 
han og viste til at tre prosent 

av trålrederiene sitter med 60 
prosent av torskekvotene. 

– Dette er ikke rett, mener 
han og tror at snart kan ett 
rederi eie alt.

Fiskeriminister Per Sand-
berg svarte Remøy med at 
Fiskebåt møter seg sjøl i døra 
i syn på kvoteordningene.

– Fiskeflåten har vært 
under struktureringer og 
endrede rammebetingelser i 
lang tid. Jeg ønsker nå vedtak 
som kan stå seg i lang tid, 
uten innblanding av politi-
kere og andre, sier Sandberg.

– Fiskebåt må gjøre vedtak 
som står seg over tid., og være 
tydelig på ordninger som kan 
stå seg i 15-20 år, ellers blir 
jeg forvirret, sa ministeren 
som lovte å fortsatt «skyte fra 
hofta».

Sandberg viste til en 
fordeling med 37 prosent til 
trålerne og 67 prosent til kyst 
av torskekvoten.

– Kyst er fortsatt grunnmu-
ren og viktigst, sa Sandberg 
og viste til at da han kom 
med den nye instruksen for 
strukturordningene over 11 
meter ble han møtt med kyss 
og klem i 14 dager.

– I de neste fjorten dagene 
ble jeg kalt «drittsekk», sa 
Sandberg.

– Dere må finne noe felles 
som alle kan stå samlet bak, 
sa han til fiskebåtrederne.

Fra stridsøks til kake
Har organisasjonene Fiske-
båtredernes Forbund, Sjømat 
Norge, Norges Fiskarlag og 
Fiskesalgslagenes Samar-
beidsråd begravd stridsøksa 
for godt, spurte debattleder 
Oddbjørn Skarbøvik repre-
sentanter for organisasjonene 
under Fiskebåtredernes års-
møte.  Inger Marie Sperre fra 
Sjømat Norge var først ut til 
å svare: – Vi skal samarbeide 
gjennom verdikjeden for å 
løse grunnleggende proble-
mer og øke forståelsen av at 
vi bare får til verdiskapning 
hvis vi samarbeider, svarte 
Sperre. Kjell Ingebrigtsen, le-
der i Norges Fiskarlag, mente 
samarbeidet var et historisk 
forlik. 

– Dette gir oss store mulig-
heter som næringen er helt 
avhengig av for å gå videre, sa 
han. Sveinung Flem i Fiske-
salgslagenes Samarbeidsråd 
hadde ikke vansker med å 
være enig i det. 

– Vi skal skape en enda 
større kake og alle skal være 
med å bidra.

Jonny Berfjord var også 
opptatt av å bake en større 
kake, sammen.  – Det har ofte 
vært gjentatt at minste-pris 
og salgslag har vært til hinder 
for lønnsomhet. Nå skal vi 
jobbe sammen for å bake 
kaken sammen, sa Berfjord.

– Dette er det beste vi 
kunne oppnå, sa Arne Karl-
sen i Sjømat Norge. Han 
mente måten minsteprisen 
har vært fastsatt på, har skapt 
støy. Fiskekjøperne har sett 
svart himmel der fiskerne har 
sett blå. Det har vært svært 
skadelig de gangene minste-
pris har vært over markeds-
pris. Med det nye systemet 
skal vi unngå den situasjonen, 
sa Karlsen.

Men hva med stridsøksen, 
lurte Skarbøvik på, er den be-
gravd for godt nå? Det kunne 
ikke deltakerne svare  på.

Tommy 
Torvanger

Aage Remøy

EnighEt: Det bør være brei enighet om forslagene til kvoteordningene både politiske og i sjømatnæringa, mener fiskeriminister Per Sandberg, som her besøker årsmøtet i Fiskebåt. 
FOTO: NILS TORSVIK

JOHAN B. LARSEN FISK AS
8392 Sørvågen, MoSkeneS

Kjøper fisk 24/7
Konkurransedyktige betingelser
Vi garanterer hyseleveranser

Arne Johan
Telefon 926 62 444

VårT nye moTTAK
avd. Henningsvær

(også her sløyer Vi på lAnd)
åpner i begynnelsen AV februAr
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Må fortelle de gode historiene 
 Fiskeribladet Fiskaren. 19.02.2016. Side: 13 
Sjømatnæringen må fortelle verden den fantastiske
historien norsk sjømatnæring, mener Tommy
Torvanger, konsernsjef i Nergård AS.

- Vi er blitt stor, politikerne vil at vi skal bli større. Da må
vi ut og fortelle dette ut over i menighetsbladene. De
eneste som uttaler seg på vegne av oss til
allmennheten, er de som er hva ministeren kalte er
«opphengt i løsninger fra første verdenskrig», sier
Torvanger.

 Best

 De gode historiene Torvanger sikter til, er blant annet
at Norge har verdens beste forvaltning av
fiskeressurser. Næringen produserer mat som er trygg
å spise og sørger for trygge arbeidsplasser. Da blir det
dumt at det er saker der næringen oppfattes som
sytete, som kommer ut, mener han.

 - Vi kan holde på i all evighet med våre fornybare
ressurser. Det første vi må gjøre som næring, er å
fortelle dette, sier Torvanger.

 Industrien, fiskerne, myndighetene og kundene må
jobbe sammen for å klare å nå ut med budskapet.

 - Utfordring er at det er skapt et skarpt skille mellom
lan og sjø. Vi må få fram at det er en verdikjede og vi er
nødt til å samarbeide for å skape maks verdi av ut av
ressursene.

 Han viste til at Nergaard utnytter 100 alle råvarene de
kjøper, enten til menneskemat eller til råstoff til fôr.

 Torvanger ber derfor sjømatalliansen mellom Sjømat
Norge, Fiskarlaget og Fiskesalgslaget om å finne
områder de kan være enige om er viktige for videre
utvikling.

 Stabil leverandør

 Han hadde likevel et hjertesukk. Norsk fiskeripolitikk er

for torskefokusert.

 - Hyse og sei er fantastisk flott fisk. De blir nesten ikke
nevnt. Reker blir av og til nevnt, og av og til er det snakk
om pelagisk, mener Torvanger. Målsetting til Nergaard
er å tilby fersk torsk i butikkene hver uke hele året, som
laksenæringen.

 - Vi er en veldig stabil leverandør om vinteren, men det
er vanskelig å bestille 20 tonn fersk fisk i uke 26 i
begynnelsen av året. Det er en uforutsigbarhet vi ikke
er villig til å basere industrien på, sier Torvanger.

 kjersti.sandvik@fbfi.no

 Mobil: 932 56326

 Ved hjelp av leveranse fra trålere, levendelagring og
kystflåten, håper Nergaard på å klare en jevn leveranse.
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 HISTORIEFORTELLER: Konsernsjef i Nergård AS,
Tommy Torvanger, mener fiskerinæringa må bli
flinkere til å markedsføre seg selv. FOTO: KJERSTI
SANDVIK

 @text2
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Fjordlinjer på dagsordenen igjen 
 Fiskeribladet Fiskaren - Login. 18.02.2016 17:20 
Jon Eirik Olsen 
Flere utspill om redskapsreguleringer kystnært vil
komme i løpet av februar.

- Vi har som mål å samkjøre de utredningene som nå
kommer, slik at det kan sendes ut et felles
høringsnotat til næringa, forteller seniorrådgiver Trond
Ottemo i Fiskeridirektoratet.

 Ottemo har ledet en departementsoppnevnt
arbeidsgruppe som har fått i oppgave å utrede
temaene kystnært autolinefiske, kystnært reketrålfiske
og dobbeltrål og snurrevad med fartøy under 11 meter.

 Samlet innstilling

 I tilknytning til arbeidet her, er Havforskningsinstituttet
i gang med en egen vurdering av fjordlinjenes rolle i
gjenoppbyggingen av kysttorskbestandene. Og
Fjordfiskenemnda skal 25. og 26. februar sy sammen
sine anbefalinger for fjordlinjene i tråd med deres mer
vidtfavnende mandat.

 Nærings- og fiskeridepartementet ønsker seg en
samlet innstilling om kystnære redskapsreguleringer
innen 25. mai.

 Snart klar

 - Så langt ser det ut til å gå greit å samordne disse tre
saksløpene. I arbeidsgruppen har vi hatt to møter, og
innstilingen er nå ute hos deltakerne for en siste
finpuss, forteller Ottemo.

 I arbeidsgruppen har Norges Fiskarlag hatt med Jakob
West, Steinar Jonassen og Geir Magne Røys, mens
Kjell Olav Halland har representert Norges
Kystfiskarlag. Fra forskerhold har Kjell Nedreaas og
Asgeir Aglen trådt til, mens Ottemo har hatt med seg
Dagfinn Lilleng, Terje Halsteinsen og Rune Mjørlund fra
direktoratet.

 Selv om departementet har brukt relativt vide

formuleringer i sin bestilling til arbeidsgruppen, så
dreier det seg i utgangpunktet om godt kjente
problemstillinger som hver for seg er tatt opp av
eksempelvis både Fjordfiskenemnda og Nordland
Fylkes Fiskarlag.

 Autoline

 De har begge pekt på spørsmålene rundt autolinefiske
med fartøyer på under 15 meter innenfor fjordlinjene.
De som protesterer mener det fiskes med så store
bruksmengder i denne klassen at det truer lokalt fiske
på fjordbestandene. En lignende problemstilling gjelder
reketrål, der enkelte frykter at moderne redskaper på
relativt små båter blir så effektiv at lokale
rekebestander er i fare.

 En foreløpig konklusjon blir derfor at det nå må
vurderes om båtlengde er et fornuftig kriterium å bruke
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i denne typen reguleringer, eller
redskapsbegrensninger kan være veien å gå. Foreløpig
holder Ottemo og hans arbeidsgruppe kortene tett til
brystet.

 For sent fra nemnda

 For fjordfiskenemnda blir det en ekstra utfordring at
de på sitt siste møte valgte å spille over en del
problemstillinger til nettopp denne arbeidsgruppen.
Men her ble tiden for knapp, og posten fra nemndleder
Jorhill Andreassen og hennes nemndmedlemmer kom
ikke fram i tide. Dermed kan en allerede tettepakket
dagsorden for det kommende møtet i Bodø komme til
å bli enda mer travel.

 En del av nemndas innspill er allerede tatt opp i
arbeidsgruppen. Stikkord var fiskedøgn/havdeling i
autolinesaken, fisket med håndegnet fløytline etter sei
innenfor fjordlinjene, fisket med snurrevad etter flyndre
for fartøy under 15 meter innenfor fjordlinjene, og bruk
av breiflabbgarn i fisket etter kveite.

© Fiskeribladet Fiskaren - Login
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Bygger nytt hotell, men ikke for deg og meg 
 iFinnmark Pluss. 18.02.2016 14:25. Oppdatert 19.02.2016 19:19 
Under Næringslivsdagen i Hammerfest holdt Kåre
Tormod Nilsen foredrag om det nye torskehotellet
som skal stå klart tidligst mars. Hotellet har som mål
å "gjeste" 1000 tonn torsk i løpet av det første året.

Byggingen av det nye "hotellet" starter opp nå, og det er
lokalbedriften Båt Og Motor AS som har oppgaven
med å bygge "hotellet". Nilsen håper man kan komme i
gang tidligst mars med driften. Han er daglig leder i
Hammerfest torskehotell AS, og starter foredraget
under næringslivsdagen med en liten spøk:

 - Jeg er blitt byens nyeste hotelldirektør, smiler han.

 Torskehotellet kan bety opp mot ti nye arbeidsplasser
i Hammerfest de neste årene.

 Utvide sesongen

 Initiativet er mellom lokale kystfiskerne: Jari Kystfiske
AS, T. Hansen kystfiske og Negård Fiske.

 - Det er de lokale fiskerne selv som har vært sentral og
tatt initiativ for at det nye hotellet skulle bli realisert,
påpeker Nilsen.

 - Vi ser at skal fiskeriene utvikle seg videre, så gjelder
det å finne metoder for å skape bedre kvalitet på
råvarene. Vi må tenke kvalitet mer enn kvantitet, og
dette oppnår vi med et slikt torskehotell. For nå kan vi
lagre torsken levende opp mot tolv uker, og råvaren vil
fortsatt være fersk. Det gir så høy kvalitet som du kan
tenke deg, sier Nilsen.

 Dette gir dermed fiskerne mer mobilitet når de skal
finne ut hvor man skal selge fisken. Videre sier Nilsen
at han regner med at man skal kunne "gjeste" 1000
tonn torsk gjennom det første året.

 - Over tid tror jeg at det blir aktuelt å mellomlagre flere
ressurser her. I dag når man fisker om bord i båtene og
dreper fisken, så holder kvaliteten seg kortere.
Gjennom å lagre torsken levende så vil vi kunne utvide

sesongen, sier han. I første omgang er det planlagt å
kunne gjeste torsk på hotellet, men Nilsen sier at man
ser etter hvert på muligheten for å utvide til annen type
sjømat

 - Nå i første omgang investerer vi 4-5 millioner kroner
for å komme i gang, sier han.

 Lokalt samarbeid

 I tillegg til at lokalbedriften Båt Og Motor har fått
oppgaven med å bygge hotellet, så har også Nilsen og
Co inngått en intensjonsavtale med byens nye
fiskebutikk Havørna.

 - For oss er det viktig å bygge opp rundt lokalt og
regionale sjømatbedrifter. Det styrker regionen, og det
styrker oss, sier han.

 Nilsen påpeker at man har nok plass til å kunne lagre
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et pr. tusen tonn sjømat på hotellet i løpet av et år.

 - Det er godt med hotellkapasitet for å si det sånn, sier
Nilsen og fortsetter:

 - Vi har tro på at dette er en viktig vei for næringslivet i
Finnmark, og jeg ser et stort potensial i framtiden, sier
han.

 Image info:

 Den nye "hotelldirektøren" tror nok ikke det blir noe
konkuranse med de andre hotellene i byen om hans
kunder.

© iFinnmark Pluss
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â Dere har skjønt det! 
 Bladet Vesterålen. 18.02.2016 13:14 
Trond K. Johansen trond@blv.no - 76110953 
ØKSNES: Fiskeriminister Per Sandberg skrøt av Myre
under fiskeriministeren. - Her på Myre har dere skjønt
tegninga, lenge før vi politikerne tenkte tanken, sa han
i sin åpningstale til skreikonferansen.

Per Sandberg er ikke ukjent med å speise skrei,
ettersom han bor på Senja og har rikelig tilgang på
herligheten. HAn har også merket seg skrei-kampanjen
som Norges Råfisklag har kjørt i flere år og som har
blitt en skuksess.

 - Gjennom kampanjen lykkes næringa og Sjømatrådet
i å gjøre 30 millioner tyskere klar over at skreimerket er
garantist for super kvalitet. Det var live-sendinger fra
kaier i Vesterålen og Lofoten i fjor. Det var
internasjonalt kokketreff her på Myre, hvor også elever
og lærere fra restaurant- og matfaglinja var
samarbeidspartnere. Kampanjen bygger på at skrei er
tradisjon og et sesongprodukt - to ting som tyskere
kjenner seg igjen i og som de verdsetter. Med
Vesterålen Skreifestival bidrar dere til å holde denne
tradisjonen og stoltheten over skreien i hevd, sa Per
Sandberg.

 Han trakk også fram kompetansen som er i rikelig
monn i Øksnes når det gjelder levendelagting av torsk,
lakseoppdrett og foredling av biprodukter.

 - Levendelagring av torsk kan bli en brikke i
puslespillet, både for å jevne ut sesongen og for å øke
kvaliteten på fiskeråstoffet.

 - Levendelagring er framtida

 Levendelagring av torsk har økt betraktelig de siste
årene som følge av ordningen med kvotebonus. Dette
er en ung, fremtidsrettet industri hvor også forskning
og utvikling betyr svært mye. For å sikre forutsigbarhet
for aktørene vil vi videreføre ordninga med kvotebonus
i noen år, og vi vil evaluere denne senest i 2017, sa
Sandberg.

 Sandberg roste også de forskerarenaer som er i
regionen og trakk spesielt fram Fiskeriparken AS.

 - Gjennom Fiskeriparken AS gjøres det en viktig jobb
med å bygge kompetanse i næringa og å få til
brukerstyrt forskning og utvikling. Ikke minst blir det
spennende å følge Arena Innovasjon Torskefisk, som
ble tatt opp i det nasjonale klyngeprogrammet Arena i
fjor sommer.

 Johnny Johnsen fikk prate litt med ministeren og fikk
lagt fram for ham problemet med for åpne linjer inn i
norsk fiskerinæring, blant annet for islendingene.
Sandberg lover å ta dette med seg i sitt videre arbeid
som minister og ha det i minne at ikke alt er som det
bør være når det gjelder kvoter og rettigheter, heller
ikke for den minste flåten.

 Lokal lunsj
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 Sandberg og resten av forsamlingen gledet seg til
lunsj, som var tilberedt og servert av elever fra
videregående skole på Myre. Også dette er lokal
verdiskapning både for fisken og for elevene som lærer
seg å handtere dette fantastiske råstoffet.

 Svein Ove Haugland fra Norges Råfisklag holdt et
innlegg om torskefiskeriene, i takt med naturen eller
markedet? Er vi for effektive, eller klarer vi å høste av
overskuddet, uten å ødelegge grunnlaget for videre
vekst i norsk torskesektor?

 Automatisk produksjon av hvitfisk-filet er noe som er
interessant for filetprodusentene i Vesterålen. Per
Gunnar Hansen fra Norway Seafoods la fram en del
strategiske valg som må gjøres for å få filetindustrien
på fote igjen.

 Ny teknologi fra Island

 Marel fra Island var tilstede på konferansen både med
foredrag og utstilling. Karvel Hreidarsson holdt
foredrag om økt verdiskapning med ny teknologi, der
Marel er en av dem som ligger fremst.

 Flere forskermiljøer var representert under
konferansen. Multivac AS som viste fram hvordan en
best kan pakke fersk fisk. Tatiana Ageeva fra Nofima
om levendelagring av fisk med potensial for økt
verdiskapning.

 Keven Vottestad fra Myre, som er leder for Arena
Innovasjon Torskefisk-klyngen så også på muligheten
for økt verdiskapning gjennom hans torske-klynge og
Fiskeriparken AS.

 Mulig å finansiere

 Innovasjon Norge var med på konferansen. Karsten
Nestvold snakket om finansieringsmuligheter gjennom
dem.

 Marit Rein fra Sjømatrådet tok for seg hverdagshelten
som ble superstjerne og snakket om skreiens

betydning og enorme verdi i norsk fiskerinæring.

 Bent Bakke så på muligheten for en grønnere måte å
transportere fisk på, en klima-smart eksport, før Eirik
Sørdahl oppsummerte konferansen og trakk linjer
framover mot neste års konferanse.

 Image info:

 Per Sandberg og Johnny Johnsen fikk en prat om
kvotesalg fra små til større båter og om islendingenes
herjinger langs kysten. (Foto: Trond K. Johansen)

 Strengelvåg skole underholdt før konferansen startet
opp.

 90 deltakere hadde meldt seg på til skreikonferansen
på Myre.

© Bladet Vesterålen
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Økt verdiskaping i hvitfisknæringen 
 Nærings- og fiskeridepartementet. 18.02.2016 11:02 
Åpningsinnlegg på Vesterålen Skreifestival, Myre
Sjekkes mot framføring Kjære alle sammen, Norge er
en av verdens fremste fiskerinasjoner. Vesterålen har
noen av Norges fremste fiskerikommuner.

Med andre ord - her finner vi de beste av de beste.

 Maten vi høster fra havet er etterspurt over hele
verden. Den inngår naturlig i nasjonale kjøkken i mer
enn 140 land. I tillegg hjelper den mesterkokkene våre
til å vinne konkurranser om verdens gjeveste
kokketroféer.

 Nå er torsken selv på god vei til å trenge sitt eget
troféskap.

 Ikke bare har den som tørrfisk rykket opp i
champagneklassen med de mest eksklusive
matmerkene i Europa.

 Rett før jul vant skreien også pris i den prestisjefylte
EFFIE-kåringen i Tyskland. BMW, Mercedes og
Mövenpick måtte alle se seg slått av erobreren fra
Barentshavet.

 Gjennom kampanjen lykkes næringa og Sjømatrådet i
å gjøre 30 millioner tyskere klar over at skreimerket er
garantist for super kvalitet. Det var live-sendinger fra
kaier i Vesterålen og Lofoten. Det var internasjonalt
kokketreff her på Myre, hvor også elever og lærere fra
restaurant- og matfaglinja var samarbeidspartnere.

 Kampanjen bygget på at skrei er tradisjon og et
sesongprodukt - to ting som tyskere kjenner seg igjen i
og som de verdsetter.

 Med Vesterålen Skreifestival bidrar dere til å holde
denne tradisjonen og stoltheten over skreien i hevd.

 ***

 Høy kvalitet på norsk sjømat er avgjørende for at vi
skal ha ei konkurransedyktig næring. Skreimerkinga er

nettopp et slikt kvalitetsløft, med strenge krav til hvor
torsken er fisket, krav til ferskhet, lagring og pakking.

 Skrei har blitt et høykvalitetsprodukt som markedene
er villige til å betale en mer-pris for. I fjor pakket rundt
60 fiskeindustrianlegg Skrei -merket torsk. Det blir
spennende å følge utviklingen av dette produktet
fremover!

 ***

 [Eksport og markedsadgang]

 Adgang til markeder i utlandet for norsk fisk står høyt
på regjeringas dagsorden. Vi er i kontinuerlig dialog
med EU om tollregimet der, som har en høy belastning
på bearbeidde produkter. Gjennom EFTA fortsetter vi å
forhandle frem nye frihandelsavtaler i viktige markeder.

 Og norsk sjømateksport går som det suser.
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 Til tross for at vi mistet det russiske markedet og det
var krisestemning blant mange politikere, har næringa
nok en gang vist at den er kreativ og innovativ. I dag er
problemet heller at vi ikke alltid klarer å levere nok!

 For fjoråret ble nok et rekordår. Dette gjaldt ikke bare
laksen, også hvitfisk hadde stor fremgang. Totalt
eksporterte vi torsk, sei, hyse og andre hvitfiskarter for
13 mrd. kroner, hele 8 prosent mer enn i 2014. I årets
januarmåned var eksporten 11 prosent høyere enn
januar i fjor.

 Lav kronekurs har gitt god drahjelp. Men det viktigste
er at vi har ei næring som klarer å gjøre den flotte
råvaren som svømmer rundt i farvannene våre, om til
verdier.

 [Utfordringer i sjømatnæringen og om
sjømatindustrimeldingen]

 Til tross for gode eksporttall, har vi en rekke
utfordringer som vi må håndtere. Spesielt har
hvitfiskindustrien slitt med dårlig lønnsomhet i mange
år.

 Skal lønnsomheten i industrien økes, må den totale
verdiskapinga i sjømatnæringa øke. Det krever at alle
ledd i verdikjeden jobber sammen.

 1) Vi må for det første bli flinkere til å få større verdier
ut av naturressursene våre.

 Vi må bake kaken større ved å

 sløse mindre,

 ikke la maskinene stå, og menneskene gå uten jobb
store dela av året

 og vi må få bedre betalt, gjennom økt levering og
bedre kvalitet.

 2) For det andre ser vi også at tiden har løpt fra flere
av dagens regler. Det som i sin tid skulle fremme

lønnsomhet og aktivitet, fremstår i dag som et hinder.

 Regjeringa har derfor i sjømatindustrimeldinga, som
etter planen skal behandles i Stortinget 5. april,
foreslått tiltak for å forenkle, gi næringa økt fleksibilitet
og fremme økt samhandling.

 Regjeringa vil her arbeide langs flere linjer:

 Skal vi kunne anvende det marine råstoffet bedre, må
vi, som jeg har vært inne på, ha økt vekt på kvalitet.
Råstoffet må behandles på best mulig måte gjennom
alle ledd, slik at vi kan utnytte hele fisken. Vi vil derfor
videreføre prøveordningen med kvalitetstilsyn i
Råfisklagets distrikt og evaluere denne.

 ***

 Skreien avlegger bare Norges-besøk i januar til april.
Dette er en periode hvor store mengder torsk landes og
folk jobber hardt, ikke minst her i Vesterålen.

 Levendelagring av torsk kan bli en brikke i puslespillet,
både for å jevne ut sesongen og for å øke kvaliteten på
fiskeråstoffet.

 Levendelagring av torsk har økt betraktelig de siste
årene som følge av ordningen med kvotebonus. Dette
er en ung, fremtidsrettet industri hvor også forskning
og utvikling betyr svært mye. For å sikre forutsigbarhet
for aktørene vil vi videreføre ordninga med kvotebonus
i noen år, og vi vil evaluere denne senest i 2017.

 ***

 Jeg er opptatt av at vi må synliggjøre potensialet og
sette oss mål om at hele fisken skal tas i bruk.

 I dag kastes fortsatt en del restråstoff fra fisk på
havet.

 I meldinga er vi klare på at mer av restråstoffet på sikt
bør ilandføres fra fiskefartøy slik at dette kan utnyttes
og skape verdier.
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 Imidlertid er verken fiskeflåten eller landindustrien
rustet til å ta imot restråstoffet alle steder i dag.
Ilandføring av all fangst kan derfor først være realistisk
på litt lengre sikt, og vi vil arbeide videre mot et slikt
mål.

 Her på Myre har dere allerede skjønt tegninga. Dere er
gode på å få mest mulig ut av de enorme
skreifangstene. Sea Pro AS er et godt eksempel, hvor
avskjær, innmat og andre biprodukter er blitt big
business.

 [Forskning og utvikling]

 Skal vi realisere mulighetene og utvikle ny marin
næring, kommer vi ikke utenom å satse på marin
forskning og utvikling.

 Regjeringas Masterplan for marin forskning fra
september i fjor, skal hjelpe oss med dette, godt fulgt
opp av ei historisk satsing på forskning i årets budsjett.

 De biologiske og fornybare ressursene som vi finner i
havet gir grunnlag for å utvikle nye produkter.
Restråstoff, som jeg har vært inne på, blir for eksempel
til fiskefôr, hudkremer og medisiner.

 Sjømatnæringa er i dag Norges største bioøkonomi.

 Avgjørende for dette har vært næringas satsing på
biomarin forskning, utvikling av ny teknologi og
produktvikling.

 Til våren vil næringsministeren, landbruksministeren
og jeg legge fram en bioøkonomistrategi som skal
bidra til mer næringsutvikling på dette området.

 ***

 Vi må også passe på at den kunnskapen som vi
forsker frem må være nyttig for næringa. Den må føre
til reelle endringer og forbedringer enten det er i
fiskefartøyet, sløyelinja eller i produktutviklingen.

 Jeg hadde et godt møte med næringas eget

virkemiddelapparat, Fiskeri- og havbruksnæringens
forskningsfond (FHF) for et par uker siden.

 De er ekstremt opptatt av brukernytte. En ulest
forskningsrapport som havner i en skuff er ikke til
læring for noe og er bortkastede penger i deres øyne.

 Dette er noe jeg vet også dere her på Myre er opptatt
av.

 Gjennom Fiskeriparken AS gjøres det en viktig jobb
med å bygge kompetanse i næringa og å få til
brukerstyrt forskning og utvikling. Ikke minst blir det
spennende å følge Arena Innovasjon Torskefisk, som
ble tatt opp i det nasjonale klyngeprogrammet Arena i
fjor sommer.

 ***

 Jeg gleder meg til å være her på Myre resten av
dagen. Akkurat nå gleder jeg meg aller mest til lunsj,
som jeg ser at elever fra restaurant- og matfaglinja
skal tilberede!

 Jeg vil takke for oppmerksomheten og ønsker dere
lykke til videre med årets skreifestival!

 ***

© Nærings- og fiskeridepartementet
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24 DEBATT Torsdag 18. februar 2016

mener

Sjefredaktør/adm. direktør

Steinulf Henriksen
steinulf.henriksen@folkebladet.no •77 85 20 50 

Lakselusa volder hodebry for opp-
drettsnæringa, men nye meto-

der for å «hive lusa på gangen» ble 
drøftet på Finnsnes denne uka.

n Både oppdret-
tere og leverandører 
fra fjern og nær har 
denne uka vært å 
finne i Kunnskaps-
parken på Finns-
nes på et seminar 
over to dager, hvor 
ikke-medikamen-
tell avlusing av laks 
har stått i fokus. 
Som arrangør stod 
MarinHelse, og det 
er første gang fis-
kehelsebedriften holder slike fagdager i 
Nord-Norge. At valget falt på Finnsnes er 
også meget gledelig, spesielt med tanke på 
de ambisjoner byen i Midt-Troms har om å 
bli sjømatbyen fremfor noen i landsdelen. 

n Begrunnelsen fra arrangørene angåen-
de stedsvalget for konferansen er at man 
faktisk allerede betrakter Finnsnes som en 
hotspot for oppdrettsnæringa. For de fles-
te tar det nemlig bare en times tid å kjøre 
fra anleggene og inn til Finnsnes, mens 
man hvis konferansen hadde vært lagt til 
Tromsø hadde måttet kjøre i tre timer for 
å delta. Beliggenheten ved kysten midt i 
Troms, er med andre ord å anse som sen-
tral i oppdretts- og sjømatsammenheng, 
og bekrefter at planene om et sjømatsenter 
på Lundneset virkelig har noe for seg. 

n Når det gjelder bakgrunnen for fagdage-
ne i Kunnskapsparken, var det farene ved 
resistensutvikling hos lakselus. Å avluse 
med kjemikalier viser seg stadig vanskeli-
gere, og alternative metoder må hele tiden 
utvikles og prøves ut. Blant nye våpen som 
nå forsøkes, er ting som undervannslys, 
laser, lusespyler, ferskvann, spesialfôr og 
lakselusskjerming. Det ble også utvekslet 
erfaringer ved bruk av såkalt rensefisk — 
rognkjeks og leppefisk som spiser lakselus. 

n Under fagdagene var det ikke slik at bare 
leverandører fikk framsnakke egne pro-
dukter — fra brukerhold ble det gitt viktige 
innspill om de erfaringer man har høstet 
ved bruk av de ulike midlene og metode-
ne, på godt og vondt. Slik erfaringsutveks-
ling er uhyre viktig i den kontinuerlige 
kampen oppdrettsnæringa har gående for 
å bekjempe lakselusproblemet. Lakselus 
er den vanligste parasitten på laksefisk, 
og er hele tiden en trussel mot både opp-
drettsfisk og villaks. For å overholde for-
skriftene, må det kontinuerlig skje en nitid 
kontroll av lusenivå i havbruk — man må 
bokstavelig talt kjenne lakselusa på gan-
gen, for å kunne hive den ut på gangen!

Gatelyskjegling
Hverken Amfi, vegvesenet eller kommu-
nen vil betale en regning på 38.000 kroner 
for gatelys langs kjøpesenteret.

Men krangelen pågår i fullt dagslys.

Lusa på gangen

SEMINAR: Bekjem-
ping av lakselus sto i 
fokus i Kunnskapspar-
ken forleden.

n  Grunnlagt på Finnsnes 
    15. november 1965
n  Partipolitisk uavhengig 
    regionavis for Midt-Troms

Besøksadresse: Ringveien 25, Finnsnes
Postadresse: Postboks 308, 9305 Finnsnes
Epost leserinnlegg: ordetfritt@folkebladet.no
Nett/mobil: http://www.folkebladet.no/
•Telefon sentralbord ...................77 85 20 00
•Telefaks ...................................77 85 20 30
•Tipstelefon ...............................77 85 20 20

Stian 
Jakobsen
Nyhetsredaktør

911 71 819
stian.jakobsen@folkebladet.no

Av Per-Inge Søreng
Årsmøteuttalelse fra Lenvik KrF

DET ER nok ikke vanskelig å fin-
ne ”lykkejegere” blant  de mange 
flyktninger som har kommet til 
landet vårt de senere måneder.  
Men er det disse vi skal fokusere 
på? All erfaring viser at slike klarer 
seg sjøl. Nei, vi må tenke på alle de 

som har rømt landet sitt fordi det 
ikke var boende der på grunn av 
krig og forfølgelser.  

LENVIK KRF er opptatt av å ta godt 
imot de flyktninger og asylsøkere 
som kommer til vår kommune og 
overlater til sentrale myndigheter 
å følge med at Norge følger interna-
sjonale lover og regler. Slik befolk-
ningsutviklingen har vært de sene-

re år, trenger vi også innvandring 
for å få utført de arbeidsoppgavene 
vi er satt til.  KrF oppfordrer lokal-
befolkningen til å ta imot våre nye 
landsmenn på en god måte og inte-
grere dem i hverdagen. Så er det 
også slik at de som etter nøye vur-
dering ikke har krav på beskyttelse, 
må forlate Norge.    Men alle må få 
sin sak skikkelig behandla!

Flyktningene må 
behandles med respekt

Av Marius Jøsevold
leder i Nordland SV

Av Bjarne Rohde
leder i Troms SV

Av Tommy Berg 
leder i Finnmark SV

REGJERINGA HAR lagt fram poli-
tikken sin for norsk sjømatindus-
tri i den så kalla sjømatmeldinga. 
Denne meldingen tar ikke tak i 
de virkelige problemene for norsk 
sjømatindustri: Det at industrien 
har lav kapasitetsutnytting, ujevn 
tilgang på råstoff og svak innova-
sjonsevne. 

I DAG SER vi at arbeidsløsheten 
vokser og en nedgang i oljeindus-
trien. Derfor må vi føre en politikk 
for sjømatnæringa som gjør at vi 
henter ut største mulige verdi av 
fisken vår. Over tid har vi sett at det 
er ferskt råstoff av høy kvalitet som 
får best betalt i markedet. Da kan 
vi ikke vedvare med å høste fisken 
med andre metoder enn det som gir 
best kvalitet. Trålerne fikk i sin tid 
konsesjon til å fiske fordi de skulle 
gi industrien råvarer gjennom hele 
året. Det skjer ikke i dag, og fisken 
er ofte ikke god nok kvalitet. Når 
trålerne ikke klarer å oppfylle sam-
funnsoppdraget sitt er det på tide å 
tenke nytt. SV mener derfor at det 
er på tide å fase ut trålerne, og til-
bakeføre kvotene til kystsamfun-
nene.

DET VIL alltid være sesongvaria-
sjoner i fiskeriene, men SV støtter 
tiltak som levendelagring og bonus 
for leveranser av fersk fisk for å 
utjevne sesongene i så stor grad 
som mulig.

I EN overgangsfase før trålerne blir 
faset ut må leveringsplikta og akti-
vitetsplikta innskjerpes. Istedenfor 
å lette opp gjennom en regionali-
sering som vil bety nedlegging av 
landindustri langs kysten så må vi 
finne måter å gjøre leveringsplikta 
reell igjen. SV vil vurdere fratrekk i 

kvotene til trålere som ikke klarer å 
levere i tråd med leveringsplikta. I 
SV mener vi og at det kan være for-
nuftig at bearbeidingsplikta ikke 
gjelder for hvor eneste landing, 
men for et snitt over tid. 

OMBORDPRODUKSJON og fritt 
redskapsvalg er et feilsteg. All 
kunnskap og erfaring tilsier at det-
te vil føre til at industrien får min-
dre råstoff. SV i Nord-Norge mener 
at vi må føre fisken til land for pro-
duksjon. I tillegg må vi pålegge alle 
å ta med restråstoffet på land.

LEVENDELAGRING ER en viktig 
strategi, og kanskje det meste sen-
trale grepet for å utjevne seson-
gene. Regleverket bør gjennomgås 
for å forenkle dette. Blant annet 
må vi få en grundige vurderingen 
av om at det bør bli lettere å få lov 
å vedlikeholdsfore fisken over tid. 
Det må fremdeles være kvotebonus 
for levering av levende fisk og fersk 
fisk.

SATSING PÅ automatisering og 
roboter er nødvendig for å kun-
ne konkurrere med lønningene i 

andre land. Det er bare gjennom 
å være smartere enn andre vi kan 
konkurrere globalt. SV vil derfor 
ha et eget program i Innovasjon 
Norge/Norsk forskningsråd med et 
spesifikt fokus på automatisering i 
sjømatindustrien. Det ville og være 
en stor fordel om vi kunne finne 
løsninger for å produsere laks og 
hvitfisk i samme anlegg for å kunne 
gi anlegg flere ben å stå på. Isteden-
for å satse på industrien ombord i 
båtene må vi satse på industrien på 
land.

FISKERIENE ER, har vært, og og 
vil fortsatt være en svært viktig 
del av nordnorsk næringsliv. Der-
som vi skal kunne fortsette med å 
ha verdiskapning og dermed gode 
arbeidsplasser må vi gjøre ting 
smartere enn før. Dagens situasjon 
med havfiskeflåte som fryser fang-
stene på sjøen og trålere med leve-
ringsplikt som ikke blir oppfylt er 
ikke svaret. Det langsiktige svaret 
er at kontrollen med fiskeressur-
sene blir tilbakeført til kystbefolk-
ningen. Slik kan vi skape de gode 
ideene og de gode produktene som 
markedet vil ha.

Regjeringen og sjømatnæringen

KRITIKK: Regjeringen svarer ikke på utfordringene til sjømatindustrien, men 
legger til rette for sentralisering av fiskeriressursene, mener de nordnorske 
fylkeslederne til SV.   Foto: Folkebladet

 
Regjeringen og sjømatnæringen 
 Troms Folkeblad. 18.02.2016. Side: 24 
Av Marius Jøsevold | leder i Nordland SV | Av Bjarne Rohde | leder i Troms SV | Av Tommy Berg | leder i Finnmark SV 
REGJERINGA HAR lagt fram politikken sin for norsk
sjømatindustri i den så kalla sjømatmeldinga.

Denne meldingen tar ikke tak i de virkelige problemene
for norsk sjømatindustri: Det at industrien har lav
kapasitetsutnytting, ujevn tilgang på råstoff og svak
innovasjonsevne.

 I DAG SER vi at arbeidsløsheten vokser og en nedgang
i oljeindustrien. Derfor må vi føre en politikk for
sjømatnæringa som gjør at vi henter ut største mulige
verdi av fisken vår. Over tid har vi sett at det er ferskt
råstoff av høy kvalitet som får best betalt i markedet.
Da kan vi ikke vedvare med å høste fisken med andre
metoder enn det som gir best kvalitet. Trålerne fikk i
sin tid konsesjon til å fiske fordi de skulle gi industrien
råvarer gjennom hele året. Det skjer ikke i dag, og
fisken er ofte ikke god nok kvalitet. Når trålerne ikke
klarer å oppfylle samfunnsoppdraget sitt er det på tide
å tenke nytt. SV mener derfor at det er på tide å fase ut
trålerne, og tilbakeføre kvotene til kystsamfunnene.

 DET VIL alltid være sesongvariasjoner i fiskeriene,
men SV støtter tiltak som levendelagring og bonus for
leveranser av fersk fisk for å utjevne sesongene i så
stor grad som mulig.

 I EN overgangsfase før trålerne blir faset ut må
leveringsplikta og aktivitetsplikta innskjerpes.
Istedenfor å lette opp gjennom en regionalisering som
vil bety nedlegging av landindustri langs kysten så må
vi finne måter å gjøre leveringsplikta reell igjen. SV vil
vurdere fratrekk i kvotene til trålere som ikke klarer å
levere i tråd med leveringsplikta. I SV mener vi og at
det kan være fornuftig at bearbeidingsplikta ikke
gjelder for hvor eneste landing, men for et snitt over tid.

 OMBORDPRODUKSJON og fritt redskapsvalg er et
feilsteg. All kunnskap og erfaring tilsier at dette vil føre
til at industrien får mindre råstoff. SV i Nord-Norge

mener at vi må føre fisken til land for produksjon. I
tillegg må vi pålegge alle å ta med restråstoffet på
land.

 LEVENDELAGRING ER en viktig strategi, og kanskje
det meste sentrale grepet for å utjevne sesongene.
Regleverket bør gjennomgås for å forenkle dette. Blant
annet må vi få en grundige vurderingen av om at det
bør bli lettere å få lov å vedlikeholdsfore fisken over tid.
Det må fremdeles være kvotebonus for levering av
levende fisk og fersk fisk.

 SATSING PÅ automatisering og roboter er nødvendig
for å kunne konkurrere med lønningene i andre land.
Det er bare gjennom å være smartere enn andre vi kan
konkurrere globalt. SV vil derfor ha et eget program i
Innovasjon Norge/Norsk forskningsråd med et
spesifikt fokus på automatisering i sjømatindustrien.
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Det ville og være en stor fordel om vi kunne finne
løsninger for å produsere laks og hvitfisk i samme
anlegg for å kunne gi anlegg flere ben å stå på.
Istedenfor å satse på industrien ombord i båtene må vi
satse på industrien på land.

 FISKERIENE ER, har vært, og og vil fortsatt være en
svært viktig del av nordnorsk næringsliv. Dersom vi
skal kunne fortsette med å ha verdiskapning og
dermed gode arbeidsplasser må vi gjøre ting smartere
enn før. Dagens situasjon med havfiskeflåte som
fryser fangstene på sjøen og trålere med leveringsplikt
som ikke blir oppfylt er ikke svaret. Det langsiktige
svaret er at kontrollen med fiskeressursene blir
tilbakeført til kystbefolkningen. Slik kan vi skape de
gode ideene og de gode produktene som markedet vil
ha.

© Troms Folkeblad

Les hele nyheten på http://ret.nu/arZSlSC
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- Møter ei fremoverlent og engasjert næring 
 Intrafish - Login. 17.02.2016 12:51 
Per Sandberg mener at det er "fantastisk" å være
fiskeriminister.

- Møter ei fremoverlent og engasjert næring

 Per Sandberg mener at det er "fantastisk" å være
fiskeriminister, og at han ser i stadig større grad de
enorme mulighetene i næringen.

 Sandberg gikk onsdag på talerstolen under
organisasjonens Fiskebåts årsmøte i Oslo. Her fortalte
han blant annet om at han har benyttet den første tiden
som fiskeriminister til utstrakt reisevirksomhet.

 - Jeg har vært på reise som fiskeriminister i 45 dager
Det er fantastisk å være her. Mine første uker har jeg
brukt til mye reise. Jeg har besøkt ulike deler av
næringen, flere steder i Norge. Det inntrykket som har
festet seg mer og mer, er at det ligger enorme
muligheter i næringen, sa Sandberg.

 Han sier at han "overalt møter ei næring som er
fremoverlent og engasjert".

 - Vi har lagt bak oss et sterkt 2015, med tidens
sjømateksport. Første del av dette året er også nesten
like eventyrlig, sa han.

 Han er også optimistisk med tanke på økt
verdiskapning fra restråstoff.

 - En moderne bioteknologiindustri kan gi mat og
medisiner av det som tidligere ble kastet på havet.

 Viktig med ressursforskning

 Fiskeriministeren mener at fiskebestandene i Norge
blir forvaltet på en "utmerket måte".

 - Det er det vi ser resultatet av Ressursforskningen er
selve ryggraden i den gode fiskeriforvaltningen vi har
Norge ligger i front, sa han.

 Sandberg er opptatt av at det er et godt samspill
mellom politikk, forvaltning og forskning.

 - Økt fiskeriforskningshavgift gir HI enda mer muskler
til ressursforskning. Regjeringen er opptatt av at
næringen er med på spleiselaget, sa han.

 Sandberg snakket også om kvotestruktur.

 - Regjeringen har satt ned et nytt offentlig utvalg som
skal se på kvotestrukturen i fiskeriflåten. Det betyr ikke
at dagens kvotesystem er dårlig, men det er alltid rom
for forenkling og forbedring. Jeg er sikker på at
gårsdagens system og innretninger ikke er de riktige
for fremtiden, sa han.

 Fremsnakk Nord-Norge Fiskeriministeren viste fra
talerstolen til et dagsferskt leserinnlegg fra en
lokalpolitiker i Finnmark.
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 - Her beskrives Finnmark som et mørkt, kald og
avsideliggende sted. Så mørkt og kaldt er det i
Finnmark at ikke engang stearinlys vil brenne, sa
Sandberg.

 - Hvordan skal en da kunne tiltrekke seg investeringer
til Finnmark Flere må snakke opp Nord-Norge, spurte
Sandberg.

 Han mener at det er stor optimisme i Nord-Norge for
tiden, vel berettiget.

 Endringer med Sandberg Sandberg sa at flere har
spurt om det blir endringer med han som
fiskeriminister.

 - Ja, det vil bli betydelige endringer, men da må jeg få
sitte lenge, sa han med et smil om munnen, og
fortsatte: Veksten innen tradisjonelt fiskeri, kommer
innen bestandsøkning. Det kan til og meg jeg ikke gjøre
noe stort med.

 - Kvotene vil variere i takt med utviklingen av
bestandene, og i tak med hvilket humør jeg er i, sa han
med et glimt i øye.

 Sandberg mener at 2016 blir et viktig år for tradisjonelt
fiskeri.

 - 2016 er et år hvor det skal tas viktige beslutninger.

 Hovedmålet er å bedre verdiskapningen i næringen, og
øke produktivitetsveksten. Det er det ikke store
uenigheter om på Stortinget heller, ifølge ham.

 - Vi politikere kan ikke regulere verken til lønnsomhet,
eller regulere bort ulønnsomhet. For meg er trygge
arbeidsplasser langs kysten, lønnsomme
arbeidsplasser. Denne næringen er så høyt prioritert at
vi skal lykkes.

 Bedre markedsadgang Mye av handelspolitikken i
verden drives nå frem overfor WTO.

 - Det gir norsk sjømatnæring både muligheter og

utfordring, sa Sandberg.

 TTP-avtalen (Trans-Pacific Partnership) kan gi Norge
dårligere markedsadgang til enkelte land.

 - Det gir oss spark bak i forhold til viktigheten av å
satse videre i Asia, og finne nye markeder. Det så vi da
Putin stengte ut norsk laks. I løpet av noen dager fant
næringen nye muligheter, sa Sandberg.

 Samtidig jobber regjeringen med å ferdigstille EFTAs
handelsavtaler med Malaysia, Filippinene og Vietnam.

 - Så har regjeringen har bestilt en ekstern utrening av
TTIP (Transatlantic Trade and Investment Partnership)
og følgene for Norge Frihandel med sjømat er
regjeringens målsetning i alle handelsavtaler. Det
samme ligger også til grunn med EU. EØS-avtalen i fjor
tok oss et steg videre, men bedre markedstilgang for
bearbeidet sild og makrell, sa Sandberg.

 Print

© Intrafish - Login

Se webartikkelen på http://ret.nu/VBV9gAnq
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Hvordan vil statsråden bidra til at sjømatnæringa blir
framtidsnæringa? Sjømatnæringens rammebetingelser 
 Nærings- og fiskeridepartementet. 17.02.2016 12:47. Oppdatert 14:49 
Tale på årsmøte Fiskebåt, Hotel Bristol, Oslo Sjekkes
mot fremføring Mine første uker som fiskeriminister
har jeg brukt til å reise og besøke ulike deler av
næringa langs kysten, snakke med fiskere,
oppdrettere og produsenter,

med organisasjoner og etater. Det inntrykket som har
festa seg aller sterkest, er at det ligger enorme
muligheter i denne næringa.

 Overalt møter jeg en næring som er framoverlent og
engasjert, og som ikke nøler med å gi meg gode
innspill til hvordan vi myndighetene kan bidra til økt
produksjon og aktivitet.

 Vi har lagt bak oss et sterkt 2015 med tidenes
sjømateksport, og går inn i det nye året med en like
eventyrlig start.

 Vi har godt forvalta fiskebestander og svært mange
dyktige fiskere. Fornyingstakten i trålflåten er høy -
med hele 13 nye fartøy i løpet av fem år. Fiskebåt
representerer dermed en moderne flåte med fokus på
kvalitet, lønnsomhet og nytenking. Det fikk jeg se med
egne øyne da jeg besøkte fiskerinæringa på Sunnmøre.

 Ressursforskninga er selve ryggraden i den gode
fiskeriforvaltninga som Norge har. Det gjenspeiles i det
store engasjementet Fiskebåt og Fiskarlaget for øvrig
legger ned i ressursforskninga. Dette er likevel ikke til
hinder for at fiskere og forskere har nokså forskjellig
oppfatning om hvor stor for eksempel sildebestanden
er.

 Jeg er svært opptatt av at vi skal ha et godt samspill
mellom politikk, forvaltning og forskning. Gytetoktet på
nvg-sild ble avslutta nå i helga, og hele 7 fiskefartøyer
deltok i kartlegginga.

 Toktet kartla bestanden av NVG-sild i et større område
enn tidligere, og funnene kan få betydning for
sildekvotene til neste år.

 Under denne regjeringa og dette stortingsflertallet har
ressursforskninga blitt styrka i alle budsjettene, også i
2016. En økt fiskeriforskningsavgift gir
Havforskningsinstituttet enda mer muskler til
ressursforskning. Regjeringa er opptatt av at næringa
er med på spleiselaget. Til gjengjeld har næringa fått et
nytt forum for å legge fram sin mening om
prioriteringene, gjennom Faglig utvalg for
ressursforskning.

 Offentlig utvalg om kvotesystemet

 Regjeringa har satt ned et nytt offentlig utvalg som
skal se på hvordan kvotesystemet i fiskeflåten bør
innrettes i framtida. Det betyr ikke at kvotesystemet er
dårlig, men det har rom for forenkling og forbedring.

 Det er ikke sikkert at de begrensningene og bindingene
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som var riktige for gårsdagen, også er det rette
systemet for framtida. Utvalget skal se på alternative
modeller som kan legge til rette for god lønnsomhet
for flåten, og for større fleksibilitet for aktørene.

 I mandatet til kvoteutvalget står det at utvalget også
skal se på hvordan ressursrenta skal behandles i
framtida.

 Når man høster av en gratis naturressurs, så er det
naturens egen "produksjon" av høstingsklar fisk som
gir grunnlag for en ekstra avkastning for fiskerne. Også
kalt ressursrente.

 Slik strukturutviklinga i fiskerinæringa har vært, er det
da riktig at ressursrenta fortsatt skal gå til den enkelte i
næringa? Eller at de som selger seg ut, tar den med
seg? Hvordan kan framtidige generasjoner sikres en
del av verdiene som skapes av vår felles nasjonale
fiskeressurs? Det blir en viktig del av det grunnlaget
kvoteutvalget skal utrede.

 Sjømatindustrimeldingen (pliktene,
ombordproduksjon, marint restråstoff

 Da jeg besøkte Båtsfjord i januar, sa de at de er
overbevist om at de skal klare å flytte foredling i Kina
tilbake til Norge.

 Det blir ikke uten utfordringa. Det er de også klare på i
Båtsfjord. I flesteparten av årets måneder er det mest
lønnsomt å sende fisken ubearbeida ut av landet. Men i
Båtsfjord har de altså trua på at innovasjon og
investeringa i ny teknologi kan komme til å snu dette
bildet.

 For en ting er helt klart, skal vi ha foredling i Norge, må
den være lønnsom. Økt verdiskaping og sikre
arbeidsplasser er målet med regjeringa sitt forslag i
den stortingsmeldinga som nå ligger til behandling i
Stortinget.

 Ønsket om å endre på leverings- og aktivitetsplikta
handler altså ikke om å gjøre Røkke rikere. Hvorfor
skulle jeg ha interesse av det? Vi foreslår ikke å fjerne

leveringsplikten. Trålerne med leveringsvilkår skal
fortsatt ha plikt til å tilby fisk til fiskeindustrien.

 Så må det skilles mellom leveringsplikt og
aktivitetsplikt.

 I dag er det bare ett selskap, som har en slik
aktivitetsplikt, og den gjelder til sammen seks
industrianlegg i Nordland og Finnmark. La det være
helt klart; regjeringa har ikke foreslått å sette strek over
disse forpliktelsene.

 Vi har foreslått at det settes ned en kommisjon som
ser på alternativene til hvordan lokalsamfunnene kan
komme bedre ut av det, enn de gjør med dagens
aktivitetsplikt. Det er dette som er målet; å finne
løsninger som er tilpassa dagen i dag.

 ***

 En annen regulering som ikke fungerer etter hensikten,
er forbudet mot ombordproduksjon i torsketrålgruppa.
Det er vanskelig å påvise at forbudet mot
ombordproduksjon fører til flere arbeidsplasser på
land.

 Ombordproduksjon er derimot bearbeiding på norsk
kjøl. Det gjør det mulig å bidra til å sikre både norsk
bearbeiding av råstoffet og god kvalitet.

 Uten forbudet har næringsaktørene selv mulighet til å
vurdere hva som skaper størst verdier; å foredle fisken
om bord eller levere fryst råstoff til kjøpere på land.

 Regjeringa foreslår derfor å fjerne dette forbudet. Jeg
vil ikke gi torsketrålere med leveringsplikt anledning til
ombordproduksjon, så i praksis vil forslaget gjelde for
seks torsketrålere.

 ***

 Ombordproduksjon gir også en bedre mulighet for å ta
vare på og foredle restråstoffet. Da jeg besøkte Arctic
Wildfish fikk jeg presentert et moderne alternativ til en
melfabrikk. Den skal utnytte 100 prosent av fisken om
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bord i en av frysetrålerne deres. Det såkalte
hydrolyseprosjektet bidrar til å skape verdier av hele
fisken.

 ***

 Vi har en ingrediensindustri som ønsker å bruke
marint restråstoff i sin produksjon. Selv om vi i dag
bruker mye av restråstoffet, har vi rom til å øke
utnyttelsesgraden.

 I 2014 ble 71% av det ilandførte restråstoffet utnytta.
Dessverre er det en betydelig del av restråstoffet fra
hvitfisk som går på havet. Økt bruk av restråstoff og
endra bruk av restråstoff til mer føde for mennesker,
kan øke både verdien av fisken og lønnsomheten for
hele sjømatindustrien.

 I Nærings- og fiskeridepartementet vil vi undersøke
om det fins formelle eller praktiske hindringer for at
bruken kan økes.

 Biomarin næring

 Hvis det er en ting jeg har lært meg mens jeg har vært
fiskeriminister, så er det at næringsmulighetene fra
havet er store.

 En moderne bioteknologi kan i dag gi oss mat og
medisin av det som tidligere ble kasta på havet som
avfall. Det er nå næringa må kjenne sin besøkelsestid
og satse.

 Det står mer og mer klart framfor meg at dette er en
kunnskapsnæring der samarbeid mellom forskning og
næringsaktørene bare blir viktigere. De nye
mulighetene som kompetansetunge produkta og
kompetansearbeidsplasser gir Norge, ønsker jeg å
bidra til å utvikle videre.

 [Forhandlinger/internasjonale avtaler, marked]

 Så vil jeg gå over til å se litt samarbeidet med andre
land i videste forstand.

 Alle er tjent med at vi oppnår enighet med kyststatene
for de bestandene vi deler. Men avtalene må være
balanserte og ivareta partene sine ulike interesser.

 Det var positivt at vi oppnådde en bilateral avtale med
EU både på sild og kolmule. Jeg mener det er en avtale
som gir Norge stabilitet for 2016. I løpet av 2016 skal
jeg jobbe for at vi kommer videre i spørsmålet om nye
avtaler.

 Samarbeidet mellom forvaltninga og næringa er
selvsagt veldig viktig i disse krevende forhandlingene.
Jeg håper at dette vil være en styrke for den norske
delegasjonen i forhandlingsrundene vi har foran oss.

 ***

 Internasjonale avtaler

 Så litt kort om status for handelsavtalene vi har med
andre land. Vi ser at handelspolitikken drives framover
av nye regionale frihandelsavtaler utenfor WTO, slik
som Trans Pacific Partnership-avtalen (TPP) som ble
inngått i fjor høst, og forhandlingene mellom EU og
USA om en handels -og investeringsavtale (TTIP).

 Disse avtalene gir Norge og norsk sjømatnæring både
muligheter og utfordringer. For eksempel vil TPP-
avtalen kunne føre til at Norge får dårligere
markedsadgang enn viktige konkurrenter i noen TPP-
land. Særlig er det uheldig når det gjelder Australia,
Japan og USA. Også EU satser på nye handelsavtaler
med New Zealand, Australia og ASEAN. Dette gjør det
enda viktigere for oss å satse videre i Asia. Vi vil derfor
jobbe med å ferdigstille de pågående EFTA-
forhandlingene med Vietnam, Malaysia og Filippinene,
og utvikle handelsrelasjonene til blant andre Australia
og ASEAN.

 [TTIP-avtalen og norsk sjømatnæring] Markedsadgang
for sjømat i USA er en mer omfattende problemstilling
på grunn av TTIP-forhandlingene mellom EU og USA.
NFD har som kjent utlyst en ekstern utredning om
konsekvenser av TTIP for Norge og av de ulike norske
veivalgene. Her vil vi nødvendigvis måtte se nøye på
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sjømatnæringa.

 Ambisjonen er at utredninga skal inngå i et
beslutningsgrunnlag for regjeringa for hvordan vi skal
forholde oss til TTIP.

 [EU-markedet - ny avtale om markedsadgang for
sjømat fra juli 2015] Frihandel med sjømat er
regjeringa sin målsetting i alle frihandelsavtaler - det
samme målet ligger til grunn for EU.

 Vi konstaterer at EØS-forhandlingene i fjor sommer
brakte oss ett steg videre med bedre markedsadgang
for bearbeida silde - og makrellprodukta.

 Da skal jeg runde av innlegget mitt.

 Jeg har fått spørsmål om det vil bli endringer i min
ministerperiode. Til det er det å si at veksten innenfor
tradisjonelt fiskeri kommer innenfor bestandsmålene.
Kvotene kommer fortsatt til å variere i takt med
utviklinga til bestandene. Uansett må vi jobbe med
mulighetene til å hente ut økt verdiskaping ved hjelp av
teknologi, blant annet for å få opp kvaliteten på fisken
som leveres. Min spådom er at det kommer til å skje
masse på tradisjonelt fiskeri.

 Jeg tror fiskerinæringa blir enda viktigere. Det er stor
optimisme både i næringa og blant oss politikere.

 Jeg ser at innlegget mitt er merka med
Sjømatnæringa sine rammebetingelser. Hvordan vil
statsråden bidra til at sjømatnæringa blir
framtidsnæringa? Til det er det å si at selv om jeg er ny
som fiskeriminister, ligger plattformen for regjeringa
sin fiskeripolitikk fast.

 Hovedmålet er å bedre verdiskapingen i alle deler av
næringa. Dette arbeidet vil jeg fortsette.

 Fiskerinæringa skal nok merke at det har kommet en
ny minister. Målet mitt er å se på mulighetene
istedenfor umulighetene.

 Takk for oppmerksomheten!

© Nærings- og fiskeridepartementet

Se webartikkelen på http://ret.nu/3yKIEa6
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Fjordlinjene 
i søkelyset

Jon Eirik Olsen
Harstad

– Vi har som mål å samkjøre 
de utredningene som nå kom-
mer, slik at det kan sendes ut et 
felles høringsnotat til næringa, 
forteller seniorrådgiver Trond 
Ottemo i Fiskeridirektoratet.

Ottemo har ledet en departe-
mentsoppnevnt arbeidsgruppe 
som har fått i oppgave å utrede 
temaene kystnært autolinefiske, 
kystnært reketrålfiske og dob-
beltrål og snurrevad med fartøy 
under 11 meter.

Samlet innstilling
I tilknytning til arbeidet her, 
er Havforskningsinstituttet i 
gang med en egen vurdering av 
fjordlinjenes rolle i gjenoppbyg-
gingen av kysttorskbestandene. 
Og Fjordfiskenemnda skal 25. 
og 26. februar sy sammen sine 
anbefalinger for fjordlinjene 
i tråd med deres mer vidtfav-
nende mandat.

Nærings- og fiskerideparte-
mentet ønsker seg en samlet 
innstilling om kystnære red-
skapsreguleringer innen 25. 
mai.

Snart klar
– Så langt ser det ut til å gå greit 
å samordne disse tre sakslø-
pene. I arbeidsgruppen har vi 
hatt to møter, og innstilingen 
er nå ute hos deltakerne for en 
siste finpuss, forteller Ottemo.

I arbeidsgruppen har Norges 
Fiskarlag hatt med Jakob West, 
Steinar Jonassen og Geir Magne 
Røys, mens Kjell Olav Halland 
har representert Norges Kyst-
fiskarlag. Fra forskerhold har 
Kjell Nedreaas og Asgeir Aglen 
trådt til, mens Ottemo har hatt 

med seg Dagfinn Lilleng, Terje 
Halsteinsen og Rune Mjørlund 
fra direktoratet.

Selv om departementet har 
brukt relativt vide formulerin-
ger i sin bestilling til arbeids-
gruppen, så dreier det seg i 
utgangpunktet om godt kjente 
problemstillinger som hver for 
seg er tatt opp av eksempelvis 
både Fjordfiskenemnda og 
Nordland Fylkes Fiskarlag. 

Autoline
De har begge pekt på spørsmå-
lene rundt autolinefiske med 
fartøyer på under 15 meter 
innenfor fjordlinjene. De som 
protesterer mener det fiskes 
med så store bruksmengder i 
denne klassen at det truer lokalt 
fiske på fjordbestandene. En lig-
nende problemstilling gjelder 
reketrål, der enkelte frykter at 
moderne redskaper på relativt 
små båter blir så effektiv at 
lokale rekebestander er i fare.

En foreløpig konklusjon blir 
derfor at det nå må vurderes 
om båtlengde er et fornuftig kri-
terium å bruke i denne typen 
reguleringer, eller redskapsbe-
grensninger kan være veien å 
gå. Foreløpig holder Ottemo og 
hans arbeidsgruppe kortene tett 
til brystet.

For sent fra nemnda
For fjordfiskenemnda blir det 
en ekstra utfordring at de på sitt 
siste møte valgte å spille over en 
del problemstillinger til nettopp 
denne arbeidsgruppen. Men her 
ble tiden for knapp, og posten fra 
nemndleder Jorhill Andreassen 
og hennes nemndmedlemmer 
kom ikke fram i tide. Dermed 
kan en allerede tettepakket 
dagsorden for det kommende 
møtet i Bodø komme til å bli 
enda mer travel.

En del av nemndas innspill er 
allerede tatt opp i arbeidsgrup-
pen. Stikkord var fiskedøgn/
havdeling i autolinesaken, fisket 
med håndegnet fløytline etter 
sei innenfor fjordlinjene, fisket 
med snurrevad etter flyndre for 
fartøy under 15 meter innenfor 
fjordlinjene, og bruk av breiflab-
bgarn i fisket etter kveite.

jeo@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 22

FJORDLINJER: Skal sjarker som «Klo» få mer eller mindre konkurranse innenfor fjordlinjene i 
nord? En nært forestående høring vil forsøke å gi svar. Båten fra Borhaug i Vest-Agder er her på vei 
inn til Stø i Vesterålen.  FOTO: JON EIRIK OLSEN

Mot slutten av februar 
vil det komme flere 
utspill om «redskapsre-
guleringer kystnært». 
Det betyr at fjordlinjene 
settes på dagsordenen 
enda en gang.

z reguleringer

Maritim Service a.s. er et mekanisk verksted lokalisert på 
Sunde i Sunnhordland med høyt kvalifisert personell innen 

fagområdene sveising, platearbeid, maskinering, vannskjæring, 
hydraulikk og mekanikk. Vi har et velutstyrt kaianlegg, klar at 
gjennomføre modifikasjoner, service og vedlikehold på fartøy.

Ta kontakt eller besøk oss for en samtale

www.maritimservice.no
Opsanger Næringspark, N- 5450 Sunde  Telefon +47 53 48 29 29

E-post: post@maritimservice.no

Follow us on Facebook: 
www.facebook.com/fi skevegn

N-6717 Flatraket, Norway | Tel: +47 57 85 84 00 | sales@fi skevegn.no | www.fi skevegn.no

OCEAN-X TOUGHGRIP W/STAINLESS HARDWARE

KVALITET • LEVERINGSDYKTIGHET • INNOVASJON

Vår nye Ocean-X ToughGrip 10 mm svivelline har vært en suksess og vi 
ønsker å takke alle våre kunder som har bistått oss i denne prosessen.
 
Nye ToughGrip 10 mm clips: 50% dypere lukkesone, 200kg trekktoleranse!
 
NYHET! Nå tilgjengelig:
Ocean-X ToughGrip 11,5 mm svivelline.

Møt oss på stand D-360

18 NYHETER onsdag 17. februar 2016 FISKERIBLADETFISKAREN

Fjordlinjene i søkelyset 
 Fiskeribladet Fiskaren. 17.02.2016. Side: 18 
Mot slutten av februar vil det komme flere utspill om
«redskapsreguleringer kystnært». Det betyr at
fjordlinjene settes på dagsordenen enda en gang. Jon
Eirik Olsen Harstad

- Vi har som mål å samkjøre de utredningene som nå
kommer, slik at det kan sendes ut et felles
høringsnotat til næringa, forteller seniorrådgiver Trond
Ottemo i Fiskeridirektoratet.

 Ottemo har ledet en departementsoppnevnt
arbeidsgruppe som har fått i oppgave å utrede
temaene kystnært autolinefiske, kystnært reketrålfiske
og dobbeltrål og snurrevad med fartøy under 11 meter.

 Samlet innstilling

 I tilknytning til arbeidet her, er Havforskningsinstituttet
i gang med en egen vurdering av fjordlinjenes rolle i
gjenoppbyggingen av kysttorskbestandene. Og
Fjordfiskenemnda skal 25. og 26. februar sy sammen
sine anbefalinger for fjordlinjene i tråd med deres mer
vidtfavnende mandat.

 Nærings- og fiskeridepartementet ønsker seg en
samlet innstilling om kystnære redskapsreguleringer
innen 25. mai.

 Snart klar

 - Så langt ser det ut til å gå greit å samordne disse tre
saksløpene. I arbeidsgruppen har vi hatt to møter, og
innstilingen er nå ute hos deltakerne for en siste
finpuss, forteller Ottemo.

 I arbeidsgruppen har Norges Fiskarlag hatt med Jakob
West, Steinar Jonassen og Geir Magne Røys, mens
Kjell Olav Halland har representert Norges
Kystfiskarlag. Fra forskerhold har Kjell Nedreaas og
Asgeir Aglen trådt til, mens Ottemo har hatt med seg
Dagfinn Lilleng, Terje Halsteinsen og Rune Mjørlund fra
direktoratet.

 Selv om departementet har brukt relativt vide
formuleringer i sin bestilling til arbeidsgruppen, så
dreier det seg i utgangpunktet om godt kjente
problemstillinger som hver for seg er tatt opp av
eksempelvis både Fjordfiskenemnda og Nordland
Fylkes Fiskarlag.

 Autoline

 De har begge pekt på spørsmålene rundt autolinefiske
med fartøyer på under 15 meter innenfor fjordlinjene.
De som protesterer mener det fiskes med så store
bruksmengder i denne klassen at det truer lokalt fiske
på fjordbestandene. En lignende problemstilling gjelder
reketrål, der enkelte frykter at moderne redskaper på
relativt små båter blir så effektiv at lokale
rekebestander er i fare.

 En foreløpig konklusjon blir derfor at det nå må
vurderes om båtlengde er et fornuftig kriterium å bruke
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i denne typen reguleringer, eller
redskapsbegrensninger kan være veien å gå. Foreløpig
holder Ottemo og hans arbeidsgruppe kortene tett til
brystet.

 For sent fra nemnda

 For fjordfiskenemnda blir det en ekstra utfordring at
de på sitt siste møte valgte å spille over en del
problemstillinger til nettopp denne arbeidsgruppen.
Men her ble tiden for knapp, og posten fra nemndleder
Jorhill Andreassen og hennes nemndmedlemmer kom
ikke fram i tide. Dermed kan en allerede tettepakket
dagsorden for det kommende møtet i Bodø komme til
å bli enda mer travel.

 En del av nemndas innspill er allerede tatt opp i
arbeidsgruppen. Stikkord var fiskedøgn/havdeling i
autolinesaken, fisket med håndegnet fløytline etter sei
innenfor fjordlinjene, fisket med snurrevad etter flyndre
for fartøy under 15 meter innenfor fjordlinjene, og bruk
av breiflabbgarn i fisket etter kveite.

 jeo@fbfi.no

 Telefon: 77 05 90 22

 FJORDLINJER: Skal sjarker som «Klo» få mer eller
mindre konkurranse innenfor fjordlinjene i nord? En
nært forestående høring vil forsøke å gi svar. Båten fra
Borhaug i Vest-Agder er her på vei inn til Stø i
Vesterålen. FOTO: JON EIRIK OLSEN

 @text2

© Fiskeribladet Fiskaren

Les hele nyheten på http://ret.nu/0czWaveD
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Vil sikre norsk kvalitetsfisk 
 Nett.no. 16.02.2016 18:52 
Forskarar har laga ei sjekkliste til fiskarane for å sikre topp kvalitet på fersk fisk- (NPK): Fersk fisk er stadig meir
etterspurd, og det fiskaren gjer har ei avgjerande betyding for matopplevinga til forbrukaren.

© Nett.no

Se webartikkelen på http://ret.nu/rig4h2dE
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Sjekkliste for fiskere 
 Nofima. 1 like treff. 16.02.2016 11:15. Oppdatert 13:17 
Skal du levere fersk fisk av topp kvalitet, har du fire
ting å passe på: Ta fisken skånsomt opp fra havet,
bløgg den raskt, hold den kald, og unngå blodvann
rundt den. Da får kundene kvalitetsfisken de ønsker å
kjøpe.

Fersk fisk er et stadig viktigere produkt for norske
fiskerier. Både fiskehandlere og forbrukere ute i
markedene ønsker ferskfisk som er blank i skinnet,
lukter friskt, er hvit i nakken og delikat i kjøttet. Det
fiskerne gjør har avgjørende betydning for
matopplevelsen til forbrukeren.

 Nofima-forskere har gjort en rekke forskningsforsøk
med kvalitet på fersk fisk, og dokumentert hva som
skal til for å sikre fersk fisk av topp kvalitet til de ulike
markedene. Arbeidet er utført i samarbeid med Norges
Råfisklag og med finansiering fra Fiskeri- og
havbruksnæringens forskningsfond.

 Sørg for at kjøttet er hvitt

 - Hvitt fiskekjøtt er et avgjørende kvalitetstegn. Rødlig
farge på kjøttet skyldes blod i fiskemuskelen som følge
av redskap, håndtering ombord, eller at fisken er
stresset, forklarer forsker Torbjørn Tobiassen.

 Hvis fisken blir utsatt for fysiske belastninger, slik som
slag, trykk eller fall, kan den få blødninger i muskelen
og under skinnet, og får merker i kjøttet, omtrent som
et blåmerke.

 Vanligvis bruker fisken den mørke muskelen nærmest
skinnet, men hvis den blir stresset eller prøver å flykte,
vil den bruke den hvite delen av muskelen. Da pumper
fisken blod ut i de små blodårene, og dermed får det
hvite kjøttet en rødlig farge.

 Fisken blir mer stresset og får mer blod i muskelen
desto lenger den står på line eller i garn, og når store
fangster i trålsekken setter den under press. Kjøttet blir
også rødere jo lenger tid det tar før fisken bløgges.

 Når blodet først har nådd de små årene lar det seg
vanskelig fjerne selv ved god fangsthåndtering. Men
forskerne har dokumentert at torsk kan tømme den
hvite muskelen for blod etter rundt seks timer hvis den
lagres levende før avliving.

 Følger du forskernes råd kan du unngå at fiskekjøttet
blir rødlig, som på den øverste fisken her. Foto: Sjurdur
Joensen Nofima

 - Nøkkelen til hvitt kjøtt er å hindre at fisken pumper
blod ut i de små blodårene i fiskemuskelen. Skånsomt
fiske og umiddelbar bedøving, avliving og bløgging gir
det beste utgangspunktet for hvitt, fint fiskekjøtt, sier
Tobiassen.

 Bløgg raskt og hold fisken kald

 For at fisken skal være like fin og holdbar helt til den
kommer på et europeisk middagsbord, er både
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bløggesituasjonen og temperaturen i fisken svært
viktig.

 En levende fisk om bord i båten stresser, og jo lenger
den ligger før den bløgges, jo mer blod kommer ut i
fiskekjøttet. Forskerne anbefaler derfor å bløgge fisken
umiddelbart etter at den har kommet om bord i båten,
eventuelt bedøve den inntil den kan bløgges. Fisken
kan også avlives med et slag mot hodet.

 Etter bløgging skal fisken blø ut i minst 30 minutter før
den kjøles ned mot 0 grader. Det beste er å legge
fisken på is straks den er utblødd.

 Dersom fisken blir liggende lenge i blodvann opp mot
ti grader etter bløgging, blir både lukt og utseende
forverret. Høye temperaturer setter i gang fiskens
nedbrytingsprosesser svært raskt.

 - Nyfanget torsk som oppbevares på 10 grader i ett
døgn før den kjøles ned til 0 grader, vil ha fire dager
kortere holdbarhet enn om den var kjølt ned
umiddelbart, sier Torbjørn Tobiassen.

 Sjømatindustri

 Kontaktperson

 Torbjørn Tobiassen

 Forsker Tlf.: +47 907 69 321
torbjorn.tobiassen@nofima.no

 Kontaktperson

 Sjurdur Joensen

 Seniorforsker Tlf.: +47 900 62 237
sjurdur.joensen@nofima.no

© Nofima

Se webartikkelen på http://ret.nu/k1EMhyom
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Sjekkliste for fiskere 
 MyNewsdesk. 1 like treff. 16.02.2016 10:57 
Skal du levere fersk fisk av topp kvalitet, har du fire
ting å passe på: Ta fisken skånsomt opp fra havet,
bløgg den raskt, hold den kald, og unngå blodvann
rundt den. Da får kundene kvalitetsfisken de ønsker å
kjøpe.

Fersk fisk er et stadig viktigere produkt for norske
fiskerier. Både fiskehandlere og forbrukere ute i
markedene ønsker ferskfisk som er blank i skinnet,
lukter friskt, er hvit i nakken og delikat i kjøttet. Det
fiskerne gjør har avgjørende betydning for
matopplevelsen til forbrukeren.

 Nofima-forskere har gjort en rekke forskningsforsøk
med kvalitet på fersk fisk, og dokumentert hva som
skal til for å sikre fersk fisk av topp kvalitet til de ulike
markedene. Arbeidet er utført i samarbeid med Norges
Råfisklag og med finansiering fra Fiskeri- og
havbruksnæringens forskningsfond.

 Sørg for at kjøttet er hvitt

 - Hvitt fiskekjøtt er et avgjørende kvalitetstegn. Rødlig
farge på kjøttet skyldes blod i fiskemuskelen som følge
av redskap, håndtering ombord, eller at fisken er
stresset, forklarer forsker Torbjørn Tobiassen.

 Hvis fisken blir utsatt for fysiske belastninger, slik som
slag, trykk eller fall, kan den få blødninger i muskelen
og under skinnet, og får merker i kjøttet, omtrent som
et blåmerke.

 Vanligvis bruker fisken den mørke muskelen nærmest
skinnet, men hvis den blir stresset eller prøver å flykte,
vil den bruke den hvite delen av muskelen. Da pumper
fisken blod ut i de små blodårene, og dermed får det
hvite kjøttet en rødlig farge.

 Fisken blir mer stresset og får mer blod i muskelen
desto lenger den står på line eller i garn, og når store
fangster i trålsekken setter den under press. Kjøttet blir
også rødere jo lenger tid det tar før fisken bløgges.

 Når blodet først har nådd de små årene lar det seg
vanskelig fjerne selv ved god fangsthåndtering. Men
forskerne har dokumentert at torsk kan tømme den
hvite muskelen for blod etter rundt seks timer hvis den
lagres levende før avliving.

 - Nøkkelen til hvitt kjøtt er å hindre at fisken pumper
blod ut i de små blodårene i fiskemuskelen. Skånsomt
fiske og umiddelbar bedøving, avliving og bløgging gir
det beste utgangspunktet for hvitt, fint fiskekjøtt, sier
Tobiassen.

 Bløgg raskt og hold fisken kald

 For at fisken skal være like fin og holdbar helt til den
kommer på et europeisk middagsbord, er både
bløggesituasjonen og temperaturen i fisken svært
viktig.

 En levende fisk om bord i båten stresser, og jo lenger
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den ligger før den bløgges, jo mer blod kommer ut i
fiskekjøttet. Forskerne anbefaler derfor å bløgge fisken
umiddelbart etter at den har kommet om bord i båten,
eventuelt bedøve den inntil den kan bløgges. Fisken
kan også avlives med et slag mot hodet.

 Etter bløgging skal fisken blø ut i minst 30 minutter før
den kjøles ned mot 0 grader. Det beste er å legge
fisken på is straks den er utblødd.

 Dersom fisken blir liggende lenge i blodvann opp mot
ti grader etter bløgging, blir både lukt og utseende
forverret. Høye temperaturer setter i gang fiskens
nedbrytingsprosesser svært raskt.

 - Nyfanget torsk som oppbevares på 10 grader i ett
døgn før den kjøles ned til 0 grader, vil ha fire dager
kortere holdbarhet enn om den var kjølt ned
umiddelbart, sier Torbjørn Tobiassen.

 Om Nofima

 Matforskningsinstituttet Nofima driver forskning og
utvikling for akvakulturnæringen, fiskerinæringen og
matindustrien.

 Instituttet har om lag 350 ansatte og en årlig
omsetning på rundt 530 millioner kroner.

 Nofima AS har hovedkontor i Tromsø, og
forskningsvirksomhet i Bergen, Stavanger,
Sunndalsøra, Tromsø og på Ås.

© MyNewsdesk

Se webartikkelen på http://ret.nu/cXqW8Jtq
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NNN landsstyremøte 
 Nærings- og fiskeridepartementet. 15.02.2016 11:10 
Sjømatnæringen Kjære alle sammen. Takk for
invitasjonen hit i dag og tusen takk for introduksjonen.
Regjeringen har nylig lagt frem en
sjømatindustrimelding for Stortinget.

Det er en oppfølging av rapporten til
sjømatindustriutvalget som ble satt ned av Stoltenberg
II - regjeringen. I fjor hadde dere besøk av daværende
fiskeriminister Elisabeth Aspaker som fortalte om både
NOU-rapporten og arbeidet med stortingsmeldingen. I
dag har jeg gleden av å snakke om det videre arbeidet
med å gjøre sjømatindustrien til en av Norges viktigste
næringer i fremtiden.

 2015 var nok et rekordår for Norges sjømateksport, og
endte på 74,5 milliarder kroner. Det er det høyeste
nivået noensinne. Dette til tross for utfordringer i flere
markeder.

 Jeg vil derfor gratulere alle som har bidratt til å oppnå
dette resultatet. Dette gjelder også medlemmene i
Norsk nærings- og nytelsesmiddelarbeiderforbund.

 ***

 Samtidig som Norges sjømateksport går som det
suser, gav 2015 oss en pekepinn på at vi står ovenfor
en endring i norsk økonomi.

 Regjeringen har hele tiden sagt at Norge trenger flere
ben å stå på. Det siste årets fallende oljepriser er
dermed en påminnelse om at Norge nå er på vei fra
særstilling til omstilling.

 Nylig anslo en forskningsrapport fra Oxford University
at nærmere 50 prosent av alle jobber kan erstattes av
digital og automatisk teknikk i løpet av de neste 20
årene. Dette understreker bare behovet for en satsing
på kunnskapsutvikling.

 Sjømatnæringen er en av Norges store
fremtidsnæringer og vil bare bli viktigere i den
omstillingsperioden vi nå er inne i. Det er således et

mål for oss å få høyest mulig verdiskaping ut av våre
sjømatressurser. Dessverre klarer vi ikke alltid dette.

 Selv om eksportverdien av sjømat var rekordhøy i
2015, er lønnsomheten i sjømatindustrien fortsatt lav.
Eksportert mengde sjømat gikk tilbake med 2,2
prosent fra fjoråret. En viktig forklaring på
eksportrekorden i 2015 var en svekket norsk krone. Det
kan vi ikke basere fremtiden på.

 Med lav lønnsomhet blir det utrygge arbeidsplasser og
lite handlingsrom for investeringer i ny teknologi og
automatisering.

 Regjeringen la derfor 13. november frem Meld. St. 10
En konkurransekraftig sjømatindustri. Denne skal etter
planen behandles i stortinget i løpet av mars måned.

 Det overordnede målet med meldingen har vært å
foreslå tiltak for å styrke konkurransekraften i
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sjømatindustrien gjennom å

 - forenkle,

 - gi næringen økt fleksibilitet, og

 - fremme økt samhandling i verdikjeden.

 Tiltakene som foreslås i meldingen er:

 - En regionalisering av leveringsplikten.

 Jeg vil bare påpeke at jeg ikke ønsker å fjerne
leveringsplikten. Men det kan hende at den bør endres.

 - En opphevelse av bearbeidelsesplikten da det ikke
bør være myndighetene som bestemmer hvilken
produksjon en bedrift skal ha.

 - En kommisjon skal dessuten vurdere opphevelse av
aktivitetsplikten.

 I tillegg ønsker vi å bidra til jevnere råstofftilgang
gjennom hele året. For å få til dette vil vi:

 - prioritere forskning og utvikling innen levendelagring,

 - videreføre kvotebonus og ferskfiskordning, samt

 - utrede flytting av kvoteåret.

 Også i oppdrettsnæringen har vi en utfordring med
ujevn råstofftilgang. Noen selskaper permitterer derfor
ansatte i slakterier og foredlingsanlegg i starten av året
fordi det er lite slakteklar fisk. Jeg har stor forståelse
for at det er tøft å måtte permittere - og ikke minst å bli
permittert - og at det kan fremstå som paradoksalt i en
tid hvor næringen tjener penger som aldri før.

 Gjennom havbruksmeldingen legger vi derfor til rette
for at produksjonsvolumet og råstofftilgangen skal
kunne øke. Vi også sagt at vi vil opprettholde såkalt
interregionalt biomassetak. Disse tiltakene vil virke
positivt for slakterier og foredlingsbedrifter.

 Jeg har likevel merket meg at flere har tatt til orde for
et mer fleksibelt reguleringsregime enn det vi har i dag.
Såkalt rullerende gjennomsnittlig MTB ble utredet i
2013. Det var mange årsaker til at regjeringen valgte å
ikke gå videre med forslaget det. Blant annet vil det
medføre en økning av stående biomasse i en tid av
året hvor vi vet at det er stort påslag av lakselus.
Utredningsarbeidet viste også at det neppe blir noe
jevnere produksjon. Snarere vil systemet gi enda større
incentiver til å konsentrere slaktingen om høsten.

 Vi er i dag midt i etableringen av et helt nytt regime for
vekst i oppdrettsnæringen og velger å konsentrere oss
om dette i første omgang. Når dette regimet har virket
over tid og blitt evaluert nærmere, kan vi vurdere en
eventuell videreutvikling av dagens MTB-regime.

 Vi vil også jobbe for bedre markedsadgang for norsk
sjømat, særlig for bearbeidede produkter. Her er det
viktig med forutsigbare og gode handelsvilkår, og dette
er et arbeid vi prioriterer høyt og har kontinuerlig trykk
på.

 Flere er eksempelvis sysselsatt med bearbeiding av
norsk sjømat i EU enn i Norge. Det er flere årsaker til
det, men et tollregime med høy belastning på
bearbeidede produkter er en del av forklaringen.

 EØS-forhandlingene i fjor sommer brakte oss et steg
videre med bedre markedsadgang for bearbeidede sild
- og makrellprodukter, men det var stor EU-motstand
mot innrømmelser på tollsiden og på bearbeidede
lakseprodukter.

 Som dere ser er det mange ting å ta tak i, og vi jobber
derfor kontinuerlig for å skape et bedre grunnlag for
trygge og fremtidsrettede arbeidsplasser i
sjømatnæringen.

 ***

 I tillegg til at sjømatnæringa går så det suser, kan vi
glede oss over andre lyspunkter i vår økonomi:

 Vi har en historisk lav rente, som stimulerer hele
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økonomien.

 En svekket kronekurs og lavere lønnsvekst bidrar til at
vår kostnadsmessige konkurranseevne er styrket
betraktelig.

 Og ifølge "Doing Business 2016" fra Verdensbanken
blir det stadig enklere å drive næringsvirksomhet i
Norge.

 Ikke minst ser vi at andre næringer kan ta i bruk
kompetansen fra oljenæringa.

 Så selv om vi nå står ovenfor store utfordringer med et
omstillingsbehov i vår økonomi, ligger det også
storslagne fremtidige muligheter for norsk industri.

 For å kunne utnytte disse mulighetene vil forskning,
innovasjon og kompetanseheving være helt
avgjørende.

 Teknologien er i rivende utvikling - og også
sjømatindustrien må omstille seg. Økt automatisering
og mer vekt på produktutvikling vil stille nye krav til
teknisk innsikt og markedskompetanse. Dette er også
et viktig tema i sjømatindustrimeldingen.

 Mye av den mest arbeidsintensive industrien ble flyttet
til Kina grunnet lave lønninger. Men nå er lønningene
på vei opp i Kina. Kina er derfor i gang med å
robotisere sin industri. Denne utviklingen må vi regne
med også i Norge.

 Jeg har registrert flere eksempler på norske bedrifter
som nå vurderer å flytte produksjonen hjem. Det er nok
flere grunner til dette. I Norge finnes det kompetent og
god arbeidskraft, rimelig elektrisitet og god
råstofftilgang.

 En økende robotisering av sjømatindustrien i Norge
fremmer også konkurransekraften til norsk
sjømatindustri. Kunnskap er derfor svært viktig i
omstillingen av norsk økonomi. I den forbindelse
utarbeidet regjeringen i 2014 en Langtidsplan for
forskning og høyere utdanning. I planen lover

regjeringen å trappe opp bevilgningene innenfor seks
langsiktige prioriteringer, der en ev disse er HAV.

 For å følge opp prioriteringen i langtidsplan for
forskning og utdanning la regjeringen frem
Masterplanen for marin forskning høsten 2015. Planen
skisserer hvordan den marine forskningen kan gi mer
kunnskap som grunnlag for fremtidsrettet vekst i
sjømatnæringen.

 Som del av dette arbeidet økte vi bevilgningene til
marin forskning og forskningsinfrastruktur i
statsbudsjettet for 2016 ytterligere med til sammen
169,5 millioner kroner. Dette gir en total økning til
marin forskning på nesten 280 millioner kroner siden
regjeringen tiltrådte i 2013.

 Vi vet at sjømatindustrien gir en mulighet til å skape
større verdier av ressursene. Vi ønsker derfor å bruke
mer av ressursene og å også kunne utnytte
restråstoffet. Av dette kan man utvikle nye og godt
betalte produkter. Derfor har regjeringen satt i gang
arbeidet med en bioøkonomistrategi som skal legges
frem denne våren.

 Slik ønsker vi å øke lønnsomheten i sjømatnæringen
for å skape de nye blå arbeidsplassene i en grønn
økonomi.

 ***

 Kjære alle sammen,

 Vi haret unikt utgangspunkt med tilgang til rike
sjømatressurser, bosetting langs kysten, og
evne/mulighet til å investere i teknologi og
kunnskapsutvikling.

 Vi skal bygge videre på det gode fundamentet vi har
og utvikle en sjømatnæring som står enda sterkere enn
i dag.

 Jeg ser frem til en god dialog med dere i dette
arbeidet, og jeg ser frem til å bli bedre kjent med
foreningens synspunkter på hvordan vi skal utvikle
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denne næringen videre.

 Jeg ønsker dere lykke til med resten av
landsstyremøtet.

 Takk for oppmerksomheten!

© Nærings- og fiskeridepartementet

Se webartikkelen på http://ret.nu/zPEOX4ab
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Uttalelse fra årsmøte i 
Vågan Venstre til Meld.
St.10 En konkurranse-

kraftig sjømatindustri.
Kystflåten er i dag mobil, 

differensiert og på et høyt 
teknologisk nivå. Det er 
denne delen av flåten som 
leverer råstoffet som sjø-
matindustrien etterspør og 
som kan bidra til å møte 
fremtidens sjømatmarkeder 
offensivt. 

Kystflåten har ikke et 
formalisert samfunnsansvar 
men er i dag den viktigste 
drivkraften for aktivitet i 
hvitfiskindustrien langs hele 
kysten. Trålerflåten leverer 
i dag det meste av råstoffet 
fryst. Samtidig er trålflåten 
den minst miljøvennlige de-
len av fiskeflåten, da den har 
langt høyere drivstofforbruk 
per kg fisk og påfører skade 
på havbunn og tilhørende 
fauna.

Sjømatindustrien defineres 
i Meld.St.10 som «den delen 
av industrien som tar hånd 
om råstoffet fra det landes på 
kaikanten eller hentes opp fra 
merd, og frem til viderefored-

ler eller sluttbruker i Norge 
eller utlandet».

De tiltak som regjeringen 
foreslår vil i liten grad ha 
positiv effekt for lønnsomhet 
og verdiskapning i sjømat-
industrien. Derimot vil noen 
av tiltakene gjøre at deler av 
sjømatindustrien vil få tilført 
mindre råstoff. Regionalise-
ringen av leveringsplikten, 
oppheving av bearbeidings-
plikten og tilrettelegging av 
frikjøp fra aktivitetsplikten 
vil i all hovedsak være 
gunstig for redere av leve-
ringspliktige trålere, ikke 
sjømatindustrien. Det samme 
gjelder opphevelse av forbu-
det mot ombordproduksjon 
i torsketrålgruppe for fartøy 
uten leveringsplikt, som kun 
vil være gunstig for trålre-
deriene. De nevnte tiltakene 
er rettet mot aktører som er 
utenfor stortingsmeldingens 
egen definisjon av sjømatin-
dustrien.

Trålerne med leverings-
plikt har et formalisert 
samfunnsansvar; å sikre 
anlegg som bearbeider fisk 
stabil råstofftilførsel. Da 
de foreslåtte tiltakene vil 
oppheve alle koblinger mel-
lom trålerflåten og sjømatin-
dustrien, har hvitfisktrålerne 
i praksis utspilt sin rolle. Den 
særlige profitten (ressursren-

ten) som fiskerinæringen gir, 
må brukes til å skape levende 
kystsamfunn, innovasjon og 
utvikling, ikke til å gi svært 
høy lønnsomhet for et begren-
set antall private aktører som 
selger frossen fisk til høystby-
dende på verdensmarkedet.

Sjømatindustrimeldingen 
skriver om filetindustrien at 
«Ujevn tilgang på råstoff som 
egner seg til filetproduksjon 
fører til at disse bedriftene 
ikke evner å utnytte pro-
duksjonskapasiteten eller 
tilfredsstille markedets krav 
om jevne leveranser».

Sjømatindustrien etterspør 
ferskt råstoff av høy kvalitet 
hele året. De siste årene har 
vi hatt rekordhøye kvoter i 
Norge. Til tross for dette har 
industrianlegg stått stille 
deler av året og det har vært 
generelt lav aktivitet utenom 
vintersesong. Det eneste 
regjeringen foreslår for å 
møte disse utfordringene er 
å videreføre kvotebonus for 
levendelagring og ferskfisk-
ordningen. Dette kan knapt 
kalles tiltak og står ikke 
i forhold til utfordringene 
industrien har på området.

Det er gjennom å levere 
fersk fisk av god kvalitet at 
fiskeflåten utøver sitt sam-
funnsansvar overfor aktivi-
teten på land. For å stimulere 
til landing av ferskt råstoff 
av god kvalitet må kvotene til 
leveringspliktige trålere over-
føres til kystflåten, samt at 
det innføres en ressursrente i 
form av avgift ved landing av 
fryst råstoff. Denne formen 
for ressursrente må gjelde 
hele fiskeflåten.
 
Andreas Santi Falch,  
Vågan Venstre

Fremtidens 
garantist 
for sjømat-
industrien

Kvalitetsråstoff er vårt konkurransefortrinn

Meld. St.10 «En konkur-
ransekraftig sjømatin-
dustri» er nå lagt fram 

av regjeringen. Miljøpartiet 
De Grønne (MDG) Nordland 
er glad for at det settes fokus 
på hvordan vår evigvarende 
ressurs, fisken, skal forvaltes 
og gi lønnsomme arbeidsplas-

ser langs kysten.
MDG Nordland ønsker en 

fiskeriforvaltning forankret 
på at fisken tilhører felles-
kapet. Dette må håndheves 
gjennom de forpliktelser som 
har ligget til grunn når myn-
dighetene har lagt til rette 
for kvotekjøp. Om aktører 
ikke oppfyller de forpliktelser 
som lå til grunn ved overta-
kelse, må kvotene inndras og 
refordeles.

MDG Nordland ønsker at 
landbasert industri skal gis 

størst mulig forutsigbarhet i 
råstofftilgangen. Tilgang på 
kvalitetsråstoff, er det største 
konkurransefortrinnet i 
norsk fiskeindustri og må 
derfor utnyttes så langt det 
er mulig. MDG Nordland kan 
ikke finne at meldingen peker 
på noen tiltak som vil øke 
tilgangen på ferskt råstoff 
utover slik situasjonen er i 
dag.

Kystfiskefartøy kan være 
opp mot 4-5 ganger mer 
drivstoffeffektive enn trål-

flåten, som er den flåten som 
forbruker mest drivstoff 
per kilo fanget torsk. For å 
møte behovet for fersk fisk til 
fiskeindustrien, og dermed 
også skape produkter som de 
mest betalingsvillige konsu-
mentene etterspør må kvoter 
gradvis tilbakeføres fra 
trålerflåten til kystflåten. Det 
grønne skifte er ikke tjent 
med at fisk fryses om bord 
på trålere, for så å fraktes til 
for eksempel Kina for bear-
beiding og deretter tilbake til 

norske konsumenter.
Fisken må ilandføres fersk, 

slik at den kan verdi økes og 
gi arbeidsplasser langs kys-
ten. MDG Nordland vil jobbe 
for at ressursene utnyttes på 
en måte som er mer lønnsom 
for både industrien, samfun-
net og det grønne skifte.

Toine C. Sannes,  
MDG Nordland

Andreas Santi Falch kommer 
med denne uttalelsen om 
sjømatindustrien på vegne av 
Vågan Venstre.

Innlegg

z politikk

OVERFØRE: For å 
stimulere til landing av 
ferskt råstoff av god 
kvalitet må kvotene til 
leveringspliktige trålere 
overføres til kystflåten 
mener Vågan Venstre. 
ILL.FOTO

Innlegg

z politikk

Fremtidens garantist for sjømat-industrien Kvalitetsråstoff
er vårt 
 Fiskeribladet Fiskaren. 15.02.2016. Side: 15 
Andreas Santi Falch kommer med denne uttalelsen
om sjømatindustrien på vegne av Vågan Venstre.
Uttalelse fra årsmøte i Vågan Venstre til Meld.St.10 En
konkurransekraftig sjømatindustri.

Kystflåten er i dag mobil, differensiert og på et høyt
teknologisk nivå. Det er denne delen av flåten som
leverer råstoffet som sjømatindustrien etterspør og
som kan bidra til å møte fremtidens sjømatmarkeder
offensivt.

 Kystflåten har ikke et formalisert samfunnsansvar
men er i dag den viktigste drivkraften for aktivitet i
hvitfiskindustrien langs hele kysten. Trålerflåten leverer
i dag det meste av råstoffet fryst. Samtidig er trålflåten
den minst miljøvennlige delen av fiskeflåten, da den
har langt høyere drivstofforbruk per kg fisk og påfører
skade på havbunn og tilhørende fauna.

 Sjømatindustrien defineres i Meld.St.10 som «den
delen av industrien som tar hånd om råstoffet fra det
landes på kaikanten eller hentes opp fra merd, og frem
til videreforedler eller sluttbruker i Norge eller utlandet».

 De tiltak som regjeringen foreslår vil i liten grad ha
positiv effekt for lønnsomhet og verdiskapning i
sjømatindustrien. Derimot vil noen av tiltakene gjøre at
deler av sjømatindustrien vil få tilført mindre råstoff.
Regionaliseringen av leveringsplikten, oppheving av
bearbeidingsplikten og tilrettelegging av frikjøp fra
aktivitetsplikten vil i all hovedsak være gunstig for
redere av leveringspliktige trålere, ikke
sjømatindustrien. Det samme gjelder opphevelse av
forbudet mot ombordproduksjon i torsketrålgruppe for
fartøy uten leveringsplikt, som kun vil være gunstig for
trålrederiene. De nevnte tiltakene er rettet mot aktører
som er utenfor stortingsmeldingens egen definisjon av
sjømatindustrien.

 Trålerne med leveringsplikt har et formalisert
samfunnsansvar; å sikre anlegg som bearbeider fisk
stabil råstofftilførsel. Da de foreslåtte tiltakene vil

oppheve alle koblinger mellom trålerflåten og
sjømatindustrien, har hvitfisktrålerne i praksis utspilt
sin rolle. Den særlige profitten (ressursrenten) som
fiskerinæringen gir, må brukes til å skape levende
kystsamfunn, innovasjon og utvikling, ikke til å gi svært
høy lønnsomhet for et begrenset antall private aktører
som selger frossen fisk til høystbydende på
verdensmarkedet.

 Sjømatindustrimeldingen skriver om filetindustrien at
«Ujevn tilgang på råstoff som egner seg til
filetproduksjon fører til at disse bedriftene ikke evner å
utnytte produksjonskapasiteten eller tilfredsstille
markedets krav om jevne leveranser».

 Sjømatindustrien etterspør ferskt råstoff av høy
kvalitet hele året. De siste årene har vi hatt rekordhøye
kvoter i Norge. Til tross for dette har industrianlegg
stått stille deler av året og det har vært generelt lav
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aktivitet utenom vintersesong. Det eneste regjeringen
foreslår for å møte disse utfordringene er å videreføre
kvotebonus for levendelagring og ferskfiskordningen.
Dette kan knapt kalles tiltak og står ikke i forhold til
utfordringene industrien har på området.

 Det er gjennom å levere fersk fisk av god kvalitet at
fiskeflåten utøver sitt samfunnsansvar overfor
aktiviteten på land. For å stimulere til landing av ferskt
råstoff av god kvalitet må kvotene til leveringspliktige
trålere overføres til kystflåten, samt at det innføres en
ressursrente i form av avgift ved landing av fryst
råstoff. Denne formen for ressursrente må gjelde hele
fiskeflåten.

 Andreas Santi Falch, Vågan Venstre Meld. St.10 «En
konkurransekraftig sjømatindustri» er nå lagt fram av
regjeringen. Miljøpartiet De Grønne (MDG) Nordland er
glad for at det settes fokus på hvordan vår evigvarende
ressurs, fisken, skal forvaltes og gi lønnsomme
arbeidsplasser langs kysten.

 MDG Nordland ønsker en fiskeriforvaltning forankret
på at fisken tilhører felleskapet. Dette må håndheves
gjennom de forpliktelser som har ligget til grunn når
myndighetene har lagt til rette for kvotekjøp. Om
aktører ikke oppfyller de forpliktelser som lå til grunn
ved overtakelse, må kvotene inndras og refordeles.

 MDG Nordland ønsker at landbasert industri skal gis
størst mulig forutsigbarhet i råstofftilgangen. Tilgang
på kvalitetsråstoff, er det største konkurransefortrinnet
i norsk fiskeindustri og må derfor utnyttes så langt det
er mulig. MDG Nordland kan ikke finne at meldingen
peker på noen tiltak som vil øke tilgangen på ferskt
råstoff utover slik situasjonen er i dag.

 Kystfiskefartøy kan være opp mot 4-5 ganger mer
drivstoffeffektive enn trålflåten, som er den flåten som
forbruker mest drivstoff per kilo fanget torsk. For å
møte behovet for fersk fisk til fiskeindustrien, og
dermed også skape produkter som de mest
betalingsvillige konsumentene etterspør må kvoter
gradvis tilbakeføres fra trålerflåten til kystflåten. Det
grønne skifte er ikke tjent med at fisk fryses om bord

på trålere, for så å fraktes til for eksempel Kina for
bearbeiding og deretter tilbake til norske konsumenter.

 Fisken må ilandføres fersk, slik at den kan verdi økes
og gi arbeidsplasser langs kysten. MDG Nordland vil
jobbe for at ressursene utnyttes på en måte som er
mer lønnsom for både industrien, samfunnet og det
grønne skifte.

 Toine C. Sannes, MDG Nordland

 OVERFØRE: For å stimulere til landing av ferskt råstoff
av god kvalitet må kvotene til leveringspliktige trålere
overføres til kystflåten mener Vågan Venstre.

 ILL.FOTO

 @text2

© Fiskeribladet Fiskaren
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Taper penger på dårlig hyse 
 Fiskeribladet Fiskaren - Login. 14.02.2016 20:14 
Arne Fenstad 
Industrien sliter med lavkvalitetshyse. Nå går de
tøffere tider i møte. - Vi frykter at våren i år blir enda
verre enn i fjor.

Hvis vi tar utgangspunkt i hva som har skjedd før, så
kommer prisene til å falle, sier Ørjan Nergård,
råstoffsjef i Norway Seafoods.

 Han og daglig leder i Båtsfjordbruket, Frank
Kristiansen, representerer en stor del av
hvitfiskindustrien i Nord-Norge. Begge tapte penger på
hyseproduksjonen i fjor, og begge frykter at de har en
ny mørk vår i vente med høyere kvoter og mindre
etterspørsel i markedet.

 Denne uka var de blant deltakerne på et hyseseminar i
Tromsø. Målet var å finne løsninger for å heve
kvaliteten og prisen på hysa.

 Dårlig kvalitet

 Problemet er at hysa som bearbeides i Norge holder
dårlig kvalitet, spesielt på våren. I år er hysekvotene
høyere enn i fjor, mens hovedmarkedet Storbritannia
har fått nok. Der velger folk torsk foran hyse i stadig
større grad, fortalte fiskeriutsending Jack-Robert
Møller i Sjømatrådet.

 - Det vi gjør i Norge påvirker markedet veldig raskt.
Hvis vi som kystnasjon ikke klarer å løse
kvalitetsproblemet, mister vi kunder.

 Dør i merder

 Selv om kvotene er høyere i år enn i fjor, er de lavere
enn i toppårene 2011 og 2012. Forskjellen er at en mye
større andel av hysa landes fersk i dag enn for fem år
siden. I toppårene ble kvalitetsproblemene overlatt til
produsenter i Kina, mens i dag ender de i Båtsfjord.

 Mottakene vil ikke begrense kjøpet av hyse i frykt for
at fiskerne skal levere andre steder. På lang sikt kan

mer levendelagring være løsningen, men foreløpige
forsøk har vist at mye av hysa dør når den lagres i
merder.

 Mer filet

 Kristiansen foreslo i fjor å åpne for notfiske etter hyse
for å bedre kvaliteten etter at bedriften tapte to
millioner kroner på lavkvalitetshyse, men møtte
motstand blant fiskerne. Nå tror han i likhet med
forskerne at industrien må løse kvalitetsproblemene
selv. Derfor kommer de til å bearbeide mer av hysa til
våren.

 - Vi har investert 11 millioner kroner i nytt utstyr og vi
har fått avtaler med noen av båtene om at de skal
levere levendefangst. Men hvis vi skal drive på lovlig
måte, må vi presse folk på bruket til å jobbe fra sju om
morgenen til råstoffet tar slutt. Dette er en kortsiktig
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løsning før vi får flyttet leveransene til merder, sier
Kristiansen.

 - Vi kjører mest mulig til produksjon for å øke prisene.
Ellers gjør vi noen tekniske ting på anleggene for å
bedre kvaliteten, sier Nergård.

 Muligheter

 Begge tror hysa som i dag er et problem for industrien,
kan by på muligheter framover. Blant tiltakene er
nedfrysing før det skjæres filet og bedre utblødning.
Fiskeri- og havbruksnæringens forskningsfond (FHF)
skal setter i disse dager i gang et forskningsprosjekt
for å heve kvaliteten på hysa.

© Fiskeribladet Fiskaren - Login
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Andøyposten 5 LØRDAG 13. FEBRUAR 2016

Fiskerne samlet til 
møte på Andenes

Verdien av årets fiske 
har allerede passert 
1,1 milliard kroner og 
prisene ligger godt over 
de foregående årene. 
Andøy-fiskerne var 
derfor mest opptatt 
av fagsaker da Norges 
Råfisklag og Norges Fis-
karlag inviterte til møte 
onsdag.

Jørn Aune
902 05 699 – jorn@andoyposten.no –

Rundt 10 fiskere tok turen til 
Grønnbua onsdag kveld for å 
møte Otto Gregussen og Kjell 
Ingebrigtsen fra Norges Fiskar-
lag. Steinar Jonassen fra Nord-
land Fylkes Fiskarlag og Trygve 
Myrvang og Brita Åsheim Ras-
mussen fra Norges Råfisklag.

Myrvang konkluderte med at 
ståa ikke er så verst i fiskerinæ-
ringa om dagen.

– Det går ganske bra, sa Myr-
vang.

Han viste til at råfisklaget sat-
te ny verdirekord i 2014 og at den 
økte i 2015. Og så langt i år ligger 
man godt foran fjoråret.

– For to år siden satt jeg her 
og fikk kjeft på grunn av priser 
og marked. Nå har dere ingen 
spørsmål til råfisklaget. Ting har 
forandret seg, sa Myrvang.

Han pekte imidlertid på noen 
interessante trekk.

– Valutasituasjonen betyr 
mye for omsetningen. Men det 
er også gode torskemarkeder, sa 
Myrvang.

Han viste til at Portugal tar 
unna 30 prosent av den norske 
torsken. Omsetningen av klipp-
fisk og ferskfisk øker. Filétom-
setningen går ned.

Myrvang pekte også på at man 
er spent på situasjonen i Brasil 
der økonomien er svak.

– Brasil er det største seimar-
kedet vårt, sa Myrvang.

England er det største marke-
det for hyse.

– Her har vi utfordringer når 
det gjelder kvalitet, sa Myrvang.

Prisforskjeller
Myrvang viste også til at fiskerne 
får forskjellige pris for fisken, alt 
etter hvilken region man er i og 
hvilket redskap man fisker med.

8. og 9. februar var gjennom-
snittsprisen for torsk levert i 
Vesterålen 21,65 kroner per kilo, 
mens den i Lofoten var 21,92 kro-
ner per kilo.

– Vi ser at man får lavest pris 
på garn og juksa, mens snurre-
vad gir den beste prisen, sa Myr-
vang.

– Da kan man jo lure på om 
det virkelig at man er opptatt 
av kvalitet, eller er det kvantum 
som premieres, sa Andøy-fisker 
Yngve Larsen.

Mot strukturering
Strukturering av fiskeflåten 
(samle kvoter på færre båter) 
har vært et hett tema i Norges 
Fiskarlag. Landsmøtet har gjort 
sitt vedtak, og åpnet for struk-
turering også for flåten under 11 
meter. Selv om saken nå er fer-
digbehandlet i fiskarlaget, ble 

det likevel en del diskusjon om 
saken onsdag.

– Jeg tror den strukturord-
ningen som er foreslått vil føre 
til en mindre differensiert flåten 
sa fisker Thomas Wold.

Selv om det ikke er lov å selge 
kvoter alene. Kvotene følger bå-
ten, og det er kvotene som kos-
ter mest når en kystbåt selges. 
Kvotene er også det som gir sik-
kerhet overfor bankene ved opp-
tak av lån. Ei strukturkvote har 
imidlertid ei varighet på 20 år. 
Det betyr at disse kvotene vil iste 
sin verdi når man nærmer seg 
slutten på kvoteperioden. Det 
ble derfor stilt spørsmål fra salen 
om det her ligger ei «finansbo-
ble» på lur i fiskerinæringa.

– Vi kommer til å få en ny de-
batt om disse strukturordnin-
gen og dette er noe som Eidesen-
utvalget vil måtte se på, sa Otto 
Gregussen fra Norges Fiskarlag.

Eidesen-utvalget ledes av før-
stelagmann Arild Eidesen, og ble 
nedsatt av fiskeriminister Elisa-
beth Aspaker for å se på hvordan 
kvotesystemet for fiskeflåten 
skal være i fremtiden.

Fangstdagbok
Andre tema som ble tatt opp i 
møtet, var den svært detaljerte 
rapporteringen som fiskerne 
må gjøre i forbindelse med fis-
ket. Her fikk representantene 
fra fiskarlaget klar beskjed om å 
arbeide for at fiskerne skal få en 
enklere hverdag.

Turistfiske
En del av fiskerinæringa som 
ikke er underlagt kontroll, er det 
utstrakte turistfisket som skjer 
langs kysten.

– Dersom man er så bekymret 
for kysttorsken, bør fiskarlaget 
ta opp dette med turistfisket, sa 
Yngve Larsen.

– Turistfisket er ei utfordring 
flere steder langs kysten og folk 
begynner å bli utålmodige, sa 
Steinar Jonassen, daglig leder i 
Nordland Fylkes Fiskarlag.

– God dialog
Jonassen oppsummerte for øv-
rig onsdagens møte slikt.

– Det var et greit møte og bra 
engasjement. Det var bra inter-
essere for fagsakene vi tar opp, 
mens råfisklaget slapp unna 

spørsmål. Det var motsatt for to 
år siden. Jeg føler at vi har en god 
dialog med medlemmene og vi er 
stort sett på linje. Vi har likevel 
en del utfordringer. Yngve Lar-
sen var innom dette med turist-
fisket. Det er en sak vi har tatt tak 
i og som vi fortsatt skal ta tak i, 
sier Jonassen til Andøyposten.

– Andøyfiskerne er ikke veldig 
glad i strukturering?

– Det er ulikt syn på det. Nor-
ges Fiskarlag har fattet sine 

vedtak, og går inn for moderat 
strukturering for flåten under 
11 meter og økt strukturkvo-
tetak for de over 11 meter. Det 
var ikke helt i tråd med synet til 
Nordland Fylkes Fiskarlag, men 
nå er det opp til myndighetene 
å ta stilling til hvor stor grad av 
strukturering vi skal ha, sier Jo-
nassen.

– Det går ganske bra

MØTE: Onsdag inviterte Norges Fiskarlag og Norges Råfisklag Andøy-fiskerne til møte på Andenes. Deltakerne var mest opptatt av 
fagsaker. For to år siden var pris det heteste temaet. (Foto: Jørn Aune)

STRUKTURDEBATT: – Vi vil få en ny debatt om strukturord-
ningene når Eidesen-utvalget legger fram sin melding, sa Otto 
Gregussen i Norges Fiskarlag. (Foto: Jørn Aune)

MARKED: – Det går bra og vi har gode torskemarkeder, sa 
Trygve Myrvang i Norges Råfisklag. (Foto: Jørn Aune)

GREIT: – Det var et greit møte og vi har god dialog med medlemme-
ne, sa Steinar Jonassen i Nordland Fylkes Fiskarlag. (Foto: Jørn Aune)

- Det går ganske bra 
 Andøyposten. 13.02.2016. Side: 5 
Jørn Aune 
Verdien av årets fiske har allerede passert 1,1 milliard
kroner og prisene ligger godt over de foregående
årene. Andøy-fiskerne var derfor mest opptatt av
fagsaker da Norges Råfisklag og Norges Fiskarlag
inviterte til møte onsdag.

Rundt 10 fiskere tok turen til Grønnbua onsdag kveld
for å møte Otto Gregussen og Kjell Ingebrigtsen fra
Norges Fiskarlag. Steinar Jonassen fra Nordland
Fylkes Fiskarlag og Trygve Myrvang og Brita Åsheim
Rasmussen fra Norges Råfisklag.

Myrvang konkluderte med at ståa ikke er så verst i
fiskerinæringa om dagen.

- Det går ganske bra, sa Myrvang.

Han viste til at råfisklaget satte ny verdirekord i 2014
og at den økte i 2015. Og så langt i år ligger man godt
foran fjoråret.

- For to år siden satt jeg her og fikk kjeft på grunn av
priser og marked. Nå har dere ingen spørsmål til
råfisklaget. Ting har forandret seg, sa Myrvang.

Han pekte imidlertid på noen interessante trekk.

- Valutasituasjonen betyr mye for omsetningen. Men
det er også gode torskemarkeder, sa Myrvang.

Han viste til at Portugal tar unna 30 prosent av den
norske torsken. Omsetningen av klippfisk og ferskfisk
øker. Filétomsetningen går ned.

Myrvang pekte også på at man er spent på situasjonen
i Brasil der økonomien er svak.

- Brasil er det største seimarkedet vårt, sa Myrvang.

England er det største markedet for hyse.

- Her har vi utfordringer når det gjelder kvalitet, sa

Myrvang.

Prisforskjeller Myrvang viste også til at fiskerne får
forskjellige pris for fisken, alt etter hvilken region man
er i og hvilket redskap man fisker med.

8. og 9. februar var gjennomsnittsprisen for torsk levert
i Vesterålen 21,65 kroner per kilo, mens den i Lofoten
var 21,92 kroner per kilo.

- Vi ser at man får lavest pris på garn og juksa, mens
snurrevad gir den beste prisen, sa Myrvang.

- Da kan man jo lure på om det virkelig at man er
opptatt av kvalitet, eller er det kvantum som premieres,
sa Andøy-fisker Yngve Larsen.

Mot strukturering Strukturering av fiskeflåten (samle
kvoter på færre båter) har vært et hett tema i Norges
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Fiskarlag. Landsmøtet har gjort sitt vedtak, og åpnet
for strukturering også for flåten under 11 meter. Selv
om saken nå er ferdigbehandlet i fiskarlaget, ble det
likevel en del diskusjon om saken onsdag.

- Jeg tror den strukturordningen som er foreslått vil
føre til en mindre differensiert flåten sa fisker Thomas
Wold.

Selv om det ikke er lov å selge kvoter alene. Kvotene
følger båten, og det er kvotene som koster mest når en
kystbåt selges. Kvotene er også det som gir sikkerhet
overfor bankene ved opptak av lån. Ei strukturkvote har
imidlertid ei varighet på 20 år. Det betyr at disse
kvotene vil iste sin verdi når man nærmer seg slutten
på kvoteperioden. Det ble derfor stilt spørsmål fra
salen om det her ligger ei «finansboble» på lur i
fiskerinæringa.

- Vi kommer til å få en ny debatt om disse
strukturordningen og dette er noe som Eidesenutvalget
vil måtte se på, sa Otto Gregussen fra Norges
Fiskarlag.

Eidesen-utvalget ledes av førstelagmann Arild Eidesen,
og ble nedsatt av fiskeriminister Elisabeth Aspaker for
å se på hvordan kvotesystemet for fiskeflåten skal
være i fremtiden.

Fangstdagbok Andre tema som ble tatt opp i møtet,
var den svært detaljerte rapporteringen som fiskerne
må gjøre i forbindelse med fisket. Her fikk
representantene fra fiskarlaget klar beskjed om å
arbeide for at fiskerne skal få en enklere hverdag.

Turistfiske En del av fiskerinæringa som ikke er
underlagt kontroll, er det utstrakte turistfisket som
skjer langs kysten.

- Dersom man er så bekymret for kysttorsken, bør
fiskarlaget ta opp dette med turistfisket, sa Yngve
Larsen.

- Turistfisket er ei utfordring flere steder langs kysten
og folk begynner å bli utålmodige, sa Steinar Jonassen,

daglig leder i Nordland Fylkes Fiskarlag.

- God dialog Jonassen oppsummerte for øvrig
onsdagens møte slikt.

- Det var et greit møte og bra engasjement. Det var bra
interessere for fagsakene vi tar opp, mens råfisklaget
slapp unna spørsmål. Det var motsatt for to år siden.
Jeg føler at vi har en god dialog med medlemmene og
vi er stort sett på linje. Vi har likevel en del utfordringer.
Yngve Larsen var innom dette med turistfisket. Det er
en sak vi har tatt tak i og som vi fortsatt skal ta tak i,
sier Jonassen til Andøyposten.

- Andøyfiskerne er ikke veldig glad i strukturering?

- Det er ulikt syn på det. Norges Fiskarlag har fattet
sine vedtak, og går inn for moderat strukturering for
flåten under 11 meter og økt strukturkvotetak for de
over 11 meter. Det var ikke helt i tråd med synet til
Nordland Fylkes Fiskarlag, men nå er det opp til
myndighetene å ta stilling til hvor stor grad av
strukturering vi skal ha, sier Jonassen.

© Andøyposten
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Bacalao-konkurs til over 60 millioner

Ole Erik Klokeide
Bergen

Villy Jensen og Tone Håkonsen 
Jensen har tapt stort på pro-
duksjon av saltfisk og klippfisk 
i Baskerland i Spania. Gjennom 
det norske selskapet Tromsfisk 
eide de alle aksjene i den span-
ske bacalao-produsenten La 
Bacaladera. Jensen-familiens 
kostpris for aksjene var på over 
44 millioner kroner, ifølge års-
regnskapene, og det skal være 
gjort store investeringer i an-
legget i Spania i tillegg.

Alt tapt
Administración de Justitia 
i San Sebastian, kunngjorde 
konkursåpning i La Bacaladera 
27. april i fjor. Den spanske kon-
kursdomstolen jobber på en litt 
annen måte enn i Norge. Utover 
høsten i fjor gikk man over i 
den såkalte likvidasjonsfasen 
og selskapet ble slått endelig 
konkurs.

La Bacaladera S.A.U holdt til 

i Irun i Basque Country, helt 
nord i Spania, ved grensen 
til Frankrike. På hjemmesi-
den som fortsatt eksisterer, 
reklameres det for tørrfisk, 
atlanterhavstorsk, klippfisk, 
laks og skjell. Det baskiske 
selskapet ble grunnlagt i 1955 
og importerte, videreforedlet, 
produserte saltfisk og klippfisk 
og solgte fisk og fiskeproduk-
ter fra Irun. Selskapet hadde et 
stort anlegg i baskerbyen, men 
alt skal være tapt i konkursen.

Aksjene i den spanske ba-
calao-produsenten har vært 
jevnlig nedskrevet siden de 
ble kjøpt for over 44 millioner 
kroner. Kjøpstidspunktet vites 
ikke, men det skal være før 
1999. Tar man utgangspunkt i 
konsumprisindeksen tilsvarer 
44 millioner 1999-kroner i dag 
vel 60 millioner kroner.

– Ingen kommentar
– Jeg har ingen kommentar til 
dette. Jeg er pensjonist og ikke 
lenger involvert, sier Villy Jen-
sen til FiskeribladetFiskaren.

– Men du var jo både styre-
leder og daglig leder, senest i 
januar?

– Det er lenge siden, ikke nå 
lenger.

– Men kan du fortelle om 
bakgrunnen for konkursen i 
La Bacaladera?

– Nei jeg har ingen kommen-
tarer, jeg står på reisefot.

– Hvor mye regner dere med 
å ha tapt etter konkursen?

– Jeg har ingen kommenta-
rer, jeg er ikke involvert lenger, 
sier Jensen som høflig avslutter 
samtalen.

FiskeribladetFiskaren har 
forgjeves forsøkt å få tak i Tone 
Håkonsen Jensen uten å lykkes 
med det.

Tromsfisk i Tromsø har 
tapt mer enn 60 millio-
ner kroner på bacalao-
eventyr i Baskerland. 
Den heleide spanske 
produsenten La Bacala-
dera gikk konkurs ifjor 
og drar eierselskapene 
med seg ned.

z konkurs

SLUTT: Villy Jensen og Tone 
Håkonsen Jensen har tapt 
stort på produksjon av saltfisk 
og klippfisk i Spania. 
FOTO: PRIVAT/FACEBOOK
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IV. Administración de Justicia
JUZGADOS DE LO MERCANTIL

13103 SAN SEBASTIÁN

Edicto

El  Juzgado  de  lo  Mercantil  número  1  de  Donostia-San  Sebastián,  en
cumplimiento  de  lo  dispuesto  en  el  art.  23,  anuncia:

1.º Que en el procedimiento número 284/2015, NIG n.º 20.05.2-15/003963, por
auto  de  15/04/2015,  se  ha  declarado  en  concurso  voluntario  al  deudor  LA
BACALADERA,  S.A.U.,  con  CIF  A20092607,  con  domicilio  en  c/  Camino  del
Molino, polígono industrial Txumarra Escorza 4 y 6, 20306 Irún y cuyo centro de
principales intereses lo tiene en Irún.

2.º Que el deudor conserva las facultades de administración y de disposición
de su patrimonio, pero sometidas éstas a la intervención de la administración
concursal.

3.º  Que  la  administración  concursal  está  integrada  por  D/Dª  GABINETE
CONCURSAL TADEO-OCHOA, S.L.P., con domicilio postal en la c/ Pío Baroja, 29,
Of ic .  10,  20008  Donost ia-San  Sebast ián  y  d i recc ión  e lect rón ica:
acbacaladera@hotmai l .com

4.º Que los acreedores del concursado deben poner en conocimiento de la
administración concursal la existencia de sus créditos en la forma y con los datos
expresados en el artículo 85 de la LC.

El  plazo  para  esta  comunicación  es  el  de  un  mes  a  contar  desde  el  día
siguiente  a  la  publicación  de  este  anuncio  en  el  Boletín  Oficial  del  Estado.

5.º  Que  los  acreedores  e  interesados  que  deseen  comparecer  en  el
procedimiento deberán hacerlo por medio de Procurador y asistidos de Letrado
(artículo 184.3 LC).

Donostia-San Sebastián, 15 de abril de 2015.- La Secretaria Judicial.
ID: A150015806-1
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FRA RETTEN: Her er 
dokumentet som forteller 
om konkursåpningen fra den 
spanske domstolen.

Aksel Hansen Sale AS
Frank Magne Hansen er sty-
remedlem og daglig leder i det 
nystartede selskapet Aksel 
Hansen Sale i Senjahopen i 
Berg kommune. Johan Arild 
Hansen er styreleder i selska-
pet som har fått 30.000 kroner i 
aksjekapital. Selskapets formål 
er å drive kjøp, salg og eksport 
av fisk og fiskeprodukter.

Ferd Marin AS
Selskapet Ferd Marin er opp-
rettet i Bodø for å drive med 
tjenester innen havfiske, opple-
velsestyrer, charter- og skyss-
båtaktivitet. Selskapet har fått 
150.000 kroner i aksjekapital. 
Styreleder er Erlend Hansen 
og Andreas Hansen er daglig 
leder og styremedlem.

Marin Aqua AS
Nytt selskap som er stiftet i 
Trondheim med formål å drive 
med rådgivings- og konsulent-
virksomhet, primært innen 
havbruksnæringen. Marin 
Aqua har fått 30.000 kroner 
i aksjekapital. Finn Victor 
Willumsen er daglig leder og 
styreleder.

Iwmac IPR AS
Selskap stiftet i Trondheim. 
Formålet er å besitte og lisensi-
ere ut immaterielle rettigheter 
til system for overvåkning og 
kontroll av tekniske anlegg 
innenfor butikker, bygg, ben-
sinstasjoner, kjøle-/fryselager 
og fiskeoppdrettsanlegg. Sel-
skapet har fått 30.000 kroner 
i aksjekapital. Trond-Øystein 
Bjørnnes er daglig leder, Mag-
nus Bang Svendsen er styre-
leder og styremedlem er Ole 
Morten Stangvik.

Iwmac IPR Midlertidig AS
Stiftet i Trondheim. Formålet er 
å besitte og lisensiere ut imma-
terielle rettigheter til system for 
overvåkning og kontroll av tek-
niske anlegg innenfor butikker, 
bygg, bensinstasjoner, kjøle-/
fryselager og fiskeoppdrettsan-
legg. Selskapet har fått 39.222 
kroner i aksjekapital. Magnus 
Bang Svendsen er styreleder.

Frisk Fisk AS
I Flekkefjord er selskapet Frisk 
Fisk stiftet med 30.000 kroner 
i aksjekapital. Selskapet skal 
drive med tjenester knyttet til 
produksjon av fiskherunder 
foredrag og opplæring. Fiske 
og fangst. Hilde Hauge er dag-
lig leder og Andreas Lindholm 
er styreleder. Hilde Hauge og 
Daniel Danielsen er styremed-
lemmer.

ole.klokeide@fbfi.no
Mobil: 47 80 98 37

NYE 
bedrifter
i sjømat-
næringen
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Bacalao-konkurs til over 60 millioner 
 Fiskeribladet Fiskaren. 12.02.2016. Side: 12 
Tromsfisk i Tromsø har tapt mer enn 60 millioner
kroner på bacalao-eventyr i Baskerland. Den heleide
spanske produsenten La Bacaladera gikk konkurs ifjor
og drar eierselskapene med seg ned. Ole Erik Klokeide
Bergen

Villy Jensen og Tone Håkonsen Jensen har tapt stort
på produksjon av saltfisk og klippfisk i Baskerland i
Spania. Gjennom det norske selskapet Tromsfisk eide
de alle aksjene i den spanske bacalao-produsenten La
Bacaladera. Jensen-familiens kostpris for aksjene var
på over 44 millioner kroner, ifølge årsregnskapene, og
det skal være gjort store investeringer i anlegget i
Spania i tillegg.

 Alt tapt

 Administración de Justitia i San Sebastian, kunngjorde
konkursåpning i La Bacaladera 27. april i fjor. Den
spanske konkursdomstolen jobber på en litt annen
måte enn i Norge. Utover høsten i fjor gikk man over i
den såkalte likvidasjonsfasen og selskapet ble slått
endelig konkurs.

 La Bacaladera S.A.U holdt til i Irun i Basque Country,
helt nord i Spania, ved grensen til Frankrike. På
hjemmesiden som fortsatt eksisterer, reklameres det
for tørrfisk, atlanterhavstorsk, klippfisk, laks og skjell.
Det baskiske selskapet ble grunnlagt i 1955 og
importerte, videreforedlet, produserte saltfisk og
klippfisk og solgte fisk og fiskeprodukter fra Irun.
Selskapet hadde et stort anlegg i baskerbyen, men alt
skal være tapt i konkursen.

 Aksjene i den spanske bacalao-produsenten har vært
jevnlig nedskrevet siden de ble kjøpt for over 44
millioner kroner. Kjøpstidspunktet vites ikke, men det
skal være før 1999. Tar man utgangspunkt i
konsumprisindeksen tilsvarer 44 millioner 1999-kroner
i dag vel 60 millioner kroner.

 - Ingen kommentar

 - Jeg har ingen kommentar til dette. Jeg er pensjonist
og ikke lenger involvert, sier Villy Jensen til
FiskeribladetFiskaren.

 - Men du var jo både styreleder og daglig leder, senest
i januar?

 - Det er lenge siden, ikke nå lenger.

 - Men kan du fortelle om bakgrunnen for konkursen i
La Bacaladera?

 - Nei jeg har ingen kommentarer, jeg står på reisefot.

 - Hvor mye regner dere med å ha tapt etter konkursen?

 - Jeg har ingen kommentarer, jeg er ikke involvert
lenger, sier Jensen som høflig avslutter samtalen.

 FiskeribladetFiskaren har forgjeves forsøkt å få tak i
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Tone Håkonsen Jensen uten å lykkes med det.

 Eierforhold

 Villy Jensen var tidligere stor eier i Tromsfisk. I det
eldste regnskapet som er tilgjengelig, 2002-regnskapet,
står han oppført med 15,55 prosent av aksjene. Han
trakk seg som daglig leder og styreleder i Tromsfisk
19. januar i år. Dagen før trakk Tone Håkonsen Jensen
seg som varamedlem til styret. Vero Eiendom eide 97,3
prosent av Tromsfisk, mens Vico Holding hadde 2,7
prosent. Villy Jensen eier 25 prosent av Vico, mens
Tone Håkonsen jensen eier 75 prosent. Vero Eiendom
endret navn til Storgata 66 AS 19. januar i år. Det er
100 prosent eid av Vero Holding, som det ble åpnet
konkurs i 21. desember i fjor. Tone Håkonsen Jensen
eide alle aksjene i selskapet.

 For årene 2009 til og med 2014 har Tromsfisk et
oppsamlet underskudd på 33,4 millioner kroner. I 2014
hadde selskapet et underskudd på 17,4 millioner
kroner. Egenkapitalen var ved utgangen av 2014 på
16,6 millioner kroner, av totalt innskutt kapital på vel 30
millioner kroner. Da var aksjene i La Bacaladera bokført
til knappe 18 millioner kroner.

 ole.klokeide@fbfi.no

 Mobil: 47 80 98 37

 Tromsfisk AS

 Tall i mill kr 2014 2013 %

 Driftsinntekter 0,31 0

 Driftsresultat 0,3 -0,01

 Res. før skatt -17,71 8,72 103,1

 BASKERLAND: Det ble intet bacalao-eventyr for
Tromsfisk i Baskerland, Spania. ILL.FOTO:
COLOURBOX/ROEL BEURSKENS

 SLUTT: Villy Jensen og Tone Håkonsen Jensen har

tapt stort på produksjon av saltfisk og klippfisk i
Spania.

 FOTO: PRIVAT/FACEBOOK

 FRA RETTEN: Her er dokumentet som forteller om
konkursåpningen fra den spanske domstolen.

 @text2

© Fiskeribladet Fiskaren

Les hele nyheten på http://ret.nu/wEOnOzio
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Meninger

Ressurssyken

D
et er vanskelig å argumentere for 
noe annet enn at oljen har vært en 
velsignelse for norsk økonomi.

Mye taler for at Norge ville vært et 
rikt land også uten olje, men formo-
dentlig ikke rikere enn alle andre.

Økonomer har lenge vært opptatt av at land som 
har store inntekter fra naturressurser, har en lei 
tendens til å havne i trøbbel. Norge med Oljefondet 
er blitt holdt frem som et av få unntak. Ifølge 
Produktivitetskommisjonen, som torsdag leverte 
sin andre delrapport til regjeringen, har landet 
pådratt seg mer enn et snev av ressurssyke. 

Kommisjonen forklarer «lav effektivitet og svak 
gjennomføring i det norske utdanningssystemet» 
samt «manglende innovasjon i næringslivet» til 
dels med oljerikdommen. Når pengene kommer av 
seg selv, svekkes incentivene til å anstrenge seg. 
Lysten til å bruke pengene er det derimot lite å 
utsette på. 

På lengre sikt vil kutt i det offentlige tilbudet 
være uunngåelige. Dersom man ikke justerer 
ambisjonene, vil norske husholdninger i 2060 være 
nødt til å betale godt over 60 prosent av inntekten 
sin i skatt, viser kommisjonens beregninger. 

Den gode nyheten er at det finnes andre mu-
ligheter enn bare å kutte i velferden. Blant kommis-
jonens anbefalinger er å tone ned distriktspolitiske 
målsetninger til fordel for mer vekstkraftige byer, 
mer rasjonell organisering av det offentlig forvalt-
ningsapparatet (hvorfor holder landet seg fortsatt 
med et administrativt nivå som fylkeskommu-
nen?), mer brutale prioriteringer i offentlig sektor 
og ikke minst en mer darwinistisk tilnærming til 
høyere utdannelse og forskning, der de svakeste 
institusjonene bukker under mens toppuniversite-
ter og høyskoler dyrkes frem.

Problemet med reformer er forsåvidt ikke at 
politikerne har manglende kunnskap om hva de 
bør gjøre, men at de ikke vet hvordan de skal bli 
gjenvalgt etter at de har gjort det, for å låne formu-
leringen til Europakommisjonens president Jean-
Claude Juncker. 

Å minne velgerne om at alternativet er å stram-
me skatteskruen, kan muligens hjelpe.

Gambling
Politikere reagerer på at Oljefondet investerer i 
utenlandske spillselskaper som driver virksomhet 
som ikke er lovlig i Norge, skriver Aftenposten.

Oljefondet skal bare gamble utenlands. 

Featureredaktør: Gry Egenes
Nyhetsredaktør: Tor M. Nondal
Politiskredaktør: Kjetil B. Alstadheim
Produksjonsredaktør: Bjarne Dramdal Erichsen
Utviklingsredaktør: Trond Sundnes
Utgittav: Da gens Næ rings liv A/S
GrunnlagtavMagnusAnderseni1889

En fri dagsavis
Sjef re dak tør og ad mi ni stre ren de di rek tør: Amund Djuve Sjark i solnedgang

Torsken er blitt big business. Næringen 
må følge etter.

D
et betyr en 
rasering av mange 
kystsamfunn, jeg 
vil bruke et så 
sterkt uttrykk, sa 
Hermann Klemet 

Hansen, lederen for aksjonen 
«Gjenreis Kyst-Norge» til 
Aftenposten forleden.

Det er regjeringens sjømatmel-
ding, som nå behandles i 
Stortinget, som får kraftuttryk-
kene til å florere i kystnære strøk.  

Regjeringen foreslår å myke 
opp det stivbente pliktregimet 
innen torskefiskeriet som setter 
grenser for hva trålerne og 
foredlingsbedriftene kan gjøre 
og ikke gjøre med fangsten. Mer 
fleksible regler øker verdien av 
trålrederienes kvoter, samtidig 
som kritikerne hevder at 
foredlingsindustrien på land får 
mindre sikker tilgang på råstoff.

Men de som nå raser mot 
storkapitalens herjinger, leverer 
sjelden utfyllende besvarelser på 
følgende spørsmål:

Hva skal politikerne gjøre når 
målet om en konkurransedyktig 
sjømatnæring kommer i konflikt 
med distriktspolitikken?

Forklaringen på at det i dag er 
adskillig færre fiskefartøy, 
fiskere og fiskemottak i Norge 
enn det var for 25 år siden, er 
hverken at det er tomt i havet 
(det er masse torsk) eller at 
politikerne har sviktet folket. 
Det er teknologisk utvikling. Mer 
effektive fangstmetoder betyr 
færre båter og færre fiskere. Mer 
effektive bearbeidingsmetoder, 
herunder muligheten til å fryse 
fisken ombord, kan også føre til 
færre arbeidsplasser på land.

I andre næringer har denne 
type produktivitetsvekst blitt 
sett på som fremskritt. Om 
arbeidsplassene blir færre, blir 
de til gjengjeld mer lønnsomme 
og dermed bedre betalt. Men i 
fiskerinæringen ser det ut til at 

slike ting i stedet utløser en akutt 
lengsel etter gamle dager. 

Med unntak av noen spredte 
røster, som til gjengjeld er 
hyppige gjester i avisspaltene, er 
det relativt bred enighet blant 
økonomer og andre eksperter: 
Skal de norske fiskeressursene i 
fremtiden gi grunnlag for en 
konkurransedyktig eksport-
næring, må politikerne gi slipp 
på detaljstyringen som skal sørge 
for at fisken blir landet og 
bearbeidet der politikerne mener 
den bør landes og bearbeides. 
Slike spørsmål hører hjemme i 
styrerom, ikke i et departemen-
tet eller direktorat. 

Det ligger i sakens natur at 
samfunnet må sørge for øko-
logisk bærekraft i fiskeriene, 
men det betyr ikke at de trenger 
beskjeftige seg med hvordan 

næringen velger å organisere seg 
forøvrig. Det var også anbefalin-
gen til det offentlig oppnevnte 
Sjømatindustriutvalget som 
leverte sin utredning i 2014. 

Man kan saktens forstå at folk 
reagerer på at avkastningen på 
en felles naturressurs som fisk 
samler seg hos store og små 
«kvotebaroner». Men det er 
snarere et argument for å skrape 
hele det gamle pliktregimet i 
stedet for å vanne det ut slik 
regjeringen foreslår. 

Da kan det også bli lettere å få 
til en kompensasjon fra kvote-
eiere til berørte samfunn, enten 
i form av kroner eller tilbakefø-
ring av kvoter. Slike utkjøp 
finnes det allerede flere 
eksempler på, som forskere ved 
Nofima og Norges fiskerihøg-
skole påpekte i en kronikk i DN 
denne uken.  

En deregulert og lønnsom 
fiskerinæring vil nødvendigvis 
innebære at noen blir rike. Det 
opplagte svaret på det er ikke å 
skru klokken tilbake, men å 
skattlegge eierne av fiskekvoter 
på samme måte som man 
skattlegger oljeselskaper og eiere 
av vannkraftverk. Da vil den 
ekstragevinsten som oppstår når 
man forsyner seg av en natur-
ressurs, gå tilbake til fellesskapet 
i stedet for å havne i lommene til 
Kjell Inge Røkke og andre 
kvoteeiere.  

Alternativt kan politikerne 
høre på kystopprørerne og 
fortsette å skru på et regulerings-
regime som ikke fungerer. Det vil 
muligens resultere i færre 
kvotebaroner og helt sikkert 
dårligere lønnsomhet. 

En oppskrift på å lage en 
konkurransedyktig sjømat-
næringen er det ikke.

Bård Bjerkholt er kommentator i 
Dagens Næringsliv 
bard.bjerkholt@dn.no   

Ifiskerinæringenserdetuttilatproduktivitetsvekstharutløstenakuttlengselettergamledager.
Foto:IngunA.Mæhlum

På innsiden
Bård  
Bjerkholt

Man kan saktens 
forstå at folk 
reagerer på at 
avkastningen på en 
felles naturressurs 
som fisk samler seg 
hos store og små 
«kvotebaroner».

fredag 12. februar 2016 | Dagens Næringsliv

 
Sjark i solnedgang 
 Dagens Næringsliv. 12.02.2016. Side: 2 
På innsiden Bård Bjerkholt 
Det betyr en rasering av mange kystsamfunn, jeg vil
bruke et så sterkt uttrykk, sa Hermann Klemet
Hansen, lederen for aksjonen «Gjenreis Kyst-Norge» til
Aftenposten forleden.

Det er regjeringens sjømatmelding, som nå behandles i
Stortinget, som får kraftuttrykkene til å florere i
kystnære strøk.

 Regjeringen foreslår å myke opp det stivbente
pliktregimet innen torskefiskeriet som setter grenser
for hva trålerne og foredlingsbedriftene kan gjøre og
ikke gjøre med fangsten. Mer fleksible regler øker
verdien av trålrederienes kvoter, samtidig som
kritikerne hevder at foredlingsindustrien på land får
mindre sikker tilgang på råstoff.

 Men de som nå raser mot storkapitalens herjinger,
leverer sjelden utfyllende besvarelser på følgende
spørsmål:

 Hva skal politikerne gjøre når målet om en
konkurransedyktig sjømatnæring kommer i konflikt
med distriktspolitikken?

 Forklaringen på at det i dag er adskillig færre
fiskefartøy, fiskere og fiskemottak i Norge enn det var
for 25 år siden, er hverken at det er tomt i havet (det er
masse torsk) eller at politikerne har sviktet folket. Det
er teknologisk utvikling. Mer effektive fangstmetoder
betyr færre båter og færre fiskere. Mer effektive
bearbeidingsmetoder, herunder muligheten til å fryse
fisken ombord, kan også føre til færre arbeidsplasser
på land.

 I andre næringer har denne type produktivitetsvekst
blitt sett på som fremskritt. Om arbeidsplassene blir
færre, blir de til gjengjeld mer lønnsomme og dermed
bedre betalt. Men i fiskerinæringen ser det ut til at slike
ting i stedet utløser en akutt lengsel etter gamle dager.

 Med unntak av noen spredte røster, som til gjengjeld
er hyppige gjester i avisspaltene, er det relativt bred
enighet blant økonomer og andre eksperter: Skal de
norske fiskeressursene i fremtiden gi grunnlag for en
konkurransedyktig eksportnæring, må politikerne gi
slipp på detaljstyringen som skal sørge for at fisken blir
landet og bearbeidet der politikerne mener den bør
landes og bearbeides. Slike spørsmål hører hjemme i
styrerom, ikke i et departementet eller direktorat.

 Det ligger i sakens natur at samfunnet må sørge for
økologisk bærekraft i fiskeriene, men det betyr ikke at
de trenger beskjeftige seg med hvordan næringen
velger å organisere seg forøvrig. Det var også
anbefalingen til det offentlig oppnevnte
Sjømatindustriutvalget som leverte sin utredning i
2014.
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 Man kan saktens forstå at folk reagerer på at
avkastningen på en felles naturressurs som fisk
samler seg hos store og små «kvotebaroner». Men det
er snarere et argument for å skrape hele det gamle
pliktregimet i stedet for å vanne det ut slik regjeringen
foreslår.

 Da kan det også bli lettere å få til en kompensasjon fra
kvoteeiere til berørte samfunn, enten i form av kroner
eller tilbakeføring av kvoter. Slike utkjøp finnes det
allerede flere eksempler på, som forskere ved Nofima
og Norges fiskerihøgskole påpekte i en kronikk i DN
denne uken.

 En deregulert og lønnsom fiskerinæring vil
nødvendigvis innebære at noen blir rike. Det opplagte
svaret på det er ikke å skru klokken tilbake, men å
skattlegge eierne av fiskekvoter på samme måte som
man skattlegger oljeselskaper og eiere av
vannkraftverk. Da vil den ekstragevinsten som oppstår
når man forsyner seg av en naturressurs, gå tilbake til
fellesskapet i stedet for å havne i lommene til Kjell Inge
Røkke og andre kvoteeiere.

 Alternativt kan politikerne høre på kystopprørerne og
fortsette å skru på et reguleringsregime som ikke
fungerer. Det vil muligens resultere i færre
kvotebaroner og helt sikkert dårligere lønnsomhet.

 En oppskrift på å lage en konkurransedyktig
sjømatnæringen er det ikke.

 Bård Bjerkholt

 er kommentator i Dagens Næringsliv
bard.bjerkholt@dn.no

 I fiskerinæringen ser det ut til at produktivitetsvekst
har utløst en akutt lengsel etter gamle dager. Foto:
Ingun A. Mæhlum

© Dagens Næringsliv
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"Svarer ikke på utfordringene til sjømatindustrien" 
 iTromsø. 1 like treff. 11.02.2016 10:30 
Marius Jøsevold, leder i Nordland SV, Bjarne Rohde, leder i Troms SV og Tommy Berg, leder i Finnmark SV 
Regjeringa har lagt fram politikken sin for norsk
sjømatindustri i den såkalte sjømatmeldingen.

Denne meldingen tar ikke tak i de virkelige problemene
for norsk sjømatindustri: Det at industrien har lav
kapasitetsutnytting, ujevn tilgang på råstoff og svak
innovasjonsevne. Last inn siden på nytt Saken
oppdateres...

 I dag ser vi at arbeidsløsheten vokser og en nedgang i
oljeindustrien. Derfor må vi føre en politikk for
sjømatnæringa som gjør at vi henter ut største mulige
verdi av fisken vår. Over tid har vi sett at det er ferskt
råstoff av høy kvalitet som får best betalt i markedet.
Da kan vi ikke vedvare med å høste fisken med andre
metoder enn det som gir best kvalitet. Trålerne fikk i
sin tid konsesjon til å fiske fordi de skulle gi industrien
råvarer gjennom hele året. Det skjer ikke i dag, og
fisken holder ofte ikke god nok kvalitet. Når trålerne
ikke klarer å oppfylle samfunnsoppdraget sitt er det på
tide å tenke nytt. SV mener derfor at det er på tide å
fase ut trålerne, og tilbakeføre kvotene til
kystsamfunnene.

 Det vil alltid være sesongvariasjoner i fiskeriene, men
SV støtter tiltak som levendelagring og bonus for
leveranser av fersk fisk for å utjevne sesongene i så
stor grad som mulig.

 I en overgangsfase før trålerne blir faset ut må
leveringsplikten og aktivitetsplikten innskjerpes.
Istedenfor å lette opp gjennom en regionalisering som
vil bety nedlegging av landindustri langs kysten så må
vi finne måter å gjøre leveringsplikten reell igjen. SV vil
vurdere fratrekk i kvotene til trålere som ikke klarer å
levere i tråd med leveringsplikten. I SV mener vi og at
det kan være fornuftig at bearbeidingsplikten ikke
gjelder for hvor eneste landing, men for et snitt over tid.

 Ombordproduksjon og fritt redskapsvalg er et feilsteg.
All kunnskap og erfaring tilsier at dette vil føre til at
industrien får mindre råstoff. SV i Nord-Norge mener at

vi må føre fisken til land for produksjon. I tillegg må vi
pålegge alle å ta med restråstoffet på land.

 Levendelagring er en viktig strategi, og kanskje det
meste sentrale grepet for å utjevne sesongene.
Regleverket bør gjennomgås for å forenkle dette. Blant
annet må vi få en grundige vurderingen av om at det
bør bli lettere å få lov til å vedlikeholdsfore fisken over
tid. Det må fremdeles være kvotebonus for levering av
levende fisk og fersk fisk.

 Satsing på automatisering og roboter er nødvendig for
å kunne konkurrere med lønningene i andre land. Det er
bare gjennom å være smartere enn andre vi kan
konkurrere globalt. SV vil derfor ha et eget program i
Innovasjon Norge/Norsk forskningsråd med et
spesifikt fokus på automatisering i sjømatindustrien.
Det ville og være en stor fordel om vi kunne finne
løsninger for å produsere laks og hvitfisk i samme
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anlegg for å kunne gi anlegg flere ben å stå på.
Istedenfor å satse på industrien ombord i båtene må vi
satse på industrien på land.

 Fiskeriene er, har vært, og og vil fortsatt være en svært
viktig del av nordnorsk næringsliv. Dersom vi skal
kunne fortsette med å ha verdiskapning og dermed
gode arbeidsplasser må vi gjøre ting smartere enn før.
Dagens situasjon med havfiskeflåte som fryser
fangstene på sjøen og trålere med leveringsplikt som
ikke blir oppfylt er ikke svaret. Det langsiktige svaret er
at kontrollen med fiskeressursene blir tilbakeført til
kystbefolkningen. Slik kan vi skape de gode ideene og
de gode produktene som markedet vil ha.

 uer kveite smørflyndre - flyndre steinbit torsk Foto:
Ståle P. Fremnesvik

© iTromsø
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Lefsebua Gårdsbakeri AS
skal selge sine lefser på Lofotsenteret,

Leknes ved Vinmonopolet
fredag 12. februar fra kl. 11 og
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LofotpostenTORSDAG 11. FEBRUAR 2016

Leserbrev

Marius Meisfjord Jøsevold 
leder Nordland SV 
Bjarne Rohde 
leder Troms SV 
Tommy Berg
leder Finnmark SV

■■■ Regjeringa har lagt fram po-
litikken sin for norsk sjømatin-
dustri i den såkalte sjømatmel-
dinga. Denne meldingen tar ikke 
tak i de virkelige problemene for 
norsk sjømatindustri: Det at in-
dustrien har lav kapasitetsut-
nytting, ujevn tilgang på råstoff 
og svak innovasjonsevne.

■■■ I dag ser vi at arbeidsløshe-
ten vokser og en nedgang i olje-
industrien. Derfor må vi føre en 
politikk for sjømatnæringa som 
gjør at vi henter ut størst mulig 
verdi av fisken vår. Over tid har 
vi sett at det er ferskt råstoff av 
høy kvalitet som får best betalt 
i markedet. Da kan vi ikke høste 
fisken med andre metoder enn 
det som gir best kvalitet. Trå-
lerne fikk i sin tid konsesjon til å 
fiske fordi de skulle gi industrien 
råvarer gjennom hele året. Det 
skjer ikke i dag, og fisken er ofte 
ikke av god nok kvalitet. Når 
trålerne ikke klarer å oppfylle 
samfunnsoppdraget sitt er det 
på tide å tenke nytt. SV mener 
derfor at det er på tide å fase ut 
trålerne, og tilbakeføre kvotene 
til kystsamfunnene.

■■■  Det vil alltid være sesongva-
riasjoner i fiskeriene, men SV 
støtter tiltak som levendelagring 
og bonus for leveranser av fersk 
fisk for å utjevne sesongene i så 

Ny fiskeripolitikk i Nord! 
stor grad som mulig.

■■■ I en overgangsfase før trå-
lerne blir faset ut må leverings-
plikta og aktivitetsplikta inn-
skjerpes. Istedenfor å lette opp 
gjennom en regionalisering som 
vil bety nedlegging av landin-
dustri langs kysten, så må vi 
finne måter for å gjøre leverings-
plikta reell igjen. SV vil vurdere 
fratrekk i kvotene til trålere som 
ikke klarer å levere i tråd med le-
veringsplikta. I SV mener vi og 
at det kan være fornuftig at be-
arbeidingsplikta ikke gjelder for 
hver eneste landing, men for et 
snitt over tid.

■■■ Ombordproduksjon og fritt 
redskapsvalg er et feilsteg. All 
kunnskap og erfaring tilsier at 
dette vil føre til at industrien får 
mindre råstoff. SV i Nord-Nor-
ge mener at vi må føre fisken til 
land for produksjon. I tillegg må 
vi pålegge alle å ta med restrå-
stoffet på land.

■■■ Levendelagring er en viktig 
strategi, og kanskje det meste 
sentrale grepet for å utjevne se-
songene. Regelverket bør gjen-
nomgås for å forenkle dette. 
Blant annet må vi få en grun-
digere vurdering av om at det 
bør bli lettere å få lov å vedlike-
holdsfore fisken over tid. Det må 
fremdeles være kvotebonus for 
levering av levende fisk og fersk 
fisk. 

■■■ Satsing på automatisering og 
roboter er nødvendig for å kun-
ne konkurrere med lønningene 
i andre land. Det er bare gjen-
nom å være smartere enn andre 
vi kan konkurrere globalt. SV vil 

derfor ha et eget program i Inno-
vasjon Norge/Norsk forsknings-
råd med et spesifikt fokus på au-
tomatisering i sjømatindustrien. 
Det ville og være en stor fordel 
om vi kunne finne løsninger for 
å produsere laks og hvitfisk i 
samme anlegg for å kunne gi an-
legg flere ben å stå på. Isteden-
for å satse på industrien ombord 
i båtene må vi satse på industri-
en på land.

■■■ Fiskeriene er, har vært, og 
vil fortsatt være en svært vik-
tig del av nordnorsk næringsliv. 
Dersom vi skal kunne fortsette 
med å ha verdiskapning og der-
med gode arbeidsplasser må vi 
gjøre ting smartere enn før. Da-
gens situasjon med havfiskeflåte 
som fryser fangstene på sjøen og 
trålere med leveringsplikt som 
ikke blir oppfylt er ikke svaret. 
Det langsiktige svaret er at kon-
trollen med fiskeressursene blir 
tilbakeført til kystbefolkningen. 
Slik kan vi skape de gode idee-
ne og de gode produktene som 
markedet vil ha.

Var Svolvær 
– Kabelvåg 
en viktig 
ferdselsåre 
tidligere?
Olav Johannessen

■■■ Stedet Svolvær har etter kri-
gen vært å ligne med det gamle 

uttrykket – «som troll av esken» 
– det har utviklet seg mere enn 
noe annet sted i samme størrel-
sesorden.

■■■ Samtidig som utviklingen har 
gått sin gang, har stedet ikke fått 
med seg de store og verdifulle 
kulturskatter som stedet har. Et 
av disse er det gamle fergeste-
det i Osan, det virker som om at 
Lofoten har mere av slike steder 
enn kommunen i sin tid kunne 
finne fram til. Ved det gamle fer-
gestedet var det i tidligere tider 
stor virksomhet.

■■■ I dag er Osan et kraftig ut-
viklingssted med landsdelens 
store utvikling innen skipsin-
dustrien. I Osan var det tidligere 
en enkel fergekai, bygd av stein 
mot selve fjellsiden. I dag er alt 
borte, og i stedet for er nå Osan 
en av landsdelenes aller lengste 
kaier på langt over 300 meter, 
den kan ta imot større skip enn 
dagens dampskipskai kan ha 
plass til. Men midt i dette myl-
der av tilbud for alle typer skip 
og båter på sjøsiden, så har de 
lokale myndigheter også store 
utbyggingsplaner på landsiden, 
der skal det bygges mange og 
store enheter i byggebransjen, 
og det er det vi kjenner til i sa-
ken.

■■■ Men vi er spent på hvordan de 
samme myndighetene og impli-
serte vil se på de historiske sider 
av samme slag, der kulturskat-
ter i verste fall kan gå tapt, og 
det er en tragedie om dette vil 
finne sted? Jeg mener det lar seg 
gjøre å ta vare på de mange kul-
turverdiene inne i dette områ-
de, det vil på sikt gi kommunen 
betydelige muligheter til å ek-
spandere seg. Som kunstmaler 
har jeg min private eiendom like 
ved, eiendommen er svært ver-
difull, men både huset og tomta 
på ca. to mål kan skjermes mot 
utbyggingen, og gi kommunen 
en styrket framtid. – Selve ho-
vedhuset er helt renovert, det 
er totalt et hus som for oss er å 
se tilbake i den gamle tid, nær-
mes fra rokokko-tiden. Både hu-
set og galleriet er verdifulle i seg 
selv, og må få bli det langt inn i 
framtiden, det er mitt høyeste 
ønske. – Det var fra gammel tid 
et yrende liv ved og inne i huset, 
av de mange som kom til dette 
stedet grunnet ferga.

■■■ Til slutt vil jeg si, det er verdi-
fullt å ta vare på våre kulturmin-
ner. Det vil lønne seg for all tid.
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Ny fiskeripolitikk i Nord! 
 Lofotposten. 1 like treff. 11.02.2016. Side: 13 
Marius Meisfjord Jøsevold leder Nordland SV | Bjarne Rohde leder Troms SV | Tommy Berg leder Finnmark SV 
LESERBREV

 Regjeringa har lagt fram politikken sin for norsk
sjømatindustri i den såkalte sjømatmeldinga. Denne
meldingen tar ikke tak i de virkelige problemene for
norsk sjømatindustri: Det at industrien har lav
kapasitetsutnytting, ujevn tilgang på råstoff og svak
innovasjonsevne.

 I dag ser vi at arbeidsløsheten vokser og en nedgang i
oljeindustrien. Derfor må vi føre en politikk for
sjømatnæringa som gjør at vi henter ut størst mulig
verdi av fisken vår. Over tid har vi sett at det er ferskt
råstoff av høy kvalitet som får best betalt i markedet.
Da kan vi ikke høste fisken med andre metoder enn det
som gir best kvalitet. Trålerne fikk i sin tid konsesjon til
å fiske fordi de skulle gi industrien råvarer gjennom
hele året. Det skjer ikke i dag, og fisken er ofte ikke av
god nok kvalitet. Når trålerne ikke klarer å oppfylle
samfunnsoppdraget sitt er det på tide å tenke nytt. SV
mener derfor at det er på tide å fase ut trålerne, og
tilbakeføre kvotene til kystsamfunnene.

 Det vil alltid være sesongvariasjoner i fiskeriene, men
SV støtter tiltak som levendelagring og bonus for
leveranser av fersk fisk for å utjevne sesongene i så
stor grad som mulig.  I en overgangsfase før trålerne
blir faset ut må leveringsplikta og aktivitetsplikta
innskjerpes. Istedenfor å lette opp gjennom en
regionalisering som vil bety nedlegging av landindustri
langs kysten, så må vi finne måter for å gjøre
leveringsplikta reell igjen. SV vil vurdere fratrekk i
kvotene til trålere som ikke klarer å levere i tråd med
leveringsplikta. I SV mener vi og at det kan være
fornuftig at bearbeidingsplikta ikke gjelder for hver
eneste landing, men for et snitt over tid.

 Ombordproduksjon og fritt redskapsvalg er et feilsteg.
All kunnskap og erfaring tilsier at dette vil føre til at
industrien får mindre råstoff. SV i Nord-Norge mener at
vi må føre fisken til land for produksjon. I tillegg må vi
pålegge alle å ta med restråstoffet på land.

 levendelagring er en viktig strategi, og kanskje det
meste sentrale grepet for å utjevne sesongene.
Regelverket bør gjennomgås for å forenkle dette. Blant
annet må vi få en grundigere vurdering av om at det
bør bli lettere å få lov å vedlikeholdsfore fisken over tid.
Det må fremdeles være kvotebonus for levering av
levende fisk og fersk fisk.

 Satsing på automatisering og roboter er nødvendig for
å kunne konkurrere med lønningene i andre land. Det er
bare gjennom å være smartere enn andre vi kan
konkurrere globalt. SV vil derfor ha et eget program i
Innovasjon Norge/Norsk forskningsråd med et
spesifikt fokus på automatisering i sjømatindustrien.
Det ville og være en stor fordel om vi kunne finne
løsninger for å produsere laks og hvitfisk i samme
anlegg for å kunne gi anlegg flere ben å stå på.
Istedenfor å satse på industrien ombord i båtene må vi
satse på industrien på land.
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 Fiskeriene er, har vært, og vil fortsatt være en svært
viktig del av nordnorsk næringsliv. Dersom vi skal
kunne fortsette med å ha verdiskapning og dermed
gode arbeidsplasser må vi gjøre ting smartere enn før.
Dagens situasjon med havfiskeflåte som fryser
fangstene på sjøen og trålere med leveringsplikt som
ikke blir oppfylt er ikke svaret. Det langsiktige svaret er
at kontrollen med fiskeressursene blir tilbakeført til
kystbefolkningen. Slik kan vi skape de gode ideene og
de gode produktene som markedet vil ha.

© Lofotposten

Les hele nyheten på http://ret.nu/TRnhYQsw
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Trålernes plikter foreslås avviklet, men hvordan? 
 Fiskeribladet Fiskaren - Login. 10.02.2016 18:18 
Jørn Mikael Hagen 
Nofima-forskere har sett nærmere på resultatet for
kommuner, der leverings-eller aktivitetsplikten har blitt
opphevet av staten.

Både Tveteråsutvalget og Sjømatindustrimeldingen
anbefaler avvikling av plikter knyttet til tilbud,
leveranser og bearbeiding av fisk.

 Nofima-forskerne Edgard Henriksen og Patrick B.
Sørdahl og professor ved Universitetet i Troms, Nils
Aarsæther har tatt utgangspunkt i det som har blitt
gjort i fem nordnorske kommuner, som har forhandlet
frem avtaler med trålrederier. Dette forklarer de
grundig blant annet i en kronikk i dn.no og i lengre
rapport på Nofimas nettsider.

 Tveterårsutvalget foreslår at avvikling av et samlet
pliktsystem skal kompenseres, mens
Sjømatindustrimeldingen mener kun bortfall av
aktivitetsplikten skal kompenseres og tilbudsplikten
regionaliseres. Ved sistnevnte alternativ vil færre
kommuner bli kompensert og med mindre beløp enn
det som Tveteråsutvalget la opp til.

 Hasvik-modellen

 Ved de nevnte fem nordnorske tilfellene har staten
opphevet leverings- eller aktivitetsplikt ved fire av dem
og kompensert kommunene økonomisk.

 I tilfellet med Hasvik kommune ble det betalt 17,5
millioner fra trålrederiet til fiskeindustrien for sletting
av leveringsplikten. Legges dette til grunn for utkjøp av
de resterende 47 leveringspliktige trålkvoter, utgjør
dette over 800 millioner kroner, skriver Henriksen,
Sørdahl og Aarsæther.

 Der forvaltes nå den økonomiske kompensasjonen av
et AS med kommunen som minoritetseier og med
Aker-eide Sørvær Fiskeindustri som majoritetseier.
Midler har blitt brukt til anskaffelse av nye
kystfiskefartøy og allerede har dette resultert i seks nye

fiskefartøy til kommunen. Men siden trålerne beholder
kvotene øker ikke kvotegrunnlaget for kystflåten.

 Bø i Vesterålen

 De har også sett på tilfellet Bø i Vesterålen som ble
kompensert med 19 millioner kroner mot at de ga slipp
på aktivitetsplikten.

 - Legges dette til grunn for Akers fem anlegg og 30
kvoteenheter, vil utkjøpet koste mellom 100 og 400
millioner kroner. Differansen mellom Tveteråsutvalget
og Sjømatindustrimeldingen kan dermed beløpe seg til
opptil 800 millioner avhengig av om det er snakk om
kun aktivitetsplikten, eller også leveringsplikten, skriver
de tre i sin kronikk.

 Store kompensasjoner som et fåtall kommuner drar
nytte av, kan blant annet føre til at kystfiskerettigheter
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sentraliseres til kommuner "som sitter godt i det" fra
før. Videre vil prisene for fartøy med kvoterettigheter
presses opp.

 Kronikken er et innspill til Nærings- og
fiskeridepartementet i forbindelse med at
fiskeriminister Per Sandberg har signalisert at han
ønsker større lønnsomhet og økt foredling i industrien.
Dette for å sikre flere arbeidsplasser og økt bosetting i
distriktene.

 Svært god rapport

 - Signalene vi har fått fra fiskeridepartementet er at vi
har laget en svært god rapport, sier seniorforsker
Edgar Henriksen i Nofima til FBFI.

 Men han skynder seg å tilføye at de ikke legger noen
føringer for hvilken avviklingsmodell de mener er den
beste.

 - Det er ikke vår oppgave å fortelle hvordan ting skal
være. Vi skal synliggjøre de ulike alternativene og har
tatt utgangspunkt i det som allerede har blitt gjort, sier
han.

 Mange har uttrykt skepsis til at fisk "flyttes" fra
kommune til region, men "pillen kan sukres" ved at flest
mulig kommuner kompenseres økonomisk eller ved at
en rimelig andel av kvotegrunnlaget overføres fra trål til
kystfisket, skriver Henriksen, Sørdahl og Aarsæther.

© Fiskeribladet Fiskaren - Login

Se webartikkelen på http://ret.nu/LjvrSy4v
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Trålernes plikter foreslås avviklet, men hvordan? 
 Fiskeribladet Fiskaren. 10.02.2016 14:02 
kl 13:55 Av Jørn Mikael Hagen Nofima-forskere har
sett nærmere på resultatet for kommuner, der
leverings-eller aktivitetsplikten har blitt opphevet av
staten.

© Fiskeribladet Fiskaren
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- Ny fiskeripolitikk i Nord 
 Vesterålen Online. 10.02.2016 08:53. Oppdatert 10:58 
Marius Meisfjord Jøsevold, leder Nordland SV Bjarne Rohde, leder Troms SV Tommy Berg, leder Finnmark SV 
Regjeringa har lagt fram politikken sin for norsk
sjømatindustri i den såkalte sjømatmeldinga.

Denne meldingen tar ikke tak i de virkelige problemene
for norsk sjømatindustri: Det at industrien har lav
kapasitetsutnytting, ujevn tilgang på råstoff og svak
innovasjonsevne.

 I dag ser vi at arbeidsløsheten vokser og en nedgang i
oljeindustrien. Derfor må vi føre en politikk for
sjømatnæringa som gjør at vi henter ut størst mulig
verdi av fisken vår. Over tid har vi sett at det er ferskt
råstoff av høy kvalitet som får best betalt i markedet.
Da kan vi ikke høste fisken med andre metoder enn det
som gir best kvalitet.

 Trålerne fikk i sin tid konsesjon til å fiske fordi de
skulle gi industrien råvarer gjennom hele året. Det skjer
ikke i dag, og fisken er ofte ikke av god nok kvalitet. Når
trålerne ikke klarer å oppfylle samfunnsoppdraget sitt
er det på tide å tenke nytt. SV mener derfor at det er på
tide å fase ut trålerne, og tilbakeføre kvotene til
kystsamfunnene.

 Det vil alltid være sesongvariasjoner i fiskeriene, men
SV støtter tiltak som levendelagring og bonus for
leveranser av fersk fisk for å utjevne sesongene i så
stor grad som mulig.

 I en overgangsfase før trålerne blir faset ut må
leveringsplikta og aktivitetsplikta innskjerpes.
Istedenfor å lette opp gjennom en regionalisering som
vil bety nedlegging av landindustri langs kysten, så må
vi finne måter for å gjøre leveringsplikta reell igjen. SV
vil vurdere fratrekk i kvotene til trålere som ikke klarer å
levere i tråd med leveringsplikta. I SV mener vi og at
det kan være fornuftig at bearbeidingsplikta ikke
gjelder for hver eneste landing, men for et snitt over tid.

 Ombordproduksjon og fritt redskapsvalg er et feilsteg.
All kunnskap og erfaring tilsier at dette vil føre til at
industrien får mindre råstoff. SV i Nord-Norge mener at

vi må føre fisken til land for produksjon. I tillegg må vi
pålegge alle å ta med restråstoffet på land.

 Levendelagring er en viktig strategi, og kanskje det
meste sentrale grepet for å utjevne sesongene.
Regelverket bør gjennomgås for å forenkle dette. Blant
annet må vi få en grundigere vurdering av om at det
bør bli lettere å få lov å vedlikeholdsfore fisken over tid.
Det må fremdeles være kvotebonus for levering av
levende fisk og fersk fisk.

 Satsing på automatisering og roboter er nødvendig for
å kunne konkurrere med lønningene i andre land. Det er
bare gjennom å være smartere enn andre vi kan
konkurrere globalt. SV vil derfor ha et eget program i
Innovasjon Norge/Norsk forskningsråd med et
spesifikt fokus på automatisering i sjømatindustrien.
Det ville og være en stor fordel om vi kunne finne
løsninger for å produsere laks og hvitfisk i samme
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anlegg for å kunne gi anlegg flere ben å stå på.
Istedenfor å satse på industrien ombord i båtene må vi
satse på industrien på land.

 Fiskeriene er, har vært, og vil fortsatt være en svært
viktig del av nordnorsk næringsliv. Dersom vi skal
kunne fortsette med å ha verdiskapning og dermed
gode arbeidsplasser må vi gjøre ting smartere enn før.
Dagens situasjon med havfiskeflåte som fryser
fangstene på sjøen og trålere med leveringsplikt som
ikke blir oppfylt er ikke svaret. Det langsiktige svaret er
at kontrollen med fiskeressursene blir tilbakeført til
kystbefolkningen. Slik kan vi skape de gode ideene og
de gode produktene som markedet vil ha.

© Vesterålen Online

Se webartikkelen på http://ret.nu/etNHO3Sf
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Leder
Jeg sitter i det nærmeste vi kommer et maktsenter i 
Vestvågøy: På årsmøtet til Vestvågøy Arbeiderparti. 
De er største parti i posisjonen etter kommunevalget i 
fjor høst, og Arbeiderpartiets ordførerkandidat, Remi 
Solberg ble ordfører..
«Vi hadde et bra år i 2015, men det forplikter også – 
og vi skal levere. Vi skal være enda mer på hugget i 
politiske saker som tjener innbyggerne i Vestvågøy», 
sier leder Arne Reiersen i Vestvågøy Arbeiderparti og 
han nevner integrering av flyktninger, nasjonal trans-
portplan, lufthavnstruktur og oljevernbase som noen 
eksempler.
Det sitter 18 medlemmer på møtet og lytter og kom-
mer med innspill. I tillegg er gjestende ordfører fra 
Flakstad, Hans Fredrik Sørdal. gjestende varaordfører 
i Moskenes, Laila Jusnes Kristiansen, stortingsrepre-
sentant Kjell Idar Juvik, fylkesleder i Nordland Arbei-
derparti, Bjørnar Skjæran og to lokalaviser på møtet. 
Det er et helt vanlig årsmøte med årsrapporter, regn-
skap og valg. I tillegg holder gjestene fra Stortinget og 
fylket hver sin tale. Både Juvik og Skjæran er generøse 
med skryt til lokallaget i Vestvågøy. Skjæran var 
kanskje mest fornøyd med at fylkeslederen i Høyre 
i Nordland, Jonny Finstad, tapte i kommunevalget i 
Vestvågøy. 
Medlemmene kommer med innspill til stortingsre-
presentanten og fylkeslederen; om strukturering i 
fiskeflåten, eldrepolitikk, kystflåte eller trålere, kom-
munestruktur, sykehusstruktur, samferdsel, breibånd, 
omstilling i kommunen, rus og psykiatri. De får svar på 
noen av sine spørsmål.
Det som skaper mest diskusjon i møtet er et forslag 
om en uttalelse om asylpolitikken, som noen mener er 
altfor kritisk til partiledelsen i Oslo.
«Arbeiderpartiet har vært fraværende og unnviken-
de», står det i uttalelsen, og bruken av ordet deporta-
sjon faller ikke heller i god arbeiderpartijord.
Det er interessant at det er en internasjonal situasjon 
og nasjonal politikk som skaper mest debatt på et års-
møte til et parti i en kommune i Nord-Norge. 
Det er også en balansegang; Kritiske lokallag er ikke 
heldig nå for partiet, samtidig som det er et ønske at 
lokallagene også kommer med sine meninger.
«Partiet er sterk kritisk til regjeringens asylpolitikk, 
og jeg er glad for at vises utålmodighet blant medlem-
mene, men dette kan brukes som et ledd i den negative 
kampanjen mot Jonas», sier Bjørnar Skjæran som er på 
fornavn med partileder Jonas Gahr Støre.
Forslaget slik det sto blir stemt ned med knapt flertall, 
men å ikke sende en uttalelse i saken følte årsmøtet 
også ble helt feil.
Det blir vedtatt at styret i Vestvågøy Arbeiderparti 
utarbeider en mer diplomatisk uttalelse.
Balansegang i maktens korridorer. 

Karin P. Skarby

Balanse-
gang

Politisk uavhengig avis.  Utgis onsdager.  Godkjent opplag: 3.604

Sjefredaktør og daglig leder: Karin Pettersson Skarby
Lofot-Tidende arbeidet etter Vær Varsom-plakatens regler  
for godt presseskikk.
Utgiverselskap: Lofoten Kommunikasjon AS
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Strekker SeSongen 
med levendelagring

PRODUKSJON: Filetanlegget i Stamsund går for fullt nå som lofotfisket er i gang, men i magre tider kan levendefangst være med på å sikre produksjonen. – Pris og filetutbytte, kan være ei utfordring på 
ledendelagret fisk, mener plassjef Steffen Andersen hos Norway Seafoods AS i Stamsund.                             Alle  FOTO: MARTIN KRISTIANSeN

levendelagring av 
fisk er med på å 
strekke sesongen. 
Både Norway Sea-
food i Stamsund og 
Nic Haug AS på 
Ballstad har positive 
erfaringer med 
levendelagring. 

Martin Kristiansen
martin.kristiansen@lofot-tidende.no

– Det er et marked for leven-
delagring, slår Helge Haug 
fast.

– Vi har kjøpt inn nøter og 
utvider langsomt, etter som vi 
får erfaring med det, legger 
han til. Det kom fram i et møte 
med politikere som var på be-
driftsbesøk i Vestvågøy.

I fjor råskar vi fisk og hang 
den så sent som mulig. Siden 
den hverken tåler frost eller 
regn når den er råskjært. De 
siste tre ukene av vinterseson-
gen har vi uansett ikke noe å 
by folk, så her fikk vi forlenget 
sesongen. Det var kun leven-
delagret fisk vi produserte på 
da, opplyser Haug. Nå vil be-
driften satse mer på levende-
lagring.

– I år vil vi utvide til også å 
nå ferskfiskmarkedet med le-
vendelagrete fisk, fortelle 
Haug.

 

Fisk i magre år
Erfaringene med behandling 
av fisken er også gode. Den 
står godt i tre uker uten fôring. 

– Vi har under én prosent 
dødelighet på levendelagret 
fisk. Det mener jeg er fordi vi 
har så gode forhold for fisken 
her på Ballstad. Det er mye 
plass til den og da trives den 
godt. 

Levendelagring av fisk har 
gitt bedriften flere ben å stå 
på, men basisen er fremdeles 
leveranser fra den lokale kyst-
flåten.

– Ballstad er primært ei 
hjemmehavn. Vi har vært med 
og tilrettelagt for fiskefartøy 
og det har gitt uttelling. Selv i 
år der det ikke har vært fisk på 
innersida, så har vi kunnet 
produsere. Det skyldes at bå-
tene kommer med fisk fra 
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Strekker SeSongen 
med levendelagring

PRODUKSJON: Filetanlegget i Stamsund går for fullt nå som lofotfisket er i gang, men i magre tider kan levendefangst være med på å sikre produksjonen. – Pris og filetutbytte, kan være ei utfordring på 
ledendelagret fisk, mener plassjef Steffen Andersen hos Norway Seafoods AS i Stamsund.                             Alle  FOTO: MARTIN KRISTIANSeN

RÅDSLAGNING: Stortingsrepresentant Kjell-Idar Juvik og fiskehandler Helge Haug hos Nic Haug AS i 
havna på Ballstad. – Vi har ikke mer enn én prosent dødelighet på den levendelagrede fisken, kunne Haug for-
telle. – Det tror jeg skyldes at vi har god plass til fisken. Den får være i fred og trives, legger han til.  
               

Vesterålen. De lokale fiskerne 
føler en tilhørighet til Ballstad 
og kommer hit for å levere. 
Det har vært nok fisk til at vi 
har kunnet opprettholde mot-
taket, forklarer Haug.

Filet
– Den største utfordringa vår 
er å få en jevn produksjon 
hele året, forteller plassjef 
Steffen Andersen ved Norway 
Seafoods AS i Stamsund.

– Den lokale flåten står for 
mye av det ferske råstoffet og 
det er de vi liter på, men i høst 
var det for eksempel lite sei og 
da ble det permitteringer, for-
klarer Andersen.

Han har gjort seg en del er-
faringer med levendelagret 
fisk, men bedriften vil ikke 
satse på det.

– Vi har ikke kompetanse til 

å holde på med det her på an-
legget. Hvis noen vil starte 
med levendelagring, så vil vi 
hjelpe dem i gang og kjøpe 
fisk fra dem, sier Andersen.

– På Melbu er for eksempel 
Norway Seafoods med på sli-
ke samarbeid i Vesterålen, leg-
ger han til.

Pris og kvalitet gjør det til ei 
utfordring å tjene penger på 
fisken som går til filetproduk-
sjon.

Dyr fisk
– Fisken kan bli dyr i innkjøp. 
Prisen på levendelagret fisk 
stiger utover sesongen. Det 
største problemet er at den 
går av seg så mye vekt at filet-
utbyttet blir magert. På et 
tidspunkt er det ikke lenger 
lønnsomt å produsere filet av 

den, forklarer Andersen.
Politikerne på besøk ville 

vite om det var vanskelig å få 
solgt fisken.

– Markedet er ikke noe pro-
blem. Det er vanskelig å få nok 
råstoff til å produsere det mar-
kedet etterspør og levere i for-
hold til inngåtte kontrakter. 
Noen ganger har vi måttet gå 
over til dobbeltfryst fisk, det 
er ikke noe vi ønsker. Da må vi 
reforhandle med kunden og 
for dem blir det en kvalitets-
nedgang. Det er imidlertid 
bedre å produsere dobbelt-
fryst fiske enn å stoppe pro-
duksjonen og permittere ar-
beiderne, understreker An-
dersen.

STREKKER SESONGEN MED LEVENDELAGRING 
 Lofot-Tidende. 10.02.2016. Side: 4-5 
MARTIN KRISTIANSEN 
Levendelagring av fisk er med på å strekke sesongen.
Både Norway Seafood i Stamsund og Nic Haug AS på
Ballstad har positive erfaringer med levendelagring.

- Det er et marked for levendelagring, slår Helge Haug
fast.

- Vi har kjøpt inn nøter og utvider langsomt, etter som
vi får erfaring med det, legger han til. Det kom fram i et
møte med politikere som var på bedriftsbesøk i
Vestvågøy.

I fjor råskar vi fisk og hang den så sent som mulig.
Siden den hverken tåler frost eller regn når den er
råskjært. De siste tre ukene av vintersesongen har vi
uansett ikke noe å by folk, så her fikk vi forlenget
sesongen. Det var kun levendelagret fisk vi produserte
på da, opplyser Haug. Nå vil bedriften satse mer på
levendelagring.

- I år vil vi utvide til også å nå ferskfiskmarkedet med
levendelagrete fisk, fortelle Haug.

Fisk i magre år Erfaringene med behandling av fisken
er også gode. Den står godt i tre uker uten fôring.

- Vi har under én prosent dødelighet på levendelagret
fisk. Det mener jeg er fordi vi har så gode forhold for
fisken her på Ballstad. Det er mye plass til den og da
trives den godt.

levendelagring av fisk har gitt bedriften flere ben å stå
på, men basisen er fremdeles leveranser fra den lokale
kystflåten.

- Ballstad er primært ei hjemmehavn. Vi har vært med
og tilrettelagt for fiskefartøy og det har gitt uttelling.
Selv i år der det ikke har vært fisk på innersida, så har vi
kunnet produsere. Det skyldes at båtene kommer med
fisk fra Vesterålen. De lokale fiskerne føler en
tilhørighet til Ballstad og kommer hit for å levere. Det
har vært nok fisk til at vi har kunnet opprettholde

mottaket, forklarer Haug.

Filet - Den største utfordringa vår er å få en jevn
produksjon hele året, forteller plassjef Steffen
Andersen ved Norway Seafoods AS i Stamsund.

- Den lokale flåten står for mye av det ferske råstoffet
og det er de vi liter på, men i høst var det for eksempel
lite sei og da ble det permitteringer, forklarer Andersen.

Han har gjort seg en del erfaringer med levendelagret
fisk, men bedriften vil ikke satse på det.

- Vi har ikke kompetanse til å holde på med det her på
anlegget. Hvis noen vil starte med levendelagring, så vil
vi hjelpe dem i gang og kjøpe fisk fra dem, sier
Andersen.

- På Melbu er for eksempel Norway Seafoods med på
slike samarbeid i Vesterålen, legger han til.

Pris og kvalitet gjør det til ei utfordring å tjene penger
på fisken som går til filetproduksjon.

Dyr fisk - Fisken kan bli dyr i innkjøp. Prisen på
levendelagret fisk stiger utover sesongen. Det største
problemet er at den går av seg så mye vekt at
filetutbyttet blir magert. På et tidspunkt er det ikke
lenger lønnsomt å produsere filet av den, forklarer
Andersen.
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Politikerne på besøk ville vite om det var vanskelig å få
solgt fisken.

- Markedet er ikke noe problem. Det er vanskelig å få
nok råstoff til å produsere det markedet etterspør og
levere i forhold til inngåtte kontrakter. Noen ganger har
vi måttet gå over til dobbeltfryst fisk, det er ikke noe vi
ønsker. Da må vi reforhandle med kunden og for dem
blir det en kvalitetsnedgang. Det er imidlertid bedre å
produsere dobbeltfryst fiske enn å stoppe
produksjonen og permittere arbeiderne, understreker
Andersen.

© Lofot-Tidende
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Uttalelse fra årsmøte i Vå-
gan Venstre til St. meld. 
10 En konkurransekraf-
tig sjømatindustri

Kystflåten er i dag mobil, diffe-
rensiert og på et høyt teknolo-
gisk nivå. Det er denne delen av 
flåten som leverer råstoffet som 
sjømatindustrien etterspør og 
som kan bidra til å møte fremti-
dens sjømatmarkeder offensivt.

Kystflåten har ikke et forma-
lisert samfunnsansvar, men er 
i dag den viktigste drivkraften 
for aktivitet i hvitfiskindustrien 
langs hele kysten.

Trålerflåten leverer i dag det 
meste av råstoffet fryst. Samti-
dig er trålflåten den minst miljø-
vennlige delen av fiskeflåten, da 
den har langt høyere drivstof-
forbruk per kg fisk og påfører 
skade på havbunn og tilhøren-
de fauna. 

Sjømatindustrien define-
res i Meld.St.10 som den delen 
av industrien som tar hånd 
om råstoffet fra det landes på 
kaikanten eller hentes opp fra 
merd, og frem til viderefored-
ler eller sluttbruker i Norge el-
ler utlandet.

De tiltak som regjeringen 
foreslår vil i liten grad ha positiv 
effekt for lønnsomhet og verdi-
skapning i sjømatindustrien. 
Derimot vil noen av tiltakene 

gjøre at deler av sjømatindus-
trien vil få tilført mindre råstoff. 
Regionaliseringen av leverings-
plikten, oppheving av bearbei-
dingsplikten og tilrettelegging 
av frikjøp fra aktivitetsplikten 
vil i all hovedsak være gunstig 
for redere av leveringspliktige 
trålere, ikke sjømatindustrien.

Det samme gjelder opphe-
velse av forbudet mot ombord-
produksjon i torsketrålgruppe 
for fartøy uten leveringsplikt, 
som kun vil være gunstig for 
trålrederiene.

De nevnte tiltakene er ret-
tet mot aktører som er utenfor 
stortingsmeldingens egen defi-
nisjon av sjømatindustrien.

Trålerne med leveringsplikt 
har et formalisert samfunnsan-
svar; å sikre anlegg som bear-
beider fisk stabil råstofftilfør-
sel. Da de foreslåtte tiltakene 
vil oppheve alle koblinger mel-
lom trålerflåten og sjømatin-
dustrien, har hvitfisktrålerne i 
praksis utspilt sin rolle.

Den særlige profitten (res-
sursrenten) som fiskerinærin-
gen gir, må brukes til å skape le-
vende kystsamfunn, innovasjon 
og utvikling, ikke til å gi svært 
høy lønnsomhet for et begren-
set antall private aktører som 
selger frossen fisk til høystby-
dende på verdensmarkedet. 

Sjømatindustrimeldingen 
skriver om filetindustrien at 

ujevn tilgang på råstoff som 
egner seg til filetproduksjon fø-
rer til at disse bedriftene ikke 
evner å utnytte produksjons-
kapasiteten eller tilfredsstille 
markedets krav om jevne leve-
ranser.

Sjømatindustrien etterspør 
ferskt råstoff av høy kvalitet 
hele året. De siste årene har vi 
hatt rekordhøye kvoter i Norge. 
Til tross for dette har industri-
anlegg stått stille deler av året, 
og det har vært generelt lav ak-
tivitet utenom vintersesong.

Det eneste regjeringen fore-
slår for å møte disse utfordrin-
gene er å videreføre kvote-
bonus for levendelagring og 
ferskfiskordningen. Dette kan 
knapt kalles tiltak og står ikke i 
forhold til utfordringene indus-
trien har på området. 

Det er gjennom å levere fersk 
fisk av god kvalitet at fiskeflå-
ten utøver sitt samfunnsansvar 
overfor aktiviteten på land. For 
å stimulere til landing av ferskt 
råstoff av god kvalitet må kvo-
tene til leveringspliktige trålere 
overføres til kystflåten, samt 
at det innføres en ressursrente 
i form av avgift ved landing av 
fryst råstoff.

Denne formen for ressurs-
rente må gjelde hele fiskeflåten.

Andreas Santi Falch
Vågan Venstre

Kystflåten – fremtidens
garantist for industrien

For å stimulere til landing av ferskt råstoff av god kvalitet må kvotene til leveringspliktige trålere 
overføres til kystflåten, mener Vågan Venstre. (Arkivfoto: Bjørnar Hansen)

Forsvarssjefen vil erstatte de åtte kystradarstasjo-
nene som i dag finnes med overvåkning gjennom 
droner og satellitter. Det gjelder også stasjonen i 
Øksnes. Nå peker Øksnes kommune i en høringsut-
talelse på at deler av kysten i så fall ikke vil bli over-
våket i sanntid.

Kystradarstasjonene holder oversikt over den sto-
re skipstrafikken som foregår langs kysten, og er i 
stand til å registrere uønskede hendelser raskt, slik 
at responstida kan holdes lavest mulig. Det gjelder  
såvel skips- og båtulykker med forlis,  som utslipp av 
olje som vil være en miljøfare langs kysten.

Næringsutøvelsen til den norske fiskeflåten skaper 
enorme verdier og er avhengig av sikkerhet. Kystra-
darstasjonene er en del av infrastrukturen som ska-
per sikkerhet på havet.

Det er ikke mulig å opprettholde like tett og kvalita-
tiv god overvåkning ved hjelp av satellitter og dro-
ner. Når trafikken langs kysten er økende, tilsier det 
ikke at overvåkningskapasiteten erstattes med dårli-
gere løsninger.

I et større, sikker-
hetspolitisk per-
spektiv er det van-
skelig å forstå et 
forslag om å bygge 
ned militære kapasiteter i nord, når stormakten som 
er vår nærmeste nabo, bygger opp og også har lagt 
for dagen økende aggressiv adferd.

Man kan forstå at forsvarssjefen leter etter løsnin-
ger for å redusere kostnader, ut fra Forsvarets store 
økonomiske utfordringer. Men det er ikke aksepta-
belt at både sivil og militær responsevne settes ned 
gjennom reduksjoner i overvåkningen. Det må også 
settes i sammenheng med forslagene om flytting og 
endringer av kapasitetene til Orion-flyene på Andøya 
og Kystvaktbasen på Sortland.

Både for militære og sivile formål er nettverket av 
kystradarstasjoner viktig. Øksnes kommune er kom-
met med en høringsuttalelse til forslaget. Den kan 
resten av regionen med fordel stille seg bak, og for-
trinnsvis også resten av kysten.

Kampen for kystradarstasjonene må ikke ses som 
en lokal kamp for å bevare desentraliserte arbeids-
plasser. Den handler om trygghet både for miljøet og 
næringsutøvelse på havet, foruten å ha tunge sikker-
hetspolitiske aspekt. Det ville være å ønske at ak-
tører langt utenfor Øksnes kommune ville se det og 
stille seg bak kravet om å opprettholde kystradarsta-
sjonene, i hvert fall til man har fullverdig erstatning 
gjennom ny teknologi.

Viktig overvåkning

må ikke ses 

som en lokal 

kamp

Kystflåten – fremtidens garantist for industrien 
 Bladet Vesterålen. 09.02.2016. Side: 2 
Andreas Santi 
Uttalelse fra årsmøte i Vågan Venstre til St.

meld. 10 En konkurransekraftig sjømatindustri
Kystflåten er i dag mobil, differensiert og på et høyt
teknologisk nivå. Det er denne delen av flåten som
leverer råstoffet som sjømatindustrien etterspør og
som kan bidra til å møte fremtidens sjømatmarkeder
offensivt.
 Kystflåten har ikke et formalisert samfunnsansvar,
men er i dag den viktigste drivkraften for aktivitet i
hvitfiskindustrien langs hele kysten.
 Trålerflåten leverer i dag det meste av råstoffet fryst.
Samtidig er trålflåten den minst miljøvennlige delen av
fiskeflåten, da den har langt høyere drivstofforbruk per
kg fisk og påfører skade på havbunn og tilhørende
fauna.
 Sjømatindustrien defineres i Meld.St.10 som den
delen av industrien som tar hånd om råstoffet fra det
landes på kaikanten eller hentes opp fra merd, og frem
til videreforedler eller sluttbruker i Norge eller utlandet.
 De tiltak som regjeringen foreslår vil i liten grad ha
positiv effekt for lønnsomhet og verdiskapning i
sjømatindustrien. Derimot vil noen av tiltakene gjøre at
deler av sjømatindustrien vil få tilført mindre råstoff.
Regionaliseringen av leveringsplikten, oppheving av
bearbeidingsplikten og tilrettelegging av frikjøp fra
aktivitetsplikten vil i all hovedsak være gunstig for
redere av leveringspliktige trålere, ikke
sjømatindustrien.
 Det samme gjelder opphevelse av forbudet mot
ombordproduksjon i torsketrålgruppe for fartøy uten
leveringsplikt, som kun vil være gunstig for
trålrederiene.
 De nevnte tiltakene er rettet mot aktører som er
utenfor stortingsmeldingens egen definisjon av
sjømatindustrien.
 Trålerne med leveringsplikt har et formalisert
samfunnsansvar; å sikre anlegg som bearbeider fisk
stabil råstofftilførsel. Da de foreslåtte tiltakene vil
oppheve alle koblinger mellom trålerflåten og
sjømatindustrien, har hvitfisktrålerne i praksis utspilt
sin rolle.

 Den særlige profitten (ressursrenten) som
fiskerinæringen gir, må brukes til å skape levende
kystsamfunn, innovasjon og utvikling, ikke til å gi svært
høy lønnsomhet for et begrenset antall private aktører
som selger frossen fisk til høystbydende på
verdensmarkedet.
 Sjømatindustrimeldingen skriver om filetindustrien at
ujevn tilgang på råstoff som egner seg til
filetproduksjon fører til at disse bedriftene ikke evner å
utnytte produksjonskapasiteten eller tilfredsstille
markedets krav om jevne leveranser.
 Sjømatindustrien etterspør ferskt råstoff av høy
kvalitet hele året. De siste årene har vi hatt rekordhøye
kvoter i Norge. Til tross for dette har industrianlegg
stått stille deler av året, og det har vært generelt lav
aktivitet utenom vintersesong.
 Det eneste regjeringen foreslår for å møte disse
utfordringene er å videreføre kvotebonus for
levendelagring og ferskfiskordningen. Dette kan knapt
kalles tiltak og står ikke i forhold til utfordringene
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industrien har på området.
 Det er gjennom å levere fersk fisk av god kvalitet at
fiskeflåten utøver sitt samfunnsansvar overfor
aktiviteten på land. For å stimulere til landing av ferskt
råstoff av god kvalitet må kvotene til leveringspliktige
trålere overføres til kystflåten, samt at det innføres en
ressursrente i form av avgift ved landing av fryst
råstoff.
 Denne formen for ressursrente må gjelde hele
fiskeflåten.

© Bladet Vesterålen

Les hele nyheten på http://ret.nu/2j2fqQkq
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Debatt
debatt@dn.no

Sandbergs dilemma
Stortingsbehandlingen av Sjømatindustrimeldingen vil avgjøre 
om et dårlig fungerende pliktsystem kan avvikles.

Plikter knyttet til tilbud, leveranser og bearbeiding av fisk gis stor plass i «Tveteråsutvalget» og i «Sjømatindustrimeldingen». Begge anbefaler 
avvikling av pliktene, men etter forskjellige modeller, skriver artikkelforfatterne. Foto: Cornelius Poppe, NTB Scanpix

I
nvesteringer for åtte–ni 
milliarder kroner kan nå 
settes i spill. Sterke røster 
tar til orde for å overføre 
de pliktbelagte trålkvo-
tene – med Aker-eide 

Havfisk som største aktør – til 
kommuner eller kystfiskefar-
tøy. Dette er ikke trålrederiene 
enig i og fiskeriminister Per 
Sandberg vil ikke kunne gjøre 
alle til lags. 

Verdiene som settes i spill er 
fremkommet ved å sammen-
stille verdien av fiskerettighe-
tene på en fullstrukturert tråler 
med gjenanskaffelseskost for 
fartøyene. Med så store 
investeringer involvert, øker 
konfliktnivået og det er ingen 
enkel sak, hverken juridisk 
eller politisk, å inndra eller 
refordele rettigheter. Kvotene 
ble i sin tid tildelt for å sikre 
industrien i Nord-Norge stabil 
tilgang på fersk fisk. Men fisken 
fryses i dag på havet og 
aktørene tjener mest på å 
sende den til bearbeiding i Kina 
og på Sunnmøre.

Plikter knyttet til tilbud, 
leveranser og bearbeiding av 
fisk gis stor plass i Tveteråsut-
valget og i Sjømatindustrimel-
dingen. Begge anbefaler 
avvikling av pliktene, men 
etter forskjellige modeller. 
Mens Tveteråsutvalget foreslår 
at avvikling av et samlet 
pliktsystem skal være gjen-
stand for kompensasjon, så er 
forslaget i Sjømatindustrimel-
dingen at det kun er bortfall av 
«aktivitetsplikten» som skal 
kompenseres og «tilbudsplik-
ten» regionaliseres. Da går 
Sandberg inn for en ordning 
der langt færre kommuner blir 
kompensert, og med langt 
mindre beløp enn det Tveterås-
utvalget la opp til. Kun Akers 
industrianlegg vil i så fall 
omfattes, mens trålrederiene 
får en gunstigere ordning enn 
de har i dag, uten å betale 
vederlag.

Vår forskning viser at fem 
kommuner i Nord-Norge har 
forhandlet frem avtaler med 
trålrederier. Det har medført at 
staten har opphevet leverings-
plikt eller aktivitetsplikt, i fire 
av fem tilfeller med økonomisk 
kompensasjon som motytelse. 
Disse avtalene gir grunnlag for 
å diskutere både størrelse på 
kompensasjonene, og effekter 
bruken av midlene kan få for 
fordelingen av rettigheter i 
fiske. I Hasvik kommunes 
tilfelle ble det betalt 17,5 
millioner fra trålrederiet til 
fiskeindustribedriften for 
sletting av leveringsplikten. 

Legges dette til grunn for utkjøp 
av de resterende 47 leverings-
pliktige trålkvoter, representerer 
dette over 800 millioner. 

Bø i Vesterålen ga slipp på 
aktivitetsplikten mot en 
kompensasjon på 19 millioner. 
Legges dette til grunn for Akers 
fem anlegg og 30 kvoteenheter, 
vil utkjøpet koste mellom 100 og 
400 millioner. Differansen 
mellom Tveteråsutvalget og 
Sjømatindustriutvalget kan 
dermed beløpe seg til opptil 800 

millioner avhengig av om det er 
snakk om kun aktivitetsplikten, 
eller også leveringsplikten. 

I Hasvik forvaltes kompensa-
sjonen av et AS med kommunen 
som minoritetseier og med 
Sørvær Fiskeindustri (eid av 
Aker) som majoritetseier. 
Midlene har vært brukt til 
anskaffelse av nye kystfiskefar-
tøy gjennom å gå inn med 
egenkapital og annenprioritets-
lån. Per dags dato har dette 
resultert i seks nye fiskefartøy i 
kommunen, men når trålerne 
beholder kvotene vil ikke 
kvotegrunnlaget for kystfiskeflå-
ten øke. 

Store kompensasjoner som 
begunstiger et fåtall kommuner 
kan gi to effekter: Kystfiskeret-
tigheter sentraliseres til de 
kommunene som fra før var 
begunstiget, og når penge-
mengden øker for kjøp av et 
knapt gode, vil prisene for 
fartøy med rettigheter presses 
opp, og øke med økende 
kompensasjon. Så lenge 
fordelingen mellom trål- og 
kystflåtekvoter ligger fast, vil 
ikke tilbudet av ferskfanget fisk 

kunne øke. Dette kan endres 
ved at trålerne «betaler» 
kompensasjon ved å gi fra seg 
deler av kvotene til kystflåten, 
eventuelt at de stilles fritt til å 
fiske kvotene med andre og mer 
bærekraftige redskapstyper enn 
trål. En tredje mulighet er å 
investere i andre tiltak til 
innbyggerens beste. 

Sandberg har signalisert at 
han vil ha endringer mot større 
lønnsomhet og økt foredling i 
fiskeindustrien for å sikre 
arbeidsplasser og bosetning. 
Det vil mange være enig i, men 
ikke når premissen er «flytting» 
av fisk fra kommuner til 
regioner. Mange nordnorske 
stemmer, også i hans eget parti, 
har uttrykt stor skepsis. Pillen 
kan sukres ved at flest mulig 
kommuner kompenseres 
økonomisk, eller ved at en 
rimelig andel av kvotegrunnla-
get overføres fra trål- til 
kystfiske. 

Patrick B. Sørdahl, forsker, Nofima
Edgar Henriksen, seniorforsker, 
Nofima Nils Aarsæther, professor, 
Universitetet i Tromsø

Innlegg
Patrick Sørdahl
Edgar Henriksen
Nils Aarsæther

Med så store 
summer involvert 
øker konfliktnivået 
og det er ingen 
enkel sak, hverken 
juridisk eller 
politisk, å inndra 
eller refordele 
rettigheter

tirsdag 9. februar 2016 | Dagens Næringsliv

 
Sandbergs dilemma 
 Dagens Næringsliv. 09.02.2016. Side: 30 
Innlegg Patrick Sørdahl Edgar Henriksen Nils Aarsæther 
Investeringer for åtte-ni milliarder kroner kan nå settes
i spill. Sterke røster tar til orde for å overføre de
pliktbelagte trålkvotene - med Aker-eide Havfisk som
største aktør - til kommuner eller kystfiskefartøy.

Dette er ikke trålrederiene enig i og fiskeriminister Per
Sandberg vil ikke kunne gjøre alle til lags.

 Verdiene som settes i spill er fremkommet ved å
sammenstille verdien av fiskerettighetene på en
fullstrukturert tråler med gjenanskaffelseskost for
fartøyene. Med så store investeringer involvert, øker
konfliktnivået og det er ingen enkel sak, hverken
juridisk eller politisk, å inndra eller refordele rettigheter.
Kvotene ble i sin tid tildelt for å sikre industrien i Nord-
Norge stabil tilgang på fersk fisk. Men fisken fryses i
dag på havet og aktørene tjener mest på å sende den
til bearbeiding i Kina og på Sunnmøre.

 Plikter knyttet til tilbud, leveranser og bearbeiding av
fisk gis stor plass i Tveteråsutvalget og i
Sjømatindustrimeldingen. Begge anbefaler avvikling av
pliktene, men etter forskjellige modeller. Mens
Tveteråsutvalget foreslår at avvikling av et samlet
pliktsystem skal være gjenstand for kompensasjon, så
er forslaget i Sjømatindustrimeldingen at det kun er
bortfall av «aktivitetsplikten» som skal kompenseres
og «tilbudsplikten» regionaliseres. Da går Sandberg inn
for en ordning der langt færre kommuner blir
kompensert, og med langt mindre beløp enn det
Tveteråsutvalget la opp til. Kun Akers industrianlegg vil
i så fall omfattes, mens trålrederiene får en gunstigere
ordning enn de har i dag, uten å betale vederlag.

 Vår forskning viser at fem kommuner i Nord-Norge har
forhandlet frem avtaler med trålrederier. Det har
medført at staten har opphevet leveringsplikt eller
aktivitetsplikt, i fire av fem tilfeller med økonomisk
kompensasjon som motytelse. Disse avtalene gir
grunnlag for å diskutere både størrelse på

kompensasjonene, og effekter bruken av midlene kan
få for fordelingen av rettigheter i fiske. I Hasvik
kommunes tilfelle ble det betalt 17,5 millioner fra
trålrederiet til fiskeindustribedriften for sletting av
leveringsplikten. Legges dette til grunn for utkjøp av de
resterende 47 leveringspliktige trålkvoter, representerer
dette over 800 millioner.

 Bø i Vesterålen ga slipp på aktivitetsplikten mot en
kompensasjon på 19 millioner. Legges dette til grunn
for Akers fem anlegg og 30 kvoteenheter, vil utkjøpet
koste mellom 100 og 400 millioner. Differansen
mellom Tveteråsutvalget og Sjømatindustriutvalget
kan dermed beløpe seg til opptil 800 millioner avhengig
av om det er snakk om kun aktivitetsplikten, eller også
leveringsplikten.

 I Hasvik forvaltes kompensasjonen av et AS med
kommunen som minoritetseier og med Sørvær

Nyheter - Nofima AS Uttak 04.03.2016

Side 121 av 158

http://ret.nu/CKwBopgZ
http://ret.nu/CKwBopgZ


Fiskeindustri (eid av Aker) som majoritetseier. Midlene
har vært brukt til anskaffelse av nye kystfiskefartøy
gjennom å gå inn med egenkapital og
annenprioritetslån. Per dags dato har dette resultert i
seks nye fiskefartøy i kommunen, men når trålerne
beholder kvotene vil ikke kvotegrunnlaget for
kystfiskeflåten øke.

 Store kompensasjoner som begunstiger et fåtall
kommuner kan gi to effekter: Kystfiskerettigheter
sentraliseres til de kommunene som fra før var
begunstiget, og når pengemengden øker for kjøp av et
knapt gode, vil prisene for fartøy med rettigheter
presses opp, og øke med økende kompensasjon. Så
lenge fordelingen mellom trål- og kystflåtekvoter ligger
fast, vil ikke tilbudet av ferskfanget fisk kunne øke.
Dette kan endres ved at trålerne «betaler»
kompensasjon ved å gi fra seg deler av kvotene til
kystflåten, eventuelt at de stilles fritt til å fiske kvotene
med andre og mer bærekraftige redskapstyper enn
trål. En tredje mulighet er å investere i andre tiltak til
innbyggerens beste.
 Sandberg har signalisert at han vil ha endringer mot
større lønnsomhet og økt foredling i fiskeindustrien for
å sikre arbeidsplasser og bosetning. Det vil mange
være enig i, men ikke når premissen er «flytting» av fisk
fra kommuner til regioner. Mange nordnorske
stemmer, også i hans eget parti, har uttrykt stor
skepsis. Pillen kan sukres ved at flest mulig kommuner
kompenseres økonomisk, eller ved at en rimelig andel
av kvotegrunnlaget overføres fra trål- til kystfiske.
 Patrick B. Sørdahl,

 forsker, Nofima

 Edgar Henriksen,

 seniorforsker, Nofima
 Nils Aarsæther,

 professor, Universitetet i Tromsø

 Plikter knyttet til tilbud, leveranser og bearbeiding av
fisk gis stor plass i «Tveteråsutvalget» og i
«Sjømatindustrimeldingen». Begge anbefaler avvikling

av pliktene, men etter forskjellige modeller, skriver
artikkelforfatterne. Foto: Cornelius Poppe, NTB Scanpix
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Kystflåten â fremtidens garantist for industrien 
 Bladet Vesterålen. 08.02.2016 22:00 
Andreas Santi Falch, Vågan Venstre 
Kystflåten er i dag mobil, differensiert og på et høyt
teknologisk nivå. Det er denne delen av flåten som
leverer råstoffet som sjømatindustrien etterspør og
som kan bidra til å møte fremtidens sjømatmarkeder
offensivt.

Kystflåten har ikke et formalisert samfunnsansvar,
men er i dag den viktigste drivkraften for aktivitet i
hvitfiskindustrien langs hele kysten.

 Trålerflåten leverer i dag det meste av råstoffet fryst.
Samtidig er trålflåten den minst miljøvennlige delen av
fiskeflåten, da den har langt høyere drivstofforbruk per
kg fisk og påfører skade på havbunn og tilhørende
fauna.

 Sjømatindustrien defineres i Meld.St.10 som den
delen av industrien som tar hånd om råstoffet fra det
landes på kaikanten eller hentes opp fra merd, og frem
til videreforedler eller sluttbruker i Norge eller utlandet.

 De tiltak som regjeringen foreslår vil i liten grad ha
positiv effekt for lønnsomhet og verdiskapning i
sjømatindustrien. Derimot vil noen av tiltakene gjøre at
deler av sjømatindustrien vil få tilført mindre råstoff.

 Regionaliseringen av leveringsplikten, oppheving av
bearbeidingsplikten og tilrettelegging av frikjøp fra
aktivitetsplikten vil i all hovedsak være gunstig for
redere av leveringspliktige trålere, ikke
sjømatindustrien.

 Det samme gjelder opphevelse av forbudet mot
ombordproduksjon i torsketrålgruppe for fartøy uten
leveringsplikt, som kun vil være gunstig for
trålrederiene.

 De nevnte tiltakene er rettet mot aktører som er
utenfor stortingsmeldingens egen definisjon av
sjømatindustrien.

 Trålerne med leveringsplikt har et formalisert

samfunnsansvar; å sikre anlegg som bearbeider fisk
stabil råstofftilførsel. Da de foreslåtte tiltakene vil
oppheve alle koblinger mellom trålerflåten og
sjømatindustrien, har hvitfisktrålerne i praksis utspilt
sin rolle.

 Den særlige profitten (ressursrenten) som
fiskerinæringen gir, må brukes til å skape levende
kystsamfunn, innovasjon og utvikling, ikke til å gi svært
høy lønnsomhet for et begrenset antall private aktører
som selger frossen fisk til høystbydende på
verdensmarkedet.

 Sjømatindustrimeldingen skriver om filetindustrien at
ujevn tilgang på råstoff som egner seg til
filetproduksjon fører til at disse bedriftene ikke evner å
utnytte produksjonskapasiteten eller tilfredsstille
markedets krav om jevne leveranser.
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 Sjømatindustrien etterspør ferskt råstoff av høy
kvalitet hele året. De siste årene har vi hatt rekordhøye
kvoter i Norge. Til tross for dette har industrianlegg
stått stille deler av året, og det har vært generelt lav
aktivitet utenom vintersesong.

 Det eneste regjeringen foreslår for å møte disse
utfordringene er å videreføre kvotebonus for
levendelagring og ferskfiskordningen. Dette kan knapt
kalles tiltak og står ikke i forhold til utfordringene
industrien har på området.

 Det er gjennom å levere fersk fisk av god kvalitet at
fiskeflåten utøver sitt samfunnsansvar overfor
aktiviteten på land. For å stimulere til landing av ferskt
råstoff av god kvalitet må kvotene til leveringspliktige
trålere overføres til kystflåten, samt at det innføres en
ressursrente i form av avgift ved landing av fryst
råstoff.

 Denne formen for ressursrente må gjelde hele
fiskeflåten.

 Dette er en uttalelse fra årsmøte i Vågan Venstre til
Stortingsmelding 10 - en konkurransekraftig
sjømatindustri.

 Image info:

 For å stimulere til landing av ferskt råstoff av god
kvalitet må kvotene til leveringspliktige trålere
overføres til kystflåten, mener Vågan Venstre.
(Arkivfoto: Bjørnar Hansen)

© Bladet Vesterålen
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- Endelig kom trålerne heim 
 Vesterålen Online. 05.02.2016 06:00. Oppdatert 06.02.2016 10:16 
Jon Edvard Johnsen 
Slik stod det å lese for noen år tilbake i
Sunnmørsposten når Aker flyttet all administrasjon av
trålerne fra Nord Norge til Ålesund. Et selskap som i
2013 hadde 11 trålere, 11 % av totalkvoten, 30 % av
trålerkvoten.

Av en totalkvote, som i 2013 var på 1000,000 tonn
torsk. Derav Norsk kvote 461,740 tonn torsk, så var
Aker seafoods andel 48,145 tonn torsk. Så kommer
øvrige fiskeslag i tillegg.

 Forholdet justeres ut i fra årlige kvotejusteringer men
prosentvis det samme.

 Vi kan sammenligne det med et Lofotkvantum,
vårtorskefiske for den del.

 Bindingene mellom sjø og land hos Aker ble opphevet
samme år av Arbeiderpartiet.

 I AP har man ikke lært seg at en kapitalist, en investor
endrer ikke karakter fordi om drakten er rød og
arbeiderbakgrunn følger med.

 Konsernet er i en særstilling med så mye egetråstoff
til disposisjon, allikevel har de for lite.

 Det spriker i forholdet mellom dokumentenes tale,
eiers ønske om å være herre i eget hus, samfunnet og
folkets forventninger.

 Begrepet Endelig kom trålerne heim har de tatt til seg
på Melbu i Vesterålen også.

 Herfra blir man informert gjennom utallige avisartikler
om manglende trålerleveranser,

 Leveringsforpliktelser, aktivitetsplikt som ikke
opprettholdes.

 Politikerne står nærmest i kø for å besøke denne, etter
det man forstår, viktige industribedriften.

 HVILKEN EKSKLUSIV RETT PÅ RÅSTOFF HAR
EGENTLIG ANLEGGET PÅ MELBU

 I den grad der er noen rett til råstoff så er det på sin
plass å minne om at 1,0 trålerkonsesjon (0,9) er
konsesjon gitt på betingelser fra fiskeridep,/dir, med
følgende ordlyd All fisk skal leveres og videreforedles
ved et anlegg i Bø Kommune.

 Korthistorien er at BØFISK AS i 1991 fikk
ervervstillatelse på Trålerne Bøtrål III og Bøtrål IV.

 Pantegjeld på Bøtrål IV til Statens Fiskarbank var på
samme tidspunkt 13 mill,-

 Havfiske as(Melbu fiskeindustri as) fikk 16/12/94
ervervstillatelse for å kjøpe Bøtrål IV fra Bøfisk
as(meget billig) med ordlyd i konsesjonen som foran
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nevnt. MFI hadde i forkant overtatt Hovden
fiskeindustri as fra Jarle Evensen Hovden, Evensen var
for øvrig med å berget MFI først på 80 tallet.

 En noe uheldig sammenblanding av politikk,
styresammensetning, kompetanse og behov i BK,
gjorde at salget av Bøtrål IV ble gjennomført.

 Havfiske as(nu Aker) benyttet seg senere av
enhetskvoteordninga, slo sammen kvoter, tok ut tråler.
Ett krav var 10% avkortning. Avkortninga på kvote ble
tatt fra Bøtrål IV (Vesttind), Egne kvoter beholdt man
inntakt. Kvoter tilhørende i BK redusertes dermed, uten
at det var forelagt BK for godkjenning.

 OM DET Å SKYTE SEG SELV I FOTEN:

 Fra 1995, med økt intensitet først på 2000 tallet, kan
man lese uttallige avisartikler, brev og korrespondanse
frem og tilbake hvor Havfiske as / Melbu fiskeindustri
as beskyldes fra BØSAMFUNNET(med rette) for
akkurat det samme som Melbusamfunnet, godt hjulpet
av media, nu kjeppjager Akersystemet for.

 En rekke brev fra BK v/ ordfører, til så vel Fdep, som
Fdir, dokumenterer det. Det slås fast fra DEP/DIR etter
en grundig undersøkelse at Konsesjonsvilkårene UTEN
TVIL er brutt. Havfiskesjefen på Melbu bedyrer sin
uskyld, Vi har vårt på det tørre. For øvrig i ettertid en av
de sterkeste kritikerne til Aker. Ekspedisjonssjef i Fdep,
Williams sier April 2000 Nu er det nok, forpliktelsene
skal overholdes Førstekonsulent i Fdep, BSS slår fast
mai 2000 fangstene skal ikke til Melbu. De skal til Bø
Kommune.

 En rekke eksempler kunne vært nevnt på MFI/Havfisk
as, senere Aker sin kreativitet for å unngå å etterleve
vilkårene Staten satte som betingelse i
samfunnskontrakten med MFI/Aker, på vegne av
Bøsamfunnet, det tar for langt i denne omgang.

 SJØMATMELDINGA:

 Når man erfarer uttalelser fra så vel bedriften på
Melbu/Aker, lokalpolitikere i Hadsel, rikspolitikere,

senest nu under prosessen med Sjømatmeldinga, så
later det til at man har glemt, man hensyntar ikke at
noe av råstoffgrunnlaget en påberoper seg til
Melbu/Hadsel, tilhører Bø Kommune. BK skal attpåtil
ha kompensert for at daværende eier(Havfiske as),
godkjent av myndighetene, tillot å redusere BK sin
trålkonsesjon/andel med 10% som om det ikke
betydde noe, BK ble ikke engang forelagt saken fra
myndighetene.

 Når Ordfører i Hadsel, Siv Assvik, i følge vol.no 01-02-
16 reiser til Stortinget for å forsvare leveringsplikten i
Sjømatmeldinga, får støtte fra Venstretopp, AP også vil
jeg tro, forventer man fra BØ at det poengteres at en av
leveringsforpliktelsene, råstoffet, er konsesjonsbelagt
til BK, ikke til Hadsel/Melbu.

 For så vel Hadsel/Melbu som andre lokalsamfunn
med industri/leveringsforpliktelser så er
hovedproblemet at rikspolitikeren, godt hjulpet av
tafatte lokalpolitikere, som ikke har sett lenger enn til
sin egen nese, har latt dette gå for langt. Båtsfjord er jo
et godt eksempel, en reiser heller til Ålesund på
skipsdåp enn til Mehamn, man evner ikke å helheten.
Rederne av Trålere som har fått tildelt sine kvoter i en
klar og entydig avtale med Staten har valgt å provosere
denne forpliktelsen, tvinge frem en eller anna form for
løsrivelse. En har investert i flåten etter markedet, Kina
spesielt. Behovene til landindustrien har vært lagt bort
eller prøvd opprettholdt med å legge seg i konkurranse
med bedrifter uten trålerråstoff, om hvitfisken fra
kystflåten. På den måten har man forsøkt å tilfredstille
aktivitets og industriplikt.

 Teknologi som var ny i 1970 på industrisiden, filet
spesielt, blir nu først prøvd erstattet av ny teknologi.
Det har ikke vært interessant nok tidligere.

 Det er merkelig å registrere at Aker fortsatt provoserer
frem endringer i de avtaler de har inngått med Staten.
Enda merkeligere er det at et konsern(delt vel å merke)
med et så betydelig kvantum klarer å lage det til et
lønnsomhetsproblem, ikke bare for seg selv men for
hele næringa.
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 Spørsmålet er hvor mye fisk industri/leveringspliktige
trålerekonsesjoner skal gi fra seg til de samfunn de har
inngått avtale med Staten om plikter til, om plikten skal
oppheves. Ikke hva som skal betales for at plikten kan
oppheves.

 Det er en politisk ansvarsfraskrivelse, et blindspor å
prate om at leveringsplikter skal flyttes fra Kommuner
til regioner. Det må komme ei endelig avklaring, det i
form av kompensasjon bestående av fisk.

 REGNINGA SKAL BETALES, SKJEVHETER MÅ
RETTES OPP

 At trålerne, konsesjonene med, er borte fra
Bøsamfunnet, er en sak men Aker er her fortsatt.
Motivatoren gjenspeiles gjennom aktiviteten. Man tar
først ut, fjerner fra BK det som skulle gi verdiskapning,
arbeidsplasser, fisken men er allikevel tilstede. Aker for
å ta ut enda mer råstoff og verdiskapning gjennom
eget ferskfiskmottak i BK, samfunnskontrakten på
Melbu, i Hadsel må innfris. Nergård først med
etablering av sildanlegg, dernest levendelagring, siste
er melfabrikk, la oss håpe det blir noe av det, Nergård
viser i alle fall vilje til å tenke nytt, innovativt, hvor enn
utfordrende det er.

 Bøsamfunnet kan nok se langt etter slagordet endelig
kom trålerne heim.

 Vi kan derimot kreve kompensasjon, ikke i form av
penger men i form av fisk. Ikke gjennom å bli tilbudt
fisk fra et kontor i Ålesund, Tromsø for den del men
gjennom å få styre råstoffet, fiske og levering fra lokal
bryggekant, slik det var ment.

 Det er den evigvarende fisken som skaper aktiviteten,
ikke kompensasjonspenger, de er borte fra
Kommunekassen før de kommer på konto.

 Skal vi bygge opp fiskerirelatert virksomhet pånytt i Bø
Kommune, det er der vi er, må vi ta styringa sjøl, kreve
vår rett til råstoffet.

 Får vi fisken tilbake til BK bygger vi båten, skaper

aktivitet, lokal verdiskapning som opprinnelig tenkt. Får
vi penna fra Staten skriver vi under.

 Bø Kommune har 2,35 trålerkonsesjoner For at disse
skal løsrives, stilles fritt må kravet fra Bø Kommune
være få kompensasjon i form av råstoff som
disponeres og styres lokalt. Bø Kommune har allerede
et rettmessig krav på 10% av en trålerkonsesjon, det
som ble inndratt til fellesskapet når man reduserte
trålkvota til Bøtrål IV (Vesttind).

 Ett annet alternativ er at det stables på beina ett
grunnlag for ny tråleraktivitet i Kommunen, regionen i
en eller annen samarbeidsform.

 Melbu og Aker, først og fremst, er sikkert enige i at en
avklaring er på sin plass. BK kan vanskelig ha en
posisjon som ei evigvarende melkeku for aktivitet i
Hadsel.

 Men for all del, vi er ingen politikere, bare lokale
idealister som registrerer at råstoffet, verdiene,
arbeidsplassene og miljøene ofres på grunn av politisk
fattigdom, mangel på besluttsomhet. Man evner ikke å
se rundt neste sving, det langsiktige.

 Man skjønner ikke at det er kun ett ord som skaper
aktivitet, vekst og verdiskapning i et kystsamfunn,
FISKEN, I Bø Kommune kan vi den historien på godt og
vondt.

 Vi skal løfte oss men da må Staten bidra, følge opp sitt
ansvar. Vi er klar.

 Jon Edvard Johnsen

 Jon Edvard Johnsen.

© Vesterålen Online

Se webartikkelen på http://ret.nu/rXuTHWzt
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Torsk som er havnet i trågarnet må trolig 
snappe etter luft i timevis før det hele er 
over. Å avlive alle tar sin tid for fiskerne. 
De gjør jobben manuelt. 

Nå vil forskere at trålfiskerne skal 
lære av laksenæringa. De oppbevarer 
laksen i tanker med sjøvann og oksy-
gentilførsel og bedøver fisken før slakt.

– Om fisken bedøves før bløgginga 
med en elektrobedøver, vil det gi gevinst 
både for fisken og for fiskeren. Han eller 
hun må i dag håndtere sprellende fisk, 
det er ikke alltid trygt når man har en 
skarp kniv, sier forsker Hanne Digre som 
ledet prosjektet. Hun legger til at det har 
skjedd dødsulykker i forbindelse med 
bløgging av fisk på båt.

Mer etikk, takk
Digre og kollegene står bak forsøk som 
viser at det er både gjennomførbart og 
lønnsomt å automatisere prosessen. 

– Dette handler jo i siste instans om å 
utnytte maten på en bedre måte, slik at 
minst mulig går til spille. Ved å behandle 
fisken mer skånsomt, blir det mindre ut-
kast, presiserer forskeren.

Sintef-forskerne har gjennomført flere 
forskningstokt med trål i Barentshavet. 
Det er gjort forsøk med levendelagring 
og elektrobedøving, med gode resultater. 

Mindre stress gir bedre fisk
I tillegg til målingene av hjerne- og hjer-
teaktiviteten til fisken, kartla Sintef-
forskerne stressnivået til fisken ut fra 
en rekke indikatorer som kan måles i 
blodet. Målingene ble gjort på fisk som 
hadde blitt lagret i tanker med vann og 
oksygen og med ulike tidsintervall.

Resultatene viste at stressnivået i fisken 
holdt seg på omtrent samme nivå rett etter 
fangst og i løpet av lagringen, men med 
en tendens til å øke noe de første timene.

De fant derimot en kvalitetsforskjell på 
fisken som var lagret i vanntanker med 
oksygen, og de som hadde ligget i tørrtank.

– Både studiene som er gjort i dette 
prosjektet og andre studier viser at fisk 
som er levende ved bløgging får hvitere 
fiskekjøtt, noe konsumentene etterspør. 
Holdes fisken levende i vannfylte tanker 
med tilgang på oksygen, vil altså forut-
setningene for å produsere hvitere fisk 
være til stede i større grad enn ved tra-

disjonell lagring i tørrtank, sier Digre.
Bedøvelse bidrar altså til å gjøre job-

ben enklere og mer effektiv. Dette gir 
også bedre produktkvalitet fordi fisken 
kan bløgges før blodet begynner å koagu-
lere. Og det er enkel teknologi å ta i bruk:

– Vi mener at prosjektet har gitt gode 
resultater og ny kunnskap. Elektrobe-
døveren er enkel å montere og kan plas-
seres over transportbåndet om bord,  den 
er verken dyr eller vanskelig, og gir stor 
effekt for arbeidsmiljø, produktkvalitet 
og dyrevelferd. Vi så at dette fungerer 
svært godt på torsk og hyse, men at den 
ga oss noen utfordringer på sei, avslutter 
Hanne Digre.

Prosjektet er finansiert av Norges fors-
kningsråd og Fiskeri- og havbruksnærin-
gens forskningsfond.

Vil bedre torskens 
aller siste reise
«Snillere» fangst og avliving under trålfiske vil lønne seg for både fisken, lommeboka og miljøet. 
Nå skal slakt av torsk automatiseres etter modell fra lakseoppdrett.

TEKST: CHRISTINA BENJAMINSEN, GEMINI, SINTEF

Her er forskerne på tokt i Barentshavet 
på tråleren Helmer Hansen. Fisken som 
hales opp her skal rett i vanntanker med 
oksygentilførsel, i stedet for å bli lagret i 
tørrtank. FOTO: SINTEF

 ■ Spenning på 40 V DC er tilstrekkelig for 
å oppnå tilfredsstillende immobilisering og 
lettere håndtering i forbindelse med videre 
prosessering (bløgging/ sløying/ hodekap-
ping) for hyse, torsk og sei.

 ■ Tre elektroderekker på bedøveren (strøm-
belastning i 4–6 sek) er tilstrekkelig for å 
oppnå tilfredsstillende immobilisering.

 ■ Elektrobedøving av sei førte til ryggknekk 
og bloduttredelser på mellom 10 og 40 pro-
sent av fisken, men faren for ryggknekk var 
mindre ved bedøving av stresset/utmattet 
fisk (sei) enn ved bedøving av ustresset fisk. 
Det jobbes med å endre strømparametrene 
på elektrobedøveren (eks. forandre strøm-
pulsen ved å endre frekvensen – alternere 
mellom lav og høy frekvens). Det er tidli-
gere vist at det er en sammenheng mellom 
frekvens og tilbøyelighet for ryggknekk på 
laks.

Elektrobedøving av fisk:

Forskerne med litt av dagens fangst. Nå 
skal kvaliteten på fiskekjøttet under 
lupen. Prosjektleder Hanne Digre til høyre 
og ingeniør Marte Schei til venstre. 
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Vil bedre torskens aller siste reise 
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TEKST: CHRISTINA BENJAMINSEN, GEMINI, SINTEF 
«Snillere» fangst og avliving under trålfiske vil lønne
seg for både fisken, lommeboka og miljøet. Nå skal
slakt av torsk automatiseres etter modell fra
lakseoppdrett.

Torsk som er havnet i trågarnet må trolig snappe etter
luft i timevis før det hele er over. Å avlive alle tar sin tid
for fiskerne. De gjør jobben manuelt.

Nå vil forskere at trålfiskerne skal lære av
laksenæringa. De oppbevarer laksen i tanker med
sjøvann og oksygentilførsel og bedøver fisken før slakt.

- Om fisken bedøves før bløgginga med en
elektrobedøver, vil det gi gevinst både for fisken og for
fiskeren. Han eller hun må i dag håndtere sprellende
fisk, det er ikke alltid trygt når man har en skarp kniv,
sier forsker Hanne Digre som ledet prosjektet. Hun
legger til at det har skjedd dødsulykker i forbindelse
med bløgging av fisk på båt.

Mer etikk, takk Digre og kollegene står bak forsøk som
viser at det er både gjennomførbart og lønnsomt å
automatisere prosessen.

- Dette handler jo i siste instans om å utnytte maten på
en bedre måte, slik at minst mulig går til spille. Ved å
behandle fisken mer skånsomt, blir det mindre utkast,
presiserer forskeren.

Sintef-forskerne har gjennomført flere forskningstokt
med trål i Barentshavet. Det er gjort forsøk med
levendelagring og elektrobedøving, med gode
resultater.

Mindre stress gir bedre fisk I tillegg til målingene av
hjerne- og hjerteaktiviteten til fisken, kartla
Sintefforskerne stressnivået til fisken ut fra en rekke
indikatorer som kan måles i blodet. Målingene ble gjort
på fisk som hadde blitt lagret i tanker med vann og
oksygen og med ulike tidsintervall.

Resultatene viste at stressnivået i fisken holdt seg på
omtrent samme nivå rett etter fangst og i løpet av
lagringen, men med en tendens til å øke noe de første
timene.

De fant derimot en kvalitetsforskjell på fisken som var
lagret i vanntanker med oksygen, og de som hadde
ligget i tørrtank.

- Både studiene som er gjort i dette prosjektet og andre
studier viser at fisk som er levende ved bløgging får
hvitere fiskekjøtt, noe konsumentene etterspør. Holdes
fisken levende i vannfylte tanker med tilgang på
oksygen, vil altså forutsetningene for å produsere
hvitere fisk være til stede i større grad enn ved
tradisjonell lagring i tørrtank, sier Digre.

Bedøvelse bidrar altså til å gjøre jobben enklere og mer
effektiv. Dette gir også bedre produktkvalitet fordi
fisken kan bløgges før blodet begynner å koagulere. Og
det er enkel teknologi å ta i bruk:
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- Vi mener at prosjektet har gitt gode resultater og ny
kunnskap. Elektrobedøveren er enkel å montere og kan
plasseres over transportbåndet om bord, den er verken
dyr eller vanskelig, og gir stor effekt for arbeidsmiljø,
produktkvalitet og dyrevelferd. Vi så at dette fungerer
svært godt på torsk og hyse, men at den ga oss noen
utfordringer på sei, avslutter Hanne Digre.

Prosjektet er finansiert av Norges forskningsråd og
Fiskeri- og havbruksnæringens forskningsfond.

Elektrobedøving av fisk:

 Spenning på 40 V DC er tilstrekkelig for å oppnå
tilfredsstillende immobilisering og lettere håndtering i
forbindelse med videre prosessering (bløgging/
sløying/ hodekapping) for hyse, torsk og sei.

 Tre elektroderekker på bedøveren (strømbelastning i
4-6 sek) er tilstrekkelig for å oppnå tilfredsstillende
immobilisering.  Elektrobedøving av sei førte til
ryggknekk og bloduttredelser på mellom 10 og 40
prosent av fisken, men faren for ryggknekk var mindre
ved bedøving av stresset/utmattet fisk (sei) enn ved
bedøving av ustresset fisk. Det jobbes med å endre
strømparametrene på elektrobedøveren (eks. forandre
strømpulsen ved å endre frekvensen - alternere mellom
lav og høy frekvens). Det er tidligere vist at det er en
sammenheng mellom frekvens og tilbøyelighet for
ryggknekk på laks.

© Automatisering

Les hele nyheten på http://ret.nu/Wn446kRB
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Bladet Vesterålen Torsdag 4. februar 2016Meninger16

«Endelig kom trålerne heim», 
sto det å lese for noen år tilbake 
i Sunnmørsposten, da Aker flyt-
tet all administrasjon av tråler-
ne fra Nord-Norge til Ålesund. 
Et selskap som i 2013 hadde 11 
trålere, 11 prosent av totalkvo-
ten, 30 prosent av trålerkvoten. 
Av en totalkvote, som i 2013 var 
på 1.000.000 tonn torsk. Av en 
norsk kvote på 461.740 tonn 
torsk var Aker seafoods andel 
48.145 tonn torsk. I tillegg kom-
mer øvrige fiske slag.

Forholdet justeres ut fra år-
lige kvotejusteringer, men pro-
sentvis det samme.

Vi kan sammenligne det med 
et Lofotkvantum, vårtorske-
fiske for den del.

Bindingene mellom sjø og 
land hos Aker ble opphevet 
samme år av Arbeiderpartiet.

I Arbeiderpartiet har man 
ikke lært seg at «en kapitalist – 
en investor – endrer ikke karak-
ter selv om drakten er rød og 
arbeiderbakgrunn følger med».

Konsernet er i en særstilling 
med så mye «eget» råstoff til 
disposisjon, likevel har de for 
lite.

Det spriker i forholdet mel-
lom dokumentenes tale, eiers 
ønske om å være herre i eget 
hus, samfunnet og folkets for-
ventninger.

Begrepet «Endelig kom trå-
lerne heim» har de tatt til seg 
på Melbu i Vesterålen også.

Herfra blir man informert 
gjennom utallige avisartikler 
om manglende trålerleveranser,

leveringsforpliktelser, aktivi-
tetsplikt som ikke oppretthol-
des.

Politikerne står nærmest i 
kø for å besøke denne, etter det 
man forstår, viktige industribe-
driften.

Hvilken eksklusiv rett på 
råstoff har egentlig anlegget 
på Melbu?

I den grad der er noen rett til 
råstoff, er det på sin plass å 
minne om at 1,0 trålerkonse-
sjon (0,9) er konsesjon gitt på 
betingelser fra Fiskeridepar-
tementet/-direktoratet, med 
følgende ordlyd: «All fisk skal 
leveres og videreforedles ved et 
anlegg i Bø Kommune».

Korthistorien er at Bøfisk AS 
i 1991 fikk ervervstillatelse på 
trålerne Bøtrål III og Bøtrål IV.

Pantegjeld på Bøtrål IV til 
Statens Fiskarbank var på sam-
me tidspunkt 13 mill,- Havfiske 
as (Melbu fiskeindustri as) fikk 
16.12.1994 ervervstillatelse for 
å kjøpe Bøtrål IV fra Bøfisk as 
(meget billig) med ordlyd i kon-
sesjonen som foran nevnt. Mel-
bu fiskeindustri hadde i forkant 
overtatt Hovden fiskeindustri 
as fra Jarle Evensen Hovden. 
Evensen var for øvrig med på å 
berge Melbu fiskeindustri først 
på 80-tallet.

En noe uheldig sammenblan-
ding av politikk, styresammen-
setning, kompetanse og behov 
i Bø kommune gjorde at salget 
av Bøtrål IV ble gjennomført.

Havfiske as (nu Aker) benyt-
tet seg senere av enhetskvote-
ordninga, slo sammen kvoter, 
tok ut tråler. Ett krav var 10 
prosent avkortning. Avkortnin-
ga på kvote ble tatt fra Bøtrål IV 
(Vesttind). Egne kvoter beholdt 
man inntakt. Kvoter tilhørende 

i Bø kommune ble dermed re-
dusert, uten at det var forelagt 
Bø kommune for godkjenning.

Om det å skyte seg selv i 
foten:

Fra 1995 – med økt intensitet 
først på 2000 tallet – kan man 
lese uttallige avisartikler, brev 
og korrespondanse frem og til-
bake hvor Havfiske as / Melbu 
fiskeindustri as beskyldes fra 
Bø-samfunnet (med rette) for 
akkurat det samme som Mel-
bu-samfunnet – godt hjulpet 
av media – nu kjeppjager Aker-
systemet for.

En rekke brev fra Bø kom-
mune v/ ordfører, til så vel 
Fiskeridepartementet, som 
Fiskeridirektoratet, doku-
menterer dette. Etter grundig 
undersøkelse slås det fast fra 
department og direktorat at 
konsesjonsvilkårene uten tvil 
er brutt. Havfiske-sjefen på Mel-
bu bedyrer sin uskyld: «Vi har 
vårt på det tørre». For øvrig i 
ettertid en av de sterkeste kri-
tikerne til Aker. Ekspedisjons-
sjef i Fiskeridepartementet 
Williams sier i April 2000 «Nu 
er det nok. Forpliktelsene skal 
overholdes». Førstekonsulent i 
Fiskeridepartementet, B. S. S. 
slår i mai 2000 fast: «fangstene 
skal ikke til Melbu. De skal til 
Bø kommune».

En rekke eksempler kunne 
vært nevnt på Melbu fiskein-
dustri/Havfisk as, senere Aker 
sin kreativitet for å unngå å 
etterleve vilkårene staten satte 
som betingelse i samfunnskon-
trakten med Melbu fiskeindus-
tri/Aker, på vegne av Bø-sam-
funnet. Det tar for langt i denne 
omgang.

Sjømatmeldinga:

Når man erfarer uttalelser fra 
så vel bedriften på Melbu/Aker, 
lokalpolitikere i Hadsel, rikspo-
litikere – senest nu under pro-
sessen med Sjømat meldinga, 
later det til at man har glemt: 
man hensyntar ikke at noe av 
råstoffgrunnlaget en påberoper 
seg til Melbu/Hadsel, «tilhører 
Bø Kommune». Bø kommune 
skal attpåtil ha kompensert for 
at daværende eier (Havfiske as) 
– med myndighetenes godkjen-
nelse – tillot å redusere «Bø 
kommune sin» trålkonsesjon/
andel med 10 prosent, som om 
det ikke betydde noe. Bø kom-
mune ble ikke engang forelagt 
saken fra myndighetene.

Når ordfører i Hadsel, Siv 
Aasvik reiser til Stortinget for 
å forsvare leveringsplikten i 
Sjømatmeldinga, får støtte fra 
Venstre-topp – Arbeiderparti-
et også vil jeg tro – forventer 
man fra Bø at det poengteres at 
en av leveringsforpliktelsene, 
råstoffet, er konsesjonsbelagt 
til Bø kommune, ikke til Hadsel 
og Melbu.

Korttenkt

For så vel Hadsel/Melbu som 
andre lokalsamfunn med indus-
tri-/ leveringsforpliktelser så er 
hovedproblemet at rikspoliti-
keren, godt hjulpet av tafatte 
lokalpolitikere, som ikke har 
sett lenger enn til sin egen nese, 
har latt dette gå for langt. Båts-
fjord er jo et godt eksempel: 

en reiser heller til Ålesund på 
skipsdåp enn til Mehamn. Man 
evner ikke å se helheten. Reder-
ne av trålere som har fått tildelt 
sine kvoter i en klar og entydig 
avtale med staten har valgt å 
provosere denne forpliktelsen, 
tvinge frem en eller annen form 
for løsrivelse. En har investert 
i flåten etter markedet – Kina 
spesielt. Behovene til landin-
dustrien har vært lagt bort el-
ler er prøvd opprettholdt ved 
å legge seg i konkurranse med 
bedrifter uten trålerråstoff, – 
om hvitfisken fra kystflåten. På 
den måten har man forsøkt å 
tilfredstille aktivitets- og indus-
triplikt.

Forsøker endelig

Teknologi som var ny i 1970 på 
industrisiden, filét spesielt, blir 
nu først prøvd erstattet av ny 
teknologi. Det har ikke vært in-
teressant nok tidligere.

Det er merkelig å registre-
re at Aker fortsatt provoserer 
frem endringer i de avtaler de 
har inngått med staten. Enda 
mer merkelig er det at et kon-
sern (om enn delt) med et så 
betydelig kvantum klarer å lage 
det til et lønnsomhetsproblem, 
ikke bare for seg selv, men for 
hele næringa.

Spørsmålet er hvor mye fisk 
industri-/leveringspliktige tråle-
rekonsesjoner skal gi fra seg til 
de samfunn de har inngått avta-
le med staten om plikter til, om 
plikten skal oppheves. Ikke hva 
som skal betales for at plikten 
kan oppheves.

Det er en politisk ansvars-
fraskrivelse – et blindspor – å 
prate om at leveringspliktelser 
skal flyttes fra kommuner til re-
gioner. Det må komme ei ende-

lig avklaring: det i form av kom-
pensasjon bestående av fisk.

Regninga skal betales, 
skjevheter skal rettes opp.

At trålerne – konsesjonene med 
– er borte fra Bø-samfunnet, er 
én sak, men Aker er her fortsatt. 
Motivatoren gjenspeiles gjen-
nom aktiviteten. Man tar først 
ut –  fjerner fra Bø kommune 
det som skulle gi verdiskap-
ning, arbeidsplasser: fisken 
– men er likevel tilstede. Aker 
– for å ta ut enda mer råstoff 
og verdi skapning gjennom eget 
ferskfiskmottak i Bø kommune. 
Samfunnskontrakten på Melbu 
i Hadsel må innfris. 

Nergård først med etablering 
av sildanlegg. Dernest levende-
lagring. Siste er melfabrikk. La 
oss håpe det blir noe av det. 
Nergård viser i hvert fall vilje 
til å tenke nytt, innovativt, hvor 
utfordrende det enn er.

Bø-samfunnet kan nok se 
langt etter slagordet «endelig 
kom trålerne heim».

Vi kan derimot kreve kom-
pensasjon. Ikke i form av pen-
ger, men i form av fisk. Ikke 
gjennom å bli tilbudt fisk fra et 
kontor i Ålesund, eller Tromsø 
for den del. Men gjennom å få 
styre råstoffet, fiske og levering 
fra lokal bryggekant, slik det 
var ment.

Det er den evigvarende fis-
ken som skaper aktiviteten, 
ikke kompensasjonspenger. De 
er borte fra kommunekassen 
før de kommer på konto.

Vi er klare

Skal vi bygge opp fiskerirelatert 
virksomhet på nytt i Bø kom-
mune – det er her vi er – må vi 

ta styringa sjøl, kreve vår rett til 
råstoffet.

Får vi fisken tilbake til Bø 
kommune, bygger vi båten, ska-
per aktivitet, lokal verdiskap-
ning som opprinnelig tenkt. Får 
vi penna fra staten, skriver vi 
under.

Bø Kommune «har 2,35 trå-
lerkonsesjoner». For at disse 
skal løsrives – stilles fritt – må 
kravet fra Bø kommune være: 
Få kompensasjon i form av 
råstoff som disponeres og sty-
res lokalt. Bø Kommune har al-
lerede et rettmessig krav på 10 
prosent av en trålerkonsesjon: 
det som ble inndratt til felles-
skapet da man reduserte trål-
kvota til Bøtrål IV (Vesttind).

Et annet alternativ er at det 
stables på beina et grunnlag for 
ny tråleraktivitet i kommunen 
eller regionen, i en eller annen 
samarbeidsform.

Melbu og Aker – først og 
fremst – er sikkert enige i at 
en avklaring er på sin plass. Bø 
kommune kan vanskelig ha en 
posisjon som evigvarende mel-
keku for aktivitet i Hadsel.

Men for all del, vi er ingen 
politikere. Bare lokale idealis-
ter som registrerer at råstof-
fet, verdiene, arbeidsplassene 
og miljøene ofres på grunn av 
politisk fattigdom, mangel på 
besluttsomhet. Man evner ikke 
å se rundt neste sving, det lang-
siktige.

Man skjønner ikke at det er 
kun ett ord som skaper aktivi-
tet, vekst og verdiskapning i et 
kystsamfunn, fisken. I Bø Kom-
mune kan vi den historien på 
godt og vondt.

Vi skal løfte oss. Men da må 
staten bidra, og følge opp sitt 
ansvar. Vi er klare!

Endelig kom trålerne heim
Av Jon Edvard Johnsen, Straumsjøen

– Rederne av trå-
lere som har fått 
tildelt sine kvo-
ter i en klar og 
entydig avtale 
med staten har 
valgt å provosere 
denne forpliktel-
sen, tvinge frem 
en eller annen 
form for løsrivel-
se, skriver Jon 
Edvard Johnsen. 
(Arkivfoto)

Endelig kom trålerne heim 
 Bladet Vesterålen. 04.02.2016. Side: 16 
Jon Edvard Johnsen 
Endelig kom trålerne heim», sto det å lese for noen år
tilbake i Sunnmørsposten, da Aker flyttet all
administrasjon av trålerne fra Nord-Norge til Ålesund.

« Et selskap som i 2013 hadde 11 trålere, 11 prosent av
totalkvoten, 30 prosent av trålerkvoten. Av en
totalkvote, som i 2013 var på 1.000.000 tonn torsk. Av
en norsk kvote på 461.740 tonn torsk var Aker
seafoods andel 48.145 tonn torsk. I tillegg kommer
øvrige fiske slag.
 Forholdet justeres ut fra årlige kvotejusteringer, men
prosentvis det samme.
 Vi kan sammenligne det med et Lofotkvantum,
vårtorskefiske for den del.
 Bindingene mellom sjø og land hos Aker ble opphevet
samme år av Arbeiderpartiet.
 I Arbeiderpartiet har man ikke lært seg at «en kapitalist
- en investor - endrer ikke karakter selv om drakten er
rød og arbeiderbakgrunn følger med». Konsernet er i en
særstilling med så mye «eget» råstoff til disposisjon,
likevel har de for lite.
 Det spriker i forholdet mellom dokumentenes tale,
eiers ønske om å være herre i eget hus, samfunnet og
folkets forventninger. Begrepet «Endelig kom trålerne
heim» har de tatt til seg på Melbu i Vesterålen også.
 Herfra blir man informert gjennom utallige avisartikler
om manglende trålerleveranser, leveringsforpliktelser,
aktivitetsplikt som ikke opprettholdes. Politikerne står
nærmest i kø for å besøke denne, etter det man forstår,
viktige industribedriften.
 Hvilken eksklusiv rett på råstoff har egentlig anlegget
på Melbu?
 I den grad der er noen rett til råstoff, er det på sin
plass å minne om at 1,0 trålerkonsesjon (0,9) er
konsesjon gitt på betingelser fra
Fiskeridepartementet/-direktoratet, med følgende
ordlyd: «All fisk skal leveres og videreforedles ved et
anlegg i Bø Kommune». Korthistorien er at Bøfisk AS i
1991 fikk ervervstillatelse på trålerne Bøtrål III og Bøtrål
IV.
 Pantegjeld på Bøtrål IV til Statens Fiskarbank var på
samme tidspunkt 13 mill,- Havfiske as (Melbu

fiskeindustri as) fikk 16.12.1994 ervervstillatelse for å
kjøpe Bøtrål IV fra Bøfisk as (meget billig) med ordlyd i
konsesjonen som foran nevnt. Melbu fiskeindustri
hadde i forkant overtatt Hovden fiskeindustri as fra
Jarle Evensen Hovden. Evensen var for øvrig med på å
berge Melbu fiskeindustri først på 80-tallet.
 En noe uheldig sammenblanding av politikk,
styresammensetning, kompetanse og behov i Bø
kommune gjorde at salget av Bøtrål IV ble
gjennomført.
 Havfiske as (nu Aker) benyttet seg senere av
enhetskvoteordninga, slo sammen kvoter, tok ut tråler.
Ett krav var 10 prosent avkortning. Avkortninga på
kvote ble tatt fra Bøtrål IV (Vesttind). Egne kvoter
beholdt man inntakt. Kvoter tilhørende i Bø kommune
ble dermed redusert, uten at det var forelagt Bø
kommune for godkjenning.
 Om det å skyte seg selv i foten: Fra 1995 - med økt
intensitet først på 2000 tallet - kan man lese uttallige
avisartikler, brev og korrespondanse frem og tilbake
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hvor Havfiske as / Melbu fiskeindustri as beskyldes fra
Bø-samfunnet (med rette) for akkurat det samme som
Melbu-samfunnet - godt hjulpet av media - nu
kjeppjager Akersystemet for.
 En rekke brev fra Bø kommune v/ ordfører, til så vel
Fiskeridepartementet, som Fiskeridirektoratet,
dokumenterer dette. Etter grundig undersøkelse slås
det fast fra department og direktorat at
konsesjonsvilkårene uten tvil er brutt. Havfiske-sjefen
på Melbu bedyrer sin uskyld: «Vi har vårt på det tørre».
For øvrig i ettertid en av de sterkeste kritikerne til Aker.
Ekspedisjonssjef i Fiskeridepartementet Williams sier i
April 2000 «Nu er det nok. Forpliktelsene skal
overholdes». Førstekonsulent i Fiskeridepartementet,
B. S. S. slår i mai 2000 fast: «fangstene skal ikke til
Melbu. De skal til Bø kommune». En rekke eksempler
kunne vært nevnt på Melbu fiskeindustri/Havfisk as,
senere Aker sin kreativitet for å unngå å etterleve
vilkårene staten satte som betingelse i
samfunnskontrakten med Melbu fiskeindustri/Aker, på
vegne av Bø-samfunnet. Det tar for langt i denne
omgang.
 Sjømatmeldinga: Når man erfarer uttalelser fra så vel
bedriften på Melbu/Aker, lokalpolitikere i Hadsel,
rikspolitikere - senest nu under prosessen med Sjømat
meldinga, later det til at man har glemt: man hensyntar
ikke at noe av råstoffgrunnlaget en påberoper seg til
Melbu/Hadsel, «tilhører Bø Kommune». Bø kommune
skal attpåtil ha kompensert for at daværende eier
(Havfiske as) - med myndighetenes godkjennelse -
tillot å redusere «Bø kommune sin» trålkonsesjon/
andel med 10 prosent, som om det ikke betydde noe.
Bø kommune ble ikke engang forelagt saken fra
myndighetene.
 Når ordfører i Hadsel, Siv Aasvik reiser til Stortinget for
å forsvare leveringsplikten i Sjømatmeldinga, får støtte
fra Venstre-topp - Arbeiderpartiet også vil jeg tro -
forventer man fra Bø at det poengteres at en av
leveringsforpliktelsene, råstoffet, er konsesjonsbelagt
til Bø kommune, ikke til Hadsel og Melbu.
 Korttenkt For så vel Hadsel/Melbu som andre
lokalsamfunn med industri-/ leveringsforpliktelser så er
hovedproblemet at rikspolitikeren, godt hjulpet av
tafatte lokalpolitikere, som ikke har sett lenger enn til
sin egen nese, har latt dette gå for langt. Båtsfjord er jo

et godt eksempel: en reiser heller til Ålesund på
skipsdåp enn til Mehamn. Man evner ikke å se
helheten. Rederne av trålere som har fått tildelt sine
kvoter i en klar og entydig avtale med staten har valgt å
provosere denne forpliktelsen, tvinge frem en eller
annen form for løsrivelse. En har investert i flåten etter
markedet - Kina spesielt. Behovene til landindustrien
har vært lagt bort eller er prøvd opprettholdt ved å
legge seg i konkurranse med bedrifter uten
trålerråstoff, - om hvitfisken fra kystflåten. På den
måten har man forsøkt å tilfredstille aktivitets- og
industriplikt.
 Forsøker endelig Teknologi som var ny i 1970 på
industrisiden, filét spesielt, blir nu først prøvd erstattet
av ny teknologi. Det har ikke vært interessant nok
tidligere.
 Det er merkelig å registrere at Aker fortsatt provoserer
frem endringer i de avtaler de har inngått med staten.
Enda mer merkelig er det at et konsern (om enn delt)
med et så betydelig kvantum klarer å lage det til et
lønnsomhetsproblem, ikke bare for seg selv, men for
hele næringa.
 Spørsmålet er hvor mye fisk industri-/leveringspliktige
trålerekonsesjoner skal gi fra seg til de samfunn de har
inngått avtale med staten om plikter til, om plikten skal
oppheves. Ikke hva som skal betales for at plikten kan
oppheves.
 Det er en politisk ansvarsfraskrivelse - et blindspor - å
prate om at leveringspliktelser skal flyttes fra
kommuner til regioner. Det må komme ei endelig
avklaring: det i form av kompensasjon bestående av
fisk.
 Regninga skal betales, skjevheter skal rettes opp. At
trålerne - konsesjonene med - er borte fra Bø-
samfunnet, er én sak, men Aker er her fortsatt.
Motivatoren gjenspeiles gjennom aktiviteten. Man tar
først ut - fjerner fra Bø kommune det som skulle gi
verdiskapning, arbeidsplasser: fisken - men er likevel
tilstede. Aker - for å ta ut enda mer råstoff og verdi
skapning gjennom eget ferskfiskmottak i Bø
kommune. Samfunnskontrakten på Melbu i Hadsel må
innfris.
 Nergård først med etablering av sildanlegg. Dernest
levendelagring. Siste er melfabrikk. La oss håpe det blir
noe av det. Nergård viser i hvert fall vilje til å tenke nytt,
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innovativt, hvor utfordrende det enn er.
 Bø-samfunnet kan nok se langt etter slagordet
«endelig kom trålerne heim». Vi kan derimot kreve
kompensasjon. Ikke i form av penger, men i form av
fisk. Ikke gjennom å bli tilbudt fisk fra et kontor i
Ålesund, eller Tromsø for den del. Men gjennom å få
styre råstoffet, fiske og levering fra lokal bryggekant,
slik det var ment.
 Det er den evigvarende fisken som skaper aktiviteten,
ikke kompensasjonspenger. De er borte fra
kommunekassen før de kommer på konto.
 Vi er klare Skal vi bygge opp fiskerirelatert virksomhet
på nytt i Bø kommune - det er her vi er - må vi ta
styringa sjøl, kreve vår rett til råstoffet.
 Får vi fisken tilbake til Bø kommune, bygger vi båten,
skaper aktivitet, lokal verdiskapning som opprinnelig
tenkt. Får vi penna fra staten, skriver vi under.
 Bø Kommune «har 2,35 trålerkonsesjoner». For at
disse skal løsrives - stilles fritt - må kravet fra Bø
kommune være:
 Få kompensasjon i form av råstoff som disponeres og
styres lokalt. Bø Kommune har allerede et rettmessig
krav på 10 prosent av en trålerkonsesjon: det som ble
inndratt til fellesskapet da man reduserte trålkvota til
Bøtrål IV (Vesttind).
 Et annet alternativ er at det stables på beina et
grunnlag for ny tråleraktivitet i kommunen eller
regionen, i en eller annen samarbeidsform.
 Melbu og Aker - først og fremst - er sikkert enige i at
en avklaring er på sin plass. Bø kommune kan
vanskelig ha en posisjon som evigvarende melkeku for
aktivitet i Hadsel.
 Men for all del, vi er ingen politikere. Bare lokale
idealister som registrerer at råstoffet, verdiene,
arbeidsplassene og miljøene ofres på grunn av politisk
fattigdom, mangel på besluttsomhet. Man evner ikke å
se rundt neste sving, det langsiktige. Man skjønner ikke
at det er kun ett ord som skaper aktivitet, vekst og
verdiskapning i et kystsamfunn, fisken. I Bø Kommune
kan vi den historien på godt og vondt.
 Vi skal løfte oss. Men da må staten bidra, og følge opp
sitt ansvar. Vi er klare!

© Bladet Vesterålen
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Skreijakten har gått hardt utover kysttorsken 
 Fiskeribladet Fiskaren - Login. 03.02.2016 22:45 
Torhild Måkestad Martinussen 
Fisket som har foregått til nå har gått hardt utover
kysttorsken, men nå er det stadig mer innslag av skrei
i fangstene, merker forsker Erik Berg ved HI, seg.

Fra midten av januar til slutten av forrige uke har
Havforskningsinstituttet fangstprøver av torsk fra
Lofoten til Torsvåg. Prøvene viste opp til 50 prosent
skrei i fangstene, men hovedsaklig viste prøvene et
lavere anslag.

 - Vi tar prøver av både torsk, hyse og sei for å finne
aldersfordeling i fangsten. Foruten det ønsker vi å se
fordelingen av kysttorsk og skrei i fangstene. Ingen kan
i ettertid si ved hjelp av sluttsedler hvor mye kysttorsk
som er fisket, så vi må ta prøver, påpeker Berg til FBFI.

 Frem til nå har det vært et hardt fiske på kysttorsken
som følge av sent skreiinnsig, men det begynner å
endre seg, påpeker forskeren. Det var Bladet
Vesterålen som først omtalte saken.

 - Det kan skje mye på en uke. Det er ikke enorme
kvantum som meldes inn foreløpig, men
forhåpentligvis kommer skreien i rikelige mengder
snart.

 - Det tyder på at det nå er en del skrei i området mot
Vesterålen, ifølge fangsttallene.

 - Vet dere hvorfor skreien kommer senere noen år?

 - Den er ikke senere i år enn i fjor, men den er senere
enn hva den har vært i de to foregående årene. Naturen
er ganske uforutsigbar, så det er ikke et enkelt svar,
påpeker Berg.

 Ted Robin Endresen ved Myre Fiskemottak fortalte
imidlertid FBFI om en positiv tendens i går.

 - Garnbåtene kommer nå med mer og mer skrei. Vi har
60 båter ute i dag, uttalte Endresen tirsdag.

 - De små leverer til oss daglig mens de større leverer
annenhver dag. Men noe sprengt fiske er det likevel
ikke enda, sa han.

 Til Bladet Vestrålen tirsdag fortalte Geir Johansen at
det foreløpig er få landingstall som det er verdt "å
skrive hjem om".

 - Vi må bare følge med på det som skjer. Skreien er
ennå ute i havet. Det gikk rykter i går om skreifangster
på yttersida-

 Fra Stø ble det mandag rapportert om en samlet
fangst for en av båtene på 70 kilo etter seks timers
fiske.

© Fiskeribladet Fiskaren - Login
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Endelig kom trålerne heim 
 Bladet Vesterålen. 03.02.2016 19:30 
Jon Edvard Johnsen, Straumsjøen 
sto det å lese for noen år tilbake i Sunnmørsposten,
da Aker flyttet all administrasjon av trålerne fra Nord-
Norge til Ålesund. Et selskap som i 2013 hadde 11
trålere, 11 prosent av totalkvoten, 30 prosent av
trålerkvoten.

Av en totalkvote, som i 2013 var på 1.000.000 tonn
torsk. Av en norsk kvote på 461.740 tonn torsk var
Aker seafoods andel 48.145 tonn torsk. I tillegg
kommer øvrige fiskeslag.

 Forholdet justeres ut fra årlige kvotejusteringer, men
prosentvis det samme.

 Vi kan sammenligne det med et Lofotkvantum,
vårtorskefiske for den del.

 Bindingene mellom sjø og land hos Aker ble opphevet
samme år av Arbeiderpartiet.

 I Arbeiderpartiet har man ikke lært seg at en kapitalist -
en investor - endrer ikke karakter selv om drakten er
rød og arbeiderbakgrunn følger med.

 Konsernet er i en særstilling med så mye eget råstoff
til disposisjon, likevel har de for lite.

 Det spriker i forholdet mellom dokumentenes tale,
eiers ønske om å være herre i eget hus, samfunnet og
folkets forventninger.

 Begrepet Endelig kom trålerne heim har de tatt til seg
på Melbu i Vesterålen også.

 Herfra blir man informert gjennom utallige avisartikler
om manglende trålerleveranser, leveringsforpliktelser,
aktivitetsplikt som ikke opprettholdes.

 Politikerne står nærmest i kø for å besøke denne, etter
det man forstår, viktige industribedriften.

 Hvilken eksklusiv rett på råstoff har egentlig anlegget

på Melbu?

 I den grad der er noen rett til råstoff, er det på sin
plass å minne om at 1,0 trålerkonsesjon (0,9) er
konsesjon gitt på betingelser fra
Fiskeridepartementet/-direktoratet, med følgende
ordlyd: All fisk skal leveres og videreforedles ved et
anlegg i Bø Kommune.

 Korthistorien er at Bøfisk AS i 1991 fikk
ervervstillatelse på trålerne Bøtrål III og Bøtrål IV.

 Pantegjeld på Bøtrål IV til Statens Fiskarbank var på
samme tidspunkt 13 mill,- Havfiske as (Melbu
fiskeindustri as) fikk 16.12.1994 ervervstillatelse for å
kjøpe Bøtrål IV fra Bøfisk as (meget billig) med ordlyd i
konsesjonen som foran nevnt. Melbu fiskeindustri
hadde i forkant overtatt Hovden fiskeindustri as fra
Jarle Evensen Hovden. Evensen var for øvrig med på å
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berge Melbu fiskeindustri først på 80-tallet.

 En noe uheldig sammenblanding av politikk,
styresammensetning, kompetanse og behov i Bø
kommune gjorde at salget av Bøtrål IV ble
gjennomført.

 Havfiske as (nu Aker) benyttet seg senere av
enhetskvoteordninga, slo sammen kvoter, tok ut tråler.
Ett krav var 10 prosent avkortning. Avkortninga på
kvote ble tatt fra Bøtrål IV (Vesttind). Egne kvoter
beholdt man inntakt. Kvoter tilhørende i Bø kommune
ble dermed redusert, uten at det var forelagt Bø
kommune for godkjenning.

 Om det å skyte seg selv i foten:

 Fra 1995 - med økt intensitet først på 2000 tallet - kan
man lese uttallige avisartikler, brev og korrespondanse
frem og tilbake hvor Havfiske as / Melbu fiskeindustri
as beskyldes fra Bø-samfunnet (med rette) for akkurat
det samme som Melbu-samfunnet - godt hjulpet av
media - nu kjeppjager Akersystemet for.

 En rekke brev fra Bø kommune v/ ordfører, til så vel
Fiskeridepartementet, som Fiskeridirektoratet,
dokumenterer dette. Etter grundig undersøkelse slås
det fast fra department og direktorat at
konsesjonsvilkårene uten tvil er brutt. Havfiske-sjefen
på Melbu bedyrer sin uskyld: Vi har vårt på det tørre.
For øvrig i ettertid en av de sterkeste kritikerne til Aker.
Ekspedisjonssjef i Fiskeridepartementet Williams sier i
April 2000 Nu er det nok. Forpliktelsene skal
overholdes. Førstekonsulent i Fiskeridepartementet, B.
S. S. slår i mai 2000 fast: fangstene skal ikke til Melbu.
De skal til Bø kommune.

 En rekke eksempler kunne vært nevnt på Melbu
fiskeindustri/Havfisk as, senere Aker sin kreativitet for
å unngå å etterleve vilkårene staten satte som
betingelse i samfunnskontrakten med Melbu
fiskeindustri/Aker, på vegne av Bø-samfunnet. Det tar
for langt i denne omgang.

 Sjømatmeldinga:

 Når man erfarer uttalelser fra så vel bedriften på
Melbu/Aker, lokalpolitikere i Hadsel, rikspolitikere -
senest nu under prosessen med Sjømatmeldinga, later
det til at man har glemt: man hensyntar ikke at noe av
råstoffgrunnlaget en påberoper seg til Melbu/Hadsel,
tilhører Bø Kommune. Bø kommune skal attpåtil ha
kompensert for at daværende eier (Havfiske as) - med
myndighetenes godkjennelse - tillot å redusere Bø
kommune sin trålkonsesjon/andel med 10 prosent,
som om det ikke betydde noe. Bø kommune ble ikke
engang forelagt saken fra myndighetene.

 Når ordfører i Hadsel, Siv Aasvik reiser til Stortinget for
å forsvare leveringsplikten i Sjømatmeldinga, får støtte
fra Venstre-topp - Arbeiderpartiet også vil jeg tro -
forventer man fra Bø at det poengteres at en av
leveringsforpliktelsene, råstoffet, er konsesjonsbelagt
til Bø kommune, ikke til Hadsel og Melbu.

 Korttenkt

 For så vel Hadsel/Melbu som andre lokalsamfunn
med industri-/ leveringsforpliktelser så er
hovedproblemet at rikspolitikeren, godt hjulpet av
tafatte lokalpolitikere, som ikke har sett lenger enn til
sin egen nese, har latt dette gå for langt. Båtsfjord er jo
et godt eksempel: en reiser heller til Ålesund på
skipsdåp enn til Mehamn. Man evner ikke å se
helheten. Rederne av trålere som har fått tildelt sine
kvoter i en klar og entydig avtale med staten har valgt å
provosere denne forpliktelsen, tvinge frem en eller
annen form for løsrivelse. En har investert i flåten etter
markedet - Kina spesielt. Behovene til landindustrien
har vært lagt bort eller er prøvd opprettholdt ved å
legge seg i konkurranse med bedrifter uten
trålerråstoff, - om hvitfisken fra kystflåten. På den
måten har man forsøkt å tilfredstille aktivitets- og
industriplikt.

 Forsøker endelig

 Teknologi som var ny i 1970 på industrisiden, filét
spesielt, blir nu først prøvd erstattet av ny teknologi.
Det har ikke vært interessant nok tidligere.
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 Det er merkelig å registrere at Aker fortsatt provoserer
frem endringer i de avtaler de har inngått med staten.
Enda mer merkelig er det at et konsern (om enn delt)
med et så betydelig kvantum klarer å lage det til et
lønnsomhetsproblem, ikke bare for seg selv, men for
hele næringa.

 Spørsmålet er hvor mye fisk industri-/leveringspliktige
trålerekonsesjoner skal gi fra seg til de samfunn de har
inngått avtale med staten om plikter til, om plikten skal
oppheves. Ikke hva som skal betales for at plikten kan
oppheves.

 Det er en politisk ansvarsfraskrivelse - et blindspor - å
prate om at leveringspliktelser skal flyttes fra
kommuner til regioner. Det må komme ei endelig
avklaring: det i form av kompensasjon bestående av
fisk.

 Regninga skal betales, skjevheter skal rettes opp.

 At trålerne - konsesjonene med - er borte fra Bø-
samfunnet, er én sak, men Aker er her fortsatt.
Motivatoren gjenspeiles gjennom aktiviteten. Man tar
først ut - fjerner fra Bø kommune det som skulle gi
verdiskapning, arbeidsplasser: fisken - men er likevel
tilstede. Aker - for å ta ut enda mer råstoff og
verdiskapning gjennom eget ferskfiskmottak i Bø
kommune. Samfunnskontrakten på Melbu i Hadsel må
innfris.

 Nergård først med etablering av sildanlegg. Dernest
levendelagring. Siste er melfabrikk. La oss håpe det blir
noe av det. Nergård viser i hvert fall vilje til å tenke nytt,
innovativt, hvor utfordrende det enn er.

 Bø-samfunnet kan nok se langt etter slagordet endelig
kom trålerne heim.

 Vi kan derimot kreve kompensasjon. Ikke i form av
penger, men i form av fisk. Ikke gjennom å bli tilbudt
fisk fra et kontor i Ålesund, eller Tromsø for den del.
Men gjennom å få styre råstoffet, fiske og levering fra
lokal bryggekant, slik det var ment.

 Det er den evigvarende fisken som skaper aktiviteten,
ikke kompensasjonspenger. De er borte fra
kommunekassen før de kommer på konto.

 Vi er klare

 Skal vi bygge opp fiskerirelatert virksomhet på nytt i
Bø kommune - det er her vi er - må vi ta styringa sjøl,
kreve vår rett til råstoffet.

 Får vi fisken tilbake til Bø kommune, bygger vi båten,
skaper aktivitet, lokal verdiskapning som opprinnelig
tenkt. Får vi penna fra staten, skriver vi under.

 Bø Kommune har 2,35 trålerkonsesjoner. For at disse
skal løsrives - stilles fritt - må kravet fra Bø kommune
være: Få kompensasjon i form av råstoff som
disponeres og styres lokalt. Bø Kommune har allerede
et rettmessig krav på 10 prosent av en trålerkonsesjon:
det som ble inndratt til fellesskapet da man reduserte
trålkvota til Bøtrål IV (Vesttind).

 Samarbeid

 Et annet alternativ er at det stables på beina et
grunnlag for ny tråleraktivitet i kommunen eller
regionen, i en eller annen samarbeidsform.

 Melbu og Aker - først og fremst - er sikkert enige i at
en avklaring er på sin plass. Bø kommune kan
vanskelig ha en posisjon som evigvarende melkeku for
aktivitet i Hadsel.

 Men for all del, vi er ingen politikere. Bare lokale
idealister som registrerer at råstoffet, verdiene,
arbeidsplassene og miljøene ofres på grunn av politisk
fattigdom, mangel på besluttsomhet. Man evner ikke å
se rundt neste sving, det langsiktige.

 Man skjønner ikke at det er kun ett som skaper
aktivitet, vekst og verdiskapning i et kystsamfunn:
fisken. I Bø Kommune kan vi den historien på godt og
vondt.
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 Vi skal løfte oss. Men da må staten bidra, og følge opp
sitt ansvar. Vi er klare!

 Image info:

 - Rederne av trålere som har fått tildelt sine kvoter i en
klar og entydig avtale med staten har valgt å provosere
denne forpliktelsen, tvinge frem en eller annen form for
løsrivelse, skriver Jon Edvard Johnsen. (Arkivfoto)

© Bladet Vesterålen

Se webartikkelen på http://ret.nu/eStKI0mJ
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Frykter lavere torskekvoter 
 Fiskeribladet Fiskaren. 1 like treff. 03.02.2016 08:45 
Russland vil ikke la forskningsfartøyet "Johan Hjort"
utføre torsketokt i den russiske delen av
Barentshavet. Nå frykter Fiskebåt det vil medføre
lavere kvoter, melder NRK.

8.januar sendte Fiskebåt brev til norske myndigheter
der foreningen krevde at saken ble opp på høyeste
hold, etter at HIs forskningsfartøy "Johan Hjort" fikk
avslag på sin søknad om adgang til russisk økonomisk
sone.

 Forskningstoktet i vinter er spesielt viktig, sier Bjørn
Ivar Maråk, ressursdirektør i Fiskebåt til

 Han frykter at det nå kan bli lavere kvoter:

 Nå må det spekuleres i hvor mye fisk som var i et
område, og da må det legges større
forsiktighetsintervaller, sier han.

 Fungerende programleder for Barentshavet i
Havforskningsinstituttet, Harald Gjøsæter, sier i en
uttalelse til NRK at han er skuffet. Han peker på at det
skjer store endringer i torskens utbredelse, og at det
derfor er uheldig med manglende dekning i et område.

 Ifølge NRK er det første gang Utenriksdepartementet
har fått beskjed fra russisk side om at
Havforskningsinstituttet ikke får gjennomføre sitt
vintertokt i russisk del av Barentshavet, uten
begrunnelse.

© Fiskeribladet Fiskaren

Se webartikkelen på http://ret.nu/LgBHSw9

Oversikt over like treff

Frykter lavere torskekvoter
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Finnmarksleiren er splittet i spørsmålet om leveringsplikten
Næringstoppene i Båtsfjord 
ønsker å regionalisere leve-
ringsplikten. Dermed taler 
de resten av Finnmark midt i 
mot.

– Ved å regionalisere leve-
ringsplikten sikrer vi at fisken 
landes i Finnmark, og ikke 
for eksempel ved en fryseter-
minal ett annet sted i landet. 
Finnmark trenger fisken, og 
nettopp derfor ønsker vi en re-
gionalisering, sier Frank Kris-
tiansen, formann i Båtsfjord 

handelsstands fiskerigruppe 
til FiskeribladetFiskaren.

Men i praksis vil det vel 
bety at Båtsfjord prioriteres 
fremfor resten av finnmarsk-
samfunnene?

– Nei. Det viktigste er å sikre 
at Finnmark som region får 
fisken. Jeg har ikke som mål å 
legge ned våre nabosamfunn, 
sier han.

Utspillet fra Båtsfjord kom 
under høringen om Sjømatin-
dustrimeldingen i Stortinget i 

går. Ordfører 
i Hammer-
fest, Alf R. 
Jakobsen er 
skuffet over 
utspillet fra 
Båtsfjord.

– Etter vår 
mening må 
de som har 
fått kvoter 
oppfylle 
forpliktelsene. At det ikke 
skjer er synd, sier Jakobsen. 

Alf R. 
Jakobsen

Større 
enighet om 
minstepris

Nils Torsvik og
Øystein Hage
Oslo

Både fra fiskerhold og fra indus-
trihold ble det vist til enighet 
om å nå finne mer omforente og 
balanserte ordninger i fastset-
tingen av minsteprisene. Sjø-
matindustrimeldingen foreslå å 
nedsette et offentlig utvalg som 
skal se på en slik tilnærming 
mellom kjøpere og fiskere. I 
høringen i Stortinget viste fis-
kesalgslagene og Sjømat Norge 
til at de også er enige om å se 
på løsninger i samtaler mellom 
næringens organisasjoner.

Lova består
Både fra fiskerhold og fra 
kjøperhold ble det sagt at en 
endring i minsteprisordningen 
ikke fordrer en endring i fiske-
salgslagsloven som ble vedtatt 
av Stortinget for to år siden. 
Det var imidlertid litt forskjel-
lig syn på nødvendigheten av et 
ekspertutvalg for å se på en ny 
minsteprisordning.

– Vi støtter regjeringens for-
slag i Sjømatindustrimeldingen 
om å nedsette et ekspertutvalg, 
men ser ikke det som nødvendig 
å endre fiskesalgslagsloven, sa 
administrerende direktør Geir 
Ove Ystmark i Sjømat Norge.

Han fikk tilslutning for ek-
spertutvalget fra alle fiske-
salgslagene, men på direkte 
spørsmål til Norges Råfisklags 
direktør Trygve Myrvang sa 
han at det kan diskuteres om 
det ikke er nok at næringen nå 
har satt ned et internt utvalg 
for å finne omforente løsninger.

Eksperter
Leder i samarbeidsrådet for fis-
kesalgslagene, Sveinung Flem 
i Surofi, fulgte opp Myrvang 

med å peke på at om det skal 
nedsettes et offentlig utvalg, er 
det viktig å få med eksperter fra 
akademia som kan komme med 
løsninger som ser på alternati-
ver til dagens ordninger.

D i r e k t ø r 
Paul Oma i 
Norges Silde-
salgslag men-
te at å bygge 
videre på den 
dy na m iske 
minsteprisen 
hans lag har 
innført, der 
minsteprisen 
til enhver tid 
er 80 prosent av auksjonspris, 
er noe som kan bygges videre 
på som en modell som både 
fiskere og kjøpere kan være 
enige om.

– Vi ønsker ingen endringer 
i fiskesalgslagsloven, men støt-
ter oppnevningen av et ekspert-
utvalg, sier han.

Leveringsplikt
I høringen ellers var det mange 
som hadde meninger om leve-
ringsplikten, bearbeidings-
plikten og aktivitetsplikten til 
de industrieide trålerne. Fra 
Norway Seafoods og Havfisk ble 
det vist til at de forslag som er 
fremmet i Sjømatindustrimel-
dingen var det ingen endringer 
som ville føre til nedleggelse av 
industri, men at det kan føre til 
endringer i industriselskapene.

– Det vil ikke bli noen indus-
tridød, men kam komme både 
positive og negative endringer 
på ulike steder. Det vil være ær-
lige på, viste administrerende 
direktør Thomas Farstad i Nor-
way Seafoods til.

– Det vil alltid være kostnader 
og gevinster ved omstillinger, 
men omstilling er nødvendig 
for å bedre lønnsomheten i in-
dustrien, sa Farstad.

nils.torsvik@fbfi.no
Mobil: 932 56 325

Fakta: Meldingen
QQRegjeringen sendte 15. novem-

ber, 2015, meldingen «En konkur-
ransekraftig sjømatindustri» til 
Stortinget.
QQ I oversendelsen sa regjerin-

gen at meldingen inneholder 
tiltak som skal bidra til å styrke 
konkurransekraften til sjømatin-
dustrien i Norge. 
QQHer foreslår regjeringen blant 

annet endringer i førstehånds-
omsetningen av fisk, leverings-, 
bearbeidings- og aktivitetsplikt 
og reglene for ombordproduk-
sjon. 
QQ I sum skal tiltakene gi nærin-

gen økt fleksibilitet og forenkle 
regelverket, sa regjeringen.

Det var overraskende 
enighet mellom fis-
kerne og kjøperne om 
å finne felles løsninger 
om minsteprisord-
ningene i Stortingets 
høring knyttet til Sjø-
matindustrimeldinga.

zSjøMatMelding

”” Vi støtter regjer
ingens forslag[...], 
men ser ikke det som 
nødvendig å endre 
fiskesalgslagsloven
Geir Ove Ystmark, Sjømat Norge

Paul Oma
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Finnmarksleiren er splittet i spørsmålet om
leveringsplikten 
 Fiskeribladet Fiskaren. 03.02.2016. Side: 8 
Næringstoppene i Båtsfjord ønsker å regionalisere
leveringsplikten. Dermed taler de resten av Finnmark
midt i mot.

- Ved å regionalisere leveringsplikten sikrer vi at fisken
landes i Finnmark, og ikke for eksempel ved en
fryseterminal ett annet sted i landet. Finnmark trenger
fisken, og nettopp derfor ønsker vi en regionalisering,
sier Frank Kristiansen, formann i Båtsfjord
handelsstands fiskerigruppe til FiskeribladetFiskaren.

 Men i praksis vil det vel bety at Båtsfjord prioriteres
fremfor resten av finnmarsksamfunnene?

 - Nei. Det viktigste er å sikre at Finnmark som region
får fisken. Jeg har ikke som mål å legge ned våre
nabosamfunn, sier han.

 Utspillet fra Båtsfjord kom under høringen om
Sjømatindustrimeldingen i Stortinget i går. Ordfører i
Hammerfest, Alf R. Jakobsen er skuffet over utspillet
fra Båtsfjord.

 - Etter vår mening må de som har fått kvoter oppfylle
forpliktelsene. At det ikke skjer er synd, sier Jakobsen.
Kristiansen mener en regionalisering også vil sikre
sysselsettingen og legge forholdene til rette for mer
helårige arbeidsplasser i Finnmark. Han får støtte av
toppsjef i Norway Seafoods, Thomas Farstad, som
under høringen påpekte at en regionalisering vil føre til
at mer fisk landes i Finnmark sammenlignet med
situasjonen i dag.

 Kristiansen er kritisk til debatten rundt
Sjømatindustrimeldingen, der ingen ønsker endring
bare status quo.

 - Det ikke å avvise alle nye forslag, slik mange gjør i
forhold til regionaliseringen. Kanskje bør vi prøve dette
ut, og faktisk se om det fungerer. Hvis det ikke gjør det,
så kan vi heller endre det igjen, sier han. Frank
Kristiansen mener dessuten næringen må satse mer

på helårlig drift og forutsigbar. - Unngå derfor
refordelignogfritt fiske, sier han. - Ferskfiskordningen
sikrer helårlige arbeidsplasser. Levendelagring har vært
en god inntjening for både oss og de som driver med
det. Derfor må ordningen videreføres, sier han.

 - Vi må også fjerne minsteprisordningen. Den virker
over for lang tid, og vi må se mer på markedspris.

 oystein.hage@fbfi.no

 Mobil: 932 56317

 @text2

© Fiskeribladet Fiskaren
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I forrige uke gikk aktivite-
ten i sildefisket betraktelig 
ned.

kai nikoLaisen
kai.nikolaisen@lofotposten.no

LOFOTEN: Sildelaget melder at vel 
12 100 tonn NVG-sild ble meldt inn 

i forrige uke mot vel 31 000 tonn 
uka før.

-Dette har sammenheng med at 
de fleste av båtene som vurderer 
nvg-sildefiske i vinter har tatt sine 
kvoter eller det kvantumet som de 
vil fiske. Selvfølgelig er det en del 
båter som venter til silda kommer 
på Mørekysten og vil fiske da. 
Kvoteoversikten viser at det er 

fisket 101 000 tonn og at den 
disponible restkvoten er på 95 400 
tonn, opplyser Odd Fredrik 
Andersen i Sildelaget.
Fisket foregikk på fjordene utenfor 
Tromsø, utenfor Vesterålen og i 
området vest av Værøy / Røst.

– Fra flåten får vi opplyst at det 
fremdeles er mye sild på Tromsø-
fjordene, men at silda er mindre 

noe som kan tyde på at den større 
silda er i ferd med å skille seg ut. 
Skal også den til Møre for å gyte 
må den vel snart begynne å få det 
travelt. Den største silda er fanget i 
Vesterålen hvor snittet er 337 
gram. Gjennomsnittsvekt på 
samtlige fangster ligger på 328 
gram, opplyser Odd Fredrik 
Andersen i Sildelaget.

Aktivitetene på sildefeltene gikk betraktelig ned 

leveringsplikt: Vestvågøy-ordfører Remi Solberg i aksjon under høringen om Sjømatmeldingen tirsdag. Solberg og kollega Siv Dagny Aasvik (Ap) fra Hadsel anbefalte at Stortinget 
nedsetter et utvalg som skal se på hvordan leveringsplikten kan fungere bedre, ikke fjerner den, slik regjeringen foreslår.  Skjermdump

Norway Seafoods og 
Havfisk mener staten 
ikke bør legge seg 
bort i hvor fisken 
landes. 

Magnar Johansen
magnar.johansen@lofotposten.no

LOFOTEN: Leveringsplikten 
ble som ventet sentralt under 
høringen om Sjømatmeldingen 
i Stortingets næringskomite 
tirsdag. 

– Staten kan ikke fastsette 
hvilke produkter som skal pro-
duseres hvor. Det må industri-
en selv bestemme. Derfor er 
Sjømatmeldingens forslag om å 
avskaffe pliktene knyttet til 
trålfisk positiv for økt verdiska-
ping, lønnsomhet og trygge ar-

beidsplasser, sa konsernsjef 
Thomas Farstad i Norway Sea-
foods.

Konserndirektør i søsterbe-
driften Havfisk, Webjørn Bar-
stad, fulgte opp.

– Bedriften kan ikke tvinges 
til å skjære filet med tap. Dette 
bør ikke staten regulere. Det 
mest fornuftige å avvikle plik-
tene.

Milliardverdier
Regjeringens forslag er å ned-

sette en kommisjon som skal se 
på hvordan fjerning av pliktene 
til lokal produksjon av trålfisk 
skal kompenseres overfor kom-
muner. 

– Næringskomiteen og Stor-
tinget bør heller se på hvordan 
leveringsplikt og aktivitetsplikt 
kan styrkes. En løsning som 
Stortinget bør se på er å nedset-

te et utvalg som ser på hvordan 
pliktene fungerer i dag, og 
hvordan de kan forbedres. Å 
oppheve pliktene er å flytte 
milliardverdier vekk fra lokal-
samfunn som Stamsund. Det 
kan ikke kompenseres, sa Vest-
vågøy-ordfører Remi Solberg 
(Ap) under høringen.

– Lønnsomhet
24 aktører i Fiskeri-Norge VR 

invitert til å kommentere Sjø-
matmeldingen. Aker-konser-
net fikk full støtte fra Fiskebåt, 
som organiserer havfiskeflåten 
og er en del av Norges Fiskar-
lag, i ønsket om å få kvitte seg 
med leveringsplikt til konkrete 
anlegg og lokalsamfunn. Sjø-
matmeldingen vil regionalisere 
plikten til å gjelde innenfor fyl-
kesgrenser. 

– Vi er enig med meldingen 

om å nedsette en kommisjon 
som skal se på hvordan plikte-
ne kan avvikles. De har utspilt 
sin rolle. Næringen må selv få 
utforme sin rolle, mente styre-
leder Johnny Berfjord.

– Levendelagring
Motstanderne mener dette 

vil føre til nedbygginger av an-
legg, også konvensjonelle fiske-
bruk, langs kysten.

– Det er for ensidig fokus på 
at fjerning av leveringsplikt og 
bearbeidingsplikt vil øke lønn-
somheten. Det vil i stedet føre 
til at råstoffet kobles bort fra 
landanlegget og kommunene. I 
Nord-Norge vil hvert fylke bli 
en region. Det er vanskelig å se 
at dette vil føre til mer stabile 
helårs arbeidsplasser i kyst-
kommunene, framholdt fylkes-
råd for næring i Nordland, 

Mona Fagerås (SV) og anbefalte 
økt satsing på levendelagring 
av torsk.

– Det kan bidra til jevnere rå-
stofftilgang. I dag er anbefalin-
gen å holde fisken i merder i 12 
uker. Stortinget bør se på hvor-
dan perioden kan dobles. 

Solberg og kollega Alf Jakob-
sen fra Hammerfest trakk fram 
Aker som eier av både rederi og 
landanlegg. 

– Havfisk leverer overskudd, 
Norway Seafoods underskudd. 
Men totalt sett går Akers fiskeri-
aktivitet med overskudd, sa 
Solberg.

– Aker tilbyr fisk til seg selv. 
De kan i stor grad styre hva re-
sultatet skal bli, hevdet Jakob-
sen.  

 

�� Klare advarsler fra nord mot å fjerne plikter

– vil tappe kysten 
for milliarder

- VIL TAPPE KYSTEN FOR MILLIARDER 
 Lofotposten. 03.02.2016. Side: 8 
MAGNAR JOHANSEN 
Norway Seafoods og Havfisk mener staten ikke bør
legge seg bort i hvor fisken landes.

LOFOTEN: leveringsplikten ble som ventet sentralt
under høringen om Sjømatmeldingen i Stortingets
næringskomite tirsdag.

- Staten kan ikke fastsette hvilke produkter som skal
produseres hvor. Det må industrien selv bestemme.
Derfor er Sjømatmeldingens forslag om å avskaffe
pliktene knyttet til trålfisk positiv for økt verdiskaping,
lønnsomhet og trygge arbeidsplasser, sa konsernsjef
Thomas Farstad i Norway Seafoods.

Konserndirektør i søsterbedriften Havfisk, Webjørn
Barstad, fulgte opp.

- Bedriften kan ikke tvinges til å skjære filet med tap.
Dette bør ikke staten regulere. Det mest fornuftige å
avvikle pliktene.

Milliardverdier Regjeringens forslag er å nedsette en
kommisjon som skal se på hvordan fjerning av pliktene
til lokal produksjon av trålfisk skal kompenseres
overfor kommuner.

- Næringskomiteen og Stortinget bør heller se på
hvordan leveringsplikt og aktivitetsplikt kan styrkes. En
løsning som Stortinget bør se på er å nedsette et
utvalg som ser på hvordan pliktene fungerer i dag, og
hvordan de kan forbedres. Å oppheve pliktene er å
flytte milliardverdier vekk fra lokalsamfunn som
Stamsund. Det kan ikke kompenseres, sa Vestvågøy-
ordfører Remi Solberg (Ap) under høringen.

- Lønnsomhet 24 aktører i Fiskeri-Norge VR invitert til å
kommentere Sjømatmeldingen. Aker-konsernet fikk full
støtte fra Fiskebåt, som organiserer havfiskeflåten og
er en del av Norges Fiskarlag, i ønsket om å få kvitte
seg med leveringsplikt til konkrete anlegg og
lokalsamfunn. Sjømatmeldingen vil regionalisere
plikten til å gjelde innenfor fylkesgrenser.

- Vi er enig med meldingen om å nedsette en
kommisjon som skal se på hvordan pliktene kan
avvikles. De har utspilt sin rolle. Næringen må selv få
utforme sin rolle, mente styreleder Johnny Berfjord.

- Levendelagring Motstanderne mener dette vil føre til
nedbygginger av anlegg, også konvensjonelle
fiskebruk, langs kysten.

- Det er for ensidig fokus på at fjerning av leveringsplikt
og bearbeidingsplikt vil øke lønnsomheten. Det vil i
stedet føre til at råstoffet kobles bort fra landanlegget
og kommunene. I Nord-Norge vil hvert fylke bli en
region. Det er vanskelig å se at dette vil føre til mer
stabile helårs arbeidsplasser i kystkommunene,
framholdt fylkesråd for næring i Nordland, Mona
Fagerås (SV) og anbefalte økt satsing på
levendelagring av torsk.
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- Det kan bidra til jevnere råstofftilgang. I dag er
anbefalingen å holde fisken i merder i 12 uker.
Stortinget bør se på hvordan perioden kan dobles.

Solberg og kollega Alf Jakobsen fra Hammerfest trakk
fram Aker som eier av både rederi og landanlegg.

- Havfisk leverer overskudd, Norway Seafoods
underskudd. Men totalt sett går Akers fiskeriaktivitet
med overskudd, sa Solberg.

- Aker tilbyr fisk til seg selv. De kan i stor grad styre hva
resultatet skal bli, hevdet Jakobsen.

© Lofotposten
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â Vil tappe kysten for milliarder 
 Lofotposten Pluss. 02.02.2016 14:06. Oppdatert 16:46 
Norway Seafoods og Havfisk mener staten ikke bør
legge seg bort i hvor fisken landes. Leveringsplikten
ble som ventet sentralt under høringen om
Sjømatmeldingen i Stortingets næringskomite tirsdag.

- Staten kan ikke fastsette hvilke produkter som skal
produseres hvor. Det må industrien selv bestemme.
Derfor er Sjømatmeldingens forslag om å avskaffe
pliktene knyttet til trålfisk positiv for økt verdiskaping,
lønnsomhet og trygge arbeidsplasser, sa konsernsjef
Thomas Farstad i Norway Seafoods.

 Konserndirektør i søsterbedriften Havfisk, Webjørn
Barstad, fulgte opp.

 - Bedriften kan ikke tvinges til å skjære filet med tap.
Dette bør ikke staten regulere. Det mest fornuftige å
avvikle pliktene.

 Milliardverdier

 Regjeringens forslag er å nedsette en kommisjon som
skal se på hvordan fjerning av pliktene til lokal
produksjon av trålfisk skal kompenseres overfor
kommuner.

 - Næringskomiteen og Stortinget bør heller se på
hvordan leveringsplikt og aktivitetsplikt kan styrkes. En
løsning som Stortinget bør se på er å nedsette et
utvalg som ser på hvordan pliktene fungerer i dag, og
hvordan de kan forbedres. Å oppheve pliktene er å
flytte milliardverdier vekk fra lokalsamfunn som
Stamsund. Det kan ikke kompenseres, sa Vestvågøy-
ordfører Remi Solberg (Ap) under høringen. -
Lønnsomhet

 24 aktører i Fiskeri-Norge var invitert til å kommentere
Sjømatmeldingen. Aker-konsernet fikk full støtte fra
Fiskebåt, som organiserer havfiskeflåten og er en del
av Norges Fiskarlag, i ønsket om å få kvitte seg med
leveringsplikt til konkrete anlegg og lokalsamfunn.
Sjømatmeldingen vil regionalisere plikten til å gjelde
innenfor fylkesgrenser.

 - Vi er enig med meldingen om å nedsette en
kommisjon som skal se på hvordan pliktene kan
avvikles. De har utspilt sin rolle. Næringen må selv få
utforme sin rolle, mente styreleder Johnny Berfjord. -
Levendelagring

 Motstanderne mener dette vil føre til nedbygginger av
anlegg, også konvensjonelle fiskebruk, langs kysten.

 - Det er for ensidig fokus på at fjerning av
leveringsplikt og bearbeidingsplikt vil øke
lønnsomheten. Det vil i stedet føre til at råstoffet
kobles bort fra landanlegget og kommunene. I Nord-
Norge vil hvert fylke bli en region. Det er vanskelig å se
at dette vil føre til mer stabile helårs arbeidsplasser i
kystkommunene, framholdt fylkesråd for næring i
Nordland, Mona Fagerås (SV) og anbefalte økt satsing
på levendelagring av torsk.
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 - Det kan bidra til jevnere råstofftilgang. I dag er
anbefalingen å holde fisken i merder i 12 uker.
Stortinget bør se på hvordan perioden kan dobles.

 Solberg og kollega Alf Jakobsen fra Hammerfest trakk
fram Aker som eier av både rederi og landanlegg.

 - Havfisk leverer overskudd, Norway Seafoods
underskudd. Men totalt sett går Akers fiskeriaktivitet
med overskudd, sa Solberg.

 - Aker tilbyr fisk til seg selv. De kan i stor grad styre
hva resultatet skal bli, hevdet Jakobsen. Øverst i saken
kan du se Remi Solbergs innlegg.

 Her er innlegget fra næringsråd i Nordland, Mona
Fagerås:

© Lofotposten Pluss
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Nyheter - Nofima AS Uttak 04.03.2016

Side 143 av 158

http://ret.nu/tpueseWD


â Vi kan ikke legge ned 
 Bladet Vesterålen. 02.02.2016 12:30 
Tor Johannes Jensen 
HADSEL: - Det blir ingen industridød selv om vi får
opphevet tråler-pliktene. Vi er uansett pålagt å ha fem
industrianlegg, slik som i dag, sier toppsjefene i
Havfisk og Norway Seafoods.

Da Stortingets næringskomité arrangerte åpen høring
om Sjømatindustrimeldinga tirsdag, slo de to
toppsjefene fast at konsesjonsforskriften sier at de
maksimalt kan ha sju trålerkonsesjoner per
industrianlegg. Dermed vil verken filétfabrikken på
Melbu, i Stamsund eller noen av de andre Norway
Seafoods-anleggene være truet av nedleggelse, hevder
de.

 Men de avviste ikke at det vil bli færre arbeidsplasser
på noen av anleggene.

 - Ingen industridød

 Konsernsjef i Norway Seafoods, Thomas Farstad,
mener industrien må ha frihet:

 - Vi kan ikke gå framover med et system der staten
fastsetter hvilke produkter som skal produseres. Den
fleksibiliteten må industrien få tilbake, sa han på
høringen.

 Farstad mener aktivitetsplikten ikke er nødvendig for
at fabrikkene på land skal opprettholdes.

 - En avvikling vil ikke føre til noen industridød.
Konsesjonsforskriften sier at industri som eier trålere,
får eie maksimalt sju trålkvoter per industrianlegg, og
den ligger fast, framholdt Farstad.

 Aker-systemet eier 29 trålerkonsesjoner og fem
industrianlegg i dag.

 - Stortingsmeldinga er et steg framover og vil bidra til
trygge arbeidsplasser, hevdet Thomas Farstad.

 - Må ha fem anlegg uansett

 Konsernsjef Webjørn Barstad i Havfisk ASA viste til at
det er eierskapet i fiskeindustrien som gir rederiet
adgang til å eie trålere.

 - Vi trenger fem anlegg som i dag, og det blir ingen
industridød, på grunn av konsesjonsforskriften, som
ingen har foreslått å endre. Skal vi skjære filét med
statlig styring eller få lov til å bruke hodet selv?

 - Hvis det ikke vil føre til endringer i hvordan dere løser
oppgavene, hvorfor er det da så viktig at det blir
gjennomført? spurte Siv Elin Hansen (SV).

 - Noen steder vil pliktbortfall føre til endring,
sannsynligvis av hva som produseres i det enkelte
anlegget. Det kan ha positiv og negativ konsekvens for
sysselsettingen. Det vil bli konsekvenser, men like
mange anlegg som i dag. Det følger av
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konsesjonsregelverket, sa Barstad som svar på
spørsmålet.

 - Ingen statlig oppgave

 Han ba også om at bearbeidingsplikta til å skjære filét
av fisken må avvikles.

 - Det kan ikke være en statlig oppgave å pålegge
industrien hva den skal produsere. Da plikten kom var
det for å hindre trading. Plikten må avvikles sammen
med utvidelse av nedslagsfeltet for leveringsplikten, for
å få konkurranse om råstoffet. Regionalisering av
tilbudsplikten er nødvendig, men et moderat skritt,
framholdt Barstad.

 - Ikke gi Havfisk skylda

 Barstad påpekte at trålerrederiet leverer store
mengder ferskt råstoff til industrien, og at eksporten av
frossen fisk til Kina falt med 54 prosent i fjor.

 - De siste tre-fire årene har det skjedd en eksplosjon i
eksporten av fersk ubearbeidet fisk. Det tilsvarer
produksjonen ved mange industrianlegg. Ikke gi
Havfisk skylda for at det er tøft for en utkonkurrert
norsk filétindustri å konkurrere om råstoffet, sa han.

 Kjøper mest fisk

 Line Henriette Holten (KrF) spurte Farstad om hvordan
det kan bli større landinger ved regionalisering av
leveringsplikten.

 - Med mer fleksibilitet settes vi i stand til å bli mer
konkurransedyktige. Vi kan ikke regulere oss til
ulønnsomme arbeidsplasser i Norge, svarte han.

 Norway Seafoods-sjefen påpekte at konsernet er den
enkeltaktøren som kjøper mest fisk i Råfisklagets
distrikt. Han understreket at selskapet har flere anlegg
uten aktivitetsplikt.

 - Verdikjedene for sjømat må henge godt sammen
hvis vi skal bli verdens fremste sjømatnasjon. Vi

trenger mindre politisk styring, mener han.

 - Regionalisering er positivt. Det vil legge til rette for
større landinger i fylket og for at fisken landes der man
får mest ut av den. De lokale konsekvensene vil være
små sammenlignet med dagens praksis. Det vil ikke
være noen tryllestav for økt lønnsomhet.

 - Da vi lanserte nye produkter av torsk her hjemme,
økte salget radikalt. Vi jobber med å bygge nye
posisjoner og nye produkter, og med å bygge nye
markeder, sa Farstad.

 Barstad poengterte at det er et nært og godt
samarbeid mellom Havfisk og Norway Seafoods om
levering både av fersk og frossen fisk.

 - Problemet er ikke pliktene, men at de ikke skaper
lønnsomhet, sa han.

 - Utspilt sin rolle

 - Mindre politisk styring skaper større verdiskapning.
Kvotebonus og ferskfiskbonus må i hvert fall ikke være
annet enn midlertidige tiltak. Vi ønsker minst mulig
restriksjoner på ombordproduksjon, sa Johnny
Berfjord fra Fiskebåt.

 - Pliktsystemet har utspilt sin rolle. Fiskerinæringa blir
ikke ei framtidsnæring uten nødvendig omstilling, sa
Berfjord og ba om at en kommisjon må se på avvikling
av både leveringsplikt, bearbeidingsplikt og
aktivitetsplikt, tilføyde Berrfjord.

 Image info:

 - Vi kan ikke legge ned anlegg selv om aktivitetsplikten
oppheves, sier konsernsjef i Norway Seafoods,
Thomas Farstad. (arkivfoto)

 Fact-box:

 Trålernes forpliktelser

 Deltagerloven krever at bare aktive fiskere får ha
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fiskerettigheter.

 Noen industriselskap har likevel dispensasjon fra
kravet om å være aktiv fisker, og har fått konsesjoner
for torsketråling for å kunne forsyne landanleggene
sine med råstoff.

 Disse konsesjonene er gitt med bestemte betingelser.
Dette er betingelsene som nå er foreslått endret og
fjernet.

 Leveringsplikten skal sikre bestemte anlegg paÌ
bestemte steder tilførsel av raÌstoff fra selskapets
traÌlere. Tilbudsplikt framkommer av forskrift om
leveringsplikt for fartøy med torsketraÌltillatelse, hvor
det heter at eieren skal tilby fartøyets fangst i
overensstemmelse med de vilkaÌr som er fastsatt i
konsesjonsvilkaÌrene for det enkelte fartøy. Av totalt 37
torsketrålkonsesjoner som er tildelt i Norge, er 21
tildelt med leveringsplikt, og av dem er 16 disponert av
industriselskap.

 Bearbeidingsplikten er landanleggenes plikt til aÌ
bearbeide fisk kjøpt av traÌlere med leveringsplikt.
Kravet er at 70 prosent av fangsten som kjøpes i
henhold til leveringsplikten skal bearbeides med
filétering, panering eller fritering, røyking, eller
tilvirkning til tørrfisk, saltfisk eller klippfisk.

 Aktivitetsplikten er selskapets plikt til aÌ drive
industriell drift paÌ stedet, og er et selvstendig vilkaÌr
som selskapet maÌ oppfylle. Den omtales også som
industriplikt. Rederiet Havfisk ASA er det eneste som
har aktivitetsplikt, som forplikter selskapet til å ha
aktivitet på landanleggene i Stamsund, Melbu,
Hammerfest, Kjøllefjord og BaÌtsfjord. Andre rederi har
faÌtt fritak fra aktivitetsplikten etter aÌ ha inngaÌtt
avtaler med kommunen aktivitetsplikten var knyttet til.

 Det er et begrenset antall foretak som har faÌtt
tillatelse for torsketraÌlere med dispensasjon fra
deltakerloven. Tre av dem er datterselskaper under
Havfisk ASA, som eier Melbutrålerne. I tillegg er det
NergaÌrd AS. TraÌlerne til disse konsernene har
leveringsplikt til egne fiskeindustrianlegg, men ogsaÌ til

andre anlegg eller distrikter.

 Havfisk ASA har fiskerett til mer enn hver tiende torsk i
Norge. Rederiet eier blant annet også landanleggene
på Melbu og i Stamsund, og leier dem ut til Norway
Seafoods AS, som driver industrien.

 NergaÌrd AS har fiskerett til rundt hver tyvende torsk
som fiskes i Norge, og har anlegg blant annet i Bø og
på Værøy.

 Trålerne med leveringsplikt har ikke noe forbud mot å
levere frossen fisk i stedet for fersk. Dermed kan alle
ferskfisktraÌlere i utgangspunktet bygges om til eller
skiftes ut med frysetraÌlere. Men filetanleggene har
behov for ferskt råstoff. Ved aÌ legge om til en ren
frysetraÌler kan leveringsplikten til bedrifter som bare
kan ta imot fersk fisk derfor bli illusorisk.

 Kilde: Nordland fylkeskommune, Fiskeridirektoratet

 Fact-box:

 Sjømatindustrimeldinga

 Antallet norske bedrifter med filet som viktigste
produksjonsform er ifølge Sintef redusert fra 100
bedrifter til 10 bedrifter med 800 årsverk siden 1970-
tallet.

 Driftsundersøkelsen for fiskeindustrien viser at
filetindustrien bare har hatt positivt resultat i to av de
siste 12 aÌrene, ca. 0,3 % inntjening i 2012.

 Stortingsmeldinga En konkurransekraftig
sjømatindustri tar for seg både kvitfiskindustri,
oppdrett og pelagisk (sild og lodde).

 Dette er noen av hovedpunktene:

 Fjerne forbud mot ombordproduksjon for torsketrålere
uten leveringsplikt

 Regionalisere leveringsplikten for industrieide trålere til
fylker i stedet for lokalsamfunn.
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 Fjerne bearbeidingsplikten for industrieide trålere.

 Opprette en kommisjon for å se på kompensasjon ved
å avvikle aktivitetsplikten.

 Opprettholde fiskesalgslagenes enerett til
førstehåndsomsetning av fisk, men skape en mer
balansert markedsplass for villfisk.

 Modernisere salgslagsloven. Det innebærer blant
annet å fra ta salgslagene eneretten til å fastsette
minstepris på fisk. Fiskeriministeren vil også at partene
skal finne løsninger for pris og omsetningsform i
fellesskap.

 Ãkt satsing på forskning og innovasjon.

 Videre forbedring av markedsadgang.

© Bladet Vesterålen

Se webartikkelen på http://ret.nu/vbbrKaHV
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Skeptisk til kvotebonus for elsjarker 
 Fiskeribladet Fiskaren - Login. 01.02.2016 21:00 
Arne Fenstad 
Norges eneste elsjarkfisker tok med fiskeriministeren
på tur for å fiske kvoter. Elsjarken Karoline summer
som et kjøleskap på tur i tromsøsundet. Den
grønnmalte båten er vasket skinnende ren for storfint
besøk. - Dette var spesielt.

Jeg klarer ikke kjøre elbil engang. Jeg er glad i
amerikanske biler, jeg, sier fiskeriminister Per
Sandberg (Frp).

 I tillegg til ministeren og hans folk, er båten lastet med
forskere, båtbyggere og miljøforkjempere som prøver å
få flere fiskere til å velge elektrisk båt.

 Kvotebonus

 - Vi trenger bedre rammebetingelser, sier skipper Bent
Gabrielsen fra Karlsøy.

 - På samme måte som elbiler, med skattefradrag?
spør Sandberg.

 - Nei, du kan med en enkel forskriftsendring gi 50
prosent kvotebonus for de som har elektrisk båt, på
samme måte som de som driver med levendelagring
får kvotebonus, sier Gabrielsen.

 - Aaah. Har du andre forslag? spør ministeren.

 Dyr investering

 En elsjark koster nesten dobbelt så mye som en vanlig
sjark. Målet til båtprodusenten Selfa er at staten
indirekte skal subsidiere noe av produksjonen, i form
av en kvoteoppmuntring til fiskere som velger elektrisk
båt. Når mange nok legger inn bestilling på båten, går
produksjonskostnadene ned og elsjarken kan
konkurrerer med dieselbåter. På sikt kan kvotebonusen
bli mindre.

 "Karoline" er den første batteridrevne sjarken som er
satt i drift og ble overlevert fra Selfa i oktober 2015.

(Arkivfoto: Jon Eirik Olsen)

 - Å få i gang noen slike fartøy er avgjørende for om
prosjektet blir en suksess, sier Lasse Rindahl i Sintef.

 Han var med på å utvikle båten og undersøker i disse
dager hvor godt den fungerer.

 - Det vi har sett så langt er at det er mye bedre helse-,
miljø- og sikkerhetsforhold om bord i en slik båt.
Trivselsmessig er den bedre. Mindre støy, eksos og
vibrasjoner, sier Rindal.

 Kvoter som gjelder

 Karoline har i dag to torskekvoter og et mannskap på
to personer. Gabrielsen tror kvoter, ikke tilskudd, er
riktig medisin for å fylle ordrebøkene til Selfa.
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 - For en fisker er det kvoter og kvotebonus som
gjelder. Det funker for levendelagring og det kommer til
å funke for elektriske båter, sier han.

 Sandberg vil ikke svare på stående fot om han
kommer til å gi kvotebonus til elsjarkfiskerne, men sier
han forstår problemet og at han er imponert over
utviklingen i næringa.

 - Jeg er på læringstokt nå. Jeg er tilhenger av å finne
andre måter å dele ut kvoter på. Men når du deler ut
mer til noen, så tar man fra noen andre. Det er der
problemet ligger, sier Sandberg.

 Lønnsomt uansett

 Sjarkprodusent Erik Ianssen i Selfa har tro på
elektrisitetens kraft.

 - Det skjer et enormt grønt skifte i maritim sektor.
Insentivet for å legge om til elektrisk framdrift er stort.
Selv om dieselen koster fire kroner lønner det seg å
legge om. Men det lønner seg selvsagt enda mer om
den koster åtte kroner. I det store og hele er dette
veldig positivt, sier Ianssen.

 Sandberg tror oljeprisen kommer til å normalisere seg
på sikt og at de som kjøper båt tenker lengre enn
dagens lave drivstoffpriser. Han vil ikke svare på om el-
sjarkene trenger mer oppmuntring fra myndighetene.

 Du kan lese mer om Sandbergs besøk om bord i
elsjarken i dagens papirutgave av FBFI.

© Fiskeribladet Fiskaren - Login
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Verdiskaping i norsk matproduksjon 
 FHF. 01.02.2016 12:01 
FHF 
Den nye SINTEF-analysen over verdiskapingen i hele
norsk matproduksjon, sjø og land, foreligger nå. Det er
av stor betydning at helheten i norsk matproduksjon
dokumenteres.

Det er av viktig for sjømatnæringen, fordi et korrekt
bilde av næringens betydning og bidrag til samfunnet
er et viktig for at næringen skal få de rette
rammebetingelser. Men det er og av betydning for
samfunnet som helhet og for forståelsen av de
forskjellige sektorers betydning og bidrag. I en
diskusjon om "hva vi skal leve av etter oljen" dreier det
seg om hva som skal finansere landets velferd i
fremtiden. Da er begrepet verdiskaping helt sentralt,
det er verdiskapingen som sier noe om hva en sektor
bidrar med for å finansiere velferden.

 Dette er bakgrunnen for at FHF forespurte Nofima om
å dokumentere og analysere hva verdiskapingen i
norsk matproduksjon som helhet er. Dette er i
forlengelsen av den brede verdiskapingsanalyse av
sjømatnæringen som kom høsten 2015.

 Rapporten har ikke overraskende alt skapt betydelig
oppmerksomhet. Her foreligger rapporten, den er
særdeles lett tilgjengelig, og derved et nyttig verktøy for
aktører i næringen og andre som søker korrekt innsikt i
hva norsk matproduksjon er.

 Du finner informasjon om prosjektet og selve
rapporten.

 Del: 01 februar 2016 FHF

© FHF
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Trål og filét i pluss 
 Bladet Vesterålen. 01.02.2016 09:49 
Tor Johannes Jensen torjo@blv.no - 76110950 
HADSEL: Summen av Røkkes trålerdrift og
filétproduksjon gir stødige positive tall i regnskapet.
Men inntjeninga har ikke vært til å hoppe i taket for.

Forrige mandag besøkte Aps nestleder Trond Giske,
fiskeripolitisk talskvinne Ingrid Heggø og
fylkesrådsleder Thomas Norvoll Norway Seafoods på
Melbu, sammen med ordfører i Hadsel Siv Dagny
Aasvik.

 Etter møtet med ledelse og tillitsvalgte slo Ap-toppene
fast at de ikke aksepterer isolerte påstander om at
fiskeindustrien ikke tjener penger.

 - Slik vi definerer det, er denne virksomheten lønnsom,
sa Norvoll i Bladet Vesterålens tirsdagsutgave.

 Faktasjekken

 Bladet Vesterålen har gjort en faktasjekk av
lønnsomheten i den samlede virksomheten som
omfatter Norway Seafoods Group AS og Havfisk ASA.

 Minus på land

 I 2014 hadde Norway Seafoods Group AS et
årsunderskudd på 72 millioner kroner. Året før gikk det
med 46 millioner i minus, og i 2012 med 70 millioner i
underskudd igjen, og før det henholdsvis 30 millioner i
underskudd og 2 millioner kroner i overskudd.

 Pluss på havet

 De samme årene hadde trålerrederiet Havfisk ASA,
årsresultat på henholdsvis 195 millioner kroner, -73
millioner, 61 millioner kroner, 47 millioner og 46
millioner. Det er Havfisk ASA disponerer
trålkonsesjonene knyttet til blant annet Melbu, og eier
dessuten selve filétanleggene blant annet på Melbu.

 Positiv sum

 Ser man resultatene mot hverandre, blir nettoen et
overskudd på 123 millioner kroner i 2014, underskudd
på 119 millioner i 2013, underskudd på 9 millioner i
2012, overskudd på 17 millioner i 2011 og 48 millioner i
overskudd i 2010.

 Summen av nettoresultater for hav- og landsida
gjennom disse årene er altså 60 millioner kroner. Målt i
forhold til ei samlet omsetning på 5,95 milliarder
kroner i de to selskapene gjennom femårsperioden, gir
det ikke noen voldsom margin, men summen er like
fullt positiv.

 Driftsmarginen

 Ser man bare på driftsresultatene i de to selskapene
gjennom de samme fem årene, ser det ikke verre ut.
Havfisk ASA har hatt et samlet driftsoverskudd på 122
millioner i perioden, og Norway Seafoods har hatt et
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driftsunderskudd på 33 millioner. Netto driftsresultat
for de to selskapene under ett var dermed 89 millioner i
pluss gjennom de fem årene, eller 17,5 millioner kroner
årlig fra 2010 til 2014.

 Driftsmarginen på 1,47 prosent er ikke mye å skryte
av, men underskudd var det ikke.

 Det finnes ikke lenger egne tall for Norway Seafoods
Melbu. Regnskapstallene for Norway Seafoods
omfatter dermed ni anlegg i Norge og tre i Danmark.

 Klippfisk og tørrfisk

 Sammenligner man med klippfiskindustrien, hadde
den en driftsmargin på 3,9 prosent i gjennomsnitt for
de fem årene fra 2007 til 2011. Tørrfiskbransjen lå på
samme nivå. Saltfiskprodusentene hadde i samme
tidsrom negativ driftsmargin med -1,94 prosent. Og
filétindustrien som helhet sneik seg på plussida med
0,4 i driftsmargin, alt ifølge driftsundersøkelsen Nofima
publiserte i 2013. Det er de ferskeste tallene for
industrien vi har fått tak i.

 - Relevant oppsett

 - Det er absolutt relevant å se regnskapene i
sammenheng i og med at Havfisk sine
trålerkonsesjoner er knyttet til de enkelte Aker
anleggene med leveringsplikt som Norway Seafood
leier til sin produksjon, understreker professor ved
Norges Fiskerihøgskole, Torbjørn Trondsen, overfor
Bladet Vesterålen.

 Utredningen fra Sjømatindustriutvalget forteller at
klippfiskindustrien på Vestlandet - den mest
lønnsomme delen av fiskeindustrien - i flere år har
brukt råstoff fra trålere med leveringsplikt i Nord-
Norge.

 - Hva forteller disse tallene deg?

 - At det er mer lønnsomt med den flåtestrukturen
Røkke har investert i, å produsere på havet enn på land.
Men det sier jo ikke noe om mulighetene for lønnsom

produksjon på land om kvotene har vært fisket billigere
med andre typer fartøy.

 - Hvordan vurderer du den totale driftsmarginen sett i
forhold til bransjen for øvrig?

 - Sammenligning av driftsmarginene er et dårlig mål
og fanger ikke opp kapitalkostnader, bare
salgsinntekter minus variable driftskostnader, påpeker
Trondsen.

 Han viser til at selskap med så store investeringer
som for eksempel Havfisk må ha en betydelig større
driftsmargin enn selskap med mindre investeringer, for
å dekke sine investeringskostnader. Derfor viesr han
heller til overskudd av totalkapital som et bedre mål.

 Felles eier

 Norway Seafoods AS er eid med 11,9 prosent av
Marine Harvest ASA, og med 73,6 prosent av Aker
Capital II AS - som igjen er eid med 90 prosent av Aker
ASA.

 Havfisk ASA er eid med 73,25 prosent av Aker Capital
AS - som igjen er heleid av det Røkke-kontrollerte Aker
ASA.

 Og i Aker ASA er det Røkke-eide The Resource Group
TRG AS den helt dominerende eieren.

 Image info:

 Joda, summen av resultatene hos Røkkes filetindustri
i Norway Seafoods og trålerdrift i Havfisk ASA er
lønnsom. Men ikke veldig. (Arkivfoto: Iver Jensen)

© Bladet Vesterålen
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0,04 liter diesel per kg fisk 
 Kyst og Fjord. 01.02.2016 08:32. Oppdatert 11:02 
Elsjarken med lovende fangstrate i forhold til
energiforbruk. Elsjarken bruker halvparten så mye
diesel per kilo fisk som tilsvarende båter.

Tweet

 Fiskeri- og Havbruksnæringens Forskningsfond FHF,
kan rapportere om lovende resultater etter første
driftsmåned med elsjarken Caroline.

 - Etter 30 dagers drift har fartøyet en fangst på 58 tonn
og et dieselforbruk på 2.300 liter. Dette gir et forbruk
på 0,04 liter diesel per kilo fangst som er mindre enn
halvparten av normalt forbruk for kystflåten, skriver
FHF på sine hjemmesider.

 Vil teste ut bølgelading FHF bidrar med
dokumentasjon i elsjarkprosjektet, og vil i et annet
prosjekt se på hvordan bidrag fra sol, vind og fartøyets
bevegelser kan bidra til å lade batteriene til sjøs.
SINTEF er prosjektleder og den langsiktige
målsettingen med elsjark-satsingen er tilnærmet
nullutslipp i kystfiskeflåten. Resultatene vil kunne bidra
til at norske produsenter av denne type fartøy,
fremdriftssystemer og dekksutrustning vil forbedre sin
markedsposisjon, skriver FHF.

© Kyst og Fjord
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lag 20 prosent av kostnadene 
for den dieseldrevne fiskeflå-
ten. Men den rekordlave råol-
jeprisen forplanter seg også i 
dieselprisene. Ragnar Nystøyl i 
Kontali analyse er en av de som 
spår at 2016 kommer til å bli et 
godt år for fiskeflåten. Han sam-
menligner fiskeprisene, kvote-
ne og drivstoffprisene og mener 
de lave drivstroffprisene i seg 
selv vil gi flåten gode marginer. 

Men rekordlave drivstoffpri-
ser stimulerer ikke til å legge 
om til elektrisk motor. 

Lønnsomt uansett
Sjarkprodusent Erik Ianssen i 
Selfa har likevel tro på elektri-
sitetens kraft.

– Det skjer et enormt grønt 
skifte i maritim sektor. Ins-
entivet for å legge om til elek-
trisk framdrift er stort. Selv 
om dieselen koster fire kroner 
lønner det seg å legge om. Men 
det lønner seg selvsagt enda 
mer om den koster åtte kroner. 

I det store og hele er dette veldig 
positivt, sier Ianssen.

Sandberg tror oljeprisen 
kommer til å normalisere seg 
på sikt og at de som kjøper 
båt tenker lengre enn dagens 
lave drivstoffpriser. Han vil 
ikke svare på om el-sjarkene 
trenger mer oppmuntring fra 
myndighetene.

Utvikling
El-sjarken er et symbol på en 
utvikling miljøvernerne ønsker 

Her diskuteres 
kvotebonus for 
elsjarkfiskere

Arne Fenstad
Tromsø

Elsjarken «Karoline» sum-
mer som et kjøleskap på tur i 
tromsøsundet. Den grønnmalte 
båten er vasket skinnende ren 
for storfint besøk.

– Dette var spesielt. Jeg kla-
rer ikke kjøre elbil engang. Jeg 
er glad i amerikanske biler, jeg, 
sier fiskeriminister Per Sand-
berg (Frp). 
I tillegg til ministeren og hans 
folk, er båten lastet med for-
skere, båtbyggere og miljøfor-
kjempere som prøver å få flere 
fiskere til å velge elektrisk båt.

Kvotebonus
– Vi trenger bedre rammebe-
tingelser, sier skipper Bent 
Gabrielsen fra Karlsøy.

– På samme måte som elbi-
ler, med skattefradrag? spør 
Sandberg.

– Nei, du kan med en enkel 
forskriftsendring gi 50 pro-
sent kvotebonus for de som 

har elektrisk båt, på samme 
måte som de som driver med 
levendelagring får kvotebonus, 
sier Gabrielsen.

– Aaah. Har du andre forslag? 
spør ministeren.

Produksjonskostnad
En elsjark koster nesten dob-
belt så mye som en vanlig sjark. 
Målet til båtprodusenten Selfa 
er at staten indirekte skal sub-
sidiere noe av produksjonen, i 
form av en kvoteoppmuntring 
til fiskere som velger elektrisk 
båt. Når mange nok legger 
inn bestilling på båten, går 
produksjonskostnadene ned 
og elsjarken kan konkurrerer 
med dieselbåter. På sikt kan 
kvotebonusen bli mindre.

– Å få igang noen slike fartøy 
er avgjørende for om prosjek-
tet blir en suksess, sier Lasse 
Rindahl i Sintef.

Han var med på å utvikle bå-
ten og undersøker i disse dager 
hvor godt den fungerer.

– Det vi har sett så langt er at 
det er mye bedre helse-, miljø- 
og sikkerhetsforhold om bord 
i en slik båt. Trivselsmessig er 
den bedre. Mindre støy, eksos 
og vibrasjoner, sier Rindal.

Kvoter som gjelder
«Karoline» har i dag to tor-
skekvoter og et mannskap på 
to personer. Gabrielsen tror 
kvoter, ikke tilskudd, er riktig 
medisin for å fylle ordrebøkene 
til Selfa.

– For en fisker er det kvoter 
og kvotebonus som gjelder. 
Det funker for levendelagring 
og det kommer til å funke for 
elektriske båter, sier han.

Sandberg vil ikke svare på 
stående fot om han kommer 
til å gi kvotebonus til elsjark-
fiskerne, men sier han forstår 
problemet og at han er impo-
nert over utviklingen i næringa.

– Jeg er på læringstokt nå. 
Jeg er tilhenger av å finne andre 
måter å dele ut kvoter på. Men 
når du deler ut mer til noen, 
så tar man fra noen andre. Det 
er der problemet ligger, sier 
Sandberg.

Dårlig insentiv
Båten legger om kursen og ret-
ter snuten tilbake mot havna i 
Tromsø sentrum. Batterimåle-
ren viser om lag seks prosent 
mindre kapasitet enn da turen 
startet. 

Drivstoffutgiftene utgjør om 

Fakta: «karoline»
QQBåten «Karoline» er verdens 

første elsjark.
QQBåten går på batteri, men har 

også aggregat.
QQ«Karoline» hører hjemme i 

Karlsøy og er oppkalt etter dat-
teren til fisker Bent Gabrielsen.

Norges eneste 
elsjarkfisker tok med 
fiskeriministeren på 
båttur for å få mer 
kvoter.

z Miljø

”” For en fisker er det 
kvoter og kvotebonus 
som gjelder. Det funker 
for levendelagring og 
det kommer til å funke 
for elektriske båter
Bent Gabrielsen, fisker

ElFolk: Bent Gabrielsen og Lasse Rindahl (i midten bak) diskuterer elektrisitet.

4 NYHETER mandag 1. februar 2016 FISKERIBLADETFISKAREN

Her diskuteres kvotebonus for elsjarkfiskere 
 Fiskeribladet Fiskaren. 01.02.2016. Side: 4 
Norges eneste elsjarkfisker tok med fiskeriministeren
på båttur for å få mer kvoter. Arne Fenstad Tromsø
Elsjarken «Karoline» summer som et kjøleskap på tur i
tromsøsundet. Den grønnmalte båten er vasket
skinnende ren for storfint besøk.

- Dette var spesielt. Jeg klarer ikke kjøre elbil engang.
Jeg er glad i amerikanske biler, jeg, sier fiskeriminister
Per Sandberg (Frp).

 I tillegg til ministeren og hans folk, er båten lastet med
forskere, båtbyggere og miljøforkjempere som prøver å
få flere fiskere til å velge elektrisk båt.

 Kvotebonus

 - Vi trenger bedre rammebetingelser, sier skipper Bent
Gabrielsen fra Karlsøy.

 - På samme måte som elbiler, med skattefradrag?
spør Sandberg.

 - Nei, du kan med en enkel forskriftsendring gi 50
prosent kvotebonus for de som har elektrisk båt, på
samme måte som de som driver med levendelagring
får kvotebonus, sier Gabrielsen.

 - Aaah. Har du andre forslag? spør ministeren.

 Produksjonskostnad

 En elsjark koster nesten dobbelt så mye som en vanlig
sjark. Målet til båtprodusenten Selfa er at staten
indirekte skal subsidiere noe av produksjonen, i form
av en kvoteoppmuntring til fiskere som velger elektrisk
båt. Når mange nok legger inn bestilling på båten, går
produksjonskostnadene ned og elsjarken kan
konkurrerer med dieselbåter. På sikt kan kvotebonusen
bli mindre.

 - Å få igang noen slike fartøy er avgjørende for om
prosjektet blir en suksess, sier Lasse Rindahl i Sintef.

 Han var med på å utvikle båten og undersøker i disse
dager hvor godt den fungerer.

 - Det vi har sett så langt er at det er mye bedre helse-,
miljø- og sikkerhetsforhold om bord i en slik båt.
Trivselsmessig er den bedre. Mindre støy, eksos og
vibrasjoner, sier Rindal.

 Kvoter som gjelder

 «Karoline» har i dag to torskekvoter og et mannskap
på to personer. Gabrielsen tror kvoter, ikke tilskudd, er
riktig medisin for å fylle ordrebøkene til Selfa.

 - For en fisker er det kvoter og kvotebonus som
gjelder. Det funker for levendelagring og det kommer til
å funke for elektriske båter, sier han.

 Sandberg vil ikke svare på stående fot om han
kommer til å gi kvotebonus til elsjarkfiskerne, men sier
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han forstår problemet og at han er imponert over
utviklingen i næringa.

 - Jeg er på læringstokt nå. Jeg er tilhenger av å finne
andre måter å dele ut kvoter på. Men når du deler ut
mer til noen, så tar man fra noen andre. Det er der
problemet ligger, sier Sandberg.

 Dårlig insentiv

 Båten legger om kursen og retter snuten tilbake mot
havna i Tromsø sentrum. Batterimåleren viser om lag
seks prosent mindre kapasitet enn da turen startet.

 Drivstoffutgiftene utgjør om lag 20 prosent av
kostnadene for den dieseldrevne fiskeflåten. Men den
rekordlave råoljeprisen forplanter seg også i
dieselprisene. Ragnar Nystøyl i Kontali analyse er en av
de som spår at 2016 kommer til å bli et godt år for
fiskeflåten. Han sammenligner fiskeprisene, kvotene
og drivstoffprisene og mener de lave drivstroffprisene i
seg selv vil gi flåten gode marginer.

 Men rekordlave drivstoffpriser stimulerer ikke til å
legge om til elektrisk motor.

 Lønnsomt uansett

 Sjarkprodusent Erik Ianssen i Selfa har likevel tro på
elektrisitetens kraft.

 - Det skjer et enormt grønt skifte i maritim sektor.
Insentivet for å legge om til elektrisk framdrift er stort.
Selv om dieselen koster fire kroner lønner det seg å
legge om. Men det lønner seg selvsagt enda mer om
den koster åtte kroner. I det store og hele er dette
veldig positivt, sier Ianssen.

 Sandberg tror oljeprisen kommer til å normalisere seg
på sikt og at de som kjøper båt tenker lengre enn
dagens lave drivstoffpriser. Han vil ikke svare på om el-
sjarkene trenger mer oppmuntring fra myndighetene.

 Utvikling

 El-sjarken er et symbol på en utvikling miljøvernerne
ønsker i fiskerinæringa. Batteriteknologien begrenser
fortsatt hvor langt båten kan gå og hvor lenge den kan
være på sjøen, men en økende interesse for elbiler
driver batteriteknologien framover. I framtiden blir
trolig begrensningene mindre. Rindahl utelukker ikke at
de kommer til å forske på elektrisk framdrift også for
større fartøy.

 - Men vi tar disse båtene først. Det finnes større båter
med elektrisk drift, blant annet ferger, men det er greit
å se på disse sjarkene som fisker med passive
redskaper først, sier han.

 - Kommer dere til å foreslå kvotebonus for el-
sjarkfiskere?

 - Jeg er veldig positiv til å stimulere slik teknologi, og å
få til ordninger som avlaster risikoen ved å bygge slike
båter. Det kan godt hende at en kvotebonus kan være
et interessant forslag, sier Rindahl.

 Elektriker

 Det er fortsatt godt med batterikapasitet igjen når
«Karoline» legger til kai og skipperen går i land.

 - Kjenner du andre som tenker på å kjøpe elektrisk
båt?

 - Det er mange som har tenkt, men det er også mange
som er skeptisk. Det folk er mest usikker på er hvor
mye det koster å vedlikeholde. Og så kan man ikke
bare være motormann om bord. Man må ha litt av
kunnskapen til en elektriker også, sier Gabrielsen.

 arne.fenstad@fbfi.no

 Mobil: 930 58 868

 Skeptisk: Fiskeriminister Per Sandberg (t.v) er skeptisk
til Bent Gabrielsens forslag om kvotebonus for
elsjarkfiskere.

 ALLE FOTO: ARNE FENSTAD
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 VED KAI: Bent Gabrielsen foran elsjarken sin.

 FOLKSOMT: Det ble folksomt ombord på «Karoline»
da fiskeriminister Per Sandberg besøkte elsjarken.

 GRAF: Utviklingen i drivstoffprisene for fiskeflåten i
Bergen og Tromsø fram til i dag. KILDE: KONTALI
ANALYSE Elfolk: Bent Gabrielsen og Lasse Rindahl (i
midten bak) diskuterer elektrisitet. Fiskerdatter:
Elsjarken er oppkalt etter Karoline (t.v.) som er lærling
på båten «Skulbaren» og datteren til Bent Gabrielsen
(t.h).

 @text2

© Fiskeribladet Fiskaren
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Ingen endringer uten at Havfisk gjør opp for seg 
 Fiskeribladet Fiskaren - Login. 31.01.2016 17:16 
Hvorfor skulle jeg ha interesse av å gjøre Røkke
rikere? spør fiskeriminister Per Sandberg. KRONIKK
Etter en drøy måned som fiskeriminister er mine
forventninger til sjømatnæringen store. Her er det
muligheter, mange muligheter!

Jeg har brukt mye av mine første uker til å reise og
besøke ulike deler av næringen langs kysten, snakke
med fiskere, oppdrettere og produsenter, med
organisasjoner og etater. Bare siste uke har jeg fartet
fra Lisboa i Portugal, via Tromsø til Båtsfjord i
Finnmark. Det inntrykket som fester seg aller sterkest
er at det ligger et enormt potensiale i denne næringen.

 Det jeg hører når jeg møter folk på kaia og i
produksjonshallen står i sterk kontrast med noe av det
jeg leser i aviser og på Facebook. Der er det en håndfull
mennesker som utelukkende er negative og som
snakker næringa ned. Vi må ikke la disse kreftene få
råde og ødelegge for omdømmet til næringa.

 For det jeg møter er en næring som er fremoverlente
og engasjerte og som ikke nøler med å gi meg gode
innspill til hvordan vi myndigheter kan bidra til økt
produksjon og aktivitet. I Båtsfjord er de overbevist om
at de skal klare å flytte foredling i Kina tilbake til Norge.

 Ja, det er utfordringer. Det er de også klare på i
Båtsfjord. I flesteparten av årets måneder er det mest
lønnsomt å sende fisken ubearbeidet ut av landet. Men
de har altså troen på at innovasjon og investeringer i ny
teknologi kan komme til å snu dette bildet.

 For en ting er helt klart. Skal vi ha foredling i Norge må
den være lønnsom. Økt produksjon og sikre
arbeidsplasser er målet med regjeringens forslag i
stortingsmeldingen som nå ligger til behandling i
Stortinget.

 Ønsket om å endre på leverings- og aktivitetsplikten
handler ikke om å gjøre Røkke rikere. Hvorfor skulle jeg
ha interesse av det? Derimot handler det om å øke den
totale verdiskapingen i sjømatnæringen. Vi skal ha

gode og sikre arbeidsplasser, og mer fisk på bordet
både her hjemme og i alle land vi eksporterer til.

 Og la meg rydde en misforståelse av veien. Jeg skal
ikke fjerne leveringsplikten, det har jeg aldri sagt.
Røkkes og andre trålere med leveringsvilkår skal
fortsatt ha plikt til å tilby fisk til fiskeindustrien.

 Så må det skilles mellom leveringsplikt og
aktivitetsplikt. I dag er det bare Havfisk ASA, selskapet
til Kjell Inge Røkke, som har en slik aktivitetsplikt, og
den gjelder seks industrianlegg i Nordland og
Finnmark. La det være helt klart; regjeringen har ikke
foreslått å oppheve Havfisk sine forpliktelser. Men vi
mener det kan være grunn til å se på om det er bedre
måter å sikre aktivitet på.

 Derfor har vi foreslått at det settes ned en kommisjon
som ser på alternativer til hvordan lokalsamfunnene
kan komme bedre ut av det, enn med dagens
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aktivitetsplikt. Og la det være helt klart, det blir ikke
endringer uten at Havfisk gjør opp for seg.

 Da disse pliktene ble innført, var målet å bidra til en
lønnsom fiskeindustri som sikrer bosetting og arbeid i
kystdistriktene. Å etablere en arbeidsintensiv industri i
Nord-Norge framsto som en god idé på femtitallet.
Men i dagens globale arbeidsmarked må Norge
konkurrere med lønnsnivået i Polen eller Kina.

 Da må vi våge å tenke nytt. Kanskje ligger løsningen i
automatisering slik de nå legger opp til i Båtsfjord.
Teknologien har tatt noen kvantesprang som lover og
regler ikke har holdt følge med.

 Norge trenger å utvikle nye framtidsrettede og
lønnsomme arbeidsplasser. Jeg er overbevist om at
mye veksten vil komme i de blå næringene. Det er
politiske motsetninger om hvordan vi best kommer dit.
Men da jeg møtte ordføreren i Båtsfjord, som
representerer Arbeiderpartiet, var vi hjertens enige om
en ting: Politikernes oppgave er å legge til rette for at
næringslivet kan vokse, ikke å drive
næringsvirksomhet.

 For er det en ting jeg har lært meg på disse ukene, så
er det at potensialet er stort. Forskerne på
Havforskninga og Nofima har sist uke fortalt meg at
snøkrabben kan bli like stor som dagens makrellfiske.
Om de får rett i sine prognoser kan snøkrabben bli vår
nest største art etter torsken innen ti år! Det er fortsatt
mye å hente på bedre utnyttelse av restavfallet. Og sist,
men ikke minst, er det et uoppdaget univers av ukjente
arter i havet. Det står mer og mer klart framfor meg at
dette er en kunnskapsnæring der samarbeid mellom
forskning og aktører bare blir viktigere.

 Mye har skjedd i Norge siden femtitallet. Vi har blitt en
stor fiskerinasjon som eksporterer mer fisk i dag enn
besteforeldrene våre kunne drømme om. Bare i fjor
eksporterte Norge fisk og sjømat for 74,5 milliarder
kroner, og satte dermed en ny rekord. Det er en rekord
vi skal slå i årene som kommer.
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